
 

 

  

 

Beskrivelse af forslag - Nordtoftegaard 
Nordtoftegaard er en selvejende udflytterinstitution på 2 grupper, som 
kører til Yderholmvej 25B i Solrød Strand, hvor institutionen har lokaler. 
Afhentningsstedet er placeret på Mosesvinget 1 i Brønshøj.  
 
Det foreslås, at hele institutionen lukkes, og at lokalerne bibeholdes hvis 
muligt til senere genåbning. Børnene på institutionen skal omplaceres 
til nye pasningstilbud, da hele institutionen lukkes. Institutionen er 
udvalgt pba. søgning og økonomi, hvor institutionen har en søgning på 
24% og høje driftsudgifter relativt til børnetallet.  
 
Derudover skal det noteres, at Nordtoftegaard tidligere har indgået som 

Institutionen har derfor været inddraget i to høringer om lukning 
indenfor en kort periode. 
 
Baggrund for udvælgelse: Søgning, økonomi 
 
Besparelse i mio. kr. 
Besparelse i alt Antal grupper Besparelse pr. gruppe 

2,3 2 1,2 
 
Implementering: 2025 
 
Opsummering af høringssvar 
Der er i høringen modtaget 103 høringssvar. Høringssvarene er fra 
forældre, leder, personalegruppe, bestyrelse, lokaludvalg og øvrige 
borgere  bl.a. tidligere børn og forældre med børn på institutionen. 
 
I høringssvarene argumenteres imod en lukning af institutionen, hvor 
Nordtoftegaards fysiske rammer og pædagogiske kvalitet fremhæves. 
Derfor er mange i høringssvarene uforstående overfor, at faglig kvalitet 
ikke har vægtet højere i udvælgelsen af institutioner. Derudover 
påpeges det, at institutionens søgning er et resultat af en fejl i 
kommunens indskrivningssystem og ikke et udtryk for institutionens 
attraktivitet hos forældrene. Endelig rettes kritik imod, at alle 
høringssvar 

 vedlagt til 
politikerne ved sagsbehandlingen d. 24. april.  

30. maj 2024 

 

 
 
Center for Politik og HR 
Gyldenløvesgade 15 
1600 København V 
 
EAN-nummer 
5798009371201 
 

Center for Politik og HR 
Børne- og Ungdomsforvaltningen
  

 



  2/2 

 

 

 
 
Som det fremgår af baggrund for udvælgelse, så er institutionen ikke 
udvalgt på baggrund af manglende pædagogisk kvalitet. Den er udvalgt 
på baggrund af økonomi og søgning, hvor institutionen har høje 
driftsudgifter pr. gruppe pga. udgifter til buskørsel og ekstra 
normering. Derudover er institutionen udvalgt på baggrund af søgning.  
 
Forvaltningen bemærker, at i kommunens digitale opskrivning, som er 
et standardsystem, der benyttes i flere kommuner, er der to typer af 

 visningen  

forælderens bopælsadresse i fugleflugt. I denne visning beregner 
systemet distancen mellem bopælsadresse og institutionens 
primæradresse, og viser de 5 nærmeste dagtilbud på en liste. 
Primæradressen for rene udflytterinstitutioner, er institutionens 
udflyttersted. Der er dialog med kommunens systemudbyder, om at 
forbedre denne søgning, så den afspejler søgning på KKs egen 
hjemmeside, hvor institutioner kan optræde med flere adresser.  
 
Opsætningen i den digitale løsning vurderes dog ikke isoleret at kunne 
forklare institutionens søgningstal. Endelig betyder institutionens høje 
driftsudgifter, at institutionen forventeligt var indgået i forvaltningens 
indstilling uagtet opfyldelse af søgningskriteriet.  
 
I forhold til håndtering af høringssvar, så blev alle høringssvar vedlagt til 
politikerne ved det efterfølgende udvalgsmøde. Derudover er 
høringssvar fra den tidligere sagsbehandling vedlagt dette bilag og 
fremgår til sidst i materialet, så de ligeledes indgår i 
beslutningsmaterialet. 
 
På de følgende sider fremgår dataoverblik for institutionen og 
opsummering af hvert høringssvar. Derudover er høringssvar vedlagt i 
fuld længde til sidst i materialet. Det samme er høringssvar fra 

d. 24. april, hvor institutionen indgik som et muligt 
alternativ. 
 
 
 



Københavns KommuneKøbenhavns Kommune

Dataoverblik - Nordtoftegaard

1



Københavns Kommune 2

Kapacitet, søgning og besparelse

Institution Kapacitet
(børnegrupper)

Søgning
2020- 2023

(gennemsnit)

Besparelsespotentiale
(mio. kr.)

Nordtoftegaard Udflytterbørnehave 2 24% 2,3

Institution Tilsynstype
Tema 1: Samspil og 
relationer mellem 

børn og voksne

Tema 2: 
Børnefællesskab

er og leg

Tema 3: Sprog 
og bevægelse

Tema 4: 
Forældre-

samarbejde

Tema 5: 
Sammenhæng i 

overgange

Tema 6: 
Evaluerings-

kultur
Særlig indsats

Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave Light - - - - - - Nej

Tilsyn

Institution
Andel af det pædagogiske 

personale, der er uddannede 
pædagoger (2021)

Andel af det 
pædagogiske personale, 

der er uddannede 
pædagoger (2022)

Andel af det pædagogiske 
personale, der er 

uddannede pædagoger 
(2023)

Personaleomsætning 
(2021)

Personaleomsætning 
(2022)

Personaleomsætning 
(2023)

Nordtoftegaard Udflytterbørnehave* Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende

Pædagogandel og personaleomsætning

*Forvaltningen har ikke personaledata på selvejende institutioner 



Københavns KommuneKøbenhavns Kommune

Høringssvar

3



 

 
 

 
   

Herunder er resuméer af alle høringssvar til forslaget om 

Nordtoftegaard. De fulde høringssvar kan læses efter resuméet. 
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Bilag 1. Resumé af høringssvar – Nordtoftegaard 

Nr.  Afsender  Resumé af høringssvar 

1 Hanne Westergaard Det ønskes, at BUU genovervejer beslutningen 

om at lukke Nordtoftegaard. Begrundelsen om 

manglende børn i børnehaven beskrives som 

misvisende med afsæt i, at pladsanvisningen 

ikke har gjort en tilstrækkelig indsats for at 

præsentere Nordtoftegaard korrekt i deres 

portal. 

Institutionen beskrives som en vigtig del af 

lokalsamfundet, der skaber stor trivsel, ro og 

tryghed hos børn, forældre og bedsteforældre.  

2 Jakob Westergaard Det ønskes, at BUU genovervejer beslutningen 

om at lukke Nordtoftegaard. Der udtrykkes 

undren over begrundelsen om manglende 

børn, da pladsanvisningen ikke har gjort en 

tilstrækkelig indsats for at præsentere 

børnehaven for nye familier. 

Manglende gennemsigtighed og fejl i 

forvaltningens søgesystem fremhæves. Der 

blev sendt 43 høringssvar til BUU-mødet d. 24. 

april, der ikke er blevet modtaget. Derudover 

stemmer data ikke, da prognoserne viser et 

stabilt børnetal i Brønshøj-Husum, hvorfor der 

opfordres til omplaceringer i områder med 

markant ledig kapacitet. 

Der beskrives et stærkt fællesskab blandt børn, 

forældre og personale, og en institution, der 

gør en stor forskel for børns trivslen samt for 

lokalsamfundet med mange events og 

arrangementer, der skaber glæde.  

3 Kåre Carlsen Nordtoftegaard beskrives som en af de bedste 

børnehaveinstitutioner i kommunen med et 

unikt udflyttterbørnehavekoncept. 
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4 Laura og Johannes 

Korsholm Andreasen 

Som nyflyttere til Brønshøj fik forældrene 

anbefalet Nordtoftegaard af adskillige lokale.   

Personalet, der har 4-dages-arbejdsuge, er 

stabile og engagerede, hvilket gør en stor 

forskel for børnenes trivsel og udvikling. 

Institutionen afholder mange begivenheder til 

stor glæde for børn og voksne. Forældre og 

bedsteforældre er glade for at besøge 

udflyttermatriklen.  

Der fremsættes ønske om et samarbejde om at 

finde løsninger, der opretholder institutionens 

eksistens og sikrer adgang til relevante 

oplysninger for forældre. 

5 Lene Bager Det fremhæves i høringssvaret, at institutioner 

som Nordtoftegaard vil spare kommunen for 

mange penge på den lange bane ved at 

forebygge mistrivsel og motoriske problemer 

hos mange børn. Personalet beskrives som 

ildsjæle og børnene stortrives. 

6 Lone Teglbjærg Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en velfungerende børnehave med 

omsorgsfulde voksne, børn i trivsel og mange 

gode traditioner og arrangementer. 

7 Mimi Rosenkilde 

Teixeira-Holck 

Forælderen har fået anbefalet Nordtoftegaard i 

sociale netværk. Institutionen giver rum for 

børn, der ellers ikke ville trives i by-børnehaver. 

Sund økonomi, godt forældresamarbejde, 

ledelsen, faciliteter af høj kvalitet og diversitet, 

og stabil og faglig kompetent pædagoggruppe 

fremhæves.  

Det fremhæves, at der ikke findes tilsvarende 

tilbud i størrelse og kvalitet i nærområdet, og at 

institutionen også fungerer som 

uddannelsesinstitution for fremtidige 

pædagoger.  

Der henstilles til, at blikket vendes mod by-

børnehaver i området med tydelige 

trivselsmæssige eller økonomiske udfordringer. 

8 Anne Marie 

Christensen 

Personalegruppen og udflytterbørnehavens 

udendørsrammer fremhæves positivt i 

høringssvaret.  

Der beskrives uløste tekniske problemer i 

pladsanvisningen, som har medført at man ved 

søgning af børnehaveplads ikke har kunne finde 

Nordtoftegaard.  
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Derudover ønskes det, at forvaltningen går i 

dialog med institutionens ledelse og bestyrelse 

om, hvordan man kan styrke mulighederne for 

at nå det normerede børnetal.  

9 Betina og Frederik 

Kazhel-Carlsen 

Forældrene er flyttet til en ny kommune, men 

ønsker med høringssvaret at vise støtte og 

opbakning til børnehaven. Det skyldes et stabilt, 

empatisk og imødekommende personale, der 

har diversitet i køn og alder samt 

udflytterbørnehavens gode rammer, der har 

positiv virkning på børnenes trivsel.   

10 Birgit og Steen Winther 

Holmgren 

Det understreges i høringssvaret, at hvis kvalitet 

er en målsætning for Københavns dagtilbud, 

bør Nordtoftegaard ikke lukkes. Institutionen 

har et stabilt og trofast personale og giver 

børnene en god start på livet.  

11 Birthe Behrens I høringssvaret påpeges det, at en lukning af 

Nordtoftegaard ikke stemmer overens med en 

stor tilfredshed hos børn, forældre og 

bedsteforældre. Institutionen ses som et led i at 

undgå mistrivsel blandt børn og unge i 

fremtiden.  

12 Christian Frank Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en af de bedste børnehaver i København. 

Børnehaven er rangeret som en af de 

børnehaver med bedst trivsel. Institutionen haft 

samme kernepersonale i mange år, og 

diversitet i køn hos pædagoger fremhæves.   

Der henvises til fejl i KMDs system, der betyder, 

at udflytterbørnehaven ikke identificeres ud fra 

opsamlingssted. Således findes børnehaven 

ikke, hvis der sorteres efter afstand til hjemmet. 

Denne forældre fandt selv børnehaven ved at 

søge på navnet efter anbefaling fra netværk.  

Dette til trods har Nordtoftegaard bevaret et 

højt børnetal og en sund økonomi. Derudover 

fremhæves personalet, gode rammer med 

udeliv, manglende udskiftning i 

personalegruppe og arrangementer positivt.  

13 Esben Andreasen og 

Karen Laugesen 

Personalet beskrives i høringssvaret som 

inspirerende og engagerede og lokaliteten som 

givende for aktive børn.  

Manglende muligheder for at fremsøge 

børnehaven i KMD-systemet og fejlagtig 

budgetindsigt fremhæves.  
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14 Helene Buttrup Personalet, rammer, udflugter og 

arrangementer, samt diversitet i køn og alder 

fremhæves positivt. Der sættes spørgsmålstegn 

ved, at en velfungerende institution med stor 

trivsel hos børn og voksne lukkes, når der er 

andre institutioner, der er udfordret på kultur, 

miljø og personaleudskiftning.  

15 Helle Lise Stougaard Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en velfungerende institution, der skaber det 

bedste børneliv. Bedsteforældredag, engageret 

personale og gode udendørs rammer 

fremhæves positivt.  

16 Holger Flensted 

Behrens 

Der anmodes i høringssvaret om, at 

Nordtoftegaard ikke lukkes, da institutionen er 

velfungerende samt bidrager til børnenes 

udvikling og giver dem en god start på livet.  

17 Jacob Riis-Olsen Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

velfungerende, idérig og med engageret 

personale og glade børn. Den årlige 

bedsteforældredag fremhæves positivt.  

18 Jakob Oxenvad og 

Solvej Vinter 

Christensen 

Det påpeges i høringssvaret, at der i 

Nordtoftegaard har været tæt på ingen 

udskiftning i ledelse og personale, en stabil 

økonomi uden et eneste år med underskud i 20 

år. Det påpeges, at udfordringerne, som 

institutionen har oplevet, skyldes fejl hos 

Pladsanvisningen.  

Stor tryghed og trivsel hos børnene 

understreges samt en god personalegruppe 

med lavt sygefravær.  

19 Jette Saltoft Pedersen, 

Leder hos Vuggestuen 

Haletudsen 

Det påpeges i høringssvaret, at Nordtoftegaard 

er en af Københavns bedste børnehaver, der 

ligger blandt de 5 bedste i alle målinger ift. 

forældre-, børne-, og personaletrivsel.  

Haletudsen har særligt fokus på sårbare børn 

og familier og har i 20 år været i samarbejde 

med Nordtoftegaard. Børnehaven viderefører 

vuggestuens arbejde med høj faglighed og 

gode rammer for udfordrede børn.   

Det påpeges, at velfungerende institutioner ikke 

bør lukke, da de har en stor rolle i forebyggelse 

af segregering, samt at det er kortsigtet, at 

ødelægge gode pædagogiske miljøer, der har 

taget mange år at opbygge.    

20 Kasper Andreassen Der argumenteres i høringssvaret for en 

bevaring af Nordtoftegaard, der er et 
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betydningsfuldt element i lokalsamfundet. 

Børnehaven ligger i toppen af 

tilfredshedsundersøgelser i dagtilbud i 

Københavns Kommune såvel som hele 

Danmark.  

Institutionen tilbyder et dynamisk miljø, der 

bl.a. understøtter børnenes udvikling, trivsel og 

naturforståelse. Det er desuden et tilbud, der 

ellers er svært at finde.  

Børnehaven klæder børnene på med gode 

sociale færdigheder, der kommer dem til gavn i 

folkeskolen og resten af livet.  

Personalets engagement, stabilitet 

mangfoldighed i alder, køn og etnicitet 

fremhæves som en af institutionens styrker.  

21 Kasper Lippert-

Rasmussen og Kira 

Rønn 

Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en institution med et godt børnemiljø og en 

tydelig og gennemtænkt kultur og retning.  

Det påpeges, at de fleste i personalegruppen 

har været ansat i mange år, og at børnehaven 

forekommer at have et attraktivt arbejdsmiljø.   

Tilbagevendende aktiviteter og arrangementer 

fremhæves også positivt. 

22 Katrine Fabricius 

Holmgren 

Der appelleres i høringssvaret imod at lukke 

Nordtoftegaard, der beskrives som den bedste 

børnehave i København med fagligt dygtige 

pædagoger, der har været ansat længe. De 

gode fysiske rammer og aktiviteter beskrives 

som unikke og betydningsfulde for børnene.  

23 Lars Engdahl Det beskrives i høringssvaret som et stort tab at 

lukke børnehaven, som er velfungerende, har 

høj forældretilfredshed, lav udskiftning af 

medarbejdere og giver børnene plads til 

udfoldelse. 

24 Lene på vegne af Mads Mads på 10 år klager over lukningen af 

Nordtoftegaard, da han selv har gået der og 

gerne vil i praktik som pædagog der.   

25 Lene Votborg Der opfordres i høringssvaret til ikke at lukke 

Nordtoftegaard, der beskrives at have de 

bedste pædagoger, rammer og ledelse. 

Aktiviteter og projekter fremhæves positivt 

samt minimale udskiftninger af 

personalegruppen.  

Det forklares, at tidligere børnehavebørn 

kommer tilbage i erhvervspraktik, hvilket 
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bidrager positivt til lokalsamfundet og nye 

studerende til pædagogfaget.  

26 Marianne Hoffman Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en institution med en pædagogisk praksis af høj 

kvalitet med kompetente og erfarne 

pædagoger og børn, der trives. Dette 

sammenlignes med mindre tilfredsstillende 

oplevelser med andre institutioner.   

Der henvises til forskning, der beskriver 

betydningen af høj kvalitet i dagtilbud for børns 

liv og udvikling, sammenhængen mellem 

børns trivsel og vokseninteraktion, udelivets 

indvirkning på koncentration i skolealderen, 

bedre motorik og færre sygedage. 

27 Monika Leth Dalsgaard  Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en institution med høj faglighed, der bidrager 

til børnenes udvikling og ruster dem godt til 

skolelivet. Busturen skaber et trygt fællesskab, 

og børnene lærer mange forskellige 

færdigheder. Børnehaven beskrives som 

udviklende for børn med høj begavelse og som 

et vigtigt fællesskab. 

28 Morten Fabricius 

Holmgren 

Der appelleres i høringssvaret til at genoverveje 

en lukning af en af de højest rangerede 

børnehaver i København. En lukning af 

børnehaven vil forringe bedsteforældrenes 

afhentningsmuligheder, forældrenes mulighed 

for at varetage deres arbejde og medføre en 

fraflytning af byen.   

29 Morten Gøtzsche I høringssvaret fremhæves Børnehavens 

kompetente, stabile og dygtige pædagoger 

gennem mange år. De gode rammer har haft en 

positiv effekt på barnebarnets sociale 

udfordringer. Institutionen skaber trygge, 

stabile børn, der tænker på andre, også i 

skolelivet.  

30 Nicoline Naja 

Teglbjærg 

Der tales i høringssvaret imod en lukning af 

Nordtoftegaard, der beskrives som en af 

Københavns Kommunes mest velfungerende 

institutioner. Institutionen beskrives som et 

sted, der fungerer og bør værnes om, med stor 

trivsel samt trygge og nærende fællesskaber for 

børn og voksne.  

Der argumenteres for, at en lukning af 

Nordtoftegaard vil stride imod kommunes 

målsætning om at fremme børn og unges 

trivsel, udvikling og læring.  
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31 Pauline Selvejer 

Faaborg 

Lukningen af Nordtoftegaard frarådes i 

høringssvaret, da institutionen tilbyder gode 

naturrammer, engagement, glæde, opbygger 

børn, giver dem en robust start på livet samt 

gode forudsætninger i skolegangen.  

32 Per Rosenkilde Nielsen I høringssvaret fremhæves, at 

udflytterbørnehaven tilbyder et markant 

anderledes tilbud end andre institutioner i 

området og de ting, der efterspørges i debatten 

om småbørnsområdet. Pædagogerne skaber 

stabilitet og tryghed for børn, forældre og 

bedsteforældre og beskrives som 

samfundsafspejlende i alder og etnicitet. 

Desuden beskrives, at institutionen giver 

børnene gode forudsætninger for et godt 

børne- og udeliv. Ydermere beskrives 

børnehaven som en god investering i børnenes 

trivsel forud skole- og ungdomsliv.  

33 Høringssvar er ikke 

medtaget, da forældre 

ikke vil have 

offentliggjort sit 

høringssvar. 

  

34 Peter Votborg 

Gøtzsche 

Det frarådes i høringssvaret at lukke 

Nordtoftegaard af hensyn til borgere og 

personales trivsel i Københavns Kommune. 

Institutionen beskrives som den bedste, 

vedkommendes børn har gået i, og at 

økonomiske besparelser bør ske andetsteds i 

kommunen.   

35 Signe Gregersen En kommende forælder i Nordtoftegaard er 

blevet anbefalet institutionen af nuværende og 

tidligere forældre, hvilket stemmer overens 

med brugertilfredshedsundersøgelsen.  

Tilsynsrapporten vidner om høj faglig kvalitet 

og andel uddannet personale samt lav 

personaleomsætning for fast personale.  

36 Steffen Steen 

Kristensen 

Der opfordres i høringssvaret til ikke at lukke 

Nordtoftegaard, da den ses som en veldreven 

og velfungerende institution. Der henvises til 

den seneste brugertilfredshedsundersøgelse, 

hvor Nordtoftegaard var i top 5, samt at der kun 

har været én anmærkning fra kommunens 

tilsyn over de seneste 20 år.  

Der henvises til en teknisk fejl i kommunens 

søgesystem, der har gjort det svært/umuligt at 
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fremsøge institutionen, hvorfor søgningen 

fremstår lav.   

37 Tor Johansson Udflytterbørnehavens høje kvalitet, 

personalegruppe og udendørsliv roses i 

høringssvaret. Det er oplagt med en 

naturfokuseret børnehave, da den lokale 

folkeskole har fokus på naturvidenskab.  

38 Uffe Stougaard I høringssvaret er der uforståenhed omkring 

overvejelserne om at lukke en velfungerende 

børnehave, hvor barnebarnet trives. Det 

fremhæves, at Nordtoftegaard tilbyder rige 

muligheder for et godt børneliv i tæt kontakt 

med naturen.  

39 Amalie Kønigsfeldt Forælderen, der også har skrevet et 

debatindlæg til Politiken, samt et tidligere 

høringssvar til BUU (opsummeres nederst), 

argumenterer imod en lukning af 

Nordtoftegaard.  

Det fremhæves, at forældrebestyrelsen og de 

involverede parter ikke blev informeret om 

lukningen af Nordtoftegaard, inden 

informationerne blev offentliggjort. Derudover 

at tidligere høringssvar ikke nåede BUU.  

Det påpeges, at en overvægt af lukningstruede 

institutioner er udflytterbørnehaver, og at der 

mangler en politisk drøftelse om prioritering af 

udflytterbørnehaverne og at bringe bybørn 

tættere naturen.  

Derudover ses en lukning af Nordtoftegaard 

ikke som skånsom, da det ikke er en 

hjemmeinstitution , og derved vil medføre en 
stor omvæltning for børnene.  

Pædagogandelen i institutionen fremhæves 

positivt, og det argumenteres, at 

medarbejdertrivsel bør være et paramenter i, 

hvilke institutioner, der lukkes af hensyn til 

rekruttering og fastholdelse.  

Der sættes spørgsmålstegn ved, at politikere 

siger, at danskere skal have flere børn samtidig 

med, at daginstitutionerne forringes. Der 

udtrykkes dermed forståelse for et fravalg af 

børn samt hjemmepasning.  

Forælderen har tidligere skrevet et høringssvar, 

der ikke nåede frem til BUU i første omgang. 

Dette beskriver følgende:  
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Forælderens barn har tidligere været tilknyttet 

en anden institution med massive 

rekrutteringsudfordringer og sygefravær. 

Personalegruppen beskrives som stabil og 

motiveret, og institutionen har en høj faglighed. 

Argumentationen om lav søgning er 

chokerende for forælderen, der er bekendt med 

vanskeligheder omkring at søge institutionen 

frem på Pladsanvisningens hjemmeside. 

Vedkommende har selv oplevet disse 

problemer og fandt institutionen ved at søge på 

selve navnet. 

Det understreges, at man bør se på parametre 

som gule og røde anmærkninger, 

forældretilfredshed og arbejdsmiljø. Der tales 

imod at lukke en velfungerende institution med 

stor tilfredshed hos familier og personale, der 

formår at rekruttere og fastholde dygtige 

pædagoger. 

40 Anders Banke og Anna 

Damholt 

Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

unik grundet institutionens udearealer og 

adgang til naturområder. Dette ses som et 

modstykke til en hektisk hverdag. 

Friluftspædagogerne roses, og de skaber 

robusthed hos børnene. Det vurderes, at 

beslutningen er baseret på økonomi og ikke 

barnets tarv.  

41 Cecilie Evelyn de 

Roepstorff 

Det forklares i høringssvaret, at Nordtoftegaard 

har faciliterer, der ikke ellers er at finde i 

området, og derfor er nøje udvalgt af 

forælderen. Stabile både mandlige og 

kvindelige pædagoger, unikke faciliteter, gode 

udendørsarealer og mulighed for flere 

aktivitetsstationer fremhæves. Det bidrager til, 

at barnet får selvtillid i praktiske opgaver, og der 

opleves ro i mave over at give sit barn et tilbud, 

der ellers ikke er muligt i en travl hverdag.  

Det understreges, at institutionen er svær at 

fremsøge, og at der ved indskrivning fremstod 

at være lang venteliste.  

42 Christian Steen 

Noringriis 

Det anbefales i høringssvaret, at børnehaven 

bevares, da den og personalet gør en stor 

indsats for børnenes trivsel, udvikling, 

fællesskab og læring. Det afspejler sig i 

tilsynsrapporter, 

medarbejdertrivselsundersøgelse og 

forældretilfredshedsscore. Personalets 
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overskud, kompetencer og mangfoldighed i 

køn og alder fremhæves. Det understreges, at 

75% af personalegruppen er uddannede 

pædagoger. 

43 Elisabeth Porse og 

Søren Carlsen 

Afsenderne mener, at en lukning af 

Nordtoftegaard er uhensigtsmæssig, 

uacceptabel, kortsigtet og ude af trit med 

idealerne i kommunens børnepolitik. Der 

beskrives i høringssvaret en velfungerende 

institution med et miljø, der er optimalt for 

børnenes trivsel. 

44 Ella Trærup Ella, der går i 8. klasse, forklarer i høringssvaret, 

at hun har mange gode minder fra 

Nordtoftegaard. Hun har for nyligt hentet sin 

lillebror i institutionen, og der stadig var de 

samme pædagoger, som da hun gik der. 

45 Helene Krarup Olesen 

på vegne af 65 

forældre 

Forældregruppen beskriver, at Nordtoftegaard 

med stabilt personale og kreative udefaciliteter 

bidrager til deres børns selvtillid og skaber 

unikke oplevelser, som kun udflytterbørnehaver 

kan give Københavns storbybørn. Børnehaven 

medvirker til, at forældrene har kunne håndtere 

fuldtidsstillinger samtidigt med, at familielivet 

har fungeret. 

Busudgifterne skulle oprindeligt ikke tælles 

med i regnskabet, fordi man ville bevare denne 

institutionsform, og det kritiseres, at dette nu er 

en del af argumentationen. At 

udflytterbørnehaverne er de mindst søgte 

institutioner modsvares med henvisning til, at 

de, der har adresser andre steder end 

Københavns Kommune, ikke dukker op i 

kommunens søgesystemer. Det påpeges, at 

denne systemfejl har stået på i flere år. 

Det påpeges, at kommunens egne beregninger 

viser, at man med nedskæringerne om et par år 

ikke vil kunne leve op til loven om 

pasningsgaranti. Der efterspørges svar på, 

hvordan man i så fald vil forholde sig.  

46 Hella Carstensen 

på vegne af børnene i 

Nordtoftegaard 

Høringssvaret er en video med billeder af 

Nordtoftegaard fra hverdag og 

arrangementer akkompagneret med forskellig 

hjemmekomponeret musik. Link til Dropbox 

findes i vedhæftningen.  

47 Josefine de Roepstorff Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en børnehave, der er velfungerende, hvad 

angår børn og personales trivsel. 
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Bedsteforældredag, personalet og de fysiske 

rammer fremhæves. Det understreges, at 

institutionen ligger højt på alle 

trivselsparametre, har høj andel uddannet 

personale, lav personaleomsætning og en 

forældretilfreds, der ligger top 5 i Københavns 

Kommune. 

48 Louise Lindhardtsen Der gøres i høringssvaret indsigelse mod, at 

børnehaven lukker, da den er velfungerende og 

veldrevet med børn, der stortrives.  

49 Marie Daugaard-

Jensen 

Der opfordres i høringssvaret til at bevare 

Nordtoftegaard, der har beriget forælderens 

barn med engageret personale og gode 

udearealer.  

50 Marie Trærup, 

tidligere forperson i 

bestyrelsen 

Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

en børnehave med stabilt, engageret og 

dedikeret personale samt unikke og 

inspirerende faciliteter. Nordtoftegaard er 

veldrevet og bæredygtig med økonomisk 

overskud. Personalet afspejler mangfoldighed i 

køn, alder og kompetencer, hvilket skaber et 

inkluderende miljø. Institutionen er en vigtig 

del af lokalsamfundet og styrker 

sammenhængskraft og sociale netværk lokalt.  

Problemer med synlighed på 

pladsanvisningens hjemmeside kan løses med 

passende ressourcer og indsats, så der er lige 

muligheder for alle institutioner og forældre i 

pladsanvisningsprocessen.  

51 Niels-Ole Rasmussen Det ses i høringssvaret som en kortsigtet 

løsning at lukke Nordtoftegaard, der beskrives 

som et forbillede for, hvordan trivsel, udvikling 

og læring bør integreres i en børnehave. 

Nordtoftegaard har bl.a. haft stor indvirkning på 

børnenes selvværd og færdigheder.  Der 

henvises til historisk lav trivsel blandt unge, og 

Nordtoftegaard forklares at afhjælpe denne 

tendens.  

Der er et stærkt fællesskab mellem forældre, 

personale og bedsteforældre, hvilket en lukning 

vil opløse med konsekvenser for trivsel og 

udvikling i lokalsamfundet. 

Begrundelserne om manglende børn anses 

som inkonsekvent og misvisende med 

henvisning til, at Pladsanvisningen ikke har 

gjort en tilstrækkelig indsats for at præsentere 

institutionen korrekt i deres portal.  
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52 Pia Galschiøt Benzen 

og Sophie Amalie 

Engel 

Nordtoftegaard ses i høringssvaret som 

essentiel i en tid med trivselsproblemer hos 

børn. Den har en unik profil, der udvikler 

børnenes sanser og motorik. Pædagogerne 

beskrives som engagerede og kompetente. 

Udensdørsrammer, traditioner og 

sammenhold fremhæves. 

Den lige kønsfordeling blandt personalet 

fremhæves positivt og udskiftning i personale 

er lav. Der henvises til Børns Vilkår om 

betydning af trygge relationer i dagtilbud.  

Slutteligt fortæller to tidligere børn om deres 

minder fra børnehaven, og hvorfor den ikke bør 

lukkes.  

53 Signe Lindgård 

Andersen og Horacio 

Emmanuel Najar 

Ramos 

Der påpeges i høringssvaret to punkter, der bør 

tages i betragtning i beslutningsprocessen:  

Personalet er erfarne og engagerede, hvilket 

har stor betydning for det enkelte barn og 

forældrene. Mangfoldigheden i 

personalegruppen bidrager til stabilitet og ro. 

Dernæst bidrager de udendørs faciliteter og 

aktiviteter med fællesskaber, læring og 

værdsættelse af naturen.  

54 Silje Stougaard Som nyflyttere blev forældrene anbefalet 

børnehaven af lokale. Det beskrives i 

høringssvaret, hvordan pædagogerne og 

medhjælperne udviser stabilitet og 

engagement, hvilket har en stor indvirkning på 

barnets trivsel og udvikling.  

Institutionens forskellige arrangementer og 

aktiviteter fremhæves, og den skaber børn, der 

er klar til skolelivet og livet generelt.  

55 Thomas Behrens  Det ses i høringssvaret som en fejltagelse at 

lukke Nordtoftegaard, der har høj kvalitet og 

betydning i lokalsamfundet. Dette afspejles i 

tilfredshedsmålinger og tilsynsrapporter. Der 

opfordres til, at de daglige nyhedsmails fra 

personalet læses, da personalets engagement 

her skinner tydeligt igennem.  

Det fremhæves, at pædagogerne går den 

ekstra mil , bl.a. bruger en pædagog sine 

weekender på at tage grupper i børn med i 

klatreklub.  

56 Susan Kønigsfeldt En lukning af Nordtoftegaard ses i 

høringssvaret som kortsigtet. Institutionen har 

høj pædagogisk kvalitet og beskrives som en 
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investering i børnene og kvaliteten af dagtilbud. 

Det udtrykkes, at andel pædagoguddannede og 

medarbejdertilfredsheden bør vægte højere i 

afvejningen af, hvilke institutioner, der skal 

lukke.  

57 Tinus Flyvholm Nordtoftegaard beskrives i høringssvaret som 

den bedste institution, forældrene har oplevet. 

Det forklares, at børnene trives, og at personalet 

er engageret og gør deres bedste. 

Uderammerne beskrives positivt med 

henvisning til tidligere erfaringer med 

legeplads i en lukket københavnergård.  

Fællesaktiviteter fremhæves, og busturen 

beskrives som en god daglig omstillingsproces, 

der giver børnene mulighed for at lande om 

morgenen og geare ned om eftermiddagen.  

Nordtoftegaard har også været en måde som 

familie at stifte nye bekendtskaber på.  

58 Vinni Thusgaard 

Behrens 

Det forklares i høringssvaret, at Nordtoftegaard 

og børnehavens personale har haft en positiv 

effekt på forælderens barn, udvikling og 

interesse i emner som klatring og musik. Det 

fremhæves, at personalet er engagerede, også i 

fritiden.  

Storegruppen fremhæves positivt, og som 

noget, der bliver set frem til. Forældrene fik 

institutionen anbefalet og har valgt den til af 

flere omgange. Det skaber tryghed at møde de 

samme pædagoger gennem mange år, hvilket 

ses som et kvalitetsstempel.  

Børnehavens unikke faciliteter og rammer 

bidrager til børnenes udvikling og læring.  

Institutionens økonomi er god og trivslen 

blandt børn og personale er høj. Lederen er 

engageret i det gode børneliv og har været der 

siden børnehavens start.  

Det påpeges, at den manglende søgning ikke 

skyldes forældrefravalg, men fejl i kommunens 

systemer.  

59 Magnus og Bertram 

Thusgaard Behrens 

To tidligere børn fra Nordtoftegaard beder i 

høringssvaret om, at institutionen ikke lukkes. 

De fortæller om deres tid i børnehaven, der var 

god og sjov. De beskriver gode oplevelser med 

aktiviteter, pædagoger og leder. De beskriver, at 

det i dag er hyggeligt at hente deres lillesøster 

og se de voksne igen.   
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60 Alba Isabel Mörck-

Larsen 

Tidligere pædagogmedhjælper fra 

Nordtoftegaard beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Hun fortæller om, at 

børnehaven som udflytter giver børnene en 

dag med bl.a. naturoplevelser, nysgerrighed og 

ro. Børn og personale er i høj trivsel, og 

børnehaven er som arbejdsplads stabil og 

kompetent. Det påpeges, at søgning skyldes fejl 

hos pladsanvisningen.   

61 Annemarie Marcussen Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Nordtoftegaard er et 

trygt miljø med høj kvalitet og trivsel. Undrer 

sig over valg at lukke en udflytter, når forskning 

viser, hvilken gavn naturen har for trivsel og 

børns udvikling.  

62 Astrid Emilie Winkler Pædagog ansat i Nordtoftegaard vurderer i 

høringssvaret, at den pædagogiske kultur i 

institutionen er unik og opbygget gennem 

samarbejde i personalegruppen gennem flere 

år. Som udflytter bidrager institutionen til at 

børnene bliver robuste og lærer at fordybe sig. 

Udflytterbørnehaver bør bevares, fordi det 

langsigtet giver mening.  

63 Bastian Guld Ni tidligere børn fra Nordtoftegaard beder i 

høringssvaret om, at institutionen ikke lukkes og 

kommer med eksempler på deres egen tid i 

institutionen. De har hørt, at institutionen er 

vurderet som den 5. bedste børnehave i Kbh i 

brugertilfredshed.   

64 Berit Holmstrøm 

Pedersen 

Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Institutionen har høj 

kvalitet, høj forældretilfredshed og engagerede 

pædagoger.   

65 Birgitte Høgh Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Nordtoftegaard har lav 

personaleomsætning, lavt sygefravær og en 

velfungerende personalegruppe.   

66 Bo Stolborg Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Nordtoftegaard har 

høj kvalitet, uddannede pædagoger med høj 

anciennitet, gode tilsynsrapporter og har 

tilfredse forældre.   

67 Camille Steen 

Kristensen 

Det påpeges i høringssvaret, at Nordtoftegaard 

er den 5. bedste børnehave i Kbh i forhold til 

brugertilfredshed og har høj 

forældretilfredshed. Institutionen har 75 

procent uddannet personale med lang 

tilknytning og meget høj 

medarbejdertilfredshed med højeste status på 
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alle parametre i tilsynsrapporten. Lav søgning 

skyldes fejl på pladsanvisningens hjemmeside.  

68 Carsten Skovsø 

Clausen og Anne 

Jørgensen 

Det fremhæves i høringssvaret, at 

Nordtoftegaard er et fantastisk tilbud, som 

forældrene og barnet er meget glade for, og 

som er tydeligt i alle målinger og 

undersøgelser. De oplever høj kvalitet og 

engageret personale. Desuden har selv oplevet 

problem med opskrivning til Nordtoftegaard på 

pladsanvisningens hjemmeside, fordi 

institutionen ikke kunne søges frem.  

69 Casper Pedersen Nordtoftegaard er ifølge høringssvaret den 

bedste børnehave med høj kvalitet, der udvikler 

og støtter deres barn og med engageret 

personale. Afsenderen har som forælder selv 

oplevet fejlen hos pladsanvisningen, hvor 

institutionen ikke kan søges frem. Desuden 

nyder Institutionen stor anerkendelse lokalt og 

på sociale medier.  

70 Astrid Waagstein og 

Christian Haargaard 

Olsen 

I høringssvaret påpeges det, at manglende 

søgning ikke giver mening som metrik for 

Nordtoftegaards fremtid, når søgningen kan 

tilskrives en fejl hos pladsanvisningen. 

Forældrene mener, at det giver en 

skævvridning, når institutionen ikke har været 

ligestillet med kommunens andre institutioner. 

Det er på kanten af god og fair forvaltningsskik.  

71 Emma Holck En moster beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Nordtoftegaard 

tilbyder et hjem nummer to  for hendes 
nevøer og har en høj kvalitet og engageret 

personale, som bidrager til nevøernes selvværd 

og trivsel.  

72 Frederik Høgh 

 

Forælder finder i høringssvaret det 

konkurrenceforvridende, at Nordtoftegaard ikke 

kan søges frem hos pladsanvisningen. 

Pågældende har selv oplevet problemet, da 

barnet skulle skrives op. Børnehaven er en 

meget velfungerende udflytter.   

73 Gitte Rolsted 

Christensen 

Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Institutionen lever op 

til de samfundsmæssige værdier, som vi ønsker 

at fremme: Udeleg, bevægelse, læring og 

fantasi. Afsenderen undrer sig over at 

Nordtoftegaard er udvalgt, når et kriterie er 

fysiske faciliteter .  
74 Gitte Skouby og Finn 

Asnæs 

Bedsteforældre beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Det er en 

velfungerende institution med god 
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sammensætning af personale, spændende 

temaer og fantastiske arealer.  

75 Helene Krarup Olesen 

på vegne af 65 

forældre 

Samme som høringssvar 45   

76 Hella Carstensen 

Leder Nordtoftegaard 

Lederen af Nordtoftegaard udtrykker i 

høringssvaret sin frustration over igen at være 

indstillet på baggrund af søgning, når det 

skyldes en kendt teknisk fejl hos 

pladsanvisningen, som er blevet påpeget 

gennem 1½ år. Hun mener også, at selskaberne 

kunne presses for at få prisen ned i udbud på 

buslicitering. De kortsigtede besparelser kan 

koste dyrt på sigt for børn og forældre, fordi 

kommunen reducerer i diversiteten af 

dagtilbud til børn.    

77 Henrik Max Larsen 

Pædagog på vegne af 

hele personalegruppen 

Pædagog i Nordtoftegaard skriver på vegne af 

hele personalegruppen. Nordtoftegaard 

fremhæves i høringssvaret som en institution, 

hvor det gode børneliv og pædagogisk kvalitet 

er i centrum. Der er høj faglighed, godt 

arbejdsmiljø og høj trivsel. Institutionen har en 

pædagogisk tilgang, der bl.a. inkluderer børn 

med udfordringer i fællesskabet og fungerer 

som en uddannelsesinstitution. Der er høj 

tilfredshed i forældregruppen og søgning af 

søskende, og light tilsyn og grønne tilsyn vidner 

om kvaliteten. Fejl hos pladsanvisningen, som 

giver misvisende søgning, kan lukke en 

veldrevet og velfungerende børnehave.   

78 Christian Petersen Pædagog i Nordtoftegaard. Har ikke vedhæftet 

høringssvaret, så der er kun en kort mail uden 

andet indhold.  

79 Jeannette Steen Bedsteforælder beder i høringssvaret om, at 

institutionen ikke lukkes. Objektive og stærke 

parametre understøtter, at Nordtoftegaard ikke 

bør lukkes: Kbh s 5. bedste børnehave, 

personale med lang anciennitet og 75 procent 

uddannet personale, høj trivsel i målinger og 

flotte tilsynsrapporter. Søgning afspejler ikke, 

hvor attraktiv børnehaven er, men skyldes fejl 

hos pladsanvisningen, som forvaltningen er 

gjort opmærksom på.  

80 Jesper Ejlsmark 

Berthelsen 

 

I høringssvaret beskrives, at Nordtoftegaard har 

et højt pædagogisk niveau. Forælderen stiller 

sig kritisk over, at mange institutioner på listen 

er udflyttere - beror det kun på økonomisk 

beregning eller er der en politisk drøftelse af 

udflytterinstitutioner bag? Borgerne skyldes en 

forklaring. Det ville være en bedre investering at 
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lukke institutioner med anmærkninger til 

kvalitet, og så lade gode institutioner med høj 

pædagogandel bestå.   

81 Katrine Romedahl 

Vacher 

I høringssvaret kritiserer forælder og 

bestyrelsesformand første del af processen, 

hvor 43 høringssvar ikke blev præsenteret for 

politikerne. Søgning bliver igen brugt som 

kriterie på trods af systemfejl hos 

pladsanvisningen, som ikke er forsøgt rettet i 

forvaltningen. Uforståeligt hvorfor der skal 

lukkes så mange pladser i Brønshøj/Husum, når 

prognoserne viser, at børnetallet lokalt ikke 

falder frem mod 2028. Det giver manglende 

gennemsigtighed i data. Det fremhæver i 

svaret, at Nordtoftegaard topper på trivsel for 

børn i tilsyn, i trivsel blandt personalet og i 

forældretilfredshed (top5). Det er kritisabelt, at 

høj kvalitet ikke er et parameter – også 

sammenlignet med andre udflyttere.  

Nordtoftegaard har unikke faciliteter som 

udflytter. Desuden er det urimeligt, at den 

økonomiske byrde skal ramme institutionen 

som kriterie, når kommunen har lavet en dårlig 

aftale i udbuddet, der resulterer i næsten 30 

mio. kr. i merudgift per år. 

82 Kim Weilmann Det påpeges i høringssvaret, at Nordtoftegaard 

ikke kan søges frem, og det har forældrene selv 

oplevet, da de flyttede til. Det er et tilbud i god 

kvalitet, som de kører lidt længere efter, fordi 

det er en udflytter. Hvis børnehaven lukker, er 

de nødt til at flytte ud af byen for at finde et 

godt alternativ. Luk de dårlige institutioner først 

og vær ærlige i de økonomiske udmeldinger. 

Borgerne kan evt. betale mere for de 

børnehaver, der koster mere.  

83 Katrine Villadsen Af høringssvaret fremgår, at Nordtoftegård er 

en meget velfungerende børnehave, der 

prioriterer det gode børneliv højt. Og det gode 

børneliv her er præget af masser af tryghed og 

omsorg, men også masser af plads og rum til at 

udforske og udfordre. 

 

Afsender beskriver en lang række grunde til at 

Nordtoftegaard er en unik børnehave (fede 

aktiviteter og muligheder for leg og 

udvikling, at personalet er med børnene hele 

dagen, den årlige og traditionsrige 

bedsteforældredag, samt en masse andre 

traditioner) og at en lukning vil være en 
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katastrofe, vi har her forsøgt at nævne nogle af 

dem. 

84 Laura Kristensen Afsender udtrykker sin dybe bekymring over 

den foreslåede lukning af Nordtoftegaard 

Børnehave, som pågældende mener har et 

enestående personalefællesskab. Personalet i 

Nordtoftegaard Børnehave opleves som utrolig 

søde og professionelle, og der er et stærkt 

fællesskab blandt kollegaerne, hvilket skaber et 

positivt og støttende arbejdsmiljø. Afsender 

peger desuden på, at der er en tryg og 

indbydende atmosfære, et stærkt engagement 

og arbejdsglæde og at det har en enorm 

betydning for børnene og forældrene 

Nordtoftegaard. Afsender peger på, at 

lukningen af børnehaven vil medføre en stor 

omvæltning og usikkerhed for 

mange familier, og at det det vil være et stort 

tab for lokalsamfundet at miste en så værdifuld 

institution. 

85 Line Pedersen I høringssvaret beskrives det, at Nordtoftegaard 

er en børnehave af høj kvalitet. De scorer højt på 

trivselsundersøgelser, og ligger i top, både 

blandt personalet og forældrene. Dette ses 

også på deres tilsynsrapporter, der gang på 

gang viser gode resultater. Nordtoftegaard har 

et rigtig godt ry. både blandt lokalbefolkningen, 

samt på sociale medier. I brugerundersøgelsen 

fra 2022, scorer de 4,8 ud af 5, og ligger i 

toppen af de Københavnske institutioner. 

 

Derfor valgte afsender netop denne institution 

til sit barn. Afsender beskriver at 

Nordtoftegaard kan noget særligt, og har en 

rigtig god og engageret personalegruppe, der 

virkelig brænder for deres fag og for børnene. 

Afsender oplever, at de er meget stabile, og det 

har betydet at afsenders barn, og dem som 

forældre, har kunne danne nogle rigtig gode 

relationer til pædagogerne i børnehaven fra 

start, uden en masse skift. 

 

Afsender syntes, det er kritisabelt at kaste 

ansvaret for ansøgertallet af de udvalgte 

dagtilbud hen på forældrene, når der i flere år 

har været problemer med, at Nordtoftegaard 

ikke fremgår hos pladsanvisningen. Afsender 

beder om rette fejlen, og derved gøre 

Nordtoftegaard synlig hos pladsanvisningen. 
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Afsender har forståelse for, at der skal spares, 

men tænker ikke at vejen dertil er ved at lukke 

en masse højkvalitetsdagtilbud. 

86 Liv Vestergaard og 

Martin Lund Størup 

I høringssvaret beskrives, at de stiller sig kritisk 

over for indstillingen om midlertidigt at lukke 

Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 

Afsenderne oplever Nordtoftegaard som en 

yderst velfungerende institution. 

Afsenderne håber, at udvalget vil forholde sig 

til parametre som høj tilfredshed og trivsel, lav 

personaleomsætning og høj andel af 

uddannede pædagoger. 

 

Afsenderne bemærker, at alle forslag i Brønshøj 

kræver, at der findes ny pladser til børnene i en 

bydel, hvor afsender har opfattelsen af, at der 

ikke er mange ledige pladser. Der ønskes 

klarhed over, om det er udvalgets hensigt, at 

børnene i de 13,5 børnegrupper skal 

stuves sammen i de øvrige børnehaver i 

Brønshøj, eller at børnene skal til øvrige bydele i 

området. Afsenderne understreger behovet for, 

at der i Københavns Kommune er et alsidigt 

tilbud af pasningsmuligheder. 

87 Jesper & Louise Juul 

Frandsen 

I høringssvaret peges på, at Nordtoftegaard har 

været en fantastisk børnehave i mange år, og at 

afsenderne fik mange anbefalinger fra naboer, 

venner og bekendte, inden deres børn startede 

og de håber, at BUU vil overveje, at bevare 

denne børnehave. de har gennem årene 

oplevet, at personalet i børnehaven har skabt et 

trygt, varmt, rummeligt og stimulerende miljø 

for vores børn, hvor de har kunnet udvikle sig 

både fagligt og socialt. De fysiske faciliter på 

gården  er dejlige, og det har givet fantastiske 

udfoldelsesmuligheder for de mindre såvel 

som de større børn i børnehaven. Afsenderne 

håber, at BUU vil tage beslutningen om at lukke 

Nordtoftegaard op til grundig overvejelse. 

88 Lærke Lokdam og 

Marcus Bjørn 

I høringssvaret opfodres til, at lukningen af 

Nordtoftegaard genovervejes, idet det er en 

institution som både børn, forældre og ansatte 

elsker, dyrker og værner om. Nordtoftegaard 

har unikke faciliteter og tilbud til børn. 

Afsenderne oplever, at personalet på daglig, 

månedlig og årlig basis sammensætter en 

struktureret hverdag med leg, fantasi, læring og 

meget mere, hvor alle børn bliver set, hørt og 

som de trives i. 
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Afsenderne peger på adgangen til naturen, 

udekøkkener, store arealer, værksteder og 

fokusområder giver mulighed for en 

alsidig hverdag, som kan og bliver tilpasset det 

enkelte barns behov lige den dag, og som giver 

mulighed for alsidig udfoldelse og læring i et 

inspirerende miljø. 

89 Brønshøj-Husum 

Lokaludvalg v. Marie 

Holm-Andersen 

Det bemærkes i høringssvaret, at 

oplysningerne, som Lokaludvalget har 

modtaget fra forvaltningen, viser, at børnetallet 

vil være stagnerende i Brønshøj-Husum frem 

mod 2028. På den baggrund har udvalget 

svært ved at forstå behovet for så voldsom en 

nedskalering - på ca. 40% i Brønshøj 

kvarter og ca. 10% i Husum kvarter - især efter 

den besluttede nedskalering i Bellahøj kvarter. 

De peger på, at både Brønshøj og Husum 

kvarterer i marts havde en kapacitetsudnyttelse 

tæt på 100% på tværs af institutioner. 

 

Udvalget understreger, at det er vigtigt, at der 

er god mulighed for institutionspladser nær 

hjemmet, også for folk nær kommunegrænsen, 

og de henviser til Kommuneplan 2024, hvor 

København beskrives som en 15 minutters by, 

hvor ingen skal have mere en 15 min til daglige 

gøremål. Afsender anbefaler at prioritere 

kvalitet over økonomi i udvælgelsen af 

eventuelle institutioner til lukning. De mener, at 

det er forkert at bruge lav søgning som 

argument, da der har været tekniske 

udfordringer med opskrivningen på 

dinplads.dk. 

 

Afsender bakker op om Klynge Bs eget forslag 

til effektiviseringer og sammenlægninger 

frem for lukninger. 

90.  Marie Markwardt og 

Edda 

I høringssvaret opfordres der til at genoverveje 

beslutningen om lukning af Nordtoftegaard og 

give byens børn mulighed for at komme ud og 

opleve nærhed samt fællesskab i 

naturomgivelser. 

91 Marie Stub Bager og 

Kristian Bager 

Jacobsen 

Høringssvaret indledes med en kritik af 

processen:  

- 43 høringssvar blev aldrig fremsendt til 

politikerne 

- Man undlod at fortælle, at der var langt 

flere lukninger under opsejling, og 

sørgede ikke for at informere de 

involverede parter 

- Data der ligger til grund for 

udvælgelsen af Nordtoftegaard er 

fejlbehæftet og mangelfuldt: Søgetallet 
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er ikke retvisende grundet fejl i 

systemet og transport indgår nu som 

kriterie  

- Der mangler en reel politisk drøftelse af, 

om man ønsker udflytterbørnehaver, 

der kører ud i naturen  

 

I høringssvaret beskrives desuden, hvorfor 

afsenderne mener, at Nordtoftegaard er en af 

de bedste børnehaver i København. 

Børnehaven har højeste status på alle 

parametre i det kommunale tilsyn, 75 % af 

personalet er uddannede pædagoger, og 

forældretilfredsheden er i top-5, samt at 

pædagogerne trives og er meget tilfredse med 

deres job.  

 

Afsenderne appellerer til, at kvalitet indgår som 

et parameter for, hvilke institutioner der skal 

lukke. 

92 Morten Borberg Jensen Høringssvaret peger på, at det lave antal 

søgninger for Nordtoftegaard hos 

pladsanvisningen skyldes en fejl på 

pladsanvisningens hjemmeside. 

Afsender peger på, at det, der gør 

Nordtoftegaard til en helt særlig børnehave, er 

samspillet mellem personalegruppen og deres 

evne til at bruge de fantastiske rammer og 

faciliteter, som børnehaven tilbyder. 

Personalegruppen har været stabil gennem en 

årrække og trivslen er høj. 

 

Afsender undrer sig over, at kommunen har 

forhandlet en dyr transportaftale på plads, og 

derefter begrunder lukningen af 

udflytterbørnehaver med det.  

Der henvises til, at børnehaven er i top 5 i 

Københavns kommune på forældretilfredshed.  

93 Morten Nyegaard og 

Mette Høst 

I høringssvaret beskrives det, at afsenderne er i 

chok over beslutningen om at indstille 

Nordtoftegaard til lukning. De har valgt 

institutionen, fordi de har fået den anbefalet, og 

at der er en høj pædagogandel. Institutionens 

fysiske rammer roses, og afsenderne peger på, 

at løsningen om midlertidig lukning ikke er 

realistisk, da den kultur, der er i institutionen, 

har taget mange år at opbygge. Det kritiseres, at 

børnehaven ikke har været at finde på 

pladsanvisningens hjemmeside, og at 

pladsanvisningen har være uvillige ift. at anvise 

til institutionen.   

94 Nina Roswall Afsenderen beskriver problemer med at finde 
Nordtoftegaard på pladsanvisningens 
hjemmeside, hvilket har påvirket optagelsen af 
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børn. Til trods for tidligere underretninger til 
både børnehaveledelsen og Københavns 
Kommune, er problemet fortsat. Afsenderen 
fremhæver Nordtoftegaards høje pædagogiske 
kvalitet, herunder en stor andel af mandlige 
pædagoger og fremragende udendørs 
faciliteter, som værende bedre end andre lokale 
institutioner. Afsenderen er rystet over, at 
pædagogisk kvalitet ikke er blevet overvejet i 
beslutningen om lukningen og opfordrer til en 
revurdering. 

95 Ole Kæmpe og Hedvig 

Kristine Hauge 

Afsenderne er bedsteforældre til børn i 

Nordtoftegaard, og de udtrykker stor skuffelse 

over den foreslåede lukning. De fremhæver 

institutionens venlige personale, rolige 

atmosfære og unikke aktiviteter som bagning, 

bålhygge, sang og hønsehold. De mener, at 

børnehaven er ekstraordinær og opfordrer 

politikerne til at overveje børnenes bedste, 

inden de beslutter lukning. 

96 Mohammad (TR) og 

Per (AMR) 

Tillidsrepræsentant (TR) og 
arbejdsmiljørepræsentant (AMR) ved 
Nordtoftegaard er i chok over beslutningen om 
at lukke deres udflytterbørnehave. De 
fremhæver det stabile og engagerede 
personale, som bidrager til et højt fagligt 
niveau, og børnehavens unikke naturskønne 
omgivelser, der fremmer leg og læring. 
 
Personalegruppen består af både mænd og 
kvinder i forskellige aldre og erfaringer. 
Børnehaven har stærke traditioner og et tæt 
samarbejde med forældre. 
 
Lukningstruslen har skabt stor utryghed blandt 
personalet, som bekymrer sig om børnenes 
fremtid, deres egne jobmuligheder og 
økonomiske situation. TR og AMR kritiserer den 
manglende inddragelse i 
beslutningsprocessen og påpeger 
børnehavens høje score på arbejdsmiljø, 
forældre- og personaletilfredshed. 
 
De opfordrer til at genoverveje beslutningen 
om lukningen, da det vil være et stort tab for 
børn, forældre og personale. 

97 Per Kæmpe og Stine 

Skouby Asnæs 

Afsenderne, som er forældre til børn i 

Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, 

argumenterer for, at lukninger af børnehaver 

bør baseres på kvalitet snarere end økonomi. De 

fremhæver, at Nordtoftegaard er en 

fremragende børnehave, og at kommunale 

tilsynsrapporter, andelen af uddannet 

pædagogisk personale og forældretilfredshed 

bør være de primære parametre ved 

beslutninger om lukninger.  
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Afsenderne er bekymrede over kommunens 

prognoser for fald i børnetal, da de mener, de 

ikke stemmer overens med behovet for 

børnehavepladser i deres område.  

 

De opfordrer politikerne til at prioritere kvalitet 

over økonomi, idet de påpeger, at København 

er en velstående kommune, og at lukningerne 

ikke bør være en spareøvelse, men følge den 

reelle demografiske udvikling. 

98 Per Kæmpe og Stine 

Skouby Asnæs 

Høringssvaret er oprindeligt fra april 2024, 

men afsenderen fremsender det igen pga. 

usikkerhed omkring, om høringssvaret kom 

med dengang. 

 

Afsenderne er forældre til børn i 

Nordtoftegaard, herunder et barn i lillegruppen 

og tvillinger, som de håber, også kan gå der. De 

udtrykker stor bekymring over den potentielle 

lukning af børnehaven og fremhæver 

institutionens unikke kultur og pædagogiske 

kvalitet som hovedårsager til deres tilfredshed. 

De beskriver flere eksempler på pædagogernes 

engagement og kompetencer. Afsenderne 

fremhæver, at en børnehave af denne kvalitet 

bygger på en kultur, der har taget mange år at 

opbygge, og at flere af de nuværende 

pædagoger har været en del af institutionen 

siden dens grundlæggelse i 2004. De 

understreger, at denne dedikation fra 

personalets side er med til at sikre en høj 

pædagogisk standard og en tryg hverdag for 

børnene. 

 

99 Yvonne Jensen og 

Preben Borberg 

Jensen  

Bedsteforældre til børn i Nordtoftegaard 

udtrykker undring over den foreslåede lukning. 

De fremhæver børnehavens positive miljø med 

glade børn og dedikerede pædagoger med lavt 

sygefravær. De argumenterer for, at lukningen 

kan medføre højere udgifter på grund af øget 

sygefravær, fratrædelsesgodtgørelser, og 

udgifter til opsigelser. Desuden kan forældre 

vælge private institutioner, hvilket øger 

kommunens omkostninger, og børn med 

forskellige problematikker kan betyde, at 

kommunen i stedet skal betale for dyrere 

specialinstitutioner. De advarer om, at dårlige 

kommunale institutioner kan få forældre til at 

flytte, hvilket yderligere belaster kommunen 

økonomisk. 

100 Stine Ulrik Mikkelsen En forælder og tidligere bestyrelsesformand i 

Nordtoftegaard udtrykker chok over forslaget 

om at lukke institutionen. Forælderen 

fremhæver, at børnehaven altid har opfyldt 
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normeringstal og haft økonomisk overskud, 

trods problemer med Pladsanvisningen, som 

har gjort den svær at finde. 

 

Nordtoftegaard er kendt for sin høje kvalitet, ro, 

nærvær, fantasifulde aktiviteter og fokus på 

udendørsliv. Børnene lærer fællesskab, 

selvstændighed og naturforståelse, hvilket også 

bemærkes positivt af skolerne. 

 

Lukningen vil fjerne et vigtigt incitament for 

børnefamilier til at bosætte sig i området og kan 

skade bydelens udvikling og kommunens 

økonomi. Forælderen kritiserer kommunens 

prioriteringer og håber, at Børne- og 

Ungdomsudvalget vil lytte til modstanden mod 

lukningsforslaget. 

101 Stinne Hoffmann En forælder til børn i Nordtoftegaard udtrykker 

chok over den foreslåede lukning, få uger efter 

en tidligere trussel blev afværget. Familien 

flyttede deres datter til Nordtoftegaard fra en 

anden institution med mange udfordringer og 

har oplevet en betydelig forbedring i 

pædagogernes engagement og kvaliteten af 

aktiviteterne. 

 

Pædagogerne i Nordtoftegaard er kendte og 

veluddannede og skaber tryghed og glæde hos 

børnene gennem nærvær og kreative udendørs 

aktiviteter. Forælderen påpeger også, at 

Nordtoftegaard tilbyder naturbaserede 

aktiviteter, som fremmer børns mentale og 

fysiske sundhed. Lukning af Nordtoftegaard kan 

resultere i større omkostninger for kommunen 

og samfundet på både kort og lang sigt. 

 

Forælderen håber, at Børne- og 

Ungdomsudvalget vil overveje disse 

perspektiver og genoverveje forslaget om 

lukningen. 

102 Sune og Louise 

Stolborg Vuorela 

Forældre til en dreng i Nordtoftegaard 

udtrykker stor glæde over institutionen og 

frustration over den foreslåede lukning. 

Pædagogerne er velkendte og engagerede, og 

Nordtoftegaard har en høj brugertilfredshed 

med kreative og udendørs aktiviteter. 

 

Familien valgte Nordtoftegaard trods 

problemer med opskrivningssystemet og er 

bekymret over manglen på alternativer, da 

andre lokale institutioner også er 

lukningstruede. De påpeger, at en reduktion af 

børnehavepladser i Brønshøj vil skabe store 
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problemer for lokalområdet, som allerede har 

fuld belægning. Forældrene understreger, at 

Nordtoftegaard også spiller en vigtig social 

rolle i kvarteret og bør bevares. 

103 Vinni, Magnus og 

Bertram Thusgaard 

Behrens 

To brødre, der begge har gået i 

Nordtoftegaard, deler deres positive oplevelser 

fra børnehaven. De fremhæver, at 

Nordtoftegaard var en tryg og omsorgsfuld 

institution med engagerede voksne. 

Storegruppeåret var særlig mindeværdigt for 

dem. 

 

De værdsætter, at pædagogerne husker dem 

og hilser, når de besøger børnehaven med 

deres lillesøster. Brødrene udtrykker, at deres 

lillesøster er glad for Nordtoftegaard og beder 

om, at børnehaven ikke lukkes, så hun og andre 

børn kan fortsætte med at have gode oplevelser 

der. 
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Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 

 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 
 
Jeg skriver dette høringssvar som en bekymret bedsteforælder for at udtrykke min stærke modstand 
mod forslaget om at lukke børnehaven Nordtoftegaard. Gennem årene har jeg haft den store glæde at 
se mine to børnebørn trives og udvikle sig i dette vidunderlige miljø. Som bedsteforælder har jeg ofte 
besøgt børnehaven og personligt oplevet den varme og omsorg, der kendetegner Nordtoftegaard. 
 
Trivsel for børn og voksne 
Nordtoftegaard har altid været et forbillede for, hvordan trivsel, udvikling og læring bør integreres i en 
børnehave. Med en dedikeret pædagogisk tilgang og et yderst engageret personale har 
Nordtoftegaard skabt et sted, hvor børnene ikke blot bliver passet, men hvor de virkelig blomstrer. 
Gennem leg og interaktion med naturen har mine børnebørn fået en stærk base for deres videre 
udvikling. Jeg har set, hvordan denne tilgang har styrket deres sociale, emotionelle og kognitive 
færdigheder og gjort dem til selvsikre og selvstændige individer. 
Det trygge og støttende miljø hos Nordtoftegaard er ikke kun til gavn for børnene, men også for os 
forældre og bedsteforældre. Den ro og tryghed, der følger med at vide, at vores kære er i gode 
hænder, er uvurderlig. Det stærke fællesskab mellem forældre, personale og endda bedsteforældre 
er vidnesbyrd om det enorme overskud, institutionen har til at inkludere alle i deres fællesskab. 
 
Personlige erfaringer og børnehavens betydning 
Mine børnebørn har haft utallige positive oplevelser i Nordtoftegaard, som har haft en varig 
indflydelse på deres udvikling. Børnehaven har givet dem mulighed for at udforske, lære og vokse i et 
trygt og støttende miljø. De relationer og det fællesskab, de har opbygget, har været afgørende for 
deres personlige udvikling og har givet dem et stærkt socialt fundament. 
At lukke Nordtoftegaard vil ikke kun fratage nuværende og fremtidige børn denne unikke mulighed for 
udvikling og læring, men også opløse et fællesskab, der har stor betydning for både børn og voksne i 
lokalområdet. Konsekvenserne af en sådan beslutning vil være vidtrækkende for trivsel og udvikling i 
vores samfund. 
 
Vigtigheden af institutioner der fremmer trivsel 
I en tid, hvor vi står over for historisk lav trivsel blandt unge, er det essentielt at vi holder fast i og 
styrker de institutioner, der aktivt arbejder mod og afhjælper denne bekymrende tendens. 
Nordtoftegaard repræsenterer netop en sådan institution. Med fokus på et inkluderende fællesskab, 
emotionel støtte og udvikling af sociale færdigheder, tilbyder Nordtoftegaard et vitalt fundament for 
børn i en afgørende tidlig alder. Dette arbejde med at styrke børns trivsel og selvværd er ikke kun 
afgørende for den enkeltes udvikling, men tjener også som en forebyggende indsats mod fremtidige 
trivselsproblemer. At lukke børnehaven vil være en kortsigtet fejltagelse og en langsigtet 
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tilsidesættelse af vores ansvar over for fremtidens generationer. Derfor er det af største vigtighed, at 
vi bevarer og støtter institutioner som Nordtoftegaard. 
 
Bekymring over begrundelsen om manglende børn 
Jeg finder begrundelsen om manglende børn i børnehaven dybt bekymrende og inkonsekvent. Det er 
velkendt, at pladshenvisningen ikke har gjort en tilstrækkelig indsats for at præsentere 
Nordtoftegaard korrekt i deres portal. Dette svigt i at fremhæve børnehaven har ført til en misvisende 
opfattelse af efterspørgslen. Det er derfor urimeligt at anvende dette argument som en begrundelse 
for lukning, når den reelle årsag synes at være mangler i kommunens procedurer for tilknytning af 
børn til pasningstilbud. En mere rimelig tilgang ville være at adressere disse mangler direkte, frem for 
at straffe en børnehave, der har vist sig uvurderlig for så mange familier. 
 
Afsluttende bemærkning 
Jeg appellerer til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
om at genoverveje beslutningen om at lukke Nordtoftegaard. Jeg er overbevist om, at der kan findes 
alternative løsninger, der bevarer denne vigtige institution, som har haft en så stor betydning for 
mange børns liv og deres familier. Lad os værdsætte og investere i vores børns fremtid ved at bevare 
de steder, der bidrager til deres trivsel og udvikling. 
 
Med venlig hilsen, 
 
En Bekymret Bedsteforælder 
Hanne Westergaard 
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Fra: Jacob Westergaard <westergaardjacob@gmail.com>
Sendt: 24. maj 2024 11:15
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Vacher, Katrine; Hella Carstensen
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af lukkning af udflytterbørnehaven 

Nordtoftegaard.

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af lukkning af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard. 

 
Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

Jeg skriver dette høringssvar for at udtrykke min dybe bekymring og modstand mod forslaget om at lukke 
børnehaven Nordtoftegaard. Min familie og jeg har haft den glæde at være en del af Nordtoftegaards 
fællesskab gennem flere år, idet begge vores drenge har haft og stadig har deres daglige gang i børnehaven.  

  

Trivsel for børn og voksne 

Nordtoftegaard har på mange måder været et forbillede for trivsel, udvikling og læring. Pædagogikken og det 
engagerede personale har skabt et miljø, hvor børnene ikke blot er passet, men hvor de trives, udvikler sig, og 
vokser med de daglige udfordringer. Børnehavens tilgang til børns læring gennem leg og interaktion med 
naturen har givet vores børn et robust grundlag for videre udvikling. Vi har set, hvordan denne tilgang har 
bidraget til deres sociale, emotionelle, og kognitive færdigheder, og hvordan de er blevet selvsikre og 
selvstændige individer. 

Det sunde og støttende miljø hos Nordtoftegaard er ligeledes en kilde til trivsel for forældre og personale. At 
vide, at ens børn er i gode hænder, hvor deres velbefindende er i fokus, giver en ro og tryghed, der er uvurderlig. 
Denne følelse af fællesskab og indbyrdes støtte blandt forældre og personale har skabt et stærkt fællesskab, 
hvor alle bidrager og føler sig værdsat. 

  

Personlige erfaringer og børnehavens betydning 

Vores to drenge har begge haft fantastiske oplevelser i Nordtoftegaard, som har haft en varig positiv 
indflydelse på deres udvikling. De har haft mulighed for at udforske, lære, og vokse i et trygt og støttende miljø. 
De relationer og det fællesskab, de har opbygget i børnehaven, har været afgørende for deres personlige 
udvikling og har givet dem et stærkt socialt fundament. 

At lukke Nordtoftegaard ville ikke kun fratage nuværende og fremtidige børn denne unikke mulighed for 
udvikling og læring; det ville også opløse et fællesskab, der har stor betydning for både børn og voksne i 
lokalområdet. En sådan beslutning ville få vidtrækkende konsekvenser for trivsel og udvikling i vores samfund. 

 
Fantastiske events og arrangementer 

Nordtoftegaard er kendt for sine fantastiske events og arrangementer, der skaber glæde og læring for børnene. 
Tema-uger som bondegårdsbesøg, hvor børnene får lov til at opleve livet på landet, og rum-tema, hvor alle 
voksne klæder sig ud som astronauter, og fejre Andreas Mogensens tur til rummet, altsammmen elementer 
der bringer spænding og læring til hverdagen. Middelalderuger, hvor der arrangeres ringridningsturneringer, 
kroninger af konger, og ridder slåning og der er sågar ægte hestepærer i gården for at skabe den rigitge 
stemning :), det giver børnene en sjov og lærerig oplevelse af historien og nutiden og hvor vi er på vej hen i 
fremtiden. 
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Traditioner fylder enormt meget for børnene og de glæder sig til det bliver deres tur. Det er alt fra 
oprykningsfester, overnatning for storegruppen inden de går ud, og cykelture med cykelprøve og vedligeholdes 
af udstyret der skaber, ansvar sammenhold og minder for livet. 

Der er også plads til kreativ udfoldelse med dans, sang og musik talentkonkurrencer og fødselsdage, hvor 
børnene kan bage glasurboller med deres bedste ven. Disse aktiviteter bidrager til et rigt og varieret børneliv, 
der fremmer både sociale og personlige færdigheder. 

Dertil kommer ture til stranden, udflugter til kalkgraven for at finde fossiler og ture til legepladser i den lokale 
by, som også giver børnene mulighed for at udforske og lære uden for børnehavens rammer. Disse ture 
kombinerer læring med sjov og styrker børnenes bånd til deres omgivelser og hinanden. 

Hver forår og sommer har børnehaven høns, som børnene passer. Når hønsene er voksne, slagtes og spises 
de, og de børn, der ønsker at deltage i processen, får lov til det, mens de, der ikke vil, kan nøjes med at kigge 
på. Der er også en rådnebur til døde dyr, hvor børnene kan se livets gang og lære om naturens cyklus. 
Frugttræer og frugtbuske samt højbede, som børnene er med til at holde vedlige, giver praktiske erfaringer med 
natur og havearbejde, hvilket fremmer ansvarlighed og forståelse for miljøet. 

Arrangementer for forældre og storesøskende som arbejdsdag, sommerfest, julefest, bedsteforældre dag og 
overnatning i telt for hele familien er også en del af Nordtoftegaards unikke tilbud. Det er fantastisk at se, 
hvordan de søskende, der har gået i børnehaven tidligere, glæder sig og lyser op, når de ser deres gamle vante 
rammer. Mange længes ligefrem efter deres tid i børnehaven, når de bliver mindet om, hvor dejligt et sted det 
var. Disse fælles arrangementer styrker ikke blot børnenes bånd til børnehaven, men også familiens 
samhørighed og engagement i børnehavens fællesskab. 

 
Mit Engagement i lokalsamfundet og observationer fra fodboldklubben 

Som aktiv fodboldtræner i den lokale fodboldklub, FIX, har jeg haft fornøjelsen af at arbejde med mange børn 
fra forskellige baggrunde, herunder dem fra Nordtoftegaard. Min rolle i lokalsamfundet har givet mig et unikt 
perspektiv på den positive indvirkning, som Nordtoftegaard har på sine børn. Det er tydeligt for mig, at børnene 
fra Nordtoftegaard skiller sig ud som gode og velopdragne unge, der tidligt i livet har fået indprentet stærke og 
positive værdier. Disse børn er ofte de første til at vise holdånd, respekt og ansvarlighed på fodboldbanen, 
hvilket tydeligt afspejler den pædagogik og de principper, de har lært i Nordtoftegaard. Deres evne til at 
interagere positivt med både kammerater og voksne er bemærkelsesværdig og vidner om det grundlag for 
sociale kompetencer, som børnehaven har lagt. Dette understreger endnu en gang, hvor vigtigt det er at bevare 
institutioner som Nordtoftegaard, der ikke blot ser børnene som børn der skal passes, men som individer der 
skal udrustes med de værdier og færdigheder, der er nødvendige for at trives i samfundet. 

  

Vigtigheden af institutioner der fremmer trivsel 

I en tid, hvor vi står over for historisk lav trivsel blandt unge, er det essentielt at vi holder fast i og styrker de 
institutioner, der aktivt arbejder mod og afhjælper denne bekymrende tendens. Nordtoftegaard repræsenterer 
netop en sådan institution, hvis daglige praksis og dedikation til børnenes velbefindende bidrager til at 
opbygge robuste, glade og veltilpassede individer. Ved at fokusere på et inkluderende fællesskab, emotionel 
støtte og udvikling af sociale færdigheder, tilbyder Nordtoftegaard et vitalt fundament for børn i en afgørende 
tidlig alder. Dette arbejde med at styrke børns trivsel og selvværd er ikke kun afgørende for den enkeltes 
udvikling, men tjener også som en forebyggende indsats mod fremtidige trivselsproblemer. At underminere 
denne indsats ved at lukke børnehaven vil ikke kun være en kortsigtet fejltagelse, men også en langsigtet 
tilsidesættelse af vores ansvar over for fremtidens generationer. Det er derfor af yderste vigtighed, at vi bevarer 
og støtter de institutioner, som Nordtoftegaard, der spiller en kritisk rolle i at fremme børns trivsel og generelle 
velbefindende. 

  

Bekymring over begrundelsen om manglende børn 

Endvidere finder jeg den fremførte begrundelse om manglende børn i børnehaven dybt undrende og 
inkonsekvent. Vi er alle velinformerede om, at pladshenvisningen ikke har gjort en tilstrækkelig indsats for at 
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fremvise Nordtoftegaard i deres portal på en retfærdig og effektiv måde. Dette svigt i at præsentere 
børnehaven korrekt og tiltrækkende for potentielle nye familier har uundgåeligt ført til en misvisende opfattelse 
af efterspørgslen. Det er derfor urimeligt at anvende dette argument som en begrundelse for lukning, når den 
underliggende årsag til problemet synes at være systemiske mangler i kommunens egne procedurer for 
tilknytning af børn til deres pasningstilbud. En mere rimelig tilgang ville være at adressere disse mangler 
direkte, frem for at straffe en børnehave, der har bevist sit værd og betydning for så mange familier. 

 
Manglende sammenhæng med Københavns ambitioner 

Det virker dybt inkonsekvent at lukke børnehaven Nordtoftegaard, når byens borgmester børne og 
ungdomsborgmester, Jakob Næsager udtaler, at Københavns ambition er at blive Danmarksmester i børneliv – 
en by, der skal fungere i hverdagen for børnefamilier. At lukke en institution som Nordtoftegaard, der i høj grad 
lever op til denne ambition, og derefter stuve børnene sammen i store grupper for at optimere ressourcerne, 
strider imod målet om at sikre et alsidigt og kvalitativt tilbud til familierne. 

Nordtoftegaard er et eksempel på en institution, der kunne kandidere til at være "Danmarksmester" i børneliv 
som instition, med sine innovative og engagerende arrangementer, dygtige personale og stærke fællesskab. At 
lukke en sådan institution går imod løftet om at sikre, at der er en mangfoldighed af tilbud til familierne, og at 
de eksisterende institutioner styrkes og bevares. Det er uforståeligt, hvordan man kan tale om høje ambitioner 
for børneliv i København og samtidig tage beslutninger, der underminerer de institutioner, der gør byen til et 
godt sted at vokse op. 

 
Dataen stemmer ikke og fejl: 

Situationen er meget svær for mig som forælder og helt sikkert for alle de andre forældre, og jeg kan kun 
forestille mig, hvor vanskeligt det også er for vores fantastiske personale og dygtige leder, i leger 
skrivebordsøvelse med rigtige følelser og mennersker. Der blev lagt et stort engagement og brugt mange 
ressourcer på høringsprocessen frem mod mødet i Børne- og Ungdomsudvalget den 24. april. Desværre får vi 
som forældre nu fortalt, at vores 43 høringssvar, som udgjorde den klart største andel, aldrig kom frem. Det 
har ført til en ny nedskalerings- og høringsproces, hvilket skaber stor utryghed og usikkerhed for både os 
forældre og personalet. 

Jeg er dybt frustreret over, at vi igen står i en usikker situation, hvor dygtigt og engageret personale påvirkes 
negativt. Manglen på gennemsigtighed og fejl i søgetalssystemet, som forvaltningen har anerkendt, gør det 
uforståeligt, hvorfor Nordtoftegaard er udvalgt til lukning. Derudover stemmer dataen i tager beslutnigen på 
ikke, prognoserne viser, at børnetallet i Brønshøj-Husum er stabilt, og alligevel planlægges der lukninger, som 
vil medføre store omplaceringer i et område med minimal ledig kapacitet. Jeg opfordrer derfor til, at 
nedskaleringer sker i områder med markant ledig kapacitet og ikke i Brønshøj. 

 
Afsluttende bemærkning 

Jeg appellerer til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation om at 
genoverveje beslutningen om at lukke Nordtoftegaard. Jeg tror på der kan findes alternative løsninger, der 
bevarer denne vigtige institution, som har haft så stor en betydning for mange børns liv og deres familier. Lad 
os værdsætte og investere i vores børns fremtid ved at bevare de steder, der bidrager til deres trivsel og 
udvikling. 

 
Med venlig hilsen, 

Jacob Westergaard Rasmussen 

Far til Willum, Rævestuen og Alfred tidiligere rævestue  
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Emne: [EKSTERN] høringssvar ang Nordtoftegård

Kære KK,  
 
Det er med ærgrelse at jeg skal læse at det overhovedet overvejes, at lukke Nordtoftegård og en 
række andre udflytterbørnehaver.  
 
Min datter Vilde, som går der nu, er mit 4 barne, der er igennem børnehaveinstitutionerne i 
kommunen. Og Nordtoftegård er absolut den bedste jeg har oplevet.  
 
Hele skov/udflytterbørnehavekonceptet er unikt, og noget at være stolte af i København. Det giver 
børnene en start på livet, hvor de lærer naturens vigtighed, samtiig en høj grad af selvstændighed og 
færdigheder. 
 
Jeg håber for Vilde og kommunens børn ikke at dette spareforslag bliver aktuelt.    
 
 
--  
Med venlig hilsen / Kind regards 
 
Kåre Carlsen 
phone: +45 21327850 
mail: kc@chulo.dk 
facebook / linkedin / twitter 
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Fra: Laura Korsholm Andreasen <laura.andreasen@gmail.com>
Sendt: 27. maj 2024 14:34
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Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 
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Til rette vedkommende. 
Mvh. Laura og Johannes Korsholm Andreasen. 



Høri ssvar vedrøre de orsla et o  luk i  a  Nordto te aard Bør ehave  
 

Købe hav , 7. .  

 

Til Bør e- o  U do sudval et i Købe hav s Bor errepræse tatio   
So  orældre til Klara på  år, der år i Nordto te aard Bør ehave, re se der vi 
her ed vores høri ssvar vedrøre de det re satte orsla  o  luk i  a  i stitutio e .  
 

Heru der vil vi æv e o le pu kter der bør ta es I betra t i  I de e 
beslut i sproces: 
Da vi skulle væl e bør ehave havde vi so  ytilflyttere i Brø shøj i e  præ ere cer 

e  sø te i lokale acebook rupper o  talte ed aboer o  ve er ra o rådet o  fik 
Nordto te aard a be alet på det var este ra flere perso er.  
Disse a be ali er har beste t været beretti ede. De  stabilitet o  det e a e e t der 
fi des bla dt pæda o er e o  edhjælper e har virkeli  været overvælde de. De ør 
så e et ud over det der orve tes ra os so  orældre, hvilket ø er bør e es trivsel o  
udvikli . Her er et udpluk: 
 

. Vi har u på ¾ år været vid e til flere te a ester or bør e e MGP est, jule- o  
påske rokost, tro ski te, bo de årds est o  besø  a  ba selæ e , orude  
te au er iddelalderte a, ru te a, bo de årdste a, affald/ e bru ste a  

ed stor arra e e t ra perso alet, så so  udklæd i  o  
hje eko po erede sa e skrevet til lejli hede . Alle be ive heder har vores 
datter talt o  i flere u er op til o  e ter o  de har ude  tvivl betydet e et or 
he des ys erri hed, horiso tudvidelse, læri  o  udvikli . 

 

. Forældre o  bedste orældre har været i viteret til flere arra e e ter på 
udflytter atrikle , hvor vi har været vid e til skø e aciliteter hvor bør e e år 
lov at boltre si  o  bare være bør  i e  helt særli  at ose ære.  
 

. Der bliver vist e  tillid til bør e e o  de år a hæ i t a  alder lov at være ed i 
køkke et, laver ad over bål, lærer at bru e værktøj o  der bliver a holdt 
cykeltests. Alle ti  der er ed til at styrke bør e es udvikli  o  selvtillid. 
 

. Vi har ødt e  perso ale ruppe der hele veje  i e e  har været e or t stabil 
o  so  har hå dteret alle ud ordri er ed at starte i bør ehave ed de  
største pro essio alis e, ro o  ekspertise.  

 

. Pæda o er e har fire la e arbejdsda e hver u e o  é  u e tli  rida  hvilket 
betyder at det er de  sa e voks e der ta er i od o  or e e  o  ta er 
a sked o  e ter idda e . Dette har betydet e et or vores datter, især da hu  
var helt ystartet. 

 

 

So  ørste a s orældre har vi ikke været i tvivl o  at vi har u det e  hel særli  
i stitutio , so  ikke ka  erstattes o  vi håber e et at alle vores bør  år lov at træde 
deres bør ehavesko på Nordto te aard. 



 

På ba ru d a  ove ståe de op ordrer vi til, at orsla et o  luk i  a  Nordto te aard 
Bør ehave e overvejes, o  at der arbejdes sa e  o  at fi de løs i er, der 
opretholder i stitutio e s eksiste s o  sikrer ad a  til alle releva te oplys i er or 
orældre.  

 

Med ve li  hilse ,  
Laura o  Joha es Korshol  A drease  

Forældre til Klara  år 
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Fra: Lene Bager <bagerlene@gmail.com>
Sendt: 26. maj 2024 17:31
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Emne: [EKSTERN] vedr lukning af børnehaver

 
 
Kære Børne- og Ungdomsudvalg i Københavns Kommune, 
Jeg er som mormor til to piger i Nordtoftegaard i chok over at erfare, at Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave er på listen over lukningstruede børnehaver, og jeg vil på det kraftigste 
opfordre kommunen til at droppe overvejelserne om at lukke Nordtoftegaard. 
  
Personalet i børnehaven er virkelig ildsjæle! De formår at skabe tryghed, fællesskab og læring i de 
skønne rammer i Jersie med alt fra køkkenhave, frugttræer og bålmad. Det har jeg selv oplevet 
ved flere lejligheder, når vi bedsteforældre er inviteret på Bedsteforældredag på gården. Her er vi 
med hele dagen. 
Selv busturen derned er præget af engagement, kreativitet og kærlighed til børnene.  Det har 
været helt fantastisk at være med hele dage i mine børnebørns hverdag, og se hvor godt børnene 
har det, og hvordan de stortrives og viser stor stolthed over deres børnehave og de mange 
varierende aktiviteter. 
  
Pædagogen Per skriver sine egne sange til børnehaven, som blev sunget under busturen dertil. 
Alle børnene sang med.  Her kan nævnes ’Pers Middelaldersang’, hvor børnene optræder, 
synger, klapper og tramper, mens de og pædagogerne er klædt ud som konge, prinsesse, ridder, 
gøgler.  Det var en stor oplevelse. Derudover elsker jeg at hente mine børnebørn, når deres hår 
ofte dufter af bål. Så har de lavet supper, fladbrød, hotdogs eller noget helt fjerde på bål. Den ene 
pædagog Muhammed inviterede Storegruppen, og dermed mit ene barnebarn, på skift ud at klatre 
i en klatrehal. Mit søde og dygtige barnebarn Gerda klatrede i sele til tops! Altså 18 meter op for 
en 5-årig. Det siger lidt om det engagement og de ildsjæle, som jeg ikke har mødt før i en 
børnehave. 
  
Det skal tilføjes, at jeg gennem mine mange år som sundhedsplejerske, har været på besøg i 
rigtig mange børnehaver – men aldrig har jeg oplevet en der kan måle sig med Nordtoftegaard. 
Bare der var nogle flere af den slags. Jeg er overbevist om at det vil forebygge mistrivsel og 
motoriske problemer hos mange børn. 
  
Jeg er derfor ikke et sekund i tvivl om at lukning af Nordtoftegaard vil være et kæmpe tab for 
både børn, forældre, personale og Københavns Kommune. Der er brug for mange flere 
børnehaver af den kaliber! 
 
På den lange bane sparer sådanne institutioner kommunen for penge. 
  
De bedste hilsner 
  
Lene Bager 
Dalgas Have 1, 4.mf, 
2000 Frederiksberg 
Mormor til Kaya og Gerda Bager Stub 
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Fra: Lone Teglbjærg <lteglbjaerg@gmail.com>
Sendt: 27. maj 2024 10:18
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 

lukning senest juni 2025

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 
 
Som bedsteforældre til to børn i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave er vi ganske chokerede over 
kommunens forslag om at lukke institutionen.  
Vi mærker tydeligt hvor velfungerende en børnehave Nordtoftegaard er – når vi både afleverer, henter 
eller deltager i en række traditioner og arrangementer (fx bedsteforældredag). I Nordtoftegaard 
mærkes straks en helt særlig ro, et unikt 
nærvær og glade børn i trivsel hele vejen rundt. Inspirerende og naturskønne omgivelser, der 
indgyder til leg, udvikling og kreativitet. Vores børnebørn fortæller mange historier om alle de 
spændende ting, de oplever og lærer i deres børnehave, om deres gode kammerater, og deres søde 
og omsorgsfulde voksne. En lukning af Nordtoftegaard vil være intet mindre end en katastrofe. 
 
Venlig hilsen 
Lone Teglbjærg 
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Kære Børne-Ungdomsudvalg,  
 
Hermed fremsendes mit høringssvar relateret til Nordtoftegaard Udflytterbørnehave.   
 
Med venlig hilsen  

Mimi Rosenkilde Teixeira-Holck 
IT-governance konsulent 
Forretningsudvikling 2  
________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Økonomiforvaltningen  
Koncern IT  

Borups Allé 177  
2400 København NV  

 

 



  Maj  

  Brø shøj
  

Side  af  

 

Høri gssvar – forslag vedrøre de luk i g af 
Nordtoftegaard 
 

So  forælder tilk ttet Nordtoftegaard Udfl tter ør ehave er jeg d t oprørt over jeres overvejelser o  at 

lukke vores elskede ør ehave. Vi forstår I skal edskalere e  det er fuldstæ dig uhørt. Nordtoftegaard er 

et pragtekse plar og for illede for pas i gstil ud i Kø e hav , hvilket også afspejles i ør ehave s rati g, 

e  i stitutio  I urde være stolte af ku e til de jeres orgere – store såvel so  s å. Bør ehave  er 

ekstraordi ær på alle para etre, og e  af et fåtal af i stitutio er i dette o råde, der i praksis til der ør  

pas i g af de  kvalitet, politikere i årevis har påtalt ø ske o . 

  

Et aktivt tilvalg af e  u ik bør ehave ed fokus på atur og bevægelse 

Ligeso  størstedele  af alle forældre i ør ehave  har jeg aktivt tilvalgt Nordtoftegaard til egge i e ør . 

Jeg er forælder til to otorisk stærke dre ge og har derfor ehov for et reelt alter ativ til o rådets 

i tegrerede - ør ehaver ed + ør  på sa e atrikel.  Dette var stort set u uligt at fi de i vores 

æro råde - der fi des ikke tilsvare de pas i gstil ud, hverke  i størrelse eller kvalitet. I si  tid u dersøgte 

jeg a ge til ud i o rådet, og fik Nordtoftegaard a efalet af ko takter i so iale etværk.  

I Nordtoftegaard fa dt jeg præ ist hvad jeg ø skede ig; E  udfl tter ør ehave ed højt til loftet og asser 

af plads til ør e e, dagligt atur og udeliv, alsidige til ud for evægelse og otorisk udfoldelse, e  god 

or eri g og diversitet i pædagoggruppe . Et sted hvor i e ør  altid øder e  ge ke delig vokse  og får 

plads og hjerteru  til at udvikle sig – so  de vilde dre ge de er. Et sted hvor der altid er var e hæ der, 

sta ilitet og ro til at gro. Alt det, og ere til har ør ehave  været fra dag et. I ge  a dre i stitutio er i vores 

o råde er tæt på at ku e sa e lig e sig ed det Nordtoftegaard til der vores ør  og fa ilier.  

Nordtoftegaard er ikke lot e  i stitutio  der leverer ør epas i g so  servi e; det er ør e es a det hje , 

et fristed hvor de liver elsket og givet plads til at være lige de  de er. Det er et sted, hvor vores ør  føler 

sig tr gge, værdsat og støttede. De  faste og diverse pædagoggruppe ska er hver dag et ru eligt og 

i kludere de læri gs iljø, hvor i  sø  selv i svære perioder i sit ør eliv lo strer op følelses æssigt, 

i tellektuelt og so ialt.  E hver der sætter e  i ør ehave  ka  ærke var e  og ærhede  og hvorda  

ør ehave s værdier o  ”det gode ør eliv” ligger til gru d for alt, hvad de gør. 

Perso alet på Nordtoftegaard er ere e d lot pædagoger; de er o sorgsgivere, ”storesøstre, o kler og 

ta ter” og tætte sa ar ejdspart ere for os forældre. Deres d e dedikatio , evige edfølelse, tål odighed 
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og ikke i dst faglige ekspertise gør hele forskelle  i ør e es liv – såvel so  i it. Det ar ejde de gør er 

uvurderligt og jeg fi der det d t pro le atisk at deres hårde ar ejde og e gage e t ikke a erke des, i 

de e eslut i g.  

Sa ar ejdet elle  hje  og ør ehave på Nordtoftegaard for illedligt. Det er et part erska  gget på 

tillid, respekt og å e  ko u ikatio , so  sikrer, at hvert ar  får o sorg og støtte skrædders et til deres 

i dividuelle ehov. Et ekse pel, af a ge, er at i e  periode, hvor i  ældste sø s udvikli g gik til age 

gru det s gdo  og skils isse i fa ilie , støttede ør ehave s pædagoger os ed e  pla  og fast 

tillidsperso  so  fulgte og støttede ha  på daglig asis – hvilket resulterede i at ha  på rekordfart ko  til age 

i trivsel. Måske dette ikke s es af eget på papir, e  i virkelighede  var de  åde at støtte vores ør , 

u eskriveligt værdifuldt.  

At lukke Nordtoftegaard ville være et stort tab for os bør efa ilier 

 

Nordtoftegaard ør ehave, er det e este alter ativ til store i tegrerede i stitutio er i vores o råde, og har:  

. et værdigru dlag der giver ru , o sorg og ro til at gro for vores i dste ør  der eller ikke ville 

trives i - ør ehaver e  

. e  su d øko o i, der aldrig i si  la ge levetid har lagt ko u e  til øko o isk last, 

. et overtruffet forældresa ar ejde og ledelse ed udga gspu kt i ør e es tarv, 

. fa iliteter, af højere kvalitet og større diversitet, e d sa tlige af o rådets a dre i stitutio er 

. e  sta il, faglig ko pete t og d t passio eret pædagoggruppe, ed god or eri g. 

Hertil ko er at de e dda er e  udda elsesi stitutio , der idrager aktivt til at udda e fre tide s 

pædagoger - pædagoger so  vi so  sa fu d så allerede a gler og efterspørger.  

Beslut i ge  o  at lukke etop de e i stitutio  ville være direkte ska daløst for Kø e hav s Ko u es 

ør efa ilier og gste ør  – og åske e dda også for politikere, so  ved e  luk i g af Nordtoftegaard 

direkte odar ejder deres ege  politik. Vi forstår at vi skal edskalere, e  det er a surd at overveje at lukke 

e  i stitutio  af så høj kvalitet. Derfor eder jeg i dtræ ge de o  at I evarer de e ekstraordi ære 

udfl tter ør ehave og i stedet ve der likket od de - ør ehaver i o rådet, der i forveje  har t delige 

trivsels æssige eller øko o iske udfordri ger; ”varige” eller ej. 

Med ve lig hilse   

A to , Aro  og Mi i Tei eira-Hol k  
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Fra: Anne Marie Christensen <bamtos@gmail.com>
Sendt: 16. maj 2024 19:18
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstilling til lukning af Nordtoftegaard - frist 3/6-24

Til rette vedkommende 
 
Svar på Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard senest 3. juni 
2024 
 
Jeg er mormor til to børn, som har gået i Nordtoftegaard henover de sidste 7 år. Begge børn og deres 
forældre har altid været meget glade for institutionen. 
 
Personalegruppen er meget dygtig og stabil, så det er en fornøjelse for en mormor, som jævnligt 
henter barn ved bussen om eftermiddagen, at møde de samme pædagoger som også var ansat for 7 
år siden. 
Jeg har med fornøjelse været til bedsteforældredag ude på "gården", hvor jeg kunne opleve de 
fantastiske omgivelser, som ungerne boltrer sig i hver dag. Det er skønt at hente trætte og glade børn, 
som dufter af lejrbål. 
Jeg har gennem årene jævnligt anbefalet Nordtoftegaard til de nytilflyttede børnefamilier i mit 
nabolag.  
 
Det er uforståeligt for mig, at pladsanvisningen i en lang periode har haft uløste tekniske problemer, 
som har medført, at man ikke kunne finde Nordtoftegaard, når man søgte børnehaveplads.  
Få nu den fejl rettet! 
 
Jeg vil opfordre til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard tages af bordet, idet jeg beder 
forvaltningen om at gå i dialog med institutionens ledelse og bestyrelse om, hvordan man 
styrker mulighederne for at nå det normerede børnetal. 
 
Med venlig hilsen 
 
Anne Marie Christensen 
mormor 
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Fra: Betina Carlsen <betinacarlsen@live.dk>
Sendt: 16. maj 2024 21:32
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedr. Nordtoftegaard Udflytterbørnehave

Nordtoftegaard - rammen for det gode børneliv 
 
Vi har haft 2 børn i børnehaven over de sidste 3,1/2 år. Vi er for få måneder sidden flyttet til en ny 
kommune, men ønsker på det kraftigste at udtrykke vores fulde støtte og opbakning til børnehaven 
Nordtoftegaard! 
 
Det stabile, empatiske og imødekommende personale som byder på stor diversitet bl.a. mellem køn 
og alder, er grundlaget for hele denne fantastiske børnehave. De formår at skabe tryghed, fællesskab 
og læring i de skønne rammer i Jersie med alt fra køkkenhave, frugttræer og hønsehold. Rammerne 
byder på plads til kreativitet, leg, og læring, ofte med afsæt i natur og udeliv, hvilket lige for tiden 
vinder ind og får særlig opmærksomhed i både daginstitutioner og skoler, da det har en positiv effekt 
på børns trivsel. 
 
Personalet gør en kæmpe indsats og forskel for vores børn. De møder børn der hvor de er, udviser 
forståelse, empati og oprigtig interesse for det enkelte barn. Børnene føler sig set, hørt og accepterer 
hvilket danner fundamentalt grundlag for hele deres trivsel.  
 
Vi er ikke et sekund i tvivl om at lukning af Nordtoftegaard vil være et kæmpe tab for både børn, 
forældre, personale og Københavns Kommune. 
Det må ikke ske! 
 
Med venlig hilsen 
Frederik & Betina Kazhel-Carlsen 
Forældre til Alfred & Alma 
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Fra: Birgit Winther Holmgren <birgitholmgren@gmail.com>
Sendt: 12. maj 2024 18:18
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nedlægning af en kvalitets udflytter børnehave Nordtoftensgård!!!???

Københavns  poli kkere viser ikke llid l børnefamilier i KBH ?! . Tænk at nedlægge en udfly er børnehave, som har 
det mest stabile og trofaste personale i den d Ins tu onen har eksisteret. Så Kvalitet er ikke målet for KBHS 
dagins tu oner, men hvad med at beslu e at kvalitet skal styrkes ???? Og nu da der er færre børn , mener 
poli kkerne så at der vil komme flere Børn ved at nedlægge dagins tu oner ??? Er det ikke som at sige,  vi har 
beslu et en poli k som kan nedlægge KBH??? Hvilke par er har beslu et at nedlægge velfungerende dains tu oner 
? ???  Med mange tanker fra ældre borger der har nydt godt af vores børnebørn,  fået en god start i livet på 
Nordto ensgård og har endnu et barnebarn som skal have samme start i livet som hans søskende. Og tænk at 
familien har bidraget med 3 børn  l København!!!! ? . Vi som bedsteforældre hjælper  med stor glæde at kan 
aflevere og hente børn  fordi vi bor i gå-afsand l opsamlingsstedet med venlig hilsen Birgit og Steen Holmgren 
Mellemvangen 26st 2700 Brønshøj  
 
 
Sendt fra min iPhone 
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Fra: Holger & Birte <boghbehrens@stofanet.dk>
Sendt: 16. maj 2024 14:59
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nordtoftegaard

Jeg mener ikke det giver mening at lukke en børnehave, hvor der er så stor lfredshed både blandt forældre og børn. 
Jeg er bedsteforældre og har ha  3 børnebørn i børnehaven.  
Det er nu vi skal l at gøre det bedre for vores børn så vi undgår mistrivsel blandt børn og unge i frem den. 
Birte Behrens 
Sendt fra min iPhone 



1

Fra: Christian Frank <christian.frank.3@gmail.com>
Sendt: 7. maj 2024 20:45
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegaard børnehave

Jeg skriver til jer, med en forhåbning om at I vil bevare Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 
 

Som en af de absolut bedste børnehaver i København, er det min overbevisning at Københavns 
Kommune bør gøre alt for at bevare og fremhæve Nordtoftegaard som et eksempel på, hvordan en 
børnehave fungerer. Ifølge jeres egne undersøgelser er børnehaven rangeret som en af de 
børnehaver med bedst trivsel. Det skyldes bl.a. medarbejderstaben, som har haft samme 
kernepersonale i mange år. Undervisningsministeren har for nyligt peget på mangel af mandlige 
pædagoger i børnehaver (jf. Berlingske d. 12. april 2024) – på Nordtoftegaard er mere end halvdelen 
mænd. 

  

At mangel på søgning fremhæves som argument for at indstille Nordtoftegaard til lukning holder 
ganske simpelt ikke. Københavns Kommune kender udmærket til fejlen i KMD’s system som desværre 
betyder, at udflytterbørnehaver ikke identificeres ift. opsamlingssted, men i stedet adresse på 
udflytterdelen. Derfor kræver finder den mindre aktive ansøger aldrig børnehaven, hvis der sorteres 
på afstand til hjemmet. På trods af denne fejl har Nordtoftegaard bevaret et højt antal børnehavebørn 
og en sund økonomi.  

Jeg har to drenge, som begge har gået i Nordtoftegaard. Den yngste stopper i børnehaven maj 2024. 
Den ældste startede 2017. Derfor har jeg et grundigt kendskab til børnehaven i hele perioden 2017-
2024. I denne periode har gjort følgende erfaringer: 

1. Personalet er enestående. Jeg oplever at personalet holder af hinanden, børnene og 
børnehaven. Det giver nogle meget engagerede pædagoger som er enige om den 
pædagogiske retning. Det smitter i den grad af på børnene som har nogle skønne dage i 
børnehaven – med stor læring. Frem for alt, hvordan man er en god ven.  

2. Gode rammer med udeliv. Nordtoftegaard er en af få udflytterbørnehaver i området. Udover 
at sikre variation i pasningstilbud, er det er min oplevelse, at kvaliteten af disse omgivelser 
langt overstiger andre institutioner, som jeg har kendskab til. Børnene er ude hver dag, i al 
slags vejr. Det giver glade børn. 

3. Der har stort set ikke været udskiftning i det faste personale i hele perioden. Det ser jeg som 
udtryk for et sundt arbejdsmiljø.  

4. Det er yderst problematisk at det er så besværligt at søge børnehaven, fordi den på 
kommunens hjemmeside ikke er korrekt registreret. Derfor dukkede den heller ikke op for os, 
da vi valgte at søge børnehaven i 2017. Vi fandt den kun ved eksplicit at søge på navnet, fordi 
den var blevet anbefalet. 

 Nedenfor nogle flere eksempler på personalets engagement:  

 Cykelture 
 Overnatning i børnehaven fredag-lørdag 
 Temabaseret læring (fx rummet, bondegård, vikinger mm.) 
 Klatring om søndagen  
 Diverse ture og udflugter i og uden for København. 
 De gode samtaler mellem børnene og den daglige pædagogik. 
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På baggrund af ovenstående (og i øvrigt langt mere) er det min oplevelse, at Nordtoftegaard er en 
fantastisk børnehave med en særlig omsorg, pædagogisk indsigt og gode rammer. Derfor håber jeg, 
at børnehaven kan fortsætte mange år fremover. Jeg vil uden tøven anbefale Nordtoftegaard 
børnehave.  

Skulle I have spørgsmål eller bemærkninger er I velkomne til at kontakte mig. 

Med venlig hilsen, 

Christian Frank 
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Fra: Esben Andreasen <andreasenesben@gmail.com>
Sendt: 22. maj 2024 08:48
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedrørende Nordtoftegaard

Vi skriver til udvalget som bedsteforældre til Klara, som går i børnehaven Nordtoftegaard. Vi har 
erfaringer med vuggestuer og børnehaver fra 4 børn og 9 børnebørn, og aldrig har vi mødt så dejlig en 
børnehave som Nordtoftegaard. Magen til inspirerende og engagerede pædagoger skal man lede 
langt efter. Og lokaliteten er fremragende for aktive børn. 
Så vidt vi forstår det, er Nordtoftegaard blevet uretfærdigt behandlet af Københavns Kommune. Dels 
har der manglet muligheder for på nettet at fremsøge børnehaven, en netportal som bestyres af KK. 
Dels har børnehaven i første omgang klaret frisag på grund af sin høje kvalitet og forældreopbakning. 
Det kan ikke være rimeligt, at tekniske årsager og fejlagtig budgetindsigt fra udvalgets side, det vil sige 
tal overfor kvalitet, skal nedlægge Nordtoftegaard. 
Vi melder os derfor i det store kor, som ønsker afgørelsen omgjort. 
 
Med venlig hilsen 
Karen Laugesen og Esben Andreasen 
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Fra: helene buttrup <helene_buttrup@hotmail.com>
Sendt: 16. maj 2024 09:42
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høring om lukning af Nordtoftegaard

 
Hej. 
  
Det er med utrolig stor tristhed og megen forundring at vi har fået beskeden om at der skal være høring 
om potentiel lukningen af Nordtoftegaard. 
  
Min datter er 5 år og slutter i børnehave næste år, så det er begrænset hvor meget vi vil blive påvirket af 
en lukning. 
Det sagt så vil det være et stort tab for børnene i området og kommunen hvis Nordtoftegaard lukker. 
  
Det vi har oplevet de sidste næsten 3 år er nogen utrolig engagerede og glade pædagoger, der er utrolig 
omsorgsfulde og rummelige overfor børnene, samtidig med at der sættes klare retningslinjer for dem og 
pædagogerne laver løbende nye, spædende og lærende aktiviteter. 
De opdrætter høns, tager på udflugt, er meget udenfor og oplever naturen, holder tema måneder, laver 
deres egne sange, holder MGP fest, opdeler udfordringer på aldersgrupper, faciliterer venskaber og leg - 
og ja jeg kunne blive ved med alt det vi har oplevet at de gør for børnene og som gør mit datters liv rart og 
spændende.  
  
Vi oplever også en stor glæde ved at det er de samme pædagoger der er der gennem tiden, der er et miks 
af unge og gamle, mænd og kvinder. Dette gør at vi oplever at alle børnene bliver mødt, da der er nogen 
for alle og en god kombination af erfaring og nye energi.  
  
Jeg har en datter der synes at en af pædagogerne er hendes bedste ven og spørger om han kan komme 
hjem til en lege aftale - generelt kommer hun hjem og fortæller om spændende og sjove ting de har lavet 
og hvordan hun er blevet trøstet hvis hun var ked af det.   
  
Så ja det vil være utrolig trist for alle de børn der ikke vil få muligheden for at opleve dette dejlige børneliv 
med omsorg, oplevelser og massere udendørs liv. 
  
Vi undrer os især da der er mange andre institutioner der er udfordret på en god kultur og miljø og stor 
udskiftning af personale og mangel på mandlige pædagoger. Her har man en børnehave hvor børn og 
voksne stor trives og så vil man lukke den. 
  
Mvh Helene Buttrup 
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Fra: Helle Lise Stougaard <hellelise@stougaard.eu>
Sendt: 16. maj 2024 21:45
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegård Børnehave København

Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nortoftegård Børnehave København 
 
Som bedsteforælder til en pige på 5 år, som går i Nordtoftegård Børnehave, fremsender jeg 
hermed hermed mit høringssvar vedrørende der fremsatte forslag om lukning af institutionen. 
 
Jeg fatter simpelt hen ikke, at man kan foreslå at lukke denne institution, som er SÅ 
velfungerende, og med voksne der er SÅ engagerede. Vel at mærke voksne, som har været der i 
mange år. 
 
Jeg har afleveret og hentet hende mange gange, og oplevet, hvordan børnene trives, både på 
afhentningsstedet, i bussen og på `landet`. Der er leg igang overalt, både ude og inde, og jeg 
bliver altid mødt af glade børn. 
Emnerne så som Vikingeemne, rumtema, MGP, affaldstema m.fl. har jeg oplevet på stedet, men 
også mærket, hvor stor betydning det har for mit barnebarn, i og med det `følger med hjem`. Dette 
kan kun ske, hvis de voksne er engagerede. Sjældent har jeg set så stort engangement, fantasi 
og iderigdom, og det inkluderer også udklædning og hjemmelavede sange, som er lavet til 
lejligheden. 
 
Hvert år glæder jeg mig til den årlige bedsteforældredag, med mad over bål, optræden og hygge. 
Men ikke mindst at se, hvordan børnene leger sammen. De viser rundt, og man kan tydeligt 
mærke, at de er glade og stolte af deres sted. Der er rum og plads til bevægelse og nysgerrighed, 
leg og læring. Der er simpelthen så god en stemning, både mellem de voksne, mellem børnene 
og mellem børn og voksne. 
 
Ikke et sekund vil jeg tøve med at anbefale andre at vælge Nordtoftegård, et sted, der skaber det 
bedste børneliv. 
 
Med venlig hilsen 
Helle Lise Stougaard, mormor. 
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Fra: Holger & Birte <boghbehrens@stofanet.dk>
Sendt: 16. maj 2024 15:11
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nordtoftegård Børnehave

Jeg mener, at det er vig gt for vores små medborgere, at de får en god start på livet. Jeg har og har ha  tre 
børnebørn i børnehaven, og de har alle fået en masse virkelig gode oplevelser, som har bidraget posi vt l deres 
personlige udvikling. 
Det giver ikke mening at lukke en virkelig god og velfungerende ins tu on, hvorfor jeg på det kra igste anmoder om, 
at de e værdifulde sted fortsæ er l glæde og gavn for endnu flere børn. 
Holger Flensted Behrens 
Sendt fra min iPhone 
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Fra: Jacob Riis-Olsen <riisolsen@gmail.com>
Sendt: 16. maj 2024 18:32
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr lukning af Nordtoftegaard Børnehave

Til rette vedkommende 
 
Undertegnede har erfaret, at der er fremsat et forslag om lukning af Nordtoftegaard Børnehave. Og 
ovenikøbet lukning med ganske kort varsel.  
 
Det er mig ubegribeligt, at man kigger på at lukke præcis denne børnehave, hvor jeg, som 
bedsteforælder, har oplevet en levende og velfungerende udflytterinstitution med nogle fantastiske 
og engagerede pædagoger - og ikke mindst - et barnebarn fuld af glæde og inspiration over at være 
lige der.  
Vi, min kone og jeg, har været inviteret til bedsteforælderdag to gange, og det har været stort at opleve 
det, som vores barnebarn oplever hver dag, nemlig det gode og inspirerende samvær, som 
pædagogerne på stedet er garanter for med sange og udklædninger til bestemte temaer, såsom 
middelalderugen, rumtemaet og affald/genbrugstemaet. Hele tiden er der fuldt blus på de gode ideer, 
og der er for mig ingen tvivl om, at det både udvikler vores barnebarns fantasi og konkrete viden på 
den bedst tænkelige måde. Vi har ligeledes efterhånden adskillige gange hentet vores barnebarn fra 
børnehaven og igen fået bekræftet ovenstående. Der er kun gode ting at sige om Nordtoftegaard 
Børnehave. 
 
Så find en anden børnehave at lukke ned for. 
 
Mvh 
Jacob Riis-Olsen 
Skovbakkevej 3, 
8752 Østbirk 
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Kære Børne- og Ungdomsforvaltningen, 
 
Hermed fremsendes to separate høringssvar til indstillingen af lukningen af Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave (vedhæftet). 
 
Med venlig hilsen, 
 
Jakob Oxenvad 
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Brønshøj, 21. maj 2024

Til Emil Brødsgaard


Svar på Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard 

Som forældre til 2 børn, som begge har gået i Nordtoftegaard, er vi meget overraskede over, at 
børnehaven er blevet indstillet til lukning.


Det kan virke på os, som om forvaltningen i høj grad forholder sig til institutionens 
eksistensberettigelse svarende til, hvordan en bestyrelse forholder sig til et aktieselskab; ud fra et 
økonomisk perspektiv. Hvis vi skal lege med på dén præmis, kan vi ikke undlade at lave 
sammenligningen: At der i en virksomhed har været tæt på ingen udskiftning i ledelse og 
personale, og at der trods udfordringer har været en stabil økonomi, er et direkte bevis på, at man 
har med en god og sund virksomhed at gøre. Og der har i børnehavens 20 års eksistens ikke 
været ét eneste år med underskud; dét for os er ekstremt imponerende.


De udfordringer, som institutionen har oplevet gennem mange år, hvor nogle tekniske 
omstændigheder hos Pladsanvisningen har forhindret mange forældre i overhovedet at kunne 
finde institutionen, er helt til grin - og det vil være direkte uretfærdigt, hvis dét skal lægges 
Nordtoftegaard til last.


For tiden hører vi meget snak om, at børn og unge i højere grad mistrives end tidligere, hvilket kun 
styrker argumentet for, at børnene i særdeleshed i deres tidlige år har brug for tryghed, adgang til 
natur og plads til udvikling, som er præcis dét, de får i Nordtoftegaard. Det er ikke unormalt, at vi 
hører fra andre forældre i området, at der er udfordringer med stabilitet, tryghed og trivsel i deres 
institution; og hver gang er vores svar tilbage: “Skift til Nordtoftegaard!”. Det virker helt 
grundlæggende selvmodsigende at fjerne det, vores børn har allermest brug for.


Som forældre oplever vi mange, lange perioder - især i de koldeste måneder på året - hvor den 
ene sygdom overtager fra den anden, og alle omkring os er syge. Alligevel oplever vi, at det er 
utrolig sjældent, der er sygdom blandt personalet i børnehaven - selv når det virker, som om 
størstedelen af resten af landet ligger syge. Det fortæller os, at personalet i børnehaven holder 
meget af deres arbejde og af børnene - og dét er værd at værne om. Dén slags engagement 
kommer ikke af sig selv, men er et resultat af mange års kvalificeret og solidt arbejde på at skabe 
en god institution og arbejdsplads.


Pædagogerne i børnehaven besidder uudtømmelige pædagogiske og menneskelige kvaliteter, og 
hver og én bidrager til et enestående niveau af stabilitet og tryghed. Alene fordelingen af mænd 
og kvinder og den aldersmæssige spredning har en positiv indvirkning på børnenes udvikling.


Både ledelse og personale har en kæmpe plads i både vores børns og vores hjerter. Vi skylder 
dem og institutionen mere, end vi nogensinde kan betale tilbage.


Vi vil på det kraftigste opfordre til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard tages af bordet, og at 
forvaltningen i stedet vil indgå i en dialog med ledelsen og bestyrelsen om, hvordan man i 
samarbejde kan styrke børnehavens muligheder for at nå de ønskede normeringstal.


Med venlig hilsen,


Jakob Oxenvad og Solvej Vinther Christensen,

Forældre
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Til re e vedkommende 
 
Jeg vedhæ er vores høringssvar. 
 
Vil I ikke lige skrive om I har modtaget det. 
 
Venlig hilsen 
Je e Salto  Pedersen 
Vuggestuen Haletudsen 



Høri gssvar a g. ulig luk i g af bør ehave  Nordtoftegaard 

Jeg Jette Saltoft Pederse  leder af Vuggestue  Haletudse  er dy t rystede over at I overhovedet 
ka  overveje at lukke e  af Kø e hav s edste ør ehaver. 

E  ør ehave so  hver dag holder fa e  højt og ed faglig stolthed ligger so  de edste  
i stitutio er i alle åli ger. Både i forhold til forældre, ør e- og perso aletrivsel. 

Vi er e  vuggestue i Brø shøj, so  er ke dt i o rådet for at tage os særligt at ør  og fa ilier so  
er særligt sår are. Et ar ejde vi har varetaget i  år i tæt sa ar ejde ed o rådets 
su dhedsplejersker.  De sidste 0 år har Nordtoftegaard været e  af vores faste 
sa ar ejdspart ere. De har for ået at videreføre vores ar ejde, år ør e e skulle videre i 

ør ehave. Vi vidste at ør e e ko  godt videre til et topprofessio elt perso ale, ed høj 
faglighed, hjertevar e og de  ru elighed de sår are ør  har ehov for. Sa tidig er 
Nordtoftegaard et sted hvor der re t fysisk er højt til loftet, hvilket er et ehov flere af de 
udfordrede ør  har. 

Vi ved at flere og flere ør  og u ge istrives og at udgifter e til spe ialtil ud stiger og stiger. At 
flere ør  liver segregeret hvilket, er dyrt åde e eskeligt og i de  grad øko o isk. Det er alt 
for kortsigtet at ødelægge gode pædagogiske iljøer so  det har taget a ge år at op ygge. Det 
er ikke oget vi lige får til age ige  ude  store øko o iske i vesteri ger.  

Sidste år i ove er å ed lev dagi stitutio er es udgetter å et ige , da der a glede 0 
illio er på spe ialo rådet. I de  for i delse lev vi spurt o , o  vi havde forslag til, hvorda  vi 

ku e ve de udvikli ge , så der ikke er så a ge ør  der liver segregeret. 

For det først er det værste I ka  gøre, er at udsulte or alo rådet og e d u værre at lukke 
velfu gere de i stitutio er, so  i dag varetager de  værdifulde opgave, der hvert år sparer 
ko u e  for tusi dvis af kro er og sørger for at ør e e får de  edste start i livet. 

Så fore yggelse, fore yggelse, fore yggelse er de  edste og illigste løs i g og vi ka  ku  sige at 
det vil være e  katastrofe for ko u e  og o rådets ør  at lukke Nordtoftegaard. 

Så skulle vi ikke e ytte ulighede  for at øge kvalitete  helt ge erelt ved at have i dre 
ør egrupper i alle i stitutio er. 

 

Leder Jette Saltoft Pederse  

Vuggestue  Haletudse  

Ka elejevej  

00 Brø shøj 

00 0 
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Kære Børne- og Ungdomsforvaltningen, 
 
Vi vil gerne takke for muligheden for at komme med vores input vedrørende den foreslåede nedlukning af 
børnehaven Nordtoftegaard. Vi forstår vigtigheden af at sikre en effektiv ressourceallokering inden for 
dagtilbud, men vi vil gerne stærkt argumentere for at bevare Nordtoftegaard som et unikt og 
betydningsfuldt element i vores lokalsamfund. At skulle lukke Nordtoftegaard udelukkende på baggrund af 
at institutionen er placeret i et område, hvor der forventes ledig kapacitet og mange tomme pladser, vil 
være helt forkert, for det fortæller langt fra hele historien om vores fantastiske børnehave. 
 
Nordtoftegaard repræsenterer ikke blot et dagtilbud, men en unik institution med gode værdier med vægt 
på natur, trivsel og kammeratskab gennem leg, musik og oplevelser. Gårdens omgivelser ved Jersie 
tilbyder enestående muligheder for børnene til at udfolde sig frit og udvikle sig både fysisk og mentalt. Med 
masser af plads både ude og inde tilbyder Nordtoftegaard et dynamisk miljø, der understøtter børnenes 
læring og trivsel uanset behov, humør og vejr. En mulighed, du ikke finder lige om hjørnet andre steder i 
vores tætbebyggede lokalsamfund. 
 
De sociale færdigheder med vægt på ligeværd og det gode kammeratskab er noget, der er blevet 
bemærket, da vores søn startede på Bellahøj Skole. Det er blot to af de mange sociale færdigheder, 
Nordtoftegaard klæder børnene på til, så de kan klare de udfordringer, som de helt sikkert kommer til at 
møde - først i folkeskolen og senere i resten af livet. 
 
Nordtoftegaard har en enestående tilgang til at integrere naturen i børnenes dagligdag, hvilket ikke blot 
fremmer deres forståelse for vores planet, men også deres respekt for naturen og dens cyklus. Aktiviteter 
såsom madlavning med friske ingredienser, indsamlet af børnene selv, understreger vigtigheden af 
bæredygtighed og selvstændighed. Det er viden som børnene suger til sig og tager med videre i livet. 
 
De gennemførte temauger, som Nordtoftegaard arrangerer, indeholder ikke blot pædagogisk og fagligt 
indhold, men især leg, rollespil og masser af udklædning. Personalet er altid klædt ud og har skabt 
karakterer, som børnene ser frem til at møde igen, næste gang temaet kommer tilbage. De formår virkelig 
at skabe uforglemmelige oplevelser for børnene. Fra naturvidenskabelige emner som det højtflyvende 
verdensrum og det mere jordnære bondegårdstema til historiske temaer som middelalderen og 
vikingetiden, beriger Nordtoftegaard børnenes fantasi og kreativitet, samtidig med at de lærer om verden 
omkring dem.  
 
Vi vil også fremhæve personalets engagement og mangfoldighed som en af Nordtoftegaards største 
styrker. Med en meget stabil og samtidig divers personalegruppe, der udgøres af en unik blanding af aldre, 
køn og etniciteter, skaber Nordtoftegaard et inkluderende og berigende miljø for alle børn. Det er tydeligt at 
personalet har det godt, og når de har det, så smitter det selvfølgelig af på vores børn.   
 
Stabiliteten og kvaliteten af alt fra værdier til personale gør det meget trygt at sende sit barn nummer to 
(eller flere) af sted til Nordtoftegaard 
 
Derudover ligger Nordtoftegaard i toppen af brugertilfredshedsundersøgelsen for dagtilbud - ikke blot 
Københavns Kommune, men i hele Danmark. 
 
For børnene er det altid en fest at komme i børnehave - og det er på grund af alle de fantastiske ting 
beskrevet herover som lederen Hella og hendes altid glade personale har bygget op over flere år.  
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Vi håber inderligt at vores ovenstående argumenter bliver taget med i betragtningen, så flere børn i 
fremtiden får den samme fantastiske tid i Nordtoftegaard, som vores børn er blevet beriget med. 
 
Med venlig hilsen, 
Jannie Hindsgaul Madsen og Kasper Andreassen 
Forældre til ét nuværende og ét tidligere barn i Nordtoftegaard 
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Kære Københavns Kommune 

Jeg skriver fordi, jeg har hørt, at der varsles lukning af Nordtoftegård Udflytterbørnehave.  

Jeg har haft begge mine børn i børnehaven fra 2019-2023. Vores erfaringer med børnehaven har være 
meget positive. Det er et sted med en meget tydelige og gennemtænkt kultur og pædagogisk retning, 
hvor alle børn bliver set og hørt, og hvor der skabes et godt miljø for at skabe venskaber mellem 
børnene på tværs af grupper og alder. Stedet har opbygget en række traditioner med tilbagevendende 
aktiviteter og arrangementer, som giver en god forudsigelighed og faste højdepunkter for børn og 
forældre – samt et stærkt tilhørsforhold til stedet, der bevirker, at mine børn stadig taler om stedet 
som ”verdens bedste børnehave”. 

De fleste ansatte har være ansat i børnehaven siden den startede, og det forekommer som et 
attraktivt arbejdsmiljø for ansatte, der i høj grad smitter af på børn og voksne. Alle er meget 
professionelle og varme i deres tilgang til forældre og børn.  

Vores søn gik i en anden børnehave i området inden vi skiftede ham til Nordtoftegård. Vi oplevede en 
kæmpe forskel i det pædagogiske niveau og i oplevelsen af at blive set og hørt og få mulighed for at 
udfolde og udvikle sig.  

Vi håber derfor meget på at dette sted kan bestå og give en masse børn den samme gode start på 
institutionslivet.  

Bedste hilsner 

Kasper Lippert-Rasmussen og Kira Vrist Rønn 
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Kære Københavns kommune.  
 
Jeg vil gerne appellere imod at lukke Nordtoftegård.  
 
Det er den mest fantastiske børnehave i hele København. Mine to ældste børn har været forbi to 
andre børnehaver, inden der var plads på Nordtoftegård. Det var en lettelse at starte der, da der på 
Nordtoftegård i forhold til de andre institutioner er fagligt dygtige pædagoger, der har været der siden 
de åbnede, hvilket kan mærkes af børnene. Der er højt til loftet og masser af plads og frisk luft. Der er 
ofte bålmad, De har haft høns og slagtet dem, så børnene kunne lære hvor maden kom fra. De har 
høstfest og laver egen most. Når der er fødselsdag bager de boller med børnene. Vores yngste skal nu 
starte dernede 1. Juni, som vi har set frem til. Det har de ældste børn også,  for så er der en 
undskyldning for at komme ned i deres gamle børnehave igen. Vi satser og regner med i kommer til 
fornuft,  da det er en perle og der er intet at sætte en finger på.  
Hvis man kunne give en børnehavepris ville Nordtoftegård få den. Den er så velfungerende er det ville 
være galimatias at lukke den.  
Vi regner med i kommer til fornuft og lader derfor vores Hugo starte 1. Juni. Han har netop brug for 
højt til loftet, masser af plads og udeliv, saven og hamren i deres værksted, omsorg, lære at klatre, 
hvordan man bliver en rigtig god ven, fis og ballade når de voksne klæder sig ud som tjenere og 
servere børnenes madpakker på fade, som om det er den fineste franske restaurent.  
 
Lad Nordtoftegård bestå for børnenes skyld! 
 
Med venlig hilsen  
 
Katrine Fabricius Holmgren  



1

Fra: Lars Engdahl <lars.engdahl@gearguys.dk>
Sendt: 17. maj 2024 15:50
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Evt lukning af børnehave Nordtoftegård

Jeg kan forstå at man har planer for at lukke Nordtoftegård. Jeg synes det vil være et kæmpe tab at 
lukke Nordtoftegård, da den er velfungerende med masser af plads til udfoldelser. Har bl.a et højt 
forældretilfredsheds og meget lav udskiftning af medarbejder. Og så sidst men ikke mindst masser af 
plads til ungerne som det hele handler om. 
 
Mvh 
Lars Barrett Engdahl 
Brønshøj Kirkevej 55 
2700 Brønshøj 
 
Forældre til Liv, der har gået på Nordtoftegård fra 2014-2017 
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børnehave jeg har selv gået der og jeg hvil gerne være pædago og jeg syntes at det 
er det perfekte sted at komme i praktik og jeg syntes at børnehaven e.docx

 

 

 Mads’ høringssvar til kommunen  
 
Sendt fra min iPhone 
 
 

Den 7. maj 2024 kl. 19.03 skrev Peter Gøtzsche <pg@gladgym.dk>: 

  

 



Hej Københavns Kommune jeg hvil gerne klage over at i lukker Nortoftegaard børnehave jeg har selv 

gået der og jeg hvil gerne være pædago og jeg syntes at det er det perfekte sted at komme i praktik 

og jeg syntes at børnehaven er rigtig god vh mads 10 år 
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Hej KK  
 
Jeg skriver med en klar opfordring og bøn til politikerne i Københavns Kommune om ikke at lukke 
nordtoftegaard udflytterbørnehave. Vi har nu haft vores daglige gang i nordtoftegaard igennem 10 år og 
med 3 forskellige børn (sidste barn stoppede her 1. maj). Alle med deres egne personligheder og 
behov og alle mødt af de bedste pædagoger, rammer og ledelse. Igennem vores ti år i børnehaven har 
kernegruppen af pædagoger været den samme med lille udskiftning hvilket har givet en helt utrolig 
stor tryghed og stabilitet. Der er utallige eksempler på aktiviteter og projekter som er helt fantastiske. 
Og de voksne kan slet ikke beskrives med ord. Fx har vi for nylig været med en pædagog Mohammad 
og en anden familie til et storegruppebarn (inden de stoppede her 1. maj) til en klatredag på 
Refshaleøen. Noget Mohammad har gjort på sine egne søndage for at give storegruppebørnene den 
oplevelse.  Men det er simpelthen også den daglige ramme i børnehaven som er helt uvurderlig med 
skønne udearealer med masse af plads. Derudover ser vi ofte gamle børn komme tilbage i 
erhvervspraktik hvilket også bidrager til lokalsamfundet og forhåbentligt nye studerende til dette 
vigtige fag. Københavns Kommune begår en KÆMPE fejl, hvis denne lukning bliver til virkelighed. Det 
ville virkeligt være et kæmpe tab (især i disse tider hvor gode institutioner som denne ikke hænger på 
træerne. Med venlig hilsen Lene og Familie  
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ATT : Københavns Kommune - daginstitutionsområdet - børne og ungdomsborgmester Jakob 
Næsager 
 
Vedhæftet venligst se høringssvar vedr. Nordtoftegaard Børnehave 
 
 
Venlig hilsen 
 
Marianne Hoffmann 



Maj 2024  

 

Att : Kø e hav s Ko u e – ør e og u gdo s orgs ester Jako  Næsager 

 

Høringssvar vedr. lukning af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard 

 

Jeg skriver dette høri gssvar – dels so  fagperso  su dhedsplejerske og a d.s ie t.so .   – dels so  
or or til to ør ehave ør  i ove æv te ør ehave. 

Det er de  edste følelse at aflevere og he te glade ør  – og de  glæde oplever jeg åde ved afleveri g og  
afhe t i g af i e ør e ør  fra udflytter ør ehave  Nordtoftegaard. Når de ko er hje  ed usse , 
har de til ragt e  dag ed e gagerede og ærvære de voks e. Bør e e får asser af frisk luft – de får rørt 
og evæget sig i uspoleret atur på legepladse s a ge kvadrat eter, hvor de ka  tu le og gå på 
opdagelse - e  også i de for i de  hyggelige gård, hvor de i lø et af e  dag har haft de edste uligheder 
for at udvikle lærerige lege og aktiviteter.  So  pårøre de oplever a  ed det sa e, at her er e  
i stitutio  ed e  pædagogisk praksis af høj kvalitet ed ko pete te og erfar e pædagoger.  Bør e e 

liver ødt og ”set” og der er e  op ærkso hed på hvert e kelt ar .  Desværre har jeg også oplevet det 
odsatte, da it ældste ar e ar  gik i e  a de  dagi stitutio  – skifte de ufaglærte, ukvalifi erede u ge 

vikarer, so  ikke havde de for ød e forudsæt i ger for at forstå ør e es ehov, desude  eget få 
kvadrat eter for ør e e at røre sig på –  og hvilepause  foregik i sa e lokale på e  adras i hjør et, 
sa tidigt ed at de større ør  skulle opholde sig i sa e lokale– legepladse  var lille og tra g – og det 
var slet ikke  e  god oplevelse af at aflevere eller he te it ar e ar  – derfor har det været fa tastisk at 
opleve, hvor godt hu  trives efter skiftet til Nordtoftegårds Bør ehave.  

Al forsk i g viser, at høj kvalitet i dagtil ud giver ør  et edre liv. l.a . forsk i gsoversigte  fra VIVE 
”Dagi stitutio e s etyd i g for ør s udvikli g”  . Ifølge de e forsk i gsoversigt får ør  følge de 
fordele, hvis de går i højkvalitetsi stitutio er:  

• Bør  klarer sig edre i livet 

• Bør e es i tellige s, ysgerrighed og otivatio  øges, og de udvikler et ere positivt sy  på sig 
selv 

• Ved skolestart har ør e e e  større tiltro til deres ev er til at lære yt 

• Flere får e  erhvervs æssig udda else 

• Flere er i ar ejde 

•  

• Flere holder sig ude af kri i alitet 

• Færre er på overførselsi dko ster 

• Modvirker egativ so ial arv, idet de  positive spiral ed udda else, jo  og at u dgå e  kri i el 
lø e a e påvirker efterfølge de ge eratio ers ha e for at klare sig lige så godt eller edre.  



 

Har Kø e hav s Ko u e råd til at lukke e  af de est velfu gere de ør ehaver – hvor ør e e 
stortrives ?? Og det etop  i e  tid, hvor flere og flere ør  trives dårligt – og hvor forsk i ge  
doku e terer, at ør s trivsel er utroligt afhæ gig af i teraktio e  ed de voks e – og  at ør , so  
opholder sig est ude for i ature  har lettere ved at ko e trere sig, år de egy der i skole .  Desude  
har de edre otorik og færre sygedage.  

I hå et o , at udflytter ør ehave  Nordtoftegård fortsætter sit fa tastiske ar ejde ed at ska e su de og 
glade ør .  

 

 

Ve lig hilse  

Maria e Hoff a ,  

Mor or, su dhedsplejerske, a d.s ie t.so .  
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Fra: Monika Leth Dalsgaard <monikaleth@gmail.com>
Sendt: 28. maj 2024 08:16
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegaard

Jeg vil tilkendegive, at det vil være et stort tab og en KÆMPE fejl at lukke Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave.  
 
Nordtoftegaard er unik.  
Personalet har en sjældent set høj faglighed.  
De formår at se hver enkelt barn og familie, støtte op om hvert barns udvikling, så de bliver rustet til 
deres skoleliv.  
Dette gør de blandt andet med deres pædagogiske greb, barnets spor, som giver børn med stærkt 
selvværd.  
 
Som fuldtidsarbejdende forældre gav det en tryg og stabil hverdag, at børnehavens bustider, gav en 
rolig dag, for ingen børn sidder og venter fra kl. 14, fordi de første børn er hentet, og har mindet 
børnene om forældre og hjem.  
Men de har et trygt fællesskab i deres bustur, og kommer udhvilede ud af bussen, klar til en dejlig 
stund med familien.  
 
Mine døtre lærte i Nordtoftegaard at klatre 5 meter op i træer, som 4 årige (i sikkerhedsgodkendt 
udstyr med uddannet instruktør). 
De tog snittebevis, de lærte om musik, verdenshistorien, genbrug, natur og at verden er et fantastisk 
og smukt sted.  
 
I år skal folkeskolen rette fokus på højtbegavede børn, og sikre deres trivsel og læring.  
Nordtoftegaard tør gå med de højtbegavede børns fantasi, tankerækker og især NYSGERRIGHED. Det 
bliver en kæmpe force for de børn, at de fra børnehave-alderen har erfaret at deres høje begavelse 
ikke er forkert, men et batteri af kapacitet.  
 
Nordtoftegaard er som ingen andre. Jeg har kendt børnehaven siden 2009. Aldrig er niveauet på 
pædagogikken faldet. Altid har jeg mødt glade forældre og børn. Et unikt sammenhold mellem 
forældregruppen.  
 
At lukke Nordtoftegaard vil ikke kun være et farvel til en daginstitution, men til et helt community.  
 
 
 
/Monika Leth Dalsgaard, tidligere forældre til 2 børn, kandidat i pædagogisk antropologi og tidligere 
formand i Nordtoftegaard 
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Fra: Morten Fabricius Holmgren <morten.fabricius.holmgren@regionh.dk>
Sendt: 12. maj 2024 22:14
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedrørende høringssvaret omkring Nordtoftegaard udflytterbørnehave. 

Jeg vil appellere til at i ikke lukker en af de højest rangerende børnehaver i København og vi må sande 
at det svært at se os selv blive boende i København hvis i gennemføre denne lukning. Vi kan og vil ikke 
stille os tilfredse med ringere kvalitet for vores barn!  
 
Som oversygeplejerske ved Psykiatrisk Center København er der ofte dage hvor min 
tilstedeværelse kræves uden for børnehavens åbningstid, dette er også et vilkår min 
hustru arbejder under som operationssygeplejerske og tillidsrepræsentant.  
 
Der er altså imperativ at vores aldrende forældre kan hente og bringe vores børn.  
 
Vores forældre er som sagt i en alder hvor de ikke længere kan hente vores børn, medmindre det er en 
kortere afstand som ved Nordtoftegaards opsamlings og afhentningssted. I foringer derfor betydeligt 
vores muligheder for at varetage vores arbejde hvis i lukker denne børnehave.  
 
I håb om i genovervejer denne beslutning da det det uden tvivl kommer til at betyde en svækket 
tilflytning at højt kvalificeret arbejdskraft i denne del af København, og en sikker fraflytning.  
 
Mvh Morten Fabricius Holmgren 
 
 

 
 
Region Hovedstaden anvender de personoplysninger, du giver os i forbindelse med din henvendelse. Du kan læse mere om formålet med anvendelsen samt 
dine rettigheder på vores hjemmeside: www.regionh.dk/persondatapolitik  
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Fra: Morten Gøtzsche <liljevej5@dadlnet.dk>
Sendt: 16. maj 2024 20:46
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nordtoftegård

 
Vi har gennem de sidste 11 år, ha  3 børnebørn i Nordto egård.  
Vi har hentet og afleveret, samt været på gården jævnligt igennem de 10 år, børnene gik det.  
Der har været de samme kompetente , kærlige, stabile og dyg ge pædagoger alle årene.  
Stemningen er præget af en dyb respekt for børnene og at børnene skal have en forudsigelig og tryg hverdag med 
rigeligt med muligheder på den skønne legeplads.  
Vi har ha  et barnebarn med store sociale udfordringer, som kun dyg ge pædagoger ville formå, at kunne inddrage i 
børnegruppen. Det lykkedes og har været et solidt afsæt på hans videre vej.  
Nordto egård afleverer trygge, stabile børn der har lært at lege med andre og også tænke på andre l skolerne.  
Man skal ikke underkende betydningen af, at dyg ge pædagoger kan få ngene l at fungere, hvor forældrene ikke 
kommer på alle der og tager pædagogernes d.  
Det er bl.a det en udfly er børnehave kan.  
Med venlig hilsen 
Morten og Anne Gøtzsche 
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Fra: Nicoline Naja Teglbjærg <nicolinenaja@gmail.com>
Sendt: 24. maj 2024 12:15
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 

lukning

 

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation  

  

Som forælder til to - snart tre - børn i Norftoftegaard, vil jeg på det kraftigste advare mod lukningen 
af en af København Kommunes mest velfungerende institutioner.  

Det kan ikke være gået nogens næse forbi, at de danske daginstitutioner er pressede. 
Pædagogmangel, stresssygemeldinger, dårlige normeringer, usikre børn og forældre er 
efterhånden blevet reglen mere end undtagelsen. Som småbørnsforælder i kommunen hører jeg 
ofte skrækhistorier i mit netværk om forældre, der hver dag forlader deres børns institutioner med 
kæmpe knuder i maven. Ny vikar igen. Ingen kendte voksne. For mange børn, for lidt omsorg og 
intet overskud.  

Disse fortællinger understreger vigtigheden i at værne om de steder, der faktisk fungerer. Steder, 
hvor børn og voksne hver dag møder ind i et trygt og nærende fællesskab. Steder hvor alle hører 
til, bliver mødt, set og hørt. Et sådant sted er vores fantastiske og unikke børnehave 
Nordtoftegaard.  

Som forælder i Nordtoftegaard er jeg ikke en eneste gang gået hjem med ondt i maven. 
Tværtimod kommer mine børn hjem med stort selvværd, gode oplevelser og lys i øjnene. De 
mødes hver dag af en af kommunens måske mest stabile personalegrupper; voksne, der så 
tydeligt brænder for institutionen, voksne, der står klar til at møde alle børn med et kæmpe og 
kærligt overskud. Voksne, der selv trives, og derfor selvfølgelig sender denne trivsel videre til 
vores børn. Et ”hvor er det dejligt at se dig”. Med oprigtig omsorg og omtanke bag ordene. HVER 
dag.  

Med en kommunal målsætning om, at dagtilbud skal fremme børn og unges trivsel, udvikling og 
læring, stiller jeg mig fuldstændig uforstående over for, at en lukning af Nordtoftegaard 
overhovedet er på tale. Gennemføres forslaget vil det være en katastrofe for kommunens 
målsætning og overordnede pasningstilbud.  

 

Med venlig hilsen 

Nicoline Naja Teglbjærg, Forælder i Nordtoftegaard  
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Fra: Pauline Faaborg <pauline.faaborg@gmail.com>
Sendt: 21. maj 2024 13:24
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. lukning af Nordtoftegaard

Til rette vedkommende, 
 
Jeg skriver pga indstillingen til lukning af Nordtoftegaard. Jeg vil, som forældre til et barn i 
institutionen på det kraftigste bede om at ikke at lukke børnehaven. Jeg har haft børn i tre 
forskellige institutioner og har andre steder kun oplevet en brøkdel af det engagement og glæde 
som institutionen tilbyder. De andre institutioner har været fine, men denne medvirker i allerhøjste 
grad til at opbygge børn og give dem en robust start på livet. Jeg tror på at institutioner som 
Nordtoftegaard er med til at bygge børn op og give dem et godt fundament til at kunne klare 
fremtiden og skolegangen. Her får de en god base og får lagt et grundlag for en kærlighed til natur 
og en ro til hovedet som. 
 
Den sammentømrede personalegruppe bidrager til at skabe et meget trygt sted for børnene som 
ikke bare opbygges over natten. Som forældre til et barn i en anden institution i området kan jeg 
bevidne at det er helt særligt at have sådan en gruppe.  
 
Vores barn er startet for nyligt og vi har været helt overvældede over niveauet ift andre steder. Jeg
er sikker på der kommer robuste og kloge børn ud af børnehaven på den lange bane.  
 
Jeg håber og tror på at den rigtige beslutning træffes.  
 
Mvh Pauline Selvejer Faaborg 
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Fra: Per Rosenkilde Nielsen <prn@c.dk>
Sendt: 27. maj 2024 15:02
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. potentiel nedlukning af Nordtoftegaard 

udflytterbørnehave
Vedhæftede filer: Nordtoftegård børnehave.pdf

Hermed indsigelse vedr. ovenstående 



Hørin ssvar: Nordto te aard Ud lytterbørnehave 

 

So  bedste orældre er vi dybt beky rede over risikoe  or at Nordto te aard lukker ed.  

Nordto te aard er ikke e  hvilke  so  helst bør ehave, da de  tilbyder o et u da e talt 
a derledes e d de store i stitutio er i Brø shøjs lokalo råde. Det er et sted, der har e  særli  
betyd i , ikke blot or vores a ilie o  or vores bør ebør .  

Det er her lykkedes at skabe det, der e terspør es overalt i debatte  o  s åbør so rådet; et sted o  
et perso ale, der ed dedikatio  både har overskud og lyst til at ud orske o  lære o  verde  i sa spil 

ed bør e e. Det er e  ko bi atio , so  ellers har tra e kår i disse år. 

Pæda o er e har e  sa u ds-a spejle de spred i  både i alder o  et icitet. Desude  er det  e  
er are  o  velke dt ru dstab, der øder bør  o  orældre i hverda e . Det iver re  or alt stabilitet 
o  try hed. Både or bør  o  orældre- o , aktisk o så or os, so  bedste orældre. 

Nordto te aard skaber således ikke ku  u da e tet or e  try  start på livet i det ællesskab, so  
vores bør ebør  se ere skal i dtræde i. De voks e or år i e  sjælde  rad, ed pæda o isk 
a li hed o  o sor sri  i dlevelse, at skabe et støtte de iljø, hvor vores bør ebør  udvikles til 

ko pete te, ys erri e e esker ed lyst til at ud orske, lære o  vokse. 
Der er ed a dre ord plads til at være bar  på bar ets præ isser.    

Udflytterbør ehave  iver vores bar ebar  de bedste orudsæt i er or et odt bør eliv – uli vis 
lidt ordo s uld udtrykt - på trods a , at a ilie  bor i storbye  Købe hav . 
Vi havde ikke turde håbe på, at der på de ka ter a dtes e  bør ehave ed et udelivs-ko cept so  
Nordto te aards.  

Vores ældste bar ebar  stortrives - Det ka  vi ærke –o  det ælder ikke blot ha . Ha s bør ehave 
trives. Ra er e o kri  de  u erer. De voks e har tid. Fa tasie  o  livs læde  år plads. Det 
oplever vi i hverda e  o  ved de besø  o  arra e e ter, so  vi delta er i år bør ehave  i viterer.  
Lillebror står u klar til u at træde i d i bør ehave  – o så ha  læder si  til at le e si  til vide  o  
viki er, o  u iverset o  o  ature . At klatre i træer o  være ed til bål, bal o  bør eteater.    

Vi oplever, at Nordto te aards væ t i  a  udeliv på da li t basis da er ru dla  or su de bør eliv i 
et værdistærkt, ru eli t o  vellykket, ællesskab, hvor der er plads o  hjerteru  til a e orskelli e 
sla s bør . Det er u ikt o  å a kræve respekt o  o ta ke, år a  a ør bør ehave s re tid.  
Både i det i dividuelle, e  o så i sa u ds æssi e, perspektiv er i stitutio e  e  od i vesteri  i  
bør s trivsel  orud or skole- o  u do sliv, hvor ud ordri er ve ter or de fleste.. 
Norde to te aard er e  uli hed, so  e terspør es a  orældre – e  det kræver aturli vis, at de  er 
at fi de på liste  over bør ehaver  i Købe hav s ko u e.. 

 

Der or; luk ikke e  særdeles vel u ere de i stitutio , so  i de  rad løser si e op aver o  iver uld 
valuta or pe e e. Nu – e  o så i re tide  ! 
Med ve li  hilse   

Maria e Holck & Per Rose kilde Nielse  

Forældre til fire o  bedste orældre til e  hå d uld  
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Fra: Peter Gøtzsche <pg@gladgym.dk>
Sendt: 27. maj 2024 11:19
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedrørende lukning af Nordtoftegaard

Til beslutningstagerne i Københavns Kommune 
 
Jeg må sige jeg er fuldstændigt chokkeret og over den mulige lukning af Nordtoftegaard 
udflytterbørnehave. Hvad I alVerden tænker I mon på? I hvert fald ikke trivslen blandt borgere og 
personale i Københavns Kommune. Data viser det tydeligt. Jeg ved I har fået faktaarket om 
brugertilfredshed m.m.  
Jeg kan personligt berette, at jeg har tre børn(5, 10 og 13 år) der alle har gået på Nordtoftegaard. Det 
er en virkelig god børnehave.  Det er absolut den bedste institution, vores børn har gået i og vi har 
efterhånden prøvet mange skoler, dagplejer, vuggestuer og skoleklubber.  
 
Hvis argumentet for at lukke primært er økonomi kan I jo overveje at droppe de 6,5 mia i vil bruge over 
de næste år på Metro til Lynettholm, der bidrager til alt andet end trivsel for borgere og personale i 
Københavns Kommune. Generelt er der jo rigtigt mange andre projekter(jeg har kigget i budgettet for 
2024) man ville kunne skære i, som ikke vil have direkte og meget negative konsekvenser for os 
borgere i kommunen.  
 
Jeg har altid været typen, der har forsvaret jer politikere og partierne "der tager ansvar". Jeg skal lige 
love for at jeg har taget fejl og vil lægge stilen i stemmeboksen og i politiske diskussioner, hvis denne 
beslutning står ved magt.  
 
Vh. Peter Votborg Gøtzsche 
 



1

Fra: Signe Gregersen <signegregersen@hotmail.com>
Sendt: 17. maj 2024 23:17
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegaard

Kære BUF og BUU 
 
Vores søn (og 3. barn) har fået lbudt en plads i Nordto egaard fra e eråret 2024. Da vi 1. maj fik en rundvisning i 
ins tu onen på deres matrikel nær Solrød Strand var det tydeligt, hvorfor vi har fået så mange varme anbefalinger af 
ins tu onen fra naboer og bekendte - både nuværende og dligere forældre l børn i ins tu onen. Ligger også fint i 
tråd med bruger lfedshedsundersøgelsen. 
 
Det var tydeligt at se og mærke, at de i Nordto egaard har børnene i centrum og der gøres alt for at skabe den 
bedste hverdag for børnene med gode tradi oner, krea vitet, natur, høns, ak viteter og forløb, der passer l både 
store og små mv. 
 
Det er bestemt heller ikke overraskende, når: 
 
- man læser deres lsynsrapport, der vidner om meget høj faglig kvalitet 
- andelen af uddannet personale er excep onel høj 
- der, så vidt vi er bekendt med, er lav personaleomsætning for det faste personale 
 
Af den årsag håber vi naturligvis, at Nordto egaard bevares. Så vores søn, sammen ins tu onens andre børn, kan få 
så dejlig en hverdag. 
 
Bedste hilsner 
Signe Gregersen 
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Fra: Steffen Kristensen <kristensen7281@gmail.com>
Sendt: 17. maj 2024 12:24
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Fwd: Høringssvar vedr forslaget om lukning af Nordtoftegaard

 
 
Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
Høringssvar vedr. spareplan på 60 millioner og risikoen for at lukke nordtofagård. 
 
Jeg vil gerne på det kraftige opfordre til at Nordtoftegaard ikke lukkes, som der er blevet stillet forslag 
om. 
At Nordtoftegaard overhovedet er kommet i betragtning til lukning, kom som en kæmpe overraskelse, 
da det er den mest veldrevne og velfungerende institution man kan forestille sig. 
Dette er ikke bare min egen oplevelse, men også resultatet af den seneste 
brugertilfredshedsundersøgelse blandt københavns 375 børnehaver. Her ligger Nordtoftegaard i top 5 
med 4,8 mod et gennemsnit på 4,2 – 5 er max. Oven i dette har Nordtoftegaard kun haft en eneste 
anmærkning fra kommunens eget tilsyn de seneste 20 år . Det var en gul anmærkning under corona. 
 
Efter at have læst op på sagen, står det imidlertid også klart, at den primært grund til, at 
Nordtoftegaard overhovedet er kommet i betragtning, er en teknisk fejl i kommunens søgesystem, der 
gør det svært/umuligt at fremsøge og dermed søge institutionen. Derfor fremstår det som at 
Institutionen har en lav søgning. At institutionen var mere end svær at finde i systemet, oplevede vi 
også selv da vi i sin tid  skulle søge til vores datter. Det var kun fordi at vi allerede kendte til stedet, at 
vi kunne finde vej igennem det uigennemskuelige og fejlbehæftede system. Det ville være en 
utilgivelig fejl at lukke en af Københavns bedste institutioner pga et teknisk problem, som nemt kan 
løses.  
 
Jeg håber derfor at I vil genoverveje og finde en anden løsning.  
 
Mvh 
 
Steffen Steen Kristensen 
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Fra: Tor Johansson <tj@johanssonarkitekter.dk>
Sendt: 27. maj 2024 12:52
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedr. Nordtoftegaard Udflytterbørnehave

Jeg skriver som far til Sigrid, som startede på Nordtoftegaard Udflytterbørnehave december 2023.  
  
Vi flyttede Sigrid fra Schous Børnehus, da vi søgte en børnehave hvor der var mere plads og ro – og det 
fandt vi hos Nordtoftegaard. 
 
Jeg kan sagtens forstå at der er en økonomisk fordel i større integrerede vuggestue/børnehaver, men 
efter at have haft to børn igennem systemet må jeg konstatere at den kvalitet som Nordtoftegaard 
yder er langt over hvad traditionelle institutioner kan tilbyde. Kontrasten er særlig skarp da vi stadig 
har en søn i traditionel institution. 
Temature til bondegårde og frilandsmuseet, fælles bagning og brug af værktøj, talrige 
udklædningsfester heriblandt kroningsceremoni for Kong Frederik, mad over åbent bål osv. 
  
At have muligheden for en udflytterbørnehave, der kommer ud og bliver beskidte dagen lang, i et 
område som Utterslev mose, hvor folkeskolen skolen har fokus på naturvidenskabelig interesse 
virker oplagt. 
Jeg appellerer derfor til at Nordtoftegaard kan forblive, om ikke uændret, så med samme gruppe af 
fantastiske, fantasifulde pædagoger og samme passion for at give børn oplevelser i naturen. 
  
Grundlæggende skriver jeg fordi jeg kan se at Sigrid og de andre børn trives blandt natur og fantasi og 
det ville jeg ønske for enhver anden forældre og barn. 
  
Mvh Tor 
  
-- 
  
Med venlig Hilsen 
  
Tor-Olof Johansson 
Ejer // Arkitekt Cand.arch & Bygningskonstruktør MAK 
  
Johansson Arkitekter ApS 
Cvr 39117843 
+45 5048 8692 
tj@johanssonarkitekter.dk 
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Fra: Uffe Stougaard <uffe@stougaard.eu>
Sendt: 17. maj 2024 16:15
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedrørende Nordtoftegaard Børnehave

 
Jeg vil hermed tilkendegive min holdning til lukning af børnehaven: Jeg er IMOD. 
  
Mit barnebarn går i denne børnehave og jeg har aldrig oplevet en bedre børnehave for børn. Og jeg har endda personlig erfaring fra mine tre børns børnehaver. 
  
Det er mig fuldstændigt uforståeligt, at kommunen overvejer at lukke en sådan velfungerende børnehave. Mit barnebarn trives jo helt fantastisk- det kan jeg både se og høre på hende. Især når hun meget 
engageret fortæller om temafester, spændende emneuger, madlavning og sange. Alt noget der bidrager til hendes læring og udvikling.   
  
I en verden, hvor det i dag er mere vigtigt end nogensinde, at vi alle gør vort yderste for at vore børn får en dybere forståelse af naturen, er det hovedrystende at en offentlig forvaltning påtænker at lukke en 
skovbørnehave. En børnehave der tilbyder børn så rige muligheder for et godt børneliv i tæt kontakt med naturen. 
  
Bedstefar til Vilde 
Uffe Stougaard 
Mobil 2445 4567 
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Fra: Amalie Kønigsfeldt amalie.konigsfeldt <amalie.konigsfeldt@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 22:05
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Hella Carstensen
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. lukning af Nordtoftegaard Børnehave

Til Københavns Kommune,                                                    30. maj 2024 
 
Jeg er mor til Albert, som går i Nordtoftegaard Børnehave. Derfor er det ikke mange uger siden, jeg sidst 
måtte skrive et høringssvar. Som bekendt gik børnehaven i den omgang fri, og lettelsen kunne brede sig 
blandt os familier såvel som hos personalet.  
 
Ganske kort efter kunne vi så læse i Politiken, at Nordtoftegaard igen er lukningstruet. Først senere samme 
formiddag blev forældrebestyrelsen informeret om, hvad der foregik.  
 
Hvorfor man få uger før undlod at fortælle, at der var langt flere lukninger under opsejling, og hvorfor man 
ikke sørger for at informere de involverede parter, inden man offentliggør informationen, er mig en gåde.  
 
Tilmed er det kommet frem, at vores høringssvar ikke engang nåede politikerne i første omgang. 
 
Nu er der så offentliggjort en liste over lukningstruede institutioner, hvoraf der er en ganske stor overvægt 
af udflytterbørnehaver, uden at det har været meldt ud, at dét at være udflytterinstitution var et parameter. 
For mig at se har der ikke været nogen egentlig politisk drøftelse af, hvorvidt vi som kommune og samfund 
ønsker at prioritere at have udflytterinstitutioner, der bringer vores bybørn tættere på naturen, eller ej. For 
mig virker det uigennemsigtigt og lusket, at man vil tage livet af så stor en del af udflytterinstitutionerne, 
uden at melde klart ud, at det er det man har tænkt sig, og hvorfor.  
 
Jeg vil ligeledes anfægte, at Københavns Kommune skriver, at den vil lukke institutionerne så skånsomt 
som muligt. I tilfældet Nordtoftegaard er der ikke nogen “hjemmeinstitution”, så for samtlige børn vil der 
være tale om en enorm omvæltning. Hvordan det kan passes ind under at gøre det skånsomt, kan jeg ikke 
se.  
 
Alt i alt står jeg tilbage - som mor, men primært som samfundsborger - og er dybt rystet over den 
demokratiske proces, jeg har været vidne til. Jeg har altid betalt min skat med glæde og haft tiltro til det 
politiske system, men dét at man i Københavns Kommune tilsyneladende ikke værner om og sætter pris på 
kvaliteten i vores daginstitutioner, og dét at politikerne tilsyneladende ikke tænker mere holistisk og 
langsigtet, har rokket ganske fundamentalt ved min tiltro til det politiske system.  
 
For mig at se er dygtige og uddannede pædagoger dét Københavns Kommune burde værne allermest om. 
Jeg har, efter fire år i forældrebestyrelsen i en anden daginstitution, fået et temmelig godt indblik i, hvor 
enormt svært det er at rekruttere og ikke mindst fastholde dygtige pædagoger i Københavnsområdet - og 
sikre, at de ikke brænder ud.  
Derfor mener jeg, medarbejdertrivsel burde være et parameter, når I ser på, hvilke institutioner der skal 
lukkes.  
 
Jeg tror ikke, børn tager skade af at være i daginstitution, men jeg tror, de tager skade af at blive opbevaret 
i dårlige dagtilbud med uuddannet, stresset og skiftede personale.  
Jeg kunne i hvert fald med selvsyn konstatere, hvordan min søn gik fra høj trivsel i vuggestuen til mistrivsel 
i en børnehave, der var plaget af langtidssygemeldinger og problemer med ikke at kunne rekruttere 
uddannede pædagoger.  
Derfor valgte vi at flytte ham til Nordtoftegaard. En beslutning, vi på ingen måde fortryder, selv hvis 
kommunen skulle vælge at lukke stedet. For dét han allerede nu har fået med sig af læring, 
fællesskabsfølelse og naturglæde ved at gå i en af Københavns bedste børnehaver med en 
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pædagogandel på 75 pct. tror jeg er guld værd på den lange bane. Og det tror jeg, at der er mange 
forskere, der vil erklære sig enige i. 
 
Jeg undres, når politikerne på den ene side siger, at vi danskere skal få flere børn, samtidig med at de 
forringer daginstitutionerne markant. Melder ud, at vi skal hente dem med stolthed som de sidste kl. fem og 
i øvrigt arbejde noget mere og dernæst er overraskede over børn og unges stigende mistrivsel.  
 
Jeg kan godt forstå, at flere og flere fravælger at få børn, og at flere og flere af dem der har børn vælger at 
hjemmepasse. Jeg forstår også godt, at mange unge fravælger pædagoguddannelsen, og at mange 
pædagoguddannede fravælger daginstitutionerne til fordel for specialområdet. Tingene hænger sammen, 
og jeg er med på, at Københavns Kommune ikke kan stå på mål for det hele, men jeg synes, det er 
tankevækkende og dybt problematisk at blikket tilsyneladende ikke bliver hævet op over tallene for de 
næste års budgetter.  
 
Jeg vil gøre opmærksom på, at jeg har sendt en lettere redigeret version af mit høringssvar ind som 
debatindlæg til Politiken.  
 
Jeg henviser i øvrigt til mit sidste høringssvar nedenfor, som jo aldrig nåede frem til politikerne: 
 
Venlig hilsen 
Amalie Ejlsmark Kønigsfeldt  
Mor til Albert Ejlsmark Kønigsfeldt 
_ 
 
Til Københavns Kommune ,                                                 6. april 2024 
 
Jeg er mor til Albert, som netop er startet i Nordtoftegaard Børnehave for to måneder siden. Vi har valgt at 
flytte Albert fra en meget søgt institution i området (Edel Liisbergs Børnehus), fordi institutionen desværre 
er ramt af et massivt antal langtidssygemeldinger og enorme vanskeligheder med at rekruttere uddannede 
pædagoger. Efter fire år i forældrebestyrelsen i Edel Liisbergs Børnehus har jeg fået et temmelig godt 
indblik i, hvor enormt svært det er at rekruttere og ikke mindst fastholde dygtige pædagoger i 
Københavnsområdet - og sikre, at de ikke brænder ud.  
 
Derfor har det også været helt igennem fantastisk for os som familie at komme til Nordtoftegaard 
Børnehave, hvor der er så stabil og motiveret en personalegruppe. Jeg oplever en høj faglighed og et 
drive, som jeg ærligt talt var begyndt at tvivle på om fandtes i københavnske daginstitutioner. Personalet 
har i indkøringen af min søn rummet hans interesser og skabt aktiviteter og fællesskaber omkring dem, og 
jeg er i det hele taget imponeret over det niveau af læring og stimulering, der finder sted. Det er alt andet 
end "opbevaring" af ens børn, som det let kan opleves som i institutioner med højt sygefravær, mange 
vikarer og dårligere trivsel blandt de ansatte. 
 
At læse, at kommunen overvejer at kaste dette overstyr kommer derfor selvsagt som et chok for mig.  
Ikke mindst set i lyset af argumentationen om lav søgning, fordi jeg er blevet gjort bekendt med, at det 
åbenbart i årevis har været vanskeligt at fremsøge Nordtoftegaard Børnehave på pladsanvisningens 
hjemmeside, fordi den er registreret under to adresser. Jeg har aktuelt erfaring med pladsanvisningens 
hjemmeside og havde en del vanskeligheder ved at finde institutionen, selvom jeg specifikt vidste hvad jeg 
ledte efter. Derfor tænker jeg, det må være meget vanskeligt som nye forældre i området at få kendskab til 
børnehaven via pladsanvisningens hjemmeside, når man søger information om valgmulighederne i ens 
nærområde.  
Derfor mener jeg, det er essentielt, at man retter op på den fejl, inden man træffer fatale afgørelser på det 
eksisterende grundlag.  
Jeg er ligeledes forundret over, at man ikke kigger på andre parametre såsom "gule" og "røde" 
anmærkninger i tilsynsrapporterne, forældretilfredshed og arbejdsmiljø, når man skal vurdere, hvilke(n?) 
institution der skal lukkes i området. I min optik er det meget mere logisk at lukke en institution som har 
udfordringer, der kan være svære at rette op på, end at lukke en velfungerende institution, som der er stor 
tilfredshed med blandt forældre/familier såvel som personale. Alene det at institutionen har kunnet 
rekruttere og fastholde så dygtige og så mange uddannede pædagoger, som har valgt at arbejde der så 
længe burde tale for sig selv.  
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Derfor håber jeg indgående, at planerne om lukning af Nordtoftegaard Børnehave indstilles.  
 
Venlig hilsen 
Amalie Ejlsmark Kønigsfeldt  
Mor til Albert Ejlsmark Kønigsfeldt 
 



Høringssvar i forbindelse med forslag om at lukke Nordto6egaard udfly9erhave – og andre 

udfly9erbørnehave i Københavns Kommune.  

Vi ønsker med de,e høringssvar at give vores u4lfredshed 4l kende i den mulige lukning af Nordto8egaard 

udfly,erbørnehave.  

Noget af det der er unikt ved Nordto8egaard er, at der er plads, store grønne arealer, skov og marker i 

umiddelbar forbindelse med børnehavens legeplads. Mange ak4viteter i børnehaven har naturen som 

omdrejningspunkt med bål hvor de lavede mad fra bunden, klatrer i træer, bygger huler i skoven. Turene går 

ikke 4l en park i byen, men 4l nærliggende store naturområder. 

Det børnehaven kan er, at være et modstykke 4l den travle og hek4ske hverdag, som mange storbyfamilier 

lever i. Der er højt 4l lo8et, ude som inde, og masser af plads 4l børnene. Det giver en ro og overskud 4l at 

være sig selv og at de voksne ikke hele 4den skal ire,esæ,e børnene. Frilu8pædagogerne har i særlig grad 

et godt blik for at få børnene 4l at tage ansvar for hinanden, at ak4vere børnene i naturen og få dem 4l at 

elske og sæ,e pris på naturen. Det giver en menneskelig robusthed. 

Det er dybt frustrerende og bekymrende det økonomiske og effek4ve syn på vores vældfærdssamfund, der 

ligger 4l grund for beslutningen om at lukke udfly,erbørnehaver som Nordto8egaard. Det underminerer 

vores velfærdssamfund og det er ikke barnets tarv. Det handler ikke om mennesker, men udelukkende om 

kroner og øre. Det er vores børns trivsel der er på spil.  

August Damholt og BerAl Engel Banke udtrykker følgende om deres Ad hos Nordto6egaard fra 2015 – 

2018 

”Der var så meget plads dernede og gode tradi4oner. Det var så fedt.” 

”Vi var ude al4d også i dårligt vejr og det var mega fedt” 

”Vores pædagoger var al4d i gang med noget sammen med os. De lavede alle mulige fede 4ng sammen 

med os. Fodboldkamp, fangeleg, masser af ture, mad over bål og sang sange sammen ved bålet.” 

Hilsen  

Anna Damholt anna_damholt@hotmail.com 

Anders Banke andersbanke71@gmail.com 

Forældre 4l August og Ber4l 



  Maj 2024 
  Cecilie Roepstorff 
  Tingbjerg 

Til Børne og Ungdomsudvalget. 

Jeg blev som forældre chokeret over og ked af at høre jeg, at min datters børnehave, Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave, er indstillet til lukning, når det er en så velfungerende institution.  

Nordtoftegaard Børnehave var nøje udvalgt fra min side fremfor de andre omliggende børnehaver i 
Tingbjerg, hvor vi bor, men også andre steder i Brønshøj. Intet matcher det Nordtoftegårds faciliteter og 
personalet kunne give min datter; den bedste start på sit børneliv. Nordtoftegaard har siden min datter er 
startet haft stabile, både mandlige og kvindelige, pædagoger, som bidrager til børnenes tryghed og 
individuelle trivsel.  Med de unikke faciliteter som Nortoftegaard har, så er det muligt for pædagogerne at 
være kreative i formidling af naturforståelse, samt grundlæggende kundskaber og færdigheder, som lærer 
børnene at lære verden at kende og færdes i den – både socialt og praktisk. Det store indendørs og 
udendørs areal på gården tilbyder muligheder for børnene, nemlig at lave mad over bål næsten hver dag, 
og mulighed for at have flere aktivitetsstationer i gang, som snitning, bygge, gårdliv (høns og havearbejde), 
cykling, læsning, samt motorisk leg og rolle-leg – endda muligheder for at trække sig som barn, hvis 
behovet er der.  

 
Alt dette bidrager til at mit barn får en masse selvtillid i praktiske opgaver, kreativitet, kompetencer og 
læring, som jeg ikke ser andre steder. Tilmed får jeg et barn hjem, der har været frisk efter at have været 
ude hele dagen grundet det store grønne areal i Jersie, og endda fået en mental pause på busturen hjem. 
Som forældre får jeg kan med ro i maven vide, at hun har fået luft til hovedet, hvilket i sig selv er en fordel 
for små, voksende hjerner, men også at jeg ved, at de har kunnet give min datter det, som jeg ikke når i den 
travle hverdag, og at hun trives godt.  
 

Jeg vil desuden gerne gøre opmærksom på at ved tilmelding til børnehaven oplevede jeg, at det var svært 
at finde Nordtoftegaard på listen, og måtte ringe til dem for at finde dem. Da jeg fik skrevet hende op, så 
stod der, at der var lang venteliste, selvom der efter et kort opkald i realiteten var plads til hende. 
 

Med venlig hilsen  

Cecilie og Aviaja 
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Fra: Christian Steen Noringriis <christian.noringriis@gmail.com>
Sendt: 29. maj 2024 18:14
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar ang. Nordtoftegaard

Til rette vedkommende,  
 
Jeg tillader mig hermed at sende et høringsvar ang. børnehaven Nordtoftegaard, som desværre 
er lukningstruet.  
 
Som forælder til to børn (et nuværende og et tidligere) i Nordtoftegaard, vil jeg varmt anbefale, 
at børnehaven bevares. Nordtoftegaard er en fantastisk og unik børnehave, hvor der fra hele 
personalets side bliver gået en ekstra mil for børnenes trivsel, udvikling, fællesskab og læring. 
Dette afspejler sige også i dels de imponerende tilsynsrapporter samt i 
medarbejdertrivselsundersøgelser og forældretilfredshedsscore, som begge har en meget høj 
vurdering. 
I de efterhånden flere år, hvor jeg har haft børn tilknyttet Nordtoftegaard, har jeg oplevet en 
personalegruppe, som emmer af overskud, varme og stærke pædagogiske kompetencer. Dette i 
kombi med en imponerende anciennitet samt en mangfoldig medarbejdersammensætning ift. 
køn og alder. At 75 % af personalegruppen er uddannet pædagogisk vidner også om en 
institution med høj kvalitet. Nordtoftegaards faciliteter danner desuden en fatastisk ramme for 
børnenes udvikling og udfoldelse – bl.a. med adgang til natur, udekøkken og forskellige slags 
værksteder. 
Jeg håber rigtig meget, at Nordtoftegaard bevares, så flere børn kan få glæde af dette fantastiske 
sted. 
 
Mvh 
Christian Steen Noringriis 
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Fra: Elisabeth Porse <elisabethporse@hotmail.com>
Sendt: 29. maj 2024 18:59
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr lukning af Nordtoftegaard 

Vi - undertegnede Søren Carlsen og Elisabeth Porse bedsteforældre til Vilde Stougaard 
Carlsen, vil hermed tilkendegive, at en eventuel beslutning om at lukke børneinstitutionen 
Nordtoftegaard er uhensigtsmæssig og uacceptabel.  
 
Vi har gennem mange år som forældre til fire drenge frekventeret adskillige børneinstitutioner 
både som brugere og som medlemmer af diverse bestyrelser, og vi mener, at vi på den 
baggrund er kvalificerede til at udtale os om Nordtoftegaard.  
 
Det forekommer tydeligt, at man her er lykkedes med at skabe et miljø, som i kraft af ro, 
overskud, tillid og kærlighed til børn er optimalt for børnenes trivsel. I det miljø er der skabt 
rum for både hyggelig leg og samvær og for indlæring af så forskellige ting som f.eks. 
landbrugsliv og astronomi. 
At man så oveni tager børnene med ud i den fri luft i landlige omgivelser er blot et yderligere 
plus.  
 
Set i det perspektiv forekommer det både kortsigtet og ude af trit med de idealer, som burde 
være fremherskende i forhold til kommunens børnepolitik at lukke dette sted. 
Kort sagt: Lad ikke sparekniven ramme en så storartet og velfungerende institution som 
Nordtoftegaard.  
Mvh Søren Carlsen og Elisabeth Porse.  

 
Sendt fra Outlook til Android 
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Fra: Ella Trærup <ellabellabt@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 20:26
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Lukning af nordtoftegård

Hej, 

Jeg syndes at det ville være mega ærgerligt hvis nordtoftegård lukkede. Jeg går i 8. klasse og jeg kan 
stadig huske mange gode minder fra nordtoftegård. Jeg kan tydeligt huske de mange gange jeg legede 
“alle mine kyllinger kom hjem” på den store fodboldbane. Min lillebror er lige gået ud af børnehaven 
og når jeg har været nede for at hente ham, har det været de samme smilende passionerede voksne 
som der var da jeg gik der.  

 

Med venlig hilsen Ella 
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Fra: Helene Olesen <helenekrarupolesen@gmail.com>
Sendt: 29. maj 2024 16:56
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringsbrev fra 65 forældre vedr. lukning af Nordtoftegaard og andre 

børnehaver
Vedhæftede filer: Nordtoftegård-hoeringsbrev (002).pdf

Vedhæftet et høringsbrev fra 65 forældre, der de seneste år har haft børn i Udflytterbørnehaven 
Nordtoftegaard. Vi appellerer om, at planerne om lukningen af Nordtoftegaard og øvrige udflyttere i 
Københavns Kommune skrottes. 
 
På de 65 forældres vegne, 
 
Helene Krarup Olesen 
Mellemvangen 6 
2700 Brønshøj 



Høringsbrev fra 65 forældre i forbindelse med forslaget om at lukke 
Nordtoftegaard og andre udflytterbørnehaver i Københavns 
Kommune 
 
En februardag i 2016 tikkede en mail ind fra udflytterbørnehaven Nordtoftegaard: ”På torsdag er der 
bjergbestigning. Børnene skal bestige Kilimanjaro”, stod der. Vi vidste godt som forældre, at ungerne ikke 
var på vej i fly til Tanzania. De skulle trave op ad det lokale Maglebjerg i Rude Skov, hvilket i børnenes øjne 
var mindst lige så godt. 
 
På vores børns opslagstavler hang der også i mange år et lamineret bevis, som var blevet overdraget af 
Nordtoftegaards ”knivministre”. Børnenes selvtillid steg til netop bjerghøjder den dag, hvor de efter mange 
timers flid og træning endelig fik overrakt retten til at snitte i træ med en kniv. 
 
Det er den slags unikke oplevelser, som udflytterbørnehaver kan give Københavns Kommunes storbybørn. 
Og det er den slags oplevelser, I politikere lige nu er ved at blæse stort og flot på ved at pege på udflyttere 
som en institutionsgruppe, der skal lukkes ned.  
 
Vi er alle forældre, der har haft vores børn i Nordtoftegaard. Nogle af os bare ét barn – andre to eller tre 
søskende. Og er der noget, som har givet vores børn en både sikker, tryg og udfordrende base i deres 
børneliv, er det de to-tre år, de har tilbragt i udflytterbørnehaven, hvor bussen hver morgen 8.30 satte kursen 
mod Jersie Strand.  
 
Den børnehave har været medvirkende til, at de fleste af os har kunnet håndtere fuldtidsstillinger – noget, 
som samfundet også efterspørger – samtidig med at familielivet har fungeret. For med ro i maven har vi hver 
morgen sendt børnene i institution, forsikret om, at de ville blive godt og alsidigt stimuleret i vores fravær. 
Det har de passionerede og engagerede medarbejdere altid sørget for. 
 
Nordtoftegaard er alt det, som børne- og ungeeksperter efterlyser i de her år: Et stabilt personale og kreative 
udefaciliteter med plads til de vilde, energifyldte drenge og piger. Ro, orden og struktur, men højt til loftet. 
Det er leg, udeliv, dyr, bål og læring i naturen, uanset årstid. Det er fællesskab og nedbrydning af sociale 
skel. Og det er opbyggelse af børnenes selvværd, selvhjulpenhed og selvstændighed. Det er one size does not 
fit all.  
 
Det overordnede argumentet for at lukke institutioner som Nordtoftegaard er faldende fødselstal i kommunen 
samt budgetunderskud. Men hvor busudgifterne til udflyttere i første omgang ikke skulle tælles med i 
regnskabet, fordi udflyttere i sig selv var en institutionsform, man ville bevare i en bred vifte af tilbud, er 
buspengene nu pludselig blevet et af børne- og ungdomsborgmesterens altoverskyggende argumenter for at 
lukke netop dén gruppe ned. Hvorfor denne mærkværdige kovending?  
 
Oveni kommer borgmesterens direkte usande argument, at det er nogle af de mindst søgte institutioner, der 
nu skal lukke. Borgmesteren er udmærket klar over, at udflytter- og skovbørnehaver, som har adresse andre 
steder end Københavns Kommune, netop ikke dukker op i de online-søgesystemer, der skal lede forældre 
hen mod en ønsket institution. Den systemfejl har stået på i flere år. Den er aldrig blevet rettet og har ifølge 
kommunens eget udsagn betydning for udflytternes søgetal. Hvordan kan børne- og ungdomsborgmesteren 
så i ramme alvor bruge selvsamme fejlagtige konklusion som et argument for lukning? 
 
Dertil kommer, at kommunens egne beregninger viser, at man med den skarpe nedskæringskniv om et par år 
ikke vil kunne leve op til loven om pasningsgaranti. Hvad vil borgmesteren så gøre? Genåbne den flok, man 
netop har lukket – eller bygge nye? Begge dele må forventes at koste væsentligt mere end den kortvarige 
besparelse, man lige nu er i gang med ved at lukke populære og velfungerende daginstitutioner ned.  



 
Så kære børne- og ungdomsborgmester, kære børne- og ungdomsudvalg. Lad nu være med at lade jer friste 
af kortsigtede, misvisende økonomiske argumenter. Tro i stedet på, at den energi, mangfoldighed og 
selvstændighed, som udflytter- og skovebørnehaver er med til at give Københavns børn, er værd at bevare - 
ja måske endda tiltrængt for at styrke nutidens børn. 
 
Når der onsdag den 19. juni er møde i Børne- og ungdomsudvalget, så vis, at I ligesom udflytterbørnene godt 
kan bestige Kilimanjaro og træffe den rigtige beslutning – til gavn for alle de dyrebare og forskelligartede 
børn i Københavns Kommune.   
 
Med venlig hilsen forældre til tidligere Nordtoftegaard-børn: 
 
Kristine Hauge Langelund 
Brian og Louise Jensen 
Linda og Michael Neergaard Hoegh 
Karin og Mads Friis Hansen 
Thomas og Lotta Biener Banke 
Dorte Westergaard og Thomas Hee 
Peter og Liva Rønn-Petersen 
Rikke og Thomas Lange 
Kasper Holm Pedersen 
Louise Martinsen og Michael Guldbæk Arentsen 
Simon og Stinne Vorbjerg Westh 
Mikkel Alsø og Birthe Uhre Outsen 
Louise Tscherning og Martin Jonassen 
Mette Bøg Larsen og Anders Hansen 
Katja Mejlfort og Henrik Velin Nielsen 
Claus Olsson og Rikke Mikkelsen 
Charlotte Fougstrup Simonsen 
Camilla Sørensen 
June Maestri Ditlevsen og Mikkel Hune 
Monika og Jens Peter Leth Dalsgaard 
Anna Bay Damholt og Gorm Eichenberger 
Nils P Munk og Caroline Boutrup Nielsen 
Jerk Elmen og Shani Ronen 
Helle Ringholm 
Rasmus Lundquist og Tine Kirkeskov Lundquist 
Elsebeth Skov 
Sine Birkegaard Pedersen og Rasmus Gaardhøje 
Pia og Mikkel Galschiøt Bentzen 
Bjarke Fonnesbech 
Maj Bak Nielsen 
Anders Banke og Sophie Amalie Engel 
Mette Kirkeskov Sie 
Stine Ulrik Mikkelsen 
Mette Sander Almkilde 
Berit Ipsen Hansen og Søren Hansen 
Anders Nygaard Fuchs og Rie Westermann Kjær 
Laura og Morten Kragh-Sørensen  
Peter Andersen og Helene Krarup Olesen 
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Fra: Hella Carstensen
Sendt: 28. maj 2024 12:32
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Høringssvar fra børnene i Nordtoftegaard

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget! 
 
Her kommer høringssvar fra de børn der går i Nordtoftegaard lige nu. 
 
https://www.dropbox.com/scl/fi/f7osetf9uh3l41o8wqy6x/Nordtoftegaard-
video.mp4?rlkey=5vqexj484w5sdxaq4imi91yfw&st=5bpzq0kd&dl=0 
 

Lad os leve 
 
Bedste hilsner fra alle børnene 
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Fra: Josefine de Roepstorff <josefine.de.roepstorff@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 13:59
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar til sag om nedjustering af dagtilbudskapacitet i Københavns 

Kommune

Som bedsteforælder til et af de heldige børn, der har plads i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, er 
det med både vantro og forfærdelse, at jeg erfarer, at Børne- og Ungeudvalget i Københavns 
Kommune overvejer at lukke Nordtoftegaard i Modeller for nedjustering af dagtilbudskapacitet April 
2024, som er planlagt til behandling på udvalgsmøde 19. juni 2024. 
 
Her er tale om en børnehave, der er velfungerende ud over det sædvanlige, både hvad angår 
børnenes og personalets trivsel og personalegruppens dedikerede indsats med at realisere 
Nordtoftegaards værdier. Som bedsteforælder har jeg ved flere lejligheder haft fornøjelsen at besøge 
Nordtoftegaard, både på opsamlingsadressen Mosesvinget 1 i Brønshøj og på Yderholmvej 25 i 
Solrød Strand, og jeg har kun positivt at sige. 
 
Både i hverdagskontakten og på besøgsdage som Bedsteforældredag har jeg oplevet glade, harmoni-
ske og trygge børn boltre sig i sunde aktiviteter, såvel indendørs som udendørs, omhyggeligt 
tilrettelagt af et ekstraordinært engageret pædagogisk personale med indsigt og hjerte. Det er bare 
trygt, spændende, sjovt og dejligt at være barn i Nordtoftegaard med frisk luft, masser af plads og 
udviklende aktiviteter i harmonisk samspil med børn og voksne, hvis inspiration og engagement ikke 
kan understreges nok. 
 
At lukke en så velfungerende børnehave vil være en stor skam, og jeg må på det kraftigste appellere 
til, at Børne- og Ungeudvalget søger nye løsninger, der ikke involverer lukning af et dagtilbud, der 
ligger højt på alle trivselsparametre, har en meget høj procent af uddannet personale tillige med 
meget lav personaleomsætning og en forældretilfredshed, der ligger i top fem i Københavns 
Kommune. 
 
Tak. 
 
Med venlig hilsen 
 
Josefine de Roepstorff 
 
-- 
Josefine de Roepstorff 
Cand.scient. i antropologi og demografi 
 
M: +45 23 44 22 17 
E: josefine.de.roepstorff@gmail.com 
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Fra: Louise Lindhardtsen <loulin2@gmail.com>
Sendt: 29. maj 2024 11:28
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Laura Andreasen
Emne: [EKSTERN] Lukning af Nordtoftegaard

Til rette vedkommende, 
 
Jeg vil gerne gøre stærke indsigelser mod at børnehaven Nordtoftegaard lukker. Institutionen er uhyre 
velfungerende og veldrevet og børnene stortrives, og det vil derfor være dybt forkert at lukke et sådan 
sted pga. en mindre økonomisk besparelse. 
 
Venlig hilsen 
 
Louise Lindhardtsen (moster til Klara Andreasen, der går i børnehaven) 
Oxford Allé 39 
2300 Kbh. S. 
Mobil: 28 93 90 15 
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Fra: Maria Daugaard-Jensen <daugaardjensen@gmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 14:24
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nordtoftegård

Vedrørende forslag om lukning af Nordtoftegård: 
Som tidligere forælder til barn i Nordtoftegård kan jeg slet ikke forstå hvorfor man vælger at lukke en 
børnehave som Nordtoftegård. Den har på alle måder bidraget til at berige mit barn i den periode. 
Engageret personale, kæmpe udearealer med plads til leg og eventyr, dyrkning af afgrøder/bær, 
pasning af høns, madlavning fra bunden over bål (jord til bord). Hermed opfordring til at bevare denne 
helt fantastiske udflytter børnehave! 
Med venlig hilsen  
Maria Daugaard-Jensen 
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Fra: Maria Trærup <mariatraerup@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 20:08
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høring - lukning af Nordtoftegaard Børnehave

Jeg har har tre børn, som alle har haft fornøjelse af at gå i Nordtoftegaard Børnehave og hele familien 
har været glad og tilfredse hele vejen igennem.  
Alle de gode traditioner, som der findes i Nordtoftegaard er en del af mine tre børns børneliv. 
Nordtoftegaard er verdens bedste børnehave. Personalet er engageret og dedikeret til deres job. Der 
er stabilitet og overskud hos personalet.  
Nordtoftegaard Børnehave tilbyder en række unikke faciliteter, herunder adgang til natur, udekøkken 
og værksteder, der giver børnene mulighed for alsidig udfoldelse og læring i et inspirerende miljø. 
Som tidligere forperson i bestyrrelsen, ved jeg at der er økonomisk overskud gennem årene, hvilket 
vidner om en veldrevet og bæredygtig institution, der kan sikre kontinuitet og kvalitet i børnenes 
pasning og læring. 
Nordtoftegaard Børnehave udgør en vigtig del af lokalsamfundet og tilbyder et trygt og velkendt miljø 
for børnefamilier i nærområdet, hvilket styrker sammenhængskraften og det sociale netværk i 
lokalsamfundet. 
Potentiale for løsning af tekniske udfordringer: Problemer med synlighed på pladsanvisningens 
hjemmeside bør ses som en teknisk udfordring, der kan løses med passende ressourcer og indsats, 
hvilket vil sikre lige muligheder for alle institutioner og forældre i pladsanvisningsprocessen. 
Nordtoftegaard Børnehave har et personale, der afspejler mangfoldigheden i samfundet med en 
ligelig fordeling af køn, alder og kompetencer, hvilket skaber et inkluderende miljø, hvor børnene 
møder forskellige perspektiver og oplevelser, der beriger deres læring og udvikling. 
Jeg håber I vil læse og forstå, at hvis I lukker Nordtoftegaard, fjerner i en velfungerende børnehave, 
som ellers kan give mange flere børn et skønt børneliv. DEt vil være ærgerligt.  
--  
Med venlig hilsen  
Maria Trærup 
mobil: 29922896  
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Fra: Niels-Ole Rasmussen <rasnielsole@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 08:03
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: katrinevacher@gmail.com
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 

lukning

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 

 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 
 
Jeg skriver dette høringssvar som en bekymret bedsteforælder for at udtrykke min stærke modstand 
mod forslaget om at lukke børnehaven Nordtoftegaard. Gennem årene har jeg haft den store glæde at 
se mine to børnebørn trives og udvikle sig i dette vidunderlige miljø. Som bedsteforælder har jeg ofte 
besøgt børnehaven og personligt oplevet den varme og omsorg, der kendetegner Nordtoftegaard. 
 
Trivsel for børn og voksne 
Nordtoftegaard har altid været et forbillede for, hvordan trivsel, udvikling og læring bør integreres i en 
børnehave. Med en dedikeret pædagogisk tilgang og et yderst engageret personale har 
Nordtoftegaard skabt et sted, hvor børnene ikke blot bliver passet, men hvor de virkelig blomstrer. 
Gennem leg og interaktion med naturen har mine børnebørn fået en stærk base for deres videre 
udvikling. Jeg har set, hvordan denne tilgang har styrket deres sociale, emotionelle og kognitive 
færdigheder og gjort dem til selvsikre og selvstændige individer. 
Det trygge og støttende miljø hos Nordtoftegaard er ikke kun til gavn for børnene, men også for os 
forældre og bedsteforældre. Den ro og tryghed, der følger med at vide, at vores kære er i gode 
hænder, er uvurderlig. Det stærke fællesskab mellem forældre, personale og endda bedsteforældre 
er vidnesbyrd om det enorme overskud, institutionen har til at inkludere alle i deres fællesskab. 
 
Personlige erfaringer og børnehavens betydning 
Mine børnebørn har haft utallige positive oplevelser i Nordtoftegaard, som har haft en varig 
indflydelse på deres udvikling. Børnehaven har givet dem mulighed for at udforske, lære og vokse i et 
trygt og støttende miljø. De relationer og det fællesskab, de har opbygget, har været afgørende for 
deres personlige udvikling og har givet dem et stærkt socialt fundament. 
At lukke Nordtoftegaard vil ikke kun fratage nuværende og fremtidige børn denne unikke mulighed for 
udvikling og læring, men også opløse et fællesskab, der har stor betydning for både børn og voksne i 
lokalområdet. Konsekvenserne af en sådan beslutning vil være vidtrækkende for trivsel og udvikling i 
vores samfund. 
 
Vigtigheden af institutioner der fremmer trivsel 
I en tid, hvor vi står over for historisk lav trivsel blandt unge, er det essentielt at vi holder fast i og 
styrker de institutioner, der aktivt arbejder mod og afhjælper denne bekymrende tendens. 
Nordtoftegaard repræsenterer netop en sådan institution. Med fokus på et inkluderende fællesskab, 
emotionel støtte og udvikling af sociale færdigheder, tilbyder Nordtoftegaard et vitalt fundament for 
børn i en afgørende tidlig alder. Dette arbejde med at styrke børns trivsel og selvværd er ikke kun 
afgørende for den enkeltes udvikling, men tjener også som en forebyggende indsats mod fremtidige 
trivselsproblemer. At lukke børnehaven vil være en kortsigtet fejltagelse og en langsigtet 
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tilsidesættelse af vores ansvar over for fremtidens generationer. Derfor er det af største vigtighed, at 
vi bevarer og støtter institutioner som Nordtoftegaard. 
 
Bekymring over begrundelsen om manglende børn 
Jeg finder begrundelsen om manglende børn i børnehaven dybt bekymrende og inkonsekvent. Det er 
velkendt, at pladshenvisningen ikke har gjort en tilstrækkelig indsats for at præsentere 
Nordtoftegaard korrekt i deres portal. Dette svigt i at fremhæve børnehaven har ført til en misvisende 
opfattelse af efterspørgslen. Det er derfor urimeligt at anvende dette argument som en begrundelse 
for lukning, når den reelle årsag synes at være mangler i kommunens procedurer for tilknytning af 
børn til pasningstilbud. En mere rimelig tilgang ville være at adressere disse mangler direkte, frem for 
at straffe en børnehave, der har vist sig uvurderlig for så mange familier. 
 
Afsluttende bemærkning 
Jeg appellerer til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
om at genoverveje beslutningen om at lukke Nordtoftegaard. Jeg er overbevist om, at der kan findes 
alternative løsninger, der bevarer denne vigtige institution, som har haft en så stor betydning for 
mange børns liv og deres familier. Lad os værdsætte og investere i vores børns fremtid ved at bevare 
de steder, der bidrager til deres trivsel og udvikling. 
 
Med venlig hilsen, 
 
En Bekymret Bedsteforælder 
Niels-Ole Rasmussen 



     Brønshøj 30. maj 2024 

 

Høringssvar vedr. nedskalering af dag lbudskapacitet for Nordto egaard Udfly erbørnehave 

De e er en protest mod Københavns Kommune inds lling af Nordto egaard udfly erbørnehave l lukning 
pga. besparelser i dag lbudsrammen for børne- og Ungeforvaltningen.  

Vi lever i en d, hvor der er mange problemer med børns trivsel og vi mener det er vig gt at netop de 
dagins tu oner, som formår at give vores børn en god, sund og tryg start på livet er essen elle for vores 
velfærdssamfund.  

Nordto egaard er et dag lbud med en helt unik profil. En udebørnehave, hvor det at være i naturen i alt 
slags vejr er med l at udvikle børnenes sanseapparat og motoriske evner på bedste vis. Det er engagerede 
og kompetente pædagoger, som søger at højne børnenes trivsel og kompetencer og give dem den viden og 
indsigt, som man som forældre kun kunne drømme om for vores børn, der bruger lige så meget d i 
dagins tu on, som de voksne går på arbejde.  

Nordto egaard er en udfly erbørnehave i Jersie tæt på Solrød Strand. Her holder de l i en firelænget gård 
med gode faciliteter og med smukke og store udearealer, som giver børnene fysiske udfoldelsesmuligheder 
alt fra klatre i træer, mad over bål, værksted, hønsegård og et væld af legeredskaber.  

Ins tu onen har mange tradi oner som børnene træder ind i og er med l at lø e på det niveau de nu kan 
og som giver dem et særligt sammenhold og sociale kompetencer. De små opgaver som børnene hver især 
får, styrker deres selvværd og pædagogerne kender børnene så godt, at de formår at stø e hver enkelt barn 
og styrke børnene i troen på dem selv. Tradi onerne bød på temauger, fester, besøgsdage, 
overnatningsture, daglige gøremål med masser af læring, små overgangsritualer når man går fra en 
børnegruppe l den næste og meget andet.  Pædagogerne gør meget ud af at bruge området og tager o e 
på tur l Solrød Strand, Karlstrup Kalkgrav, Ka nge Vig som alt sammen ligger i lokalområdet. 

Udelivet i alt slags vejr giver robuste børn der er vant l at være i naturen, hvilket gør at børnene sjældent 
er syge. Det er det bedste modstykke l skærme og stress og jag, som bybørn o e er eksponeret for. 

Ins tu onen lstræber at have lige mange mandlige og kvindelige pædagoger, hvilket giver et sundt 
arbejdsmiljø med meget lille udski ning i medarbejderstaben. En sund og ak v arbejdsplads, som smi er af 
på børnene. Vores børn børnehave den højt og snakker o e om deres d der. Mindernes nævnes 
herunder. Vi vil opfordre l at bevare Nordto egaard udfly erbørnehave, da det er et stærkt kort for børne- 
og ungeforvaltningen i kampen mod dårlig trivsel blandt børn og unge. Vi henviser l denne side om børns 

llid, tryghed og lknytning hos Børns Vilkår: Trygge rela oner i dag lbud | Betydning for børns trivsel og 
udvikling (bornsvilkar.dk) 

Luna Galschiøt Bentzen og Alvilda Engel Banke gik på Nordto egaard fra august 2017 l maj 2020. De 
fortæller følgende:  

”Vi havde de fedeste udearealer med vores egen lille skov. Det var sjovt at løbe rundt derude og lege og 
bygge huler i træerne. Vi var på mange ture og t lavede vi mad over bål. Det gjorde vi flere gange om uden. 
Vi havde mange sjove arrangementer bl.a. bedsteforældredag, fastelavn hvor vi klædte os ude og slog 
ka en af tønden. Når vi havde fødselsdag skulle vi bage boller l hele børnehaven og man fik lov l at vælge 
den største selv og pu e masser af glasur på.  



Vi havde temauger om indianere og skrald og vi prøvede at plante skrald fra ostehaps for at se om det 
forsvandt i jorden. Vi havde også OL hvor vi skulle dyste mod hinanden i gummistøvlekast og så var der 
vores busture, hvor vi sang og hørte en masse musik. Fak sk sang vi sange hver dag for vores pædagog Per 
kunne spille guitar og skrive sange.  

Vi havde også høns vi selv rugede ud og slagtede og plukkede med nabobondemanden Ole. Vi åbnede den 
så vi kunne se hvordan den så ud indeni og kogte suppe af den over bålet om e ermiddagen. Vi blev også 
helt vant l at holde edderkopper og bænkebidere og andre små dyr. Dem var vi slet ikke bange for. 

Når vi skulle stoppe i storegruppen og gå i skole fik vi en plante som vi skulle tage med hjem og passe. Den 
har jeg stadigvæk. I storegruppen fik vi også sni ebesvis, hvor man lærte hvordan man skulle side og sni e 
med kniv væk fra andre.  

Vi var på klatreture med pædagog Mohammed, som var klatrelære ude i klatrehallen på Amager 
Vi havde også udstoppede dyr, som vi lavede sjov med.  
Nogle gange kom man ind på kontoret hos Hella og fik sa evand og en pause og en hyggelig snak.  
De store og de små skulle hjælpe hinanden. Storegruppe børnene skulle hjælpe lillegruppe børnene.  
E er ”mandagstræning” kunne man rutsje med sit regntøj i mudderet. Det var så sjovt. 

Vi elskede vores børnehave og den må I ikke lukke.” 

 

Hilsen  

Pia Galschiøt Bentzen og Sophie Amalie Engel 

 



Høringssvar vedr. forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 
 

København, d. 22. maj 2024  
 
Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
 
Vi, forældre til Nora Najar Lindgård, fremsender hermed vores høringssvar vedr. det fremsatte 
forslag om lukning af institutionen i løbet af 2024.  
 
Vi sætter stor pris på muligheden for at afgive dette høringssvar da det ligger os meget på sinde 
at bevare institutionen og ønsker at påpege følgende punkter, der bør tages i betragtning i 
beslutningsprocessen.   
 

1. Engageret personale. personalet er enormt erfarne og engagerede og har altid øje for det 
enkelte barn og behovet for god dialog med os forældre. Personalets engagement i 
børnenes trivsel og læring er uovertru en og skinner igennem i alle aspekter af deres 
arbejde; fra organisering af bamsedisko, camping, udforskning af universet og 
bondegården, og MGP-arrangement til håndtering af sensitive og vanskelige situationer 
med omsorg og blik for at det enkelte barn føler sig værdsat og støttet. Derudover er det 
en sjældenhed at opleve en så sammentømret, gennemgående og mangfoldig 
personalegruppe som i Nordtoftegaard Børnehave hvilket bidrager til stabilitet og ro for 
børn som forældre og beriger børnenes udvikling og læring.  

 
2. Unikke faciliteter og aktiviteter.  Nordtoftegaard Børnehave giver adgang til unikke 

faciliteter som udekøkken, cykellegeplads, adgang til natur, bålplads, og værksteder. 
Vores datter nyder udendørsaktiviteterne, der er ud over det sædvanlige, såsom at 
plante grøntsager, passe på planter og dyr, lave mad på bål og i udekøkkenet, snitte med 
kniv, klatre i træer og udforske naturen i den nærliggende skov. Disse oplevelser beriger 
ikke kun hendes læring, men indgyder også en dyb værdsættelse af naturen. Igennem 
disse unikke faciliteter og aktiviteter opstår der også et helt særligt fællesskab blandt 
børnene, og nære venskaber, som personalet I den grad også har øje for at hjælpe på vej. 
Vores datter har i dag mange gode venner af begge køn, som hun er utrolig glad for.   
 

 
Vi har også opskrevet vores yngste barn, Kaia Najar Lindgård til at gå i Nordtoftegaard Børnehave 
da vi ikke kan forestilles os noget bedre sted at gå i børnehave. Vi håber inderligt at Københavns 
Kommune vil bevare Københavns bedste børnehave, som ikke bare er et sted hvor børn 
tilbringer deres hverdage, men et trygt miljø hvor de bliver støttet og inspireret til at udforske 
verden, i særdeleshed i naturen omkring dem.  
 
Med venlig hilsen 
Signe Lindgård Andersen & Horacio Emmanuel Najar Ramos   
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Fra: Silje Stougaard <siljestougaard@gmail.com>
Sendt: 30. maj 2024 15:09
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar - Nordtoftegaard

Som svar på den mulige lukning, vil jeg gerne give mine erfaringer med børnehaven videre. Jeg er dybt 
forundret og forarget over, at man overhovedet kan overveje at lukke en stabil og god børnehave som 
Nordtoftegaard 
 
Jeg har oplevet børnehaven og min datters trivsel som noget helt fantastisk. Da vi skulle vælge 
børnehave som nytilflyttere i Brønshøj, følte jeg mig lidt usikker og nervøs. Vi kendte ikke området så 
godt, og jeg ønskede kun det bedste for min datter. Derfor søgte jeg råd i lokale facebookgrupper, 
talte med naboer og venner i området. Mange af dem anbefalede varmt Nordtoftegaard, og jeg følte 
en stor lettelse over at have fundet en børnehave, som så mange talte så godt om. 
 
Det har vist sig, at alle disse anbefalinger var fuldstændig berettigede. Jeg har været dybt imponeret 
over den stabilitet og det enorme engagement, som pædagogerne og medhjælperne udviser. De går 
langt ud over, hvad man kan forvente, og det har haft en enorm positiv indvirkning på min datters 
trivsel og udvikling. 
 
Lad mig give nogle eksempler, som har rørt mig dybt: 
 
1. I løbet af de sidste tre kvart år har jeg set, hvordan børnehaven har arrangeret flere temafester som 
MGP, jule- og påskefrokost, tronskifte, bondegårdsfest og endda besøg af bamselægen. Der har også 
været temauger med spændende temaer som middelalder, rum, bondegård og affald/genbrug. 
Personalet klæder sig ud, skriver hjemmekomponerede sange og skaber en magisk stemning. Min 
datter har talt om disse begivenheder i ugevis både før og efter, og det har tydeligt øget hendes 
nysgerrighed og læring. Det er så rørende at se, hvordan hun blomstrer og udvikler sig. 
 
2. Forældre og bedsteforældre bliver inviteret til arrangementer på udflytter-matriklen. Det er en 
glæde at se børnene boltre sig i de skønne omgivelser og nyde en særlig atmosfære, hvor de bare kan 
være børn. Disse oplevelser har været dyrebare for mig som mor, da jeg ser min datter i et trygt og 
stimulerende miljø. 
 
3. Børnene får lov til at være med i køkkenet, lave mad over bål, bruge værktøj og deltage i cykeltests. 
Disse aktiviteter styrker deres udvikling og selvtillid. Det er vidunderligt at se, hvordan min datter 
bliver mere selvstændig og får nye færdigheder. 
 
4. Personalet har været utroligt stabilt. De har håndteret opstarten i børnehaven med en 
professionalisme, ro og ekspertise, som har givet mig stor tryghed. Jeg ved, at min datter er i de 
bedste hænder. 
 
Jeg kan ikke beskrive, hvor meget det betyder for mig at se min datter trives så godt. Nordtoftegaard 
børnehave har skabt en tryg og stimulerende ramme, hvor hun kan udvikle sig og være glad. Jeg er 
dybt taknemmelig for det fantastiske arbejde, de udfører, og jeg kan varmt anbefale dem til andre 
forældre. 
 
Nordtoftegaard skaber hele sm mennesker, som er klar til skolelivet og livet generelt - Det er der 
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værdi i 
 
Venligst, 
Mor til Vilde, Silje Stougaard 



Høringssvar til Børne- og Ungeudvalget 

 

Kære edle er af Bør e- og U geudvalget, 
 

Jeg skri er til jer so  forælder, der uafbrudt har haft i e bør  i bør eha e  Nordtoftegaard side  
. Ge e  åre e har det æret de sa e udda ede pædagoger, so  ky digt og o sorgsfuldt 

har æret sa e  ed i e tre bør . Jeg ke der derfor bør eha e  rigtigt godt. 
 

Jeg il ger e udtrykke i  dybe beky ri g og odsta d od forslaget o  at lukke Nordtoftegaard. 
Det il ære e  stor fejltagelse at lukke e  i stitutio , der har ist sig at ære helt e eståe de god.  
 

Resultater e af tilfredsheds åli ger e sa t tilsy srapporter e taler for sig sel  og u derstreger 
bør eha e s høje k alitet. 
 

Jeg opfordrer jer til at tage jer tid til at læse ogle af de daglige yheds ails fra perso alet. Her 
ski er pædagoger es e gage e t eget tydeligt ige e . Dette e gage e t er ikke blot e  del af 
deres daglige arbejde, e  det går la gt ud o er, h ad a  ka  for e te. 
 

So  e d u et id esbyrd o  det e or e e gage e t, perso alet iser, ka  jeg æ e, at e  af 
pædagoger e fri illigt bruger si e eeke der på at tage grupper af bør  ed i e  klatreklub, h or 
ha  lærer de  at klatre.  
 

Dette er blot ét ekse pel på, h orda  pædagoger e i Nordtoftegaard går de  ekstra il for at gi e 
bør e e u ikke og ud ikle de ople elser. 
 

Jeg håber, at I il tage disse pu kter ed i jeres o er ejelser og a erke de de  u urderlige 
betyd i g, Nordtoftegaard har for ores bør  og lokalsa fu det. 
 

 

 

Med e lig hilse , 
Tho as Thusgaard Behre s 

 

 

Telefo :   
Mail: Tho as@KrydsfeltHR.dk 
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Fra: Susan Kønigsfeldt <susa1056@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 11:45
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. lukning af Nordtoftegaard børnehave

Til Københavns kommune. 
 
Jeg er mormor l Albert, der går i Nordto egaard Børnehave og har derudover arbejdet som lærere i indskolingen 
gennem 37 år. 
Derfor vil jeg mene, at jeg har temmelig godt belæg for at sige, at det al d er godt givet ud at investere i børnene fra 
de er helt små og sørge for, at der er høj pædagogisk kvalitet i børnehaverne. 
Jeg mener, at andelen af pædagoguddannede samt medarbejder lfredshed bør vægte markant højere i afvejningen 
af, hvilke ins tu oner, der skal lukkes, end hvad der er lagt op l nu. 
Jeg mener, at det er en meget kortsigtet løsning at fokusere på prisen pr. barn, da prisen i sidste ende kan blive langt 
højere, både økonomisk og menneskeligt, hvis der ikke investeres ordentligt i vores børn og kvaliteten af deres 
dag lbud. 
 
Mvh Susan Kønigsfeldt 
 
Sendt fra min iPad 
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Fra: Tinus Flyvholm <tinus_flyvholm@hotmail.com>
Sendt: 28. maj 2024 12:27
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedrørende eventuel lukning af Nordtoftegaard Børnehave

 
Kære rette vedkommende  
 
Vi flyttede til Uttelslev for knap to år siden, og har i denne periode haft vores to yngste børn i 
Nordtoftegaard.  
 
Det er den fjerde børneinstitution vi har været tilknyttet i Københavns og Frederiksberg Kommune og 
uden tvivl den bedste.  
 
Vi har i Nordtoftegaard, siden den allerførste dag aldrig oplevet at få et barn hjem der har givet udtryk for 
at have haft en dårlig dag, ej heller oplevet, at de ikke ville afleveres om morgenen. Tværtimod oplever vi 
to børn i fantastisk trivsel, der hver dag møder ind i en børnehave med andre glade børn og ikke mindst et 
personale der gør deres ypperste for, at gøre hver dag speciel og god.  
 
Vi har tidligere været vant til at aflevere i en lille lukket institution, hvor det eneste udeliv har været en 
legeplads i en Københavnergård. Hos Nordtoftegaard får børnene en unik mulighed for at udfolde sig og 
lege i de smukkeste og mest indbydende faciliteter på gården i Jersie. Hver gang vi er på besøg dernede - 
hvad enten det er en tidlig afhentning, én af de mange hyggelige fællesaktiviter som personalet initierer 
eller sågar på den årlige overnatningsaften sammen med børnene, har vi altid indtryk af, at der er en 
fantastisk stemning, og et særligt frirum, hvor personalet er rigtig gode til at igangsætte, men ikke 
nødvendigvis voksenstyre diverse aktiviteter og lege.  
 
Flere af vores venner og bekendte har italesat om vi ikke synes at busturen derned og tilbage er lidt lang. 
Men vi oplever at den fungerer som en supergod daglig omstillingsproces, hvor børnene har mulighed for 
at lande om morgenen inden dagen rigtig begynder og samtidig geare lidt ned om eftermiddag således, at 
de ikke går fra 100% stimuli til at komme hjem til en hektisk ulvetime, med alt hvad den indebærer. Jeg har 
faktisk på nogen vis kopieret denne proces i mit eget virke som underviser, hvor jeg hver morgen nu har 
indført en "landingspladsstund", hvor eleverne lige kan lande og gøre sig klar til dagen, hvilket har været 
meget givtigt.  
 
At have børn i Nordtoftegård har videre været en rigtig rar måde for os som ny familie i området, til at 
stifte nye bekendtskaber. Vores naboer på den ene side har selv haft alle deres børn der og vores naboer 
på den anden side har søgt plads til deres yngste, når han bliver den rette alder. Det er rigtig dejligt at have 
det fællesskab, og det giver en form for sikkerhed og tryghed hos såvel os som vores børn.  
 
Men det der gør Nordtoftegaard til noget ekstra særlig er det ekstremt engageret personale.  
Venner og familie har nogle gange svært ved at tro det, når vi fortæller om alle de initiativer og fede 
indslag personaler iværksætter for vores børn: Som eksempel, hvordan de omdannede hele børnehaven til 
en fuldt bemandet rumstation ifbm. Andreas Mogensens tur i Den Internationale Rumstation (vores børn 
tror stadig, at Mogensen blot er den anden dansker i rummet, da deres pædagog Christian tydeligvis havde 
været der først). Deres besøg af Dronningen, da Kronprins Frederik skulle krones. Deres ridderuge, hvor 
alle børnene endte med at blive adlet. Osv. osv. osv. Alle temaerne bliver naturligvis akkompagneret af 
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pædagogen Per, der indspiller sange hver gang, som vi kan høre herhjemme og lære udenad. Hvilket vi i 
høj grad gør, da vores børn elsker dem.  

 
Med andre ord. Det ville være en katastrofe at lukke denne skønne børnehave. Både for området i sig selv 
men ikke mindst for alle de fremtidige børnehave der ikke ville få muligheden for, at få en fantastisk 
hverdag i, hvad vi synes er verdens bedste børnehave.  
 
Vi håber virkelig ikke at denne beslutning vil gennemført.  
 
Dbh. Miriam Ndure og Tinus Flyvholm 



1

Fra: Vinni Thusgaard Behrens <vinni@krydsfelthr.dk>
Sendt: 28. maj 2024 17:58
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Hella Carstensen; Vinni Thusgaard Behrens
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 

lukning
Vedhæftede filer: Høringssvar fra forælder_ Nordtoftegaard_Maj2024.p df.pdf

 
 Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation  
 
Vedlagt findes høringssvar vedrørende indstillingen af Nordtoftegaard til lukning. 
 
Tak fordi I tager jer tid til at læse mit høringssvar. 
 
 
Venlig hilsen 
 
Vinni Thusgaard Behrens 



       

Kø e hav , de  . aj 0  

 

 

Til edle er e af bør e- og U gdo sudvalget i Købe hav s borgerrepræse tatio  

 

Høri gssvar vedr. i dstilli ge  af udflytterbør ehave  Nordtoftegaard til luk i g 

 

Kære edle er af Bør e- og U gdo sudvalget, 
 

So  forælder til et ar  i verde s edste ør ehave og to ør  der tidligere har gået i ør ehave , 
fre se der jeg her ed et høri gssvar ed i  oplevelse af Nordtoftegaard udflytter ør ehave. 
Jeg vil ger e takke for ulighede  for at afgive dette høri gssvar og hå er I vil tage jer tid til at 
læse det og tage i e sy spu kter ed i etragt i g i eslut i gspro esse . 
 

Mi  datter Dag ar på  år går pt i ør ehave  og har gjort det i s art ,  år. Hu  elsker at ko e i 
ør ehave , er tryg ved alle de voks e og har ska t e  asse gode ve ska er. Hu  yder især de 

fa tastiske ude-arealer og elsker la dt a det at klatre i træer. Noget hu  gør sa e  ed 
pædagog Muha ed, so  i si  fritid u derviser i klatri g og so  er superdygtig til at lære fra sig 
og få ør e e til at føle sig trygge. 
Hu  er desude  vild ed usik og elsker at sy ge – e  i teresse, so  hu  er så heldig at ku e 
dyrke i ør ehave , fordi he des fa tastiske pædagog; Per, spiller guitar, skriver sa ge til 

ør ehave  og i det hele taget er god til at lære ør e e o  usik og i stru e ter. 
 

Hu  er etop ko et i storegruppe , oget hu  har glædet sig til side  hu  startede. Hu  ved at 
der u ve ter he de et år ed la dt a det førskoleopgaver, projekter, s itte evis, tur i 
klatrehalle , ykeltur ru dt o  ose  og over at i g i ør ehave . So  forælder er det helt 
u ærligt u at skulle forholde sig til, at dette år åske slet ikke liver det fa tastiske 
’storegruppeår’, so  vi ved det plejer at være, fordi Kø e hav s Ko u e overvejer at lukke 
vores fa tastiske i stitutio . 
 

Mi  a d og jeg har haft ør  i ør ehave  ige e  s art  år. Dag ars store rødre har egge 
gået i Nordtoftegaard og haft e  fa tastisk og tryg ør ehavetid – ligeso  vi forældre altid har 
været eget egejstrede for og trygge ved i stitutio e  og perso alet. Derfor har vi også valgt de  
til ige  og ige . 
Vi valgte i si  tid ør ehave  fordi vi fik de  a efalet af flere egejstrede forældre og af vores 
vuggestue - og fordi vi ø skede at give vores ør  de a solut edste eti gelser for læri g, leg og 
o sorg. Og det er det Nordtoftegaard ka . Ma  føler sig tryg so  forældre, og det faktu , at det 
er de sa e pædagoger, vi har ødt hver orge  ige e  alle  år vid er o  hvor fa tastisk e  

ør ehave det er. Selv pædagoger e har lyst til at live - og det er da et kvalitetsste pel, der vil 
oget. Det ska er desude  også tryghed for åde ør  og forældre. 

 

Derudover har ør ehave  helt u ikke fa iliteter og ra er. Fa tastiske værksteder til ør e e, 
ålplads og legeplads, ykellegeplads og ligeledes supergode i de dørs ra er ed usikru , 



i liotek, krea-ru , tu leru  .  Alt sa e  oget der idrager til ør e es positive udvikli g 
og til læri g. 
Pædagoger e er eget e gagerede og kører projekter ed ør e e to ga ge o  året, alle 

ør e e ka  få s itte evis og der arra geres hvert år ykeltur for storegruppe , så de er ykelklar 
i de  skolestart. 
 

Vi ELSKER vores ør ehave og ta ke  o  at de  skal lukke er u ærlig. For at lukke de e 
fa tastiske ør ehave vil være et kæ pe ta  for ko u e  og for alle de ør  der går glip af 
dette til ud. 
 

Jeg har tidligere siddet i forældre estyrelse  ige e   år og ke der derfor også åde til 
ør ehave s ar ejde ed øko o i og trivsel for åde ør  og perso ale, og der liver gjort et 
eu dri gsværdigt stykke ar ejde. Bør ehave s leder, Hella, er dy t e gageret. Ma  for e er 

tydeligt he des passio  for ’det gode ør eliv’, og det er ed det udga gspu kt, at hu  desude  
var ed til at starte ør ehave  for s art 0 år side . Og a  å sige at hu  i de  grad er 
lykkedes! 
Bør ehave  har desude  altid haft eget positive tilsy , og der fi des si pelthe  ikke oge  god 
gru d til at lukke de e ør ehave. De  a gle de søg i g der æv es skyldes ikke 
forældrefravalg og har aldrig gjort det. Det skyldes e  fejl i Ko u e s syste er og det urde 

a  stå ved i stedet for at skyde skylde  på forældre e. Det er si pelthe  ikke fair og utrolig dårlig 
stil. 
 

Mi  ø  til jer: Fiks i stedet pro le er e ed sy lighede  på pladsa vis i ge  og glæd jer over, at 
Kø e hav  Ko u e ka  til yde ør  e  så fa tastisk i stitutio  ed de edste tæ kelige 
ra er for ør s trivsel og udvikli g. Vi ø sker alle det edste for vores ør  – og det får de altså 
her! 
 

Me  aggru d i ove ståe de argu e ter og so  orger i Kø e hav s Ko u e opfordrer jeg på 
det kraftigste til, at I ge overvejer forslaget o  luk i g af Nordtoftegaard. 
 

Med ve lig hilse  

 

Dag ars or 

Vi i Thusgaard Behre s 

Mose akke  , 00 Kø e hav  
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Fra: Vinni Thusgaard Mortensen <vinni_mortensen@hotmail.com>
Sendt: 29. maj 2024 10:15
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Hella Carstensen; Vinni Thusgaard Behrens
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. udflytterbørnehaven Nordtoftegaard  - fra 2 ‘gamle’ 

børn
Vedhæftede filer: Høringssvar fra tidligere børn_ Nordtoftegaard_Maj2024.pdf

Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation  
  
Vedlagt findes høringssvar vedrørende indstillingen af Nordtoftegaard til lukning fra mine to sønner, som tidligere har gået i børnehaven 
og som også gerne vil have deres stemme hørt i denne sag.  
  
Tak fordi I tager jer tid til at læse deres høringssvar. 
 
 
 
 
Mvh. Vinni Behrens  
Mor til Magnus og Bertram, som tidligere har gået i Nordtoftegaard udflytterbørnehave  
 
Sendt fra min iPhone 



       

Kø e hav , de  . aj  

 

 

Til edle er e af bør e- og U gdo sudvalget i Købe hav s borgerrepræse tatio  

 

Høri gssvar vedr. i dstilli ge  af udflytterbør ehave  Nordtoftegaard til luk i g 

 

Kære edle er af Bør e- og U gdo sudvalget, 
 

Vi er to rødre på hhv.  og  år, der egge har gået i Nordtoftegaard udflytter ør ehave, og vi vil 
også ger e have vores ste e hørt. Derfor hå er vi, at I vil tage jer tid til at læse vores 
høri gssvar. 
 

Vi tæ ker egge til age på vores ør ehavetid so  e  rigtig god tid. Vi husker især alle de sjove 
lege vi ku e lege åde ude og i de, vi husker de  sjove ykellegeplads, at Muha ed lærte os at 
s itte, og at vi ofte var ed til at lave efter iddags ad over ålet, hvor vi så efterfølge de sad og 
sa g e s Per spillede guitar. Vi legede også a ge sjove lege i puderu et og ød at gå på 
opdagelse efter dyrespor eller a det sjovt på fællesarealet. Der var altid e  vokse  der tog sig af 
os, hvis vi havde slået os eller var kede af det. Selv år Hella lavede ko torar ejde havde hu  altid 
tid og overskud til at a  ku e sidde hos he de og live trøstet. 
 

Når vi havde fødselsdag, agte vi fødselsdags oller ed e  af de voks e, og a  åtte vælge -  
ve er der skulle hjælpe e . Det var supersjovt. Ma  åtte lave e  kæ pe olle til sig selv og 
vælge glasurfarve. Det var oget vi alle så fre  til. 
Vi var også på a ge gode ture, og vi havde ogle spæ de de projekter o  Ru et og o  Kli a 
og Miljø, hvor vi la dt a det var på affaldsi dsa li g og lærte e  sa g o  at passe på ature . 
E  sa g so  Per havde skrevet. Vi holdt MGP fest, fod oldfest og påske-/julefrokost. 
Storegruppeåret var det edste år. Her fik vi s itte evis, var på ykeltur og ku e over atte på 
gårde . Det var også i storegruppe  vi he tede juletræ og var på udkig efter issespor. Det var are 
så sjovt. 
 

Vi elskede vores ør ehave og de søde voks e. Derfor sy es vi også, at det er superhyggeligt år vi 
er ed til at he te vores lillesøster eller ed til fest på gårde , for så ka  vi ge se de voks e og 
huske til age på vores ege  tid i ør ehave . Og de voks e ka  huske os og vil altid ger e sludre. 
 

Vi ved at vores lillesøster, Dag ar, er rigtig glad for si  ør ehave, for de ve er hu  har der og for 
de voks e. Derfor hå er vi, at I vil lade være ed at lukke Nordtoftegaard. Det er sy d for de 
voks e og for alle ør e e hvis I gør det. Vi tror ikke, der fi des e  edre ør ehave e d 
Nordtoftegaard og derfor skal I lade vores søster gå der – og lade de  være å e  a ge år e d u. 
 

Tak fordi I ville læse vores høri gssvar. 
 

Ve lig hilse  

Mag us og Bertra  Thusgaard Behre s, Mose akke  ,  Kø e hav  
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Fra: Alba Mörck-Larsen <albamorcklarsen@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 17:07
Til: BUFKP ARC Høring
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Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation 
 
Vedhæftet er høringssvar vedr. indstillingen af Udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 
 
Vh. Alba Isabel Mörck-Larsen, tidligere pædagogmedhjælper 
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Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation

Jeg har været pædagogmedhjælper i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave i et halvt år, til og

med maj 2024, og vil med dette høringssvar gerne fortælle, hvorfor jeg er meget imod

forslaget om at lukke børnehaven.

Da jeg søgte job i en børnehave, var det med en forventning om et meningsfuldt, men også

stressende og hårdt arbejde. Jeg havde hørt fra både familie, venner og i medierne om de

udfordringer, der præger vores daginstitutioner, og hvordan både børn og personale mistrives.

Jeg havde også selv oplevet det i mit tidligere arbejde som vikar på en folkeskole, hvor der

ofte ikke var den tilstrækkelige mængde ressourcer, tid og overskud til at tage hånd om de

børn, der havde det svært. Men min oplevelse det sidste halve år i Nordtoftegaard

Udflytterbørnehave har været kendetegnet ved alt andet end stress og mistrivsel. Her har jeg

mærket den hjertevarme og glæde, der bør karakterisere et børneliv og en daginstitution. Det

er et sted, hvor børnene får en hverdag fyldt med naturoplevelser, musik, udfordringer, glæde,

nysgerrighed og ærefrygt. Der emmer af overskud og kreativitet, og der er plads til

impulsivitet – at mærke børnene, gribe deres idéer og tilpasse aktiviteterne til dagsformen.

Jeg er blevet blæst bagover af den tradition, der er for at gøre lidt ekstra ud af det for børnene.

Om det er at klæde sig ud eller gå på jagt efter dyrespor, er der lidt magi hver eneste dag.

Jeg oplever især, at udflytterbørnehave-konceptet spiller en kæmpe rolle for den ro og

overskud, der kendetegner Nordtoftegaard. Det muliggør den store legeplads, samhørighed

med naturen, mad lavet over bål og ture til strand og skov. Det er både godt for børn og

voksne – jeg kan personligt mærke, at jeg selv fik mere ro og en pause fra det hektiske byliv,

og jeg er overbevist om, at det gjorde mig bedre til mit arbejde.

Min oplevelse er, at Nordtoftegaard er et sted, hvor alle trives, ikke mindst personalet. Der

blev taget godt imod mig som ny medarbejder med samme overskud, som karakteriserer

samværet med børnene. En så velfungerende institution med en så kompetent og stabil

personalegruppe samt gode traditioner og værdier tager lang tid at opbygge, og hvis

børnehaven lukkes, vil alt dette gå tabt. Det forekommer mig (desværre) unikt med en så

velfungerende daginstitution. Hvorfor ikke lære af den i stedet for at lukke den?
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Jeg er slet ikke overrasket over, at alle målte parametre (brugertilfredshed,

personalefastholdelse, trivsel, tilsyn osv.) ligger tårnhøjt for børnehaven – det harmonerer

godt med min oplevelse det sidste halve år. Det er imidlertid helt urimeligt, at søgning bliver

brugt som argument for lukning, idet det er kendt og påpeget mange gange, at der er fejl med

pladsanvisningen. Det virker, som om der slet ikke er kigget på de vigtige faktorer, denne

beslutning burde bero på, og en lukning ville være et valg om at skære ned på noget så vigtigt

som trivslen i daginstitutioner – både for børn og voksne. Jeg kan slet ikke forstå de

prioriteter, kommunen synes at have og bliver, som ungt menneske, så ked af det og

pessimistisk omkring det samfund, jeg lever i. Jeg har aldrig tænkt, at det ville være attraktivt

for mig at blive pædagog, men min oplevelse i en af de bedste børnehaver i København har

givet mig et helt nyt syn på jobbet. Både børn og voksne fortjener et sted som

Nordtoftegaard, og jeg synes, at det vil være utrolig synd og uretfærdigt, hvis kommunen

beslutter, at den skal lukkes.

Venlig hilsen Alba Isabel Mörck-Larsen

Tidligere pædagogmedhjælper i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave

Montagehalsvej 13, 2. th., 2500 Valby
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Til rette vedkommende 
 
Jeg fremsender her høringssvar vedr. forslag om lukning af Nordtoftegaard.  
 
Mvh 
Annemarie Marcussen 



Høringssvar vedr. forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 
 

           København, d. 31. maj 2024  
 
 
Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
 
Jeg er bedsteforældre til Nora Najar Lindgård og takker for denne mulighed for at 
kommentere på det fremsatte forslag om lukning af Nordtoftegaard i løbet af 2024.  
 
Det er med stor bekymring jeg har læst om forslaget om lukningen af Nordtoftegaard, som er 
en yderst velfungerende institution med høj kvalitet og trivsel. Det er mit klare indtryk når jeg 
ugentligt kommer og henter Nora og deltager i diverse arrangementer at Nordtoftegaard ikke 
bare er et sted hvor børn tilbringer deres hverdage, men et trygt miljø hvor de bliver støttet og 
inspireret til at udforske verden og naturen omkring dem. 
 
Forskningsmæssigt er det tydeligt dokumenteret at aktiviteter i naturen har meget positiv 
effekt på børns sociale, fysiske og mentale udvikling. Nordtoftegaard giver helt unikke 
muligheder for leg og læring i naturen og jeg kan se på mit barnebarn at hun stortrives med fx 
at klatre i træer, snitte, lave mad på bålet, holde høns. 
Der er så meget i medierne om børn og unges mistrivsel, men Nordtoftegaard er virkelig et 
sted der danner grobund for robuste og mentalt stærke børn i samvær med naturen og 
pædagogisk faciliteret af en yderst erfaren og engageret personalegruppe.  
 
Det vil være enormt rystende hvis en af Københavns bedste institutioner må lukke, og jeg 
håber at mit og andres høringssvar vil blive inddraget i den endelige beslutning 
 
 
Med Venlig Hilsen 
Annemarie Marcussen 
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Stenløse 2.juni 2024. 
 
 
Høringssvar vedr. indstilling af Nordtoftegaard udflytterbørnehave til lukning.  
 
Til medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation. 
 
Jeg kan ikke udtrykke min skuffelse nok, over endnu en gang at erfare, at Nordtoftegaard er indstillet 
til lukning.  
 
Jeg er pædagog i Nordtoftegaard, og har været en del af personalet i 10 år. Jeg prioriterer en 
sammenlagt transporttid på næsten to timer hver dag. Jeg er vendt tilbage efter to barsler, hvor jeg 
med nemhed kunne have valgt at finde noget andet tættere på min bopæl. Men jeg prioriterer det, 
fordi det skal give mening for mig at gå på arbejde. 
Gennem mange års tæt arbejde har vi i personalegruppen opbygget en helt særlig fælles pædagogisk 
kultur, som gør Nordtoftegaard til dét det er; et sprudlende dagtilbud, med et stadigt engageret 
personale som elsker at give børnene en ekstra oplevelse; i naturen, gennem projektmåneder, teater, 
egne sange og kulturelle oplevelser som fx museumsture, som bussen også muliggør.  
 
Det er naivt at tænke, at børnehavens pædagoger kan komme ud i andre dagtilbud og skabe det 
samme. Sådan fungerer en fælles pædagogik ikke, det er en kultur, der opbygges gennem mange år, 
som kræver en stabil personalegruppe, der kender hinanden dybdegående og som føler en 
samhørighed, og på den måde værner om hinanden og om arbejdspladsen som et fælles kært.  
Det kræver også fysiske rammer der faciliterer en sådan pædagogik. I en udflytterbørnehave, hvor vi 
har plads, natur og højt til loftet, kan vi sige ja mere end nej, og børnene kan udfolde sig uden at blive 
mødt med evige restriktioner og irettesættelser.  
Når børnene øver sig i at kravle højt op i træerne, øver de sig også i at mærke deres egen krop, deres 
muligheder og begrænsninger, og de lærer at rumme og håndtere den frygt, de mærker når suset går 
igennem dem. Det giver robuste børn, der tør tro på sig selv, og som har erfaringer med at være på 
usikker grund.  
De øver sig i, at man må fejle mange gange før man kan, man må øve sig, koncentrere sig, prøve igen 
og igen.  
Når børnene er med til at lave mad fra bunden, indsamle/skære/hakke/smage til -foruden at køre 
brænde ind, kløve brændet og være bålmester- får de ikke alene et større mod og nysgerrighed på at 
smage samt en konkret fornemmelse fra jord til bord. -Vigtigst, giver det dem en følelse af at være 
betydningsfuld ved at bidrage til fællesskabet og have direkte indflydelse.  
 
Jeg tror, at børn i dag, mere end nogensinde, har brug for at være og opleve sig selv i naturen, hvor de 
ikke konstant bliver bombarderet med hurtige overstimulerende indtryk, men hvor roen giver 
mulighed for at sanse, fordybe sig og sætte fantasien fri.  
Børn har brug for at opleve sig selv i naturen for at få et forhold til naturen og kunne passe på den. 
Børn har brug for at gå på opdagelse, opleve frihed og ansvar, flytte grænser og at gøre sig egne 



2

erfaringer med støtte fra voksne der viser vejen, og som inspirerer til kreativ og fantasifuld 
udfoldelse.  
Det vil være en kæmpe fejl at gå efter at lukke udflytterbørnehaverne, for de kan noget særligt, som 
ikke kan erstattes.  
 
Vi har brug for mere end ord om tidlig indsats og fastholdelse af personale.  
Vi har brug for, at vi værner om de gode børnehaver, der trods alt stadig eksisterer, i skyggen af en 
efterhånden overvægt af middelmådige og decideret dårlige dagtilbud. Hvis de gode dagtilbud lukkes, 
vil det dygtige personale med tiden også søge væk. For mig personligt, vil der ikke være nogen grund 
til at fortsætte med at arbejde i København.  
 
Jeg håber meget, at I overvejer beslutningen i et helhedsperspektiv og tænker over, hvilken betydning 
det kan få at Københavns familier ikke i samme omfang har mulighed for at vælge udflytterbørnehave 
til deres børn.  
Jeg er overbevist om, at det på den lange bane, ikke kan betale sig at spare udflytterbørnehaverne 
væk. Og jeg håber, at kvaliteten af dagtilbuddene i sidste ende vægter højere end en hurtig, men 
kortsigtet, spareplan.  
 
Jeg kan til slut kun sige, at jeg ville ønske mine egne børn var så priviligerede at gå i en børnehave som 
Nordtoftegaard.  
Nordtoftegaard er udgifterne værd.  
Bevar udflytterbørnehaverne.  
Bevar Nordtoftegaard. 
 
Venlig hilsen  
Astrid Emilie Winkler, pædagog i Nordtoftegaard udflytterbørnehave. 
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Høringsbrev i forbindelse med forslaget om at lukke Nordtoftegaard udflytterbørnehave – og andre 
udflytterbørnehaver i Københavns kommune 

Til Børne- og ungdomsudvalget i Københavns Kommune 

Nordtoftegaard er vurderet som den 5. bedste børnehave i Københavns Kommune baseret på brugertilfredshed – 
har vi hørt. Formentlig forældretilfredshed. Men hvad med børnene - er de tilfredse? 

Det korte svar er ja! Nordtoftegaard er verdens bedste børnehave! 

Inden I i Børne- og ungdomsudvalget træffer beslutning om at lukke Nordtoftegaard udflytterbørnehave, vil vi gerne 
gøre jer opmærksomme på, hvad sådan en beslutning vil indebære.  Nedenfor har vi, som alle har gået i 
Nordtoftegaard, derfor samlet et udpluk af vores gode minder og oplevelser fra børnehaven. Når I har læst dem, 
håber vi, I kommer til fornuft og dropper forslaget om lukning af Nordtoftegaard. Alt andet ville være hovedløst og 
respektløst – både over for børnehavens fantastiske pædagoger og alle de tilfredse forældre, men vigtigst af alt over 
for de børn, I fratager muligheden for at få de samme oplevelser og den samme gode start på børnelivet, som vi var 
så heldige at få i Nordtoftegaard. 

”I må simpelthen ikke lukke Nordtoftegaard. Der skal mine børn jo også gå! Det er det bedste sted, der findes” Silas, 
3.g. 

”Min pædagog var klatreinstruktør og jeg klatrede engang 14 m op i et træ – det var så fedt. Jeg synes også det var 
superhyggeligt at lave bålmad. Engang lavede vi kylling i karry af kyllinger, som vi selv havde ruget ud og set vokse 
op” Villum, 9. klasse. 

”Jeg husker især, dengang mig og mine venner snuppede hindbær fra den gamle nabo. Vi fik altid lidt skældud af 
pædagogerne, men det var alligevel det hele værd, for i mit liv er det de bedste hindbær, jeg har fået, på grund af de 
minder, de har bragt” Kalle, 8. klasse. 
  
”Jeg husker, hvordan vi i silende regnvejr var på tur ude for at plukke brændenælder. Jeg var total ligeglad med 
regnen, for jeg ville bare plukke brændenælder nok, så vi bagefter kunne komme tilbage til børnehaven og lave 
verdens bedste brændenældesuppe” Karla, 2.g. 
  
”En dag da det havde øsregnet rutsjede vi ned af bakken på legepladsen i mudderet – legepladsen føltes gigantisk og 
det var fedt at være udenfor så meget og have så meget plads. Vi var også tit på tur – i Hareskoven, ved kalkgraven 
eller ved stranden. Jeg samlede på pinde, da jeg gik i børnehave og jeg havde en ny pind med hjem næsten hver 
eneste dag – de var nemme at finde fordi vi var så meget ude i naturen” Bastian, 2.g.  
  
”Jeg havde meget energi som en lille dreng, og på Nordtoftegaard blev det ikke en dårlig ting, tværtimod. Naturen 
omkring os var en kæmpe legeplads, både i selve børnehaven, men også på alle de udflugter, vi var på med de 
voksne, der var ret fantastiske. Vi lavede bålmad, fik snittebevis og en fin dolk, som jeg stadig har i dag. Jeg mødte 
min bedste ven og en masse andre, som jeg stadig ses med i dag. Jeg synes, det vil være rigtig synd, hvis andre børn 
ikke skal få chancen for at være børn på Nordtoftegård.” Valentin, 2.g. 
  
”Sidste år i 8. klasse var Anna og jeg i praktik i vores gamle børnehave. Og efter så mange år var det stadig 
Mohammed, Hella, Per og Henrik, der var de voksne. Og de kunne sagtens huske os. 
Vores mødre fulgte os til bussen for at vinke. Det var lidt pinligt, men de elskede jo også vores tid i børnehaven. Vi var 
lige så kede af det - hvis ikke mere end da vi stoppede med at gå der - da praktikken var slut. Efter en uges praktik fik 
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vi en plante med hjem, ligesom da vi stoppede. Den står nu ved siden af den, jeg stadig har, fra da jeg i sin tid 
stoppede. Nordtoftegaard skaber gode rødder.” Karla, 9. klasse. 
  
”Jeg kan især huske, hvor hyggeligt det var, når vi fik lov til at besøge hinandens stuer under frokost, og Ingeborg og 
jeg fik lov til at spise sammen. Vi havde de fedeste overnatninger nogle gange med godnat historier - nogle til enhver 
smag – og mosedamen kom forbi. Men vi piger havde allerede fået det at vide, så vi kunne skræmme og lave sjov 
med drengene. Jeg elskede også de skønne bål dage, hvor vi sang ”Joanna” og lavede snobrød – nogle dage min mor 
elskede lidt mindre, fordi jeg kom hjem og lugtede af bål i flere dage efter. Og jeg husker de mange ture i skoven, vi 
var på, hvor vi klatrede og var på eventyr. Jeg husker, da jeg lærte at cykle, morgenerne, hvor vi prøvede at løse 
mysteriet, efter ræven havde været forbi, og bare den skønne natur, som vi lærte at kende på den fedeste 
måde.” Liva, 9. klasse. 
  
”Jeg hedder Anna og jeg er stor modstander af jeres forslag om at lukke Nordtoftegaard. 
Jeg har selv gået der som barn, og har senere været i praktik der sidste år. Jeg vil gerne dele min helt fantastiske 
oplevelse af at gå der, og af at prøve at være på den anden side. Som barn elskede jeg de mange udflugter og den 
spændende dagligdag, med en masse friluftsliv og udendørsaktiviteter. Jeg holdt utroligt meget af pædagogerne, og 
det var helt fantastisk at se, og snakke med dem igen i praktiktiden, Jeg synes også at kunne mærke samme omsorg 
som dengang, hvor pædagogerne lavede en masse aktiviteter og fælleslege - og mens jeg var i praktik, oplevede jeg 
igen, at alle børnene fandt sammen om naturen og aktiviteterne. Alle børnene var glade og ikke bange for at kaste 
sig i en mudderpøl - for så derefter at hygge omkring bålet med mad og sang. Det var også så rart at sidde hjem i 
bussen, når børnene var trætte efter en hel dags leg. For jeg kan selv huske, hvordan jeg hyggede mig gevaldigt i 
bussen på vej hjem, igen med musik og sang. Denne børnehave er et fantastisk sted med nogle fantastiske 
pædagoger og Mohammed, Hella, Per og Henrik husker jeg selv tydeligt fra min tid som ”lillemus”. Jeg vil klart mene, 
at jeg har oplevet og fået stor gavn af busturen og at være i den frie natur - som jeg (eller børnene) ellers ikke begår 
mig i så ofte, normalt er det jo en travl storby. Luk den ikke - det er en fantastisk børnehave!” Anna, 9. klasse 
  
Med venlig hilsen 9 tidligere Nordtoftegaard-børn 

Silas, Villum, Kalle, Karla, Valentin, Karla, Liva, Anna og Bastian 
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Høringssvar vedr lukning af Nordtoftegaard 
 
Jeg har noget overrasket set de foreslåede lukninger af daginstitutioner i Københans Kommune, især 
at mit barnebarns institution, Nordtoftegaard er med på listen. Det er så vidt jeg kan se en institution 
hvor børnene er glade og tilfredse, hvor de har en fornuftig belægningsprocent og glade, engagerede 
og uddannede pædagoger. 
 
Jeg glæder mig til næsten hver eneste weekend når jeg besøger mit barnebarn at høre hvilke eventyr 
pædagogerne har givet i den forgangne uge. En tur til “gamle dage” (et besøg på frilandsmuseet), at 
have fået kyllinger i børnehaven, en tur på bondegård og meget andet spændende. Og det endda bare 
i løbet af det første halve år i institutionen. 
 
Samtidig kan jeg også fornemme fra min datter og svigersøn at de er glade for institutionen, og det 
synes forældretilfredshedsundersøgelserne også at beskrive for de andre forældre. Derudover har de 
jo perfekte tilsynsrapporter. 
 
Jeg håber virkelig ikke at I vil lukke en så velfungerende institution for at spare et par håndører. 
 
Venlige hilsner 
Berit Holmstrøm Pedersen 
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Børne- og Ungeforvaltningen 
 
 
 
> Som farmor til William der har gået i Nordtoftegård  siden maj 2022 vil jeg på det kraftigste opfordre 
kommunen til, at droppe overvejelserne om at lukke Nordtoftegård og det er der mange grunde til: 
> Børnehaven har både en meget lav personaleomsætning og lavt sygefravær begge dele er med til 
at sikre, at børnene oplever tryghed og kontinuitet i deres dagligdag, hvilket er meget vigtigt. I en 
situation med mangel på pædagoger er det virkelig uklogt at lukke en institution med en 
velfungerende personalegruppe. 
> Vi oplever en engageret personalegruppe, der holder emneuger, har oparbejdet en masse 
hyggelige traditioner, laver musik med børne, udstråler engagement og arbejdsglæde. Derfor vil jeg 
opfordre kommunen til at finde besparelser på andre områder. 
> 
> Med venlig hilsen 
> 
> Birgitte Høgh 
> Bavnevangen 45 
> 2700 Brønshøj 
> 
> 
> 
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Høringssvar vedr. Lukning af Nordtoftegaard 
 
Jeg har en stående aftale om at afhente mit barnebarn om torsdagen og glæder mig til at høre om dagen i 
børnehaven. Hver torsdag står jeg når bussen ankommer, hilser på pædagogerne og hører historier om ugen 
i Nordtoftegaard. Hvordan det går med kyllingerne, hvordan det går med vennerne og eksempelvis hvordan 
et par personer fra Meyers har været ude og lave mad med dem. 
 
Jeg forstår ikke helt at man vælger en institution hvor kvaliteten er i orden, pædagogerne uddannede og med 
god anciennitet. 
 
Jeg har set institutionens tilsynsrapporter og de er jo generelt på højeste niveau, og derudover er min datter 
og svigersøn også tilfredse, hvilket også afspejles i forældretilfredshedsundersøgelserne. 
 
Så, bevar Nordtoftegaard 
 
--  
Bo Stolborg 
M Bechs Alle 174 
DK 2650 Hvidovre 
Denmark 
Mobile: +45 5357 4102 
@ bo.stolborg@gmail.com 
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Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  
  
Kære Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation  
  
Som forælder til en datter i Nordtoftegaard er jeg dybt forundret over, at Nordtoftegaard er indstillet til potentiel 
lukning senest i juni 2025. Udover egne utvetydigt positive oplevelser med Nordtoftegaard skyldes min forundring 
følgende objektive parametre, som I sin tid var afgørende for, at min mand og jeg valgte Nordtoftegaard til som 
børnehave for vores datter:   
  

 5. bedste børnehave i Københavns Kommune   
Nordtoftegaad er Københavns 5. bedste børnehave målt på brugertilfredshed, og 90 procent af forældrene 
svarer, at de i høj grad vil anbefale Nordtoftegaard til andre, hvilket er langt over det kommunale gennemsnit 
på blot 63 procent.   
 Uddannet personale med lang tilknytning til børnehaven  
Nordtoftegaard har 75 procent uddannet personale. Det er 20 procentpoint bedre end gennemsnittet i 
København. I en tid hvor der er tårnhøj mangel på pædagoger i Københavns Kommune, har dette været 
afgørende for vores valg af børnehave.   
  
Set i lyset af manglen på pædagoger i København forekommer det direkte uforståeligt, at Nordtoftegaard 
indstilles til lukning, da institutionen har bevist, at den ikke blot kan tiltrække men også fastholde uddannet 
personale. Tre af børnehavens seks faste pædagoger har været ansat i Nordtoftegaard siden institutionens 
opstart i 2004, mens de resterende tre faste pædagoger har været ansat i hhv. 13, syv og tre år. 
Medarbejdernes tilfredshed afspejles da også i trivselsundersøgelsen blandt medarbejdere fra 2023, hvor 
Nordtoftegaard har en samlet score på 6,5 (maxscore er 7). Hertil kommer, at Nordtoftegaard har haft den 
samme leder siden institutionens opstart.   
  
Der er således tale om en unik personalemæssig situation, hvor faglighed og kontinuitet understøtter en tryg, 
stabil og udviklende hverdag for Nordtoftegaards børn præget af overskud. Dét Nordtoftegaards 
medarbejdere formår at levere overfor børnene, hviler på traditioner, faste rammer, børnehavens historie og 
ikke mindst den stabile medarbejdergruppe – det kan ikke bygges op på rekordtid.  
 Flotte tilsynsrapporter:   
Nordtoftegaard har højeste status på alle parametre i tilsynsrapporten, hvilket ikke er standard for området, 
hvor flere institutioner har modtaget anmærkninger i deres tilsyn. Rapporten fremhæver bl.a., at personalet 
i Nordtoftegaard er imødekommende og lydhøre overfor børnene, samt at der er masser af nærvær i barn-
voksen-relationen. Det er observationer, vi som forældre kun kan bekræfte.   

  
Forud for vores datters børnehavestart var ovenstående afgørende for vores valg af Nordtoftegaard efter 
omhyggeligt at have researchet på børnehaver i kommunen. Hertil kommer, at Nordtoftegaard suverænt var den 
børnehave, hvor vi fra andre forældre modtog de flotteste og helt uforbeholdne anbefalinger.   

Afslutningsvist er det nødvendigt at fremhæve overfor udvalget, at Nordtoftegaards søgning – hvilket som bekendt er 
grundlaget for, at børnehaven er indstillet til lukning – ikke reelt afspejler, hvor attraktiv børnehaven er. Den 
forholdsvis lave søgning skyldes – som Nordtoftegaard også i flere omgange har gjort opmærksom på – at børnehaven 
ikke har været til at søge frem på pladsanvisningens hjemmeside. Dette oplevede vi ligeledes selv, da vi i sin tid skulle 
fremsøge Nordtoftegaard på hjemmesiden.   
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En lukning af Nordtoftegaard vil være et udtryk for, at udvalget fuldstændig tilsidesætter objektive kvalitetskriterier 
samt resultater af Københavns Kommunes egne tilsyn og trivselsmålinger. Ligeledes vil det betyde et stort tab for 
generationer af børn, der ville skulle vinke farvel til en fuldstændig unik børnehavetid, hvor både børn og pædagoger 
trives udover det sædvanlige i Københavns dagstilbud.     
  
De bedste hilsner   
Camille Steen Kristensen  
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Til Børne og Ungdomsforvaltningen, 
 
Vi har forstået, at det påtænkes at lukke Udflytter Børnehave Nordtoftegaard, i forbindelse med en 
justering af kapaciteten på børnehaveområdet i Københavns kommune. Det er vi naturligvis rigtig kede af, 
lige som langt de fleste forældre til børnehavebørn vil være kede af det, hvis deres børnehave lukkede. 
 
Nordtoftegaard er intet mindre end en fremragende børnehave, der drives efter de allerbedste 
pædagogiske principper, som man ellers skal helt tilbage til 80'erne for at finde. At det pædagogisk 
personale på Københavns øvrige børnehaver ikke sendes på regelmæssig efteruddannelse på 
Nordtoftegaard, er os en gåde. Så her er en opfordring til netop at gøre det. 
 
Det pædagogiske personale møder vores børn med overskud og oprigtig glæde, hver dag, og vi er, som 
midaldrende forældre med lange uddannelser, overordentlig trygge ved at overlade vores enebarn i 
børnehavens varetægt. Nordtoftegaard er en børnehave der aldrig står stille, hvor alle børn mødes med 
anerkendelse og støtte, hvor børnenes ideer og skøre påfund har direkte indflydelse på hverdagen. En 
børnehave hvor de fysiske rammer indbyder til bevægelse og stimulerer børnenes fantasi, og hvor der er 
fokus på fællesskab børnene imellem. Vi modtager hver eftermiddag et glad, velstimuleret og beskidt 
barn. Tydeligere bevis for en god børnehave kan man ikke få. 
 
For en god ordensskyld skal det naturligvis nævnes at vi også havde svært ved at finde Udflytter Børnehave 
Nordtoftegaard på Pladsanvisningen. Det lykkedes kun at få skrevet vores barn op til en plads fordi gode 
naboer insisterede på at Børnehaven eksisterede. I vores optik er det forkert at bruge søgetal for en 
periode hvor pladsanvisningen ikke har virket som kriterie for lukning. 
 
At Nordtoftegaard er en fremragende børnehave afspejles i de sidste mange års trivselsmålinger og 
tilfredshedsundersøgelser, og i den lave rotation blandt det pædagogiske personale. 
 
Hvis der skulle være behov for yderligere skal I ikke tøve med at tage kontakt. 
 
De bedste hilsner, 
Fagdyrlæge, cand.med.vet Anne Jørgensen og Lektor, cand.scient Carsten Clausen 
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Fra: Casper Poulsen <Caspermp@outlook.com>
Sendt: 3. juni 2024 00:15
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegaard

Til rette vedkommende,  
 
Jeg skriver for at udtrykke min dybe bekymring angående den igangværende forhøring om lukningen af 
Nordtoftegaard. Som forældre til en af børnene i børnehaven ønsker vi at fremhæve, hvorfor vi mener, 
at det er en fejl at lukke en institution af så høj kvalitet. 
For os repræsenterer vores børnehave ikke blot et sted, hvor vores datter går hen for at lære og lege; 
det er en essentiel del af vores families liv. Børnehaven er, i vores øjne, verdens bedste, og det 
skyldes ikke mindst det dedikerede team af pædagoger, som arbejder der. Deres engagement, 
omsorg og faglighed er enestående, og vi har fuld tillid til deres evner til at støtte og udvikle vores 
barn, som vi ser hver eneste dag blomstrer i deres samvær. 
Desværre har børnehaven lidt under en teknisk fejl, der har medført, at den ikke vises korrekt på 
Pladsanvisningen. Vi og mange andre forældre har oplevet vanskeligheder med at finde børnehaven 
gennem Pladsanvisningen, hvilket har skabt unødvendige udfordringer i vores søgen efter et 
passende børnepasningstilbud. 
Det er vigtigt at understrege, at børnehaven nyder stor anerkendelse både lokalt og på sociale 
medier, hvilket også var den måde vi selv fandt frem til Nordtoftegaard - ved anbefalinger fra utallige 
andre, som i samme ombæring som de anbefalede Nordtoftegaard også forklarede at man skulle 
kontakte dem direkte, netop da de ikke fremgik på Pladsanvisningen - børnehaven har derfor altid 
været fyldt op. 
 
Denne positive feedback er et tydeligt tegn på børnehavens fremragende ry og betydning for 
lokalsamfundet. 
Endvidere vil vi gerne fremhæve, at børnehaven aldrig har haft problemer under kontrolbesøg. Dette 
vidner om den høje standard og faglighed, som institutionen opretholder, og dens evne til at opfylde 
de gældende krav og standarder. 
Vi håber oprigtigt, at vores input vil blive taget i betragtning under forhøringen, og at en løsning kan 
findes, som bevarer vores elskede børnehave åben. Vi er villige til at bidrage på enhver mulig måde 
for at støtte dette mål. 
 
 
Med venlig hilsen  
Casper Pedersen 
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Fra: Christian Haargaard Olsen <christianhaargaard@protonmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 21:05
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedrørerende lukning af Nordtoftegaard

Til rette vedkommende, 
 
Vi er forældre til en pige på 5-år som går i Nordtoftegaard. Vi kan forstå at institutionen er indstillet til lukning 
pga. en stribe kriterier, hvor vi kan forstå at Nordtoftegaard er indstillet pga. den mulige økonomisk besparelse 
samt "lav søgning". 
Vi kan sige en hel masse godt om institutionen, men vil nøjes med at forholde os til det andet kriterier - den 
manglende søgning til institutionen. Det virker for os helt absurd og uretfærdigt at anvende “søgning” som metrik 
til at vurdere Nordtoftegaard’s fremtid, når det igennem en længere periode ikke har været muligt at fremsøge 
institutionen via den centrale pladsanvisnings online løsning. 
 
Vi er selv flyttet til området og startede fra bar bund med at finde institutionsplads, og var derfor i første omgang 
ikke opmærksomme på at Nordtoftegaard eksisterede. Kun vores store ønske om udflytterbørnehave og 
ihærdige rundspørgen i grundejerforening og lokale facebook grupper gjorde at vi blev opmærksomme på at 
Nordtoftegaard fandtes. Da vi søgte efter den i pladsanvisningens online-løsning kunne vi ikke finde den, og 
troede i første omgang at det betød det ikke var muligt for os at søge en plads der. Vi måtte ringe til 
pladsanvisningen og spørge specifikt ind til instituionen for at forstå at vi havde mulighed for at søge den. Vi 
forstod endvidere at det skyldtes problemer med deres it-system der havde foregået et stykke tid. 
 
I tillæg hertil, skal det siges at Pladsanvisningens system jo også anvendes af forældre til at få overblik over 
institutioner I området, man kan besøge. og er den ikke søgbar, er den ikke på folks radar. Desuden: vi er et 
forælderpar, der går meget op i valg af instuitutioner til vores børn og har resoucerne til at bruge tid på det, dvs. 
undersøge, besøge, sammenligne, ringe op. Vi forestiller os at ikke alle har mulighed for at bruge samme 
mængde tid og kræfter til at undersøge institutioner. Vi er overbevist om at den tekniske 
fejl/forvaltningsmæssige fejl har fået direkte konsekvenser for søgningen til Nordtoftegaard. Dels fordi folk med 
mindre gå-på-mod overfor telefonkøer og tekniske it-systemer ville have opgivet lang tid før, og dels fordi mange 
slet ikke opdager den eksisterer. 
 
Nu hvor I er bekendt med den tekniske fejl, forventer vi at I forkaster indstillingen om lukning af Nordtoftegaard. 
Det giver mening at anvende "søgning" som metrik, men kun for de institutioner som har været ligestillede i 
forhold til metrikken. Det giver IKKE mening at lukke Nordtoftegaard på baggrund af en metrik hvor kommunens 
it-systemer og dets fejl spiller så central en rolle, og hvor det er helt tydeligt at Nordtoftegaard ikke har været 
ligestillet med resten af kommunens institutioner. Det virker faktisk som om, det vil være på kanten af god og fair 
forvaltningsskik. 
 
Venlig hilsen 
Astrid Waagstein og Christian Haargaard Olsen 
Engsvinget 44, 2400 København NV 
 
Sent with Proton Mail secure email.  
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Fra: emma rosenkilde holck <emmaroshol@gmail.com>
Sendt: 1. juni 2024 17:14
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringsvar, Emma Holck, mod nedlukning af Nordtofegaard 

Udflytterbørnehave
Vedhæftede filer: Emma Holck, Høringssvar.docx

Kære Børne- og Ungeudvalg i KK.  

Jeg skriver til jer som en bekymret moster til to livlige drenge i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave.  Jeg er virkelig 
bekymret over nyhederne om, at I overvejer at lukke dette særlige sted ned. Nordtoftegaard er ikke bare en 
børnehave; det er et ”hjem nummer to” for mine nevøer, hvor de føler sig accepterede og elskede, præcis som de 
er. 

Når jeg har hentet mine nevøer fra Nordtoftegaard, har jeg altid bemærket, hvor godt pædagogerne forstår mine 
nevøer og giver dem plads til at være sig selv. Alting er i børnehøjde og med hele hjertet. 

Deres hverdag er fuld af glæde takket være helt fantastiske faciliteter der muliggør udeliv og aktiviteter der er en 
sjældenhed i mange pasningstilbud – for to aktive drenge er det essentielt for at deres selvværd og trivsel.  

Den ældste vokser en lille smule hver dag: Den ene dag kommer han stolt hjem og har holdt kroningsfest for den 
nye konge hvor alt personale er klædt ud og holder cermoni, eller klatret i træer, savet brænde, været på tur til en 
bondegård, eller fået sit snittebevis.  

Takket være Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, har de hverdag der er fuld af glæde og udfordringer. Jeg beder jer 
venligst om at overveje alle de fantastiske ting, Nordtoftegaard tilbyder mine nevøer og alle andre børn i Brønshøj 
lokalsamfund.  

Venlig hilsen, 

Emma Holck 

(vedhæftet er samme høringssvar som Word-dokument) 



 

Kære Bør e- og U geudvalg i KK.  

Jeg skriver til jer so  e  eky ret oster til to livlige dre ge i Nordtoftegaard Udflytter ør ehave.  Jeg er 
virkelig eky ret over yheder e o , at I overvejer at lukke dette særlige sted ed. Nordtoftegaard er ikke 

are e  ør ehave; det er et ”hje  u er to” for i e evøer, hvor de føler sig a epterede og elskede, 
præ is so  de er. 

Når jeg har he tet i e evøer fra Nordtoftegaard, har jeg altid e ærket, hvor godt pædagoger e forstår 
i e evøer og giver de  plads til at være sig selv. Alti g er i ør ehøjde og ed hele hjertet. 

Deres hverdag er fuld af glæde takket være helt fa tastiske fa iliteter der uliggør udeliv og aktiviteter der 
er e  sjælde hed i a ge pas i gstil ud – for to aktive dre ge er det esse tielt for at deres selvværd og 
trivsel.  

De  ældste vokser e  lille s ule hver dag: De  e e dag ko er ha  stolt hje  og har holdt kro i gsfest for 
de  ye ko ge hvor alt perso ale er klædt ud og holder er o i, eller klatret i træer, savet ræ de, været 
på tur til e  o degård, eller fået sit s itte evis.  

Takket være Nordtoftegaard Udflytter ør ehave, har de hverdag der er fuld af glæde og udfordri ger. Jeg 
eder jer ve ligst o  at overveje alle de fa tastiske ti g, Nordtoftegaard til yder i e evøer og alle a dre 
ør  i Brø shøj lokalsa fu d.  

Ve lig hilse , 

E a Hol k 
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Fra: frederik høgh <f.hogh@live.dk>
Sendt: 2. juni 2024 18:41
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høring vedr. lukning af Nordtoftegaard 

Som far til William vil jeg være meget ærgerlig over hvis Københavns kommune lukker Nordtoftegård. 

Vi har været utrolig glade for, at William har haft mulighed for at går i en så velfungerende udflytterbørnehave. 
Blandt de mange positive ting, som skal skrives om Nordtorftegaard, bør fremhæves de mange udendørs 
aktiviteter i naturen, deres temauger, at de laver musik med børnene og involverer forældre, søskende og 
bedsteforældre i aktiviteter på gården. 

At institutionen har ”lav søgning” har vi selv været udfordret på. 

Jeg måtte i sin tid tage direkte kontakt til pladsanvisning for at få skrevet William op for Nordtoftergaard kunne 
ikke findes  på listen, selvom den ligger under en kilometer fra vores bopæl. Jeg fik fortalt af den medarbejder, 
som jeg snakkede med hos pladsanvisningen, at det var et kendt problem i systemet. 

At Nordtoftegaard ikke kan findes via pladsanvisningen er konkurrenceforvridende, specielt når det er en kendt 
problem, som ikke bliver taget alvorligt. 

  

Mvh 

Frederik Høgh 

 
 
Sendt fra Outlook til iOS 
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Fra: Gitte Christensen <c.gitte@outlook.com>
Sendt: 2. juni 2024 20:33
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. lukning af Nordtoftegaard
Vedhæftede filer: Høringssvar.docx

 



 

 

Dato: 2. juni 2024 

 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsforvaltningen Administrativt Ressourcecenter 

Det er kommet mig for øre, at Børne- og ungdomsudvalget har udpeget 
udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning. Den beslutning har jeg gode grunde til 
at være ked af.  

Jeg er farmor til et af børnene, og kommer en gang om ugen i institutionen, henter og 
afleverer. Jeg oplever derfor hvorledes Nordtoftegaards dagligdag fungerer, og det jeg 
ser er en leder, pædagoger og medarbejdere, som udstråler glæde og energi ved at være i 
institutionen. Dette smitter af på børnene. Personligt når jeg ser mit barnebarn, kan jeg se 
hvorledes hun lærer gennem leg og hvorledes hun elsker at lege og bevæge sig. Når vi 
kommer hjem, vil hun forsætte, der er ikke nogen tendenser til at hun ønsker passiv 
underholdning.  

Institutionen lever op til mange af de samfundsmæssige værdier som vi ønsker at 
fremme. Ude leg, bevægelse, læring og fantasi. Jeg kan blive helt ked af at tænke på at 
så mange børn, som i dag er heldige at være en del af dette, pludselig skal rykkes ud af 
dette miljø. Den opsatte hensigt med at rykke børnene med ’mindst mulig indgriben’, vil 
i dette tilfælde være yderst svært at imødekomme. 

Når jeg ser, at et af de fire udvælgelseskriterier er ’fysiske faciliteter’, kan jeg undre mig 
over hvordan Børne og Ungdomsforvaltningen vil kunne tilbyde et tilsvarende setup. Jeg 
har svært ved at få øje på noget der kan matche de fysiske rammer som Nordtoftegaard 
tilbyder.  

En ting er at udflytterbørnehaverne har gode udendørs rammer, hvor der er plads til 
kreativiteten. Men efter min erfaring er det ikke alene rammerne der gør en god 
institution. Det er de engagerede medarbejdere som driver institution i det daglige. Det 
er den professionelle og kreative måde hvormed personalet udnytter rammerne. De 
udviser nemlig meget stor kreativitet og engagement, hvilket uvilkårligt smitter af på 
børnene, som lærer at lege frit og dyrke deres fantasi.  

Eksempler på dette er når samme areal skifter fra at være et dansegulv til  en cykelbane 
og til en scene. Det er når børnene udfordre sig selv og klatre i træer og legeredskaber, 



hvor dette sker på børnenes præmisser med en voksen, som ”leger med”, men i 
virkeligheden blot sikre at alt går som det skal. Der er læring gennem leg og natur. 

Jeg er meget imponeret over det overblik og den energi personalet udsender, hvilket må 
bunde i et virkelig godt arbejdsmiljø, hvor man kan lide at være. 

Mit barnebarn har mange år tilbage, inden hun starter i skolen og jeg beder til at de år vil 
blive tilbragt i de fantastiske omgivelser og med de dygtige ledere og pædagoger der er 
tilknyttet.  

Venlig hilsen  

Gitte Rolsted Christensen     
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Fra: Gitte Skouby <gitteskouby@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 23:23
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedr. lukning af Nordtoftegaard

Vi har fået at vide, at Københavns Kommune planlægger at nedlægge en efter vores mening 
ualmindeligt velfungerende børnehave – udflytterbørnehaven Nordtoftegaard.  

Det er for os fuldstændigt uforståeligt, og vi vil stærkt appellere til, at Nordtoftegaard kan fortsætte! 

Vi har som bedsteforældre for foreløbig to børn fulgt med i børnehavens pædagogiske aktiviteter. Ud 
over i forbindelse med at hente og bringe vores børnebørn, har vi på de årlige bedsteforældredage 
mødt og talt med pædagogerne og set den interesse og imødekommenhed de møder børnene med. 
Der er en god sammensætning af mandlige og kvindelige pædagoger, de arbejder med spændende 
temaer, musik indgår både under kørsel og i aktiviteter på gården. Børnene får et naturligt forhold til 
dyr og planter, har god udenomsplads og masser af frisk luft på udearealer og god plads til 
mangeartede indendørs aktiviteter. Vi har gennem flere år hentet vores børnebørn i Nordtoftegaard og 
har mødt de samme venlige og imødekommende og uddannede pædagoger. 

Vi har haft børn og børnebørn i mange børnehaver igennem årene, men Nordtoftegaard er 
simpelthen   et niveau over, hvad vi ellers har set.   

Vi har et hold tvillinger på vej, som vi har håbet på kunne få de samme gode oplevelser som deres 
storebrødre i Nordtoftegaard. 

Derfor denne indtrængende appel for at sikre en god børneinstitutions overlevelse.  

Gitte Skouby og Finn Asnæs 
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Fra: Borgmesteren for BUF
Sendt: 3. juni 2024 15:20
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: VS: [EKSTERN] Vedr. planerne om at lukke Nortoftegaard og andre udflyttere
Vedhæftede filer: Nordtoftegård-hoeringsbrev (002).pdf

t.o. 
 

Fra: Helene Olesen <helenekrarupolesen@gmail.com> 
Sendt: Wednesday, May 29, 2024 5:01:13 PM 
Til: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen) <Jakob Naesager@kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] Vedr. planerne om at lukke Nortoftegaard og andre udflyttere  
  
Kære Jakob Næsager 
 
Jeg sender her et brev fra 65 forældre, der de seneste år har haft børn i Udflytterbørnehaven 
Nordtoftegaard, som I påtænker at lukke.  
Vi appellerer jer om at lade være. Og om at læse vores brev.  
 
På de 65 forældres vegne, 
 
Helene Krarup Olesen 
Mellemvangen 6 
2700 Brønshøj 



Høringsbrev fra 65 forældre i forbindelse med forslaget om at lukke 
Nordtoftegaard og andre udflytterbørnehaver i Københavns 
Kommune 
 
En februardag i 2016 tikkede en mail ind fra udflytterbørnehaven Nordtoftegaard: ”På torsdag er der 
bjergbestigning. Børnene skal bestige Kilimanjaro”, stod der. Vi vidste godt som forældre, at ungerne ikke 
var på vej i fly til Tanzania. De skulle trave op ad det lokale Maglebjerg i Rude Skov, hvilket i børnenes øjne 
var mindst lige så godt. 
 
På vores børns opslagstavler hang der også i mange år et lamineret bevis, som var blevet overdraget af 
Nordtoftegaards ”knivministre”. Børnenes selvtillid steg til netop bjerghøjder den dag, hvor de efter mange 
timers flid og træning endelig fik overrakt retten til at snitte i træ med en kniv. 
 
Det er den slags unikke oplevelser, som udflytterbørnehaver kan give Københavns Kommunes storbybørn. 
Og det er den slags oplevelser, I politikere lige nu er ved at blæse stort og flot på ved at pege på udflyttere 
som en institutionsgruppe, der skal lukkes ned.  
 
Vi er alle forældre, der har haft vores børn i Nordtoftegaard. Nogle af os bare ét barn – andre to eller tre 
søskende. Og er der noget, som har givet vores børn en både sikker, tryg og udfordrende base i deres 
børneliv, er det de to-tre år, de har tilbragt i udflytterbørnehaven, hvor bussen hver morgen 8.30 satte kursen 
mod Jersie Strand.  
 
Den børnehave har været medvirkende til, at de fleste af os har kunnet håndtere fuldtidsstillinger – noget, 
som samfundet også efterspørger – samtidig med at familielivet har fungeret. For med ro i maven har vi hver 
morgen sendt børnene i institution, forsikret om, at de ville blive godt og alsidigt stimuleret i vores fravær. 
Det har de passionerede og engagerede medarbejdere altid sørget for. 
 
Nordtoftegaard er alt det, som børne- og ungeeksperter efterlyser i de her år: Et stabilt personale og kreative 
udefaciliteter med plads til de vilde, energifyldte drenge og piger. Ro, orden og struktur, men højt til loftet. 
Det er leg, udeliv, dyr, bål og læring i naturen, uanset årstid. Det er fællesskab og nedbrydning af sociale 
skel. Og det er opbyggelse af børnenes selvværd, selvhjulpenhed og selvstændighed. Det er one size does not 
fit all.  
 
Det overordnede argumentet for at lukke institutioner som Nordtoftegaard er faldende fødselstal i kommunen 
samt budgetunderskud. Men hvor busudgifterne til udflyttere i første omgang ikke skulle tælles med i 
regnskabet, fordi udflyttere i sig selv var en institutionsform, man ville bevare i en bred vifte af tilbud, er 
buspengene nu pludselig blevet et af børne- og ungdomsborgmesterens altoverskyggende argumenter for at 
lukke netop dén gruppe ned. Hvorfor denne mærkværdige kovending?  
 
Oveni kommer borgmesterens direkte usande argument, at det er nogle af de mindst søgte institutioner, der 
nu skal lukke. Borgmesteren er udmærket klar over, at udflytter- og skovbørnehaver, som har adresse andre 
steder end Københavns Kommune, netop ikke dukker op i de online-søgesystemer, der skal lede forældre 
hen mod en ønsket institution. Den systemfejl har stået på i flere år. Den er aldrig blevet rettet og har ifølge 
kommunens eget udsagn betydning for udflytternes søgetal. Hvordan kan børne- og ungdomsborgmesteren 
så i ramme alvor bruge selvsamme fejlagtige konklusion som et argument for lukning? 
 
Dertil kommer, at kommunens egne beregninger viser, at man med den skarpe nedskæringskniv om et par år 
ikke vil kunne leve op til loven om pasningsgaranti. Hvad vil borgmesteren så gøre? Genåbne den flok, man 
netop har lukket – eller bygge nye? Begge dele må forventes at koste væsentligt mere end den kortvarige 
besparelse, man lige nu er i gang med ved at lukke populære og velfungerende daginstitutioner ned.  



 
Så kære børne- og ungdomsborgmester, kære børne- og ungdomsudvalg. Lad nu være med at lade jer friste 
af kortsigtede, misvisende økonomiske argumenter. Tro i stedet på, at den energi, mangfoldighed og 
selvstændighed, som udflytter- og skovebørnehaver er med til at give Københavns børn, er værd at bevare - 
ja måske endda tiltrængt for at styrke nutidens børn. 
 
Når der onsdag den 19. juni er møde i Børne- og ungdomsudvalget, så vis, at I ligesom udflytterbørnene godt 
kan bestige Kilimanjaro og træffe den rigtige beslutning – til gavn for alle de dyrebare og forskelligartede 
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Med venlig hilsen forældre til tidligere Nordtoftegaard-børn: 
 
Kristine Hauge Langelund 
Brian og Louise Jensen 
Linda og Michael Neergaard Hoegh 
Karin og Mads Friis Hansen 
Thomas og Lotta Biener Banke 
Dorte Westergaard og Thomas Hee 
Peter og Liva Rønn-Petersen 
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Louise Tscherning og Martin Jonassen 
Mette Bøg Larsen og Anders Hansen 
Katja Mejlfort og Henrik Velin Nielsen 
Claus Olsson og Rikke Mikkelsen 
Charlotte Fougstrup Simonsen 
Camilla Sørensen 
June Maestri Ditlevsen og Mikkel Hune 
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Anna Bay Damholt og Gorm Eichenberger 
Nils P Munk og Caroline Boutrup Nielsen 
Jerk Elmen og Shani Ronen 
Helle Ringholm 
Rasmus Lundquist og Tine Kirkeskov Lundquist 
Elsebeth Skov 
Sine Birkegaard Pedersen og Rasmus Gaardhøje 
Pia og Mikkel Galschiøt Bentzen 
Bjarke Fonnesbech 
Maj Bak Nielsen 
Anders Banke og Sophie Amalie Engel 
Mette Kirkeskov Sie 
Stine Ulrik Mikkelsen 
Mette Sander Almkilde 
Berit Ipsen Hansen og Søren Hansen 
Anders Nygaard Fuchs og Rie Westermann Kjær 
Laura og Morten Kragh-Sørensen  
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Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget! 
 
Jeg anerkender det store ansvar I sidder med ift. at skulle være med til at skulle nedskalere et stort antal 
pladser, så det kommer til at balancere med de prognoser der er for hele daginstitutionsområdet. Dette 
høringssvar er dog et opråb l  forbindelse med hele udflytterområdet. Jeg håber I kan indse hvor stor en 
betydning det har at kunne tilbyde diversitet ift. forskellige institutionstyper på dagområdet. 
 
Med dette høringssvar beder jeg om at I tager forslag om at lukke velfungerende udflytterbørnehaver af bordet. 
 
Med venlig hilsen  

Hella Carstensen 
Leder 
Nordtoftegaard 
_________________________________________ 
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Til Medle er e i Bør e- o  u do sudval et. 

Vedr. i dstilli  til luk i  a  Nordto te aard Udflytterbør ehave. 

 

Nordto te aard er i de e edskaleri sru de stadi  i dstillet til luk i . De e a  ikke ku  på 
ba ru d a  sø i  e  o så øko o i. 

Søg i g 

Det er ikke e  reel ru d til at lukke Nordto te aard pba. a le de sø i . Det er allerede i sidste 
edskaleri sru de ko stateret at der er e  tek isk ejl på Pladsa vis i e , der ør, at vi ikke 

ko er re , år der sø es på Di  plads. Ma e a  vores orældre er tilflyttere i o rådet o  spør er 
a dre orældre e te  på sociale edier, i deres abola  eller på le epladser, o  der er o e , der ka  
a be ale e  od bør ehave. 

På de e ba ru d ko er der a e orældre på besø , e  orældre e ka  dere ter etop ikke 
fi de os på Di  plads. E  proble atik, der er blevet jort op ærkso  på i det se este ½ år, hvor vi 
flere a e har ået besked o , at det ville blive rettet. Akti dsi t har vist, at der ørst har været dialo  

ed KMD, hvis op ave det er at skulle rette ejle , e ter de  8. april 4. 

Det hjælper heller ikke på sø i e  at være i ko u e s sø elys or evt. luk i  flere a e. 

Øko o i 

Det a det para eter so  da er ba ru d or i dstilli e  er øko o i. 

Købe hav s ko u e laver selv udbudsru der på busliciteri . I de e udbudsru de ku e a  
åske presse selskaber e, da de reelt ta er højere pris e d de , diesel er ste et ed.  

Me  or i  at se ka  hele de e spareru de ed øre la t større ud i ter, e d de  i dbri er i 
besparelse. Ud i ter e ses åske ørst o  et år, hvor bør , orældre o  edarbejdere er startet i e  y 
i stitutio . Det kræver e et a  alle parter at skulle i d å i ye ællesskaber o  kulturer. At oparbejde 
psykolo isk try hed er ikke o et, a  li e skaber he  over atte . Det ka  ta e år. O  psykolo isk 
try hed er a øre de or at ku e trives i si  bør ehave eller på si  arbejdsplads. 

Vi har i e e  a e år sa arbejdet ed Vu estue  Haletudse  i vores etværk, hvor vi odta er 
bør , der har bru  or et a det iljø e d det, e  bybør ehave ka  tilbyde. At ku e tilbyde e  plads der 

etop svarer til det behov bar et har, er åske é  a  ru de e til at ku e u d å se re eri  i t. skole. 

Je  op ordrer jer der or til at bevare de  ode diversitet i da tilbud til bør  o  deres orældre o  der ed 
o så Nordto te aard. 

Hvis udflytter e ørst er blevet edla t, vil det være e  stor ud i t at skulle e etablere de , hvilket 
højst sa dsy li t er e  u uli hed. Dette vil være sy d or såvel bør  so  orældre. 



Med ve li  hilse  

Hella Carste se  

Leder i Nordto te aard Udflytterbør ehave 
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                                                                                                        Brønshøj juni 2024. 
 
Til Børne – og Ungdomsudvalget. 
 
Svar på Børne- og Ungdomsforvaltingens indstilling til lukning af 
Nordtoftegaard. 
 
Vi, personalet i Nordtoftegaard, er chokeret over, at vores institution indstilles til lukning. 
 
Vi har arbejdet for at skabe en institution, hvor det gode børneliv er i centrum. Børnene får nærhed, 
omsorg og gode relationer til os voksne. De ser voksne som har overskud, er engagerede, sjove og 
som kan være fleksible i hverdagen og følge børnenes spor. Voksne som siger mere ja end nej til 
børnene. Voksne som laver spændende projekter og som kommer rundt om læreplanstemaerne og 
f.eks. skriver musik og sange til projekterne. 
 
 Vi er en personalegruppe som har implementeret Københavns kommunes værdigrundlag også 
i vores kollegiale samarbejde. Vi vægter høj faglighed, hvilket også spejler sig i, at forholdet 
mellem pædagoger og medhjælper er 5 til 2 eksklusiv den pædagogisk uddannet leder. Vi har en 
ligelig fordeling af mænd og kvinder, unge og ældre. Vi er rummelige, fleksible og rigtige glade for 
vores kollegaer og arbejdsplads, hvilket også kommer til udtryk i personalets meget positive 
trivselsrapport. Personalegruppen er stabil og har arbejdet sammen i mange år. 
 
Da vi jo har børn som er bosiddende i byen, finder vi, at vi har et fantastisk tilbud til disse børn og 
deres forældre. Vi vægter udelivet højt og taler meget om og undersøger dyr, miljø og natur i vores 
nærhed. Vi taler om mad fra jord til bord og arbejder sammen med Meyers Madhus om at optimere 
bl.a. vores bålmad, som børnene laver en gang om ugen. Vi besøger ofte Københavns kommunes 
naturskoler for at udvide børnenes kendskab og interesse for dyr og natur. 
Vores fantastiske rammer er sammen med vores pædagogisk tilgang til børnene er med til at 
inkludere børn med udfordringer i fællesskabet i Nordtoftegaard og give dem en god og udviklende 
børnehavetid. 
 
Vi er en uddannelsesinstitution. Et arbejde vi tager alvorlig, da det jo er vores fremtidige kollegaer. 
Vi har en kollega som har vejlederuddannelsen, så også på dette punkt er vi kvalificeret. 
 
I forhold til forældre hører vi positive tilbagemeldinger på deres tilfredshed med vores arbejde. 
Dette kommer ikke kun til udtryk i hverdagen, men også til vores indkørings samtaler og 5 års 
status. Tilfredsundersøgelsen blandt forældrene i Nordtoftegaard viser også stor tilfredshed med 
institutionen og det pædagogiske arbejde. En anden indikator på forældrenes tilfredsheds er at vi 
modtager 2 og 3 søskende børn i institutionen. 
 
Vores institution har grønne tilsyn af den pædagogiske konsulent og i år har vi haft et light tilsyn. 
En indikator på at det pædagogiske arbejde i institutionen er godt. 
 
Institutionen er veldrevet og har kun haft økonomisk overskud i alle de år den har bestået.  
 
Når vi ser nyhedsmedierne og taler med kollegaer i bydelen, hører vi om manglende pædagoger, 
skærpet pædagogisk tilsyn, meget sygdom og utilfredse forældre og et børneliv som ikke er 
optimalt. 
 
Endelig hører vi fra forældre, at vi i flere perioder ikke har været at finde på pladsanvisnings 
hjemmeside, hvilket giver undren hos os over at fejlen ikke er udbedret, da vi og forældre har gjort 



opmærksom på det for flere år siden. 
 
Vi undrer os over at Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller vores veldrevne og velfungerende 
børnehave til lukning og håber, at indstillingen vil blive taget op til revision og taget af bordet. 
 
Vi har forståelse for, at i som politikere også må foretage økonomiske prioriteringer, men er 
frustreret og skuffet over, at I vil lukke en velfungerende institution, som tilbyder en anden 
dagligdag for børn end bybørnehaver gør. En institution som personale, forældre og børn er glade 
for. 
 
 Vi håber, at I tager Personalets, Bestyrelsens og Forældrenes og børnenes indsigelser med i jeres 
betragtninger, når i skal vurdere om Nordtoftegaard skal lukkes. 
 
Med venlig hilsen 
Personalet i Nordtoftegaard. 
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Til  Børne – og Ungdomsudvalget. 
 
Svar på Børne- og Ungdomsforvaltingens indstilling til lukning af 
Nordtoftegaard. 
 
Vi, personalet i Nordtoftegaard, er chokeret over, at vores institution indstilles til lukning. 
 
Vi har arbejdet for at skabe en institution, hvor det gode børneliv er i centrum. Børnene får nærhed, 
omsorg og gode relationer til os voksne. De ser voksne som har overskud, er engagerede, sjove og 
som kan være fleksible i hverdagen og følge børnenes spor. Voksne som siger mere ja end nej til 
børnene. Voksne som laver spændende projekter og som kommer rundt om læreplanstemaerne og 
f.eks. skriver musik og sange til projekterne. 
 
 Vi er en personalegruppe som har implementeret Københavns kommunes værdigrundlag også 
i  vores kollegiale samarbejde. Vi vægter høj faglighed, hvilket også spejler sig i, at forholdet 
mellem pædagoger og medhjælper  er 5 til 2 eksklusiv den pædagogisk uddannet leder. Vi har en 
ligelig fordeling af mænd og kvinde, unge og ældre. Vi er rummelige, fleksible og rigtige glade for 
vores kollegaer og arbejdsplads, hvilket også kommer til udtryk i personalets meget positive 
trivselsrapport. Personalegruppen er stabil og arbejdet sammen i mange år. 
 
Da vi jo har børn som er bosiddende i byen, finder vi, at vi har et fantastisk tilbud til disse børn og 
deres forældre. Vi vægter udelivet højt og taler meget om og undersøger dyr, miljø og natur i vores 
nærhed. Vi taler om mad for jord til bord og arbejder sammen med Meyers madhus om at optimere 
bl.a. vores bålmad, som børnene laver en gang om ugen. Vi besøger ofte Københavns kommunes 
naturskoler for at udvide børnes kendskab og interesse for dyr og natur. 
Vores fantastiske rammer er sammen med vores pædagogisk tilgang til børnene er med til at 
inkludere børn med udfordringer i fællesskabet i Nordtoftegaard og give dem en god og 
udviklingende børnehavetid. 
 
Vi er en uddannelsesinstitution. Et arbejde vi tager alvorlig, da det jo er vores fremtidige kollegaer. 
Vi har en kollega som har vejlederuddannelsen, så også på dette punkt er vi kvalificeret. 
 
I forhold til forældre hører vi positive tilbagemeldinger på deres tilfredshed med vores arbejde. 
Dette kommer ikke kun til udtryk i hverdagen, men også til vores indkørings samtaler og 5 års 
status. Tilfredsundersøgelsen blandt forældrene i Nordtoftegaard viser jo også stor tilfredshed med 
institutionen og det pædagogiske arbejde. En anden indikator på forældrenes tilfredsheds er at vi 
modtager 2 og 3 søskende børn i institutionen. 
 
Vores institution har grønne tilsyn af den pædagogiske konsulent og i år har vi haft et light tilsyn. 
En indikator på at det pædagogiske arbejde i institutionen er godt. 
 
Institutionen er veldrevet og har kun haft økonomisk overskud i alle de år den har bestået. Således 
viser årsregnskabet for 2023 et overskud på over 200000 kr. 
 
Når vi ser nyhedsmedierne og taler med kollegaer i bydelen, hører vi om manglende pædagoger, 
skærpet pædagogisk tilsyn, meget sygdom og utilfredse forældre og et børneliv som ikke er 
optimalt. 
 
Endelig hører vi fra forældre, at vi i flere perioder ikke har været at finde på pladsanvisnings 



hjemmeside, hvilket giver undren hos os over at fejlen ikke er udbedret, da vi og forældre jo har 
gjort opmærksom på det for flere år siden. 
 
Vi undrer os over at Børne- og Ungdomsforvaltningen instiller vores veldrevne og velfungerende 
børnehave til lukning og håber, at indstillingen vil bliver taget op til revision og taget af bordet. 
 
Vi har forståelse for for, at i som politikere også må foretage økonomiske prioriteringer, men er 
frustreret og skuffet over, at i vil lukke en velfungerende institution, som tilbyder en anden 
dagligdag for børn end bybørnehaver gør. En institution som personale, forældre og børn er glade 
for. 
 
 Vi håber, at i tage  Personalets, Bestyrelsens og Forældrenes indsigelser med i jeres betragtninger, 
når i skal vurdere om Nordtoftegaard skal lukkes. 
 
Med venlig hilsen personalet i Nordtoftegaard. 
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Til  Børne – og Ungdomsudvalget. 
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naturskoler for at udvide børnenes kendskab og interesse for dyr og natur. 
Vores fantastiske rammer er sammen med vores pædagogisk tilgang til børnene er med til at 
inkludere børn med udfordringer i fællesskabet i Nordtoftegaard og give dem en god og udviklende 
børnehavetid. 
 
Vi er en uddannelsesinstitution. Et arbejde vi tager alvorlig, da det jo er vores fremtidige kollegaer. 
Vi har en kollega som har vejlederuddannelsen, så også på dette punkt er vi kvalificeret. 
 
I forhold til forældre hører vi positive tilbagemeldinger på deres tilfredshed med vores arbejde. 
Dette kommer ikke kun til udtryk i hverdagen, men også til vores indkørings samtaler og 5 års 
status. Tilfredsundersøgelsen blandt forældrene i Nordtoftegaard viser også stor tilfredshed med 
institutionen og det pædagogiske arbejde. En anden indikator på forældrenes tilfredsheds er at vi 
modtager 2 og 3 søskende børn i institutionen. 
 
Vores institution har grønne tilsyn af den pædagogiske konsulent og i år har vi haft et light tilsyn. 
En indikator på at det pædagogiske arbejde i institutionen er godt. 
 
Institutionen er veldrevet og har kun haft økonomisk overskud i alle de år den har bestået.  
 
Når vi ser nyhedsmedierne og taler med kollegaer i bydelen, hører vi om manglende pædagoger, 
skærpet pædagogisk tilsyn, meget sygdom og utilfredse forældre og et børneliv som ikke er 
optimalt. 
 
Endelig hører vi fra forældre, at vi i flere perioder ikke har været at finde på pladsanvisnings 
hjemmeside, hvilket giver undren hos os over at fejlen ikke er udbedret, da vi og forældre har gjort 



opmærksom på det for flere år siden. 
 
Vi undrer os over at Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller vores veldrevne og velfungerende 
børnehave til lukning og håber, at indstillingen vil blive taget op til revision og taget af bordet. 
 
Vi har forståelse for, at i som politikere også må foretage økonomiske prioriteringer, men er 
frustreret og skuffet over, at I vil lukke en velfungerende institution, som tilbyder en anden 
dagligdag for børn end bybørnehaver gør. En institution som personale, forældre og børn er glade 
for. 
 
 Vi håber, at I tager Personalets, Bestyrelsens og Forældrenes og børnenes indsigelser med i jeres 
betragtninger, når i skal vurdere om Nordtoftegaard skal lukkes. 
 
Med venlig hilsen 
Personalet i Nordtoftegaard. 
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Fra: henrikmax larsen <henrikmaxlarsen@hotmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 22:52
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar  vedrørende lukning af Nordtoftegård Udflytterbørnehave.

Til Børne- og Ungdomsudvalget. 
 
Det er med stor beklagelse at jeg ser, at vores institution er kommet med i en sparerunde igen. Efter at 
have arbejdet som Pædagog i Nordtoftegaard de sidste 19 år og været en del af et personale, som har 
arbejdet med stort engagement og faglighed og derigennem skabt et fantastisk sted at være barn. Med 
udgangspunkt i de dejlige fysiske rammer, som man ikke finder i byen, er der skabt en kultur og et børneliv 
som man ikke finder mange steder. I samarbejde med bestyrelsen og forældrene har vi været i stand til at 
skabe et fantastisk sted, hvor der både er plads til det enkelte barn og fællesskabet. Et sted hvor der er 
plads til at være vild, sjov og ballade, men også ro og fordybelse. I Nordtoftegaard er der gennem mange 
skabt en kultur, som vil gå tabt, hvis institution lukkes ned. En kultur som ikke bare kan forsætte et andet 
sted. Da vi som er uddannet pædagoger har arbejdet sammen i mange år og der har været en kontinuerlig 
udvikling i vores pædagogiske arbejde, vil meget gå tabt, hvis vi ikke kan forsætte det gode pædagogiske 
arbejde. Vi er en institution hvor der er stor tilfredsheds hos både forældre og personale. Jeg håber at i 
lade Nordtoftegaard bestå. 
 
Med venlig hilsen Henrik Max Larsen, Pædagog i Nordtoftegaard. 
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Fra: Christian Petersen <clp1212@outlook.dk>
Sendt: 2. juni 2024 21:54
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Lukning af Nordtoftegaard

Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation 
  
  
Vedlagt findes høringssvar vedrørende indstillingen af Nordtoftegaard til lukning 
 
Mvh. Christian Petersen - Pædagog 
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Fra: Jeannette Steen <jeannettesteen@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 20:47
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. udflytterbørnehaven Nordtoftegaard

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  
  
Kære Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation  
  
Som fagperson (folkeskolelærer) og bedsteforældre til et barn i børnehaven Nordtoftegaard er jeg dybt uforstående 
overfor, at Nordtoftegaard er indstillet til potentiel lukning. Som fagperson ved jeg, hvor svært det er at opbygge en 
velfungerende institution, der kan rekruttere og fastholde uddannet personale. Nordtoftegaards uddannede 
personale har en gennemsnitlig tilknytning på over 10 år. Hertil kommer, at Nordtoftegaard er Københavns 5. bedste 
børnehave målt på brugertilfredshed, og 90 procent af forældrene svarer, at de i høj grad vil anbefale Nordtoftegaard 
til andre, hvilket er langt over det kommunale gennemsnit på blot 63 procent.   
 
Det er objektive og stærke parametre, som utvetydigt vidner om en velfungerende institution med både børn og 
personale i trivsel.  
 
Nordtoftegaard har 75 procent uddannet personale. Det er 20 procentpoint bedre end gennemsnittet i København. I 
en tid hvor der er tårnhøj mangel på pædagoger i Københavns Kommune, har dette været afgørende for vores valg af 
børnehave.   
  
Set i lyset af manglen på pædagoger i København forekommer det direkte uforståeligt, at Nordtoftegaard indstilles til 
lukning, da institutionen har bevist, at den ikke blot kan tiltrække men også fastholde uddannet personale. Tre af 
børnehavens seks faste pædagoger har været ansat i Nordtoftegaard siden institutionens opstart i 2004, mens de 
resterende tre faste pædagoger har været ansat i hhv. 13, syv og tre år. Medarbejdernes tilfredshed afspejles da også 
i trivselsundersøgelsen blandt medarbejdere fra 2023, hvor Nordtoftegaard har en samlet score på 6,5 (maxscore er 
7). Hertil kommer, at Nordtoftegaard har haft den samme leder siden institutionens opstart.   
  
Der er således tale om en unik personalemæssig situation, hvor faglighed og kontinuitet understøtter en tryg, stabil 
og udviklende hverdag for Nordtoftegaards børn præget af overskud. Dét, Nordtoftegaards medarbejdere formår at 
levere til børnene, hviler på traditioner, faste rammer, børnehavens historie og ikke mindst den stabile 
medarbejdergruppe – det kan ikke bygges op på rekordtid.  
 
 
Nordtoftegaard har særdeles flotte tilsynsrapporter med højeste status på alle parametre, hvilket ikke er standard for 
området, hvor flere institutioner har modtaget anmærkninger i deres tilsyn. Rapporten fremhæver bl.a., at personalet 
i Nordtoftegaard er imødekommende og lydhøre overfor børnene, samt at der er masser af nærvær i barn-voksen-
relationen. Det er observationer, vi som forældre kun kan bekræfte.   
  

Afslutningsvis er det nødvendigt at fremhæve overfor udvalget, at Nordtoftegaards søgning ikke reelt afspejler, hvor 
attraktiv børnehaven er. Den forholdsvis lave søgning skyldes – som Nordtoftegaard også i flere omgange har gjort 
opmærksom på – at børnehaven ikke har været til at søge frem på pladsanvisningens hjemmeside.  
  
En lukning af Nordtoftegaard vil være et udtryk for, at udvalget fuldstændig tilsidesætter objektive kvalitetskriterier 
samt resultater af Københavns Kommunes egne tilsyn og trivselsmålinger. Ligeledes vil det betyde et stort tab for 
generationer af børn, der vil skulle vinke farvel til en fuldstændig unik børnehavetid, hvor både børn og pædagoger 
trives ud over det sædvanlige i Københavns dagstilbud.     
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Som afsluttende bemærkning vil jeg påpege, hvor er det godt, at Københavns Kommune 
prioriterer/har prioriteret børn og udelivet tilpas langt væk fra det hektiske byliv - fortsæt med det, 
det er med til at danne børnene i en positiv retning. 
 
MVH 
Jeannette Steen (mormor til Olivia på 3 år) 
Brønlunds Alle 24, 2900 Hellerup 
Mob: 26289227   
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Fra: bethelsen@awb.dk <berthelsen@awb.dk>
Sendt: 31. maj 2024 21:16
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Lukning af Nordtoftegaard

Til Københavns Kommune,  
 
I forbindelse med inds llingen l lukning af Nordto egaard Børnehave vil jeg på det kra igste anmode om, at 
kommunen genovervejer.  
Vi har fly et vores søn fra en anden børnehave i området l Nordto egaard, fordi han ikke trivedes i sin gamle 
børnehave, hvor alle de faste personaler gik ned med stress, så det i realiteten var helt unge uuddannede 
medhjælpere, der alene stod for stuen.  
I Nordto egaard Børnehave er der et helt andet pædagogisk niveau, som jeg ville være meget varsom med at kaste 
over styr, hvis jeg var Købehavns Kommune.  
 
Derudover mener jeg, I bør forholde jer poli sk l, at et så stort antal af de oplistede ins tu oner er 
udfly erins tu oner. Beror det på en poli sk drø else af, at I ønsker færre udfly erbørnehaver og ikke mener, der 
er en værdi i at fly e børnene tæ ere på naturen? Eller beror det ene og alene på en økonomisk beregning. Hvis I 
vælger at lukke så mange udfly erbørnehaver, synes jeg, I skylder borgerne en forklaring på, hvorfor I mener og gør 
som I gør.  
 
Jeg anerkender, at økonomi er en faktor, og at der skal nedjusteres, men på den lange bane mener jeg, det vil være 
en langt bedre investering for samfundet at lukke de ins tu oner, der har flest anmærkninger i deres 

lsynsrapporter og lade de gode ins tu oner med en høj pædagogandel bestå.  
 
Venlig hilsen 
Jesper Ejlsmark Berthelsen 
Far l Albert Ejlsmark Kønigsfeldt 
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Fra: Katrine Romedahl Vacher <katrinevacher@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 14:22
Til: BUFKP ARC Høring; Hella Carstensen
Emne: [EKSTERN] Høringssvar Nordtoftegaard
Vedhæftede filer: Nordtoftegaard høringssvar Katrine.pdf

Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation  

  

  

Vedlagt findes høringssvar vedrørende indstillingen af Nordtoftegaard til lukning  

  

  

  

Mvh. Katrine Vacher (mor til Willum 4 år og Alfred 7 år) 



Høri gssvar vedrøre de i dstilli ge  af Udflytter ør ehave  Nordtoftegaard til luk i g  

Maj  

 

Kære edle er af Bør e- og U gdo sudvalget i Kø e hav s Borgerrepræse tatio , 

 

Det er ed stor eky ri g og skuffelse, at jeg skriver til jer so  forælder til to dre ge, der egge har 
haft stor glæde af at gå i Nordtoftegaard Bør ehave. Beskede  o , at de e e eståe de i stitutio  står 
til at lukke, har været et hårdt slag. Nordtoftegaard er e  af de edste i stitutio er i Kø e hav s 
Ko u e, år det ko er til ør e es trivsel, og jeg har ikke oplevet eller hørt o  lig e de kvalitet 
a dre steder. 

Efter e   års karriere i udla det esluttede i  a d og jeg at flytte hje  til Da ark ed it 
ar ejde da jeg var gravid ed vores ældste ar . Vi kiggede på hus i a ge ko u er og rugte eget 
tid på at u dersøge hvor vi ville o og starte fa ilie. Vi valgte Kø e hav s ko u e og spe ifikt 
Brø shøj ud fra la dt a det de uligheder vores ar  u ør  ville have for at ko e ud i ature  
so  odsæt i g til de stor yer vi i de  havde oet i. Vi ø skede at vores ar  skulle vokse op ed e  
forståelse for ature  og aller helst ko e hje  dækket af jord efter e  dag fyldt ed leg ude for. 

Da vi skulle vælge ør ehave var der a solut i ge  tvivl o  at det var Nordtoftegaard vi ville søge o  
plads i fordi i ge  ku e at he de  kvalitet vi så i tilsy srapporter, opslag på so iale edier og de 
ufor ehold e a efali ger, vi fik fra a dre forældre og vuggestuepædagoger. Perso alet her er ikke ku  
dedikerede, de har også et fa tastisk sa ar ejde, der er levet op ygget over a ge år. Deres 
e gage e t og sta ilitet ska er et trygt og lærerigt iljø for vores ør  hver dag. Det er også værd at 
fre hæve de fire a dlige udda ede pædagoger, der fu gerer so  stærke rolle odeller for vores 
dre ge, hvilket er helt e eståe de. 

Nordtoftegaard Bør ehave til yder e  række u ikke fa iliteter, såso  adga g til atur, et i spirere de 
udekøkke  og værksteder, der giver ør e e ulighed for alsidig udfoldelse og læri g. Det er et sted, 
hvor vores ør  ikke ku  lærer, e  også føler sig hje e. Deres glæde og stolthed over de daglige 
oplevelser, hje eskrev e sa ge og eve tyrlige te aer vid er o  de  fa tastiske tid, de har haft i 
Nordtoftegaard. 

Jeg ved ikke o  der er e  eviselig sa e hæ g e  vores to dre ge har tilsa e  haft  sygedage i 
alt i al de  tid de har gået i i stitutio er og skole og jeg er over evist o  at deres tid til ragt i ature  
spiller e  stor rolle i de  sa e hæ g. 

Jeg er hokeret over at erfare, at de  store op ak i g fra vores forældregruppe og perso alet i første 
ru de, so  resulterede i  høri gssvar, ikke lev præse teret for jer politikere hvilket er dy t kritisa elt. 
Vi opfordrede jer til at vægte kvalitet højt i eslut i gspro esse , og det står vi stadig ved. Alligevel er 
det ige  pri ært a søg i gstalle e, der er levet rugt so  gru dlag for at foreslå, hvilke i stitutio er 
der skal lukkes, selvo  syste fejl og a ge af vores høri gssvar har elyst etop de e pro le atik.  

 

 



Desværre er Nordtoftegaards kvalitet og attraktivitet ikke levet afspejlet i a tallet af a søg i ger, og det 
skyldes pri ært a gle de sy lighed på pladsa vis i ge s hje eside. Ge e  de sidste fire år so  

edle  af estyrelse  har jeg ge tag e ga ge oplevet, hvorda  forældre, der ø skede Nordtoftegaard 
so  første prioritet, har følt sig tvu get til at vælge a dre i stitutio er, fordi Nordtoftegaard ikke var 
sy lig på di plads. Det er uri eligt, at tek iske fejl u liver rugt so  argu e t, år alle a dre 
para etre er la dt de edste i ko u e , især år det u viser sig at der i alle de år ikke er levet 
gjort e  i dsats for at æ dre fejle  fra ko u e s side. 

Vi har også svært ved at forstå, hvorfor a  vil lukke så a ge pladser i vores o råde, år de prog oser, 
vi har odtaget fra forvalt i ge  for Brø shøj-Husu , viser et sta ilt ør etal. Ifølge prog oser e falder 

ør etallet ed ku   ør  fre  od  – svare de til %. Det u drer os og virker ulogisk, år a  i 
stedet urde fokusere på at lukke eller edskalere i stitutio er i o råder ed overskyde de kapa itet. 

 

E  luk i g af Nordtoftegaard vil være e  katastrofe for vores lokalsa fu d og e  uretfærdighed over for 
åde uvære de og ko e de ør . Nordtoftegaard er ikke lot e  ør ehave - det er e  hjertevar  

oase, hvor vores ør  ka  vokse og udfolde sig på edste vis. 

 

Jeg opfordrer jer derfor til at ge overveje eslut i ge  o  at lukke Nordtoftegaard Bør ehave og i 
stedet støtte op o  evarelse  af de e fa tastiske i stitutio , so  etyder så eget for så a ge. 

 

Med ve lig hilse , 

 

Katri e Ro edahl Va her 

Mor til Willu   år heru der so  stolt ridder efter e  fa tastisk e euge  og Alfred  år tidligere 
Rævestue i Nordtoftegaard  
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Fra: Vacher, Katrine <kvacher@dk.estee.com>
Sendt: 2. juni 2024 14:46
Til: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen); Gorm Gunnarsen 

(Borgerrepræsentationen); Katrine Hassenkam Zoref (Borgerrepræsentationen); 
Knud Holt Nielsen (Borgerrepræsentationen); Andreas Keil 
(Borgerrepræsentationen); Sofie Seidenfaden (Borgerrepræsentationen); Mathilde 
Schøneberg Kastbjerg (Borgerrepræsentationen); Klaus Mygind 
(Borgerrepræsentationen); Rasmus Rune Steenberger (Borgerrepræsentationen); 
Cille Hald Egholm (Borgerrepræsentationen); Emil Sloth Andersen 
(Borgerrepræsentationen); BUFKP ARC Høring

Cc: fb@nordtoftegaard.dk; Hella Carstensen
Emne: [EKSTERN] Høringssvar fra Bestyrelsen i Nordtoftegaard børnehave
Vedhæftede filer: Nordtoftegaard Høringssvar bestyrelsen Juni  24.pdf

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 
 
Først af alt tak for de mange gode dialoger vi har ha  i løbet af de sidste måneder, både i forbindelse med vores 
foretræde i sidste runde af denne proces samt mail korrespondance, dialogmøde og debat i forbindelse med 
forældremøde i KFO hvor vi virkelig sa e pris på at så mange af jer var mødt op. 
 
Jo mere vi dykker ned i data jo flere spørgsmål dukker der op og selv om vi har fuld forståelse for den problema k i 
sidder med i forbindelse med det faldende børnetal er vi fortsat dybt forundrede over hvordan en ins tu on som 
Nordto egaard kan befinde sig på jeres nedskalerings liste. 
 
Jeg fremsender hermed på vegne af Bestyrelsen i Nordto egaard høringssvar vedrørende den foreslåede lukning af 
vores ins tu on og har også inkluderet nogle af de punkter som vi fortsat finder dybt problema ske og som vi 
virkelig håber at i også vil forholde jer l inden i træffer den endelige beslutning som (udover den manglende 
fremsendelse af vores 43 Høringssvar i første runde) inkluderer: 
 

1. Fortsat fejl i søgningstal (som vi nu kan se via akt indsigt at der ikke har været nogen dialog om før April i år 
på trods af at vi var gjort opmærksom på at der blev arbejdet på at finde en løsning). Derudover udfordring 
med validiteten når søgetal for integrerede ins tu oner er beregnet på deres vuggestuer hvor søgetal 
generelt er meget højere. 

2. Udfordring med prognoser hvor man vil lukke 292 pladser i Brønshøj-Husum på trods af stort set stabilt 
børnetal frem l 2028 og kun 149 ledige pladser 

3. Kvalitet ikke brugt som overvejende parameter med flere udfly er og ordinære børnehaver med justering i 
indsats der ikke er på listen, inkl flere udfly er børnehaver som ikke kører i naturen men kører indenfor 
bygrænsen. 

4. Transport inkluderet i økonomi på trods af en kommunal a ale der resulterer i tæt på 30 millioner i 
merudgi  per år og rammer udfly er ins tu oner hårdest og resulterer i at det er foreslået at lukke 22% af 
udfly er lbud vs 4% kun af ordinære lbud. 

 
Ud fra alle korrekte data punkter er der kun en rig g ng at gøre og det er at forslaget om lukning genovervejes, og 
at der arbejdes sammen om at finde løsninger, der opretholder vores ins tu on som ud fra alle parametre er blandt 
de bedste i Københavns Kommune. 
 
Vi takker for muligheden for at afgive de e høringssvar, vi håber på muligheden for foretræde ved mødet d 19 June 
og ser frem l en fortsat konstruk v dialog om frem den for Nordto egaard Børnehave. 
 
Med venlig hilsen, 
 
Katrine Romedahl Vacher 
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Formand for Bestyrelsen i Nordto egaard 
 
 
 
Katrine Romedahl Vacher 
Brand General Manager 
Estee Lauder / Origins / La Mer / Aveda / Bumble and bumble. 
 
The Estée Lauder Companies Nordic 
Franciska Clausens Plads 20 
1799 København V 
Denmark 
Mobile: +45 28 35 61 00 
kvacher@dk.estee.com 
 
 
Well Being No ce: Receiving this email outside of normal working hours? Managing work and life responsibili es is unique for 
everyone. I have sent this email at a me that works for me. Please respond at a me that works for you. 
 
THIS E-MAIL IS INTENDED ONLY FOR THE ADDRESSEE(S) AND MAY CONTAIN CONFIDENTIAL 
INFORMATION. IF YOU ARE NOT THE INTENDED RECIPIENT, YOU ARE HEREBY NOTIFIED THAT ANY 
USE OF THIS INFORMATION OR DISSEMINATION, DISTRIBUTION OR COPYING OF THIS E-MAIL IS 
STRICTLY PROHIBITED. IF YOU HAVE RECEIVED THIS E-MAIL IN ERROR, PLEASE NOTIFY THE 
SENDER IMMEDIATELY BY RETURN E-MAIL AND DELETE THE ORIGINAL MESSAGE. THANK YOU.  



Brønshøj 31 Maj 2024 

 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

 

 

Jeg skriver til jer som formand for bestyrelsen ved Nordtoftegaard Børnehave for endnu engang at udtrykke vores dybe 
bekymring og frustration over den foreslåede lukning af vores institution.  

Vi er chokerede over at erfare, at vores store opbakning fra vores forældregruppe og personale i første runde som 
resulterede i 43 høringssvar ikke blev præsenteret for jer politikere. Dette har efterladt os med en følelse af, at vores 
indsats og engagement ikke er blevet værdsat og taget i betragtning.  

Vi opfordrede jer til at kvalitet skal være en stor faktor når beslutningen skal træffes og står stadig ved dette punkt. 
Alligevel har søgning IGEN primært været det der er blevet brugt til at lave den liste af institutioner som nu er foreslået 
til lukning, på trods af systemfejl og mange af vores høringssvar der talte ind til netop den problematik.  

Det er derfor svært at forstå, hvordan de manglende høringssvar kunne have påvirket beslutningsprocessen, og vi 
frygter, at det har haft en negativ indflydelse på vores situation og efterlader os i en situation fyldt med utryghed og 
usikkerhed. 

Vi har fuld forståelse for de vanskelige beslutninger, I står overfor som politikere, især når det drejer sig om 
nedskalering af dagtilbudskapaciteten i Københavns Kommune. Det er en udfordrende opgave, og vi anerkender 
behovet for at optimere ressourcerne i kommunen.  

 

Kvalitet og trivsel* 

Nordtoftegaard Børnehave har et fremragende omdømme og har etableret sig som en velfungerende institution med 
fokus på børns trivsel og udvikling. Vi mener, at trivslen bør måles ud fra følgende tre kriterier, hvoraf Nordtoftegaard 
på alle måder rangerer blandt de bedste institutioner i København og vi mener bestemt ud fra de data punkter vi har 
gennemgået at der stadig er stor forskel iblandt institutioner på netop kvalitet og at der er institutioner som rangerer 
langt dårligere på disse parametre som ikke er blevet udvalgt til lukning (formentlig fordi de ikke er ramt af samme 
udfordring på søgetal som Nordtoftegaard): 

1. Trivsel for børn: Nordtoftegaard har højeste status på alle parametre i tilsynet. I vores område har mindst 10 andre 
daginstitutioner anmærkninger i deres tilsyn, herunder flere, der skal justere væsentlige indsatser. 

2. Trivsel blandt personalet: Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale på 75%, hvilket er ca. 20 
procentpoint bedre end gennemsnittet i Københavns Kommune. Vores personaleomsætning er meget lav, og vi har 
flere pædagoger, der har været ansat siden børnehavens start i 2004 og har desuden en meget høj andel af mænd 
iblandt personalet. Dette vidner om en sund og stabil arbejdsplads. 

3. Forældretilfredshed: Vi er i top 5 af alle 375 børnehaver i hele Københavns Kommune i seneste måling i 2022. På en 
skala fra 1 til 5 scorer vi 4,8 mod et gennemsnit på 4,2. 90% af forældrene vil i høj grad anbefale Nordtoftegaard til 
andre, mod 63% i hele kommunen. 

4.  

Manglende gennemsigtighed i data* 

Vi har svært ved at forstå, hvorfor man vil lukke så mange pladser i vores område, når de prognoser, vi har modtaget 
fra forvaltningen for området Brønshøj-Husum, viser et stabilt børnetal. Ifølge prognoserne falder børnetallet med 
meget få børn frem mod 2028 – svarende til 0%.  



Det undrer os, at der skal lukkes 4 institutioner i Brønshøj, et område med meget lidt ledig kapacitet, samtidig med at 
man i Bellahøj allerede har besluttet at lukke 100 pladser og opfordrer til, at man lukker og nedskalerer institutioner i 
områder med allerede markant ledig kapacitet.  

 

Unikke faciliteter og tilbud 

Utallige undersøgelser viser sammenhængen imellem børns leg i naturen og de resulterende forbedrede motoriske 
evner og indlæring. Børnene lærer at koncentrere sig, fungerer bedst socialt, er mindre syge og bedre til at 
samarbejde**.  

Nordtoftegaard Børnehave tilbyder unikke faciliteter såsom køkkenhave, frugttræer og hønsehold, der fremmer børns 
kreativitet, leg og læring. Vores rammer giver mulighed for ture til skov, strand og kulturelle tilbud i kommunen, som 
bidrager til børnenes alsidige udvikling. Vi mener at det er dybt bekymrende at nedlægge Udflytter børnehaver, der 
rent faktisk kan bidrage til højnet trivsel iblandt børn, ud fra et rent økonomisk grundlag. 

Derudover findes flere Udflytterbørnehaver i Københavns kommune der kører på tværs af kommunen (dvs ikke ud i 
naturen), deriblandt over 100 børn der kører fra forskellige lokationer (blandt andet Amager) og til Brønshøj/Husum 
bare som eksempel og mange der kører til Udkanten af Østerbro/Hellerup. På trods af at flere af dem har markeringer 
om justering af indsatser i deres Tilsynsrapporter med kommentar om udfordrende personale situationer og mangel på 
ledere er de ikke indstillet til lukning hvilket undrer os. 

Når man foreslår en lukning på 22% af det samlede antal udflytter kapacitet i dette forslag sammenlignet med 4% af 
den ordinære kapacitet finder vi dybt kritisabelt at man ikke i samme omgang sætter kvalitet som hovedparameter i 
udvælgelsen så man sikrer at de gode institutioner der findes er dem man vælger at beholde. 

 

Transportudgifter stiger efter kommunalt udbud 

Når økonomi i denne runde er en faktor i forbindelse med udvælgelsen er det vigtigt at notere at Københavns 
Kommune udbød buskørslen samlet set for udflytterbørnehaver i 2022. Ønsket var, at buskørsel skal ske med el-
busser. Et selskab bød på opgaven. Resultatet er, at busserne der køres i fortsat, er på sort energi, mens udgifterne til 
buskørsel er steget markant.  

For Nordtoftegaard gælder det, at udgifterne til buskørsel er steget med 37 pct. i denne periode, heraf er 
benzinpriserne steget med ca. 17 pct. i samme periode  

Vi mener det er urimeligt at den økonomiske byrde skal ramme os som kriterie i udflytter institutioner når kommunen 
har lavet en dårlig aftale der resulterer i næsten 30 million kr i merudgift per år. 

 

Utilstrækkelig synlighed på pladsanvisningens hjemmeside 

Vi er udvalgt på baggrund af søgetal, som vi ikke anerkender på grund af systemfejl, hvor vores institution ikke fremgår 
korrekt som er bekræftet af flere af de høringssvar der aldrig blev delt med jer i sidste runde. En fejl, som forvaltningen 
har anerkendt, men som alligevel er blevet brugt som grundlag for at foreslå vores lukning.  

Et notat fra 3 Maj (Dokumentnummer i F2 5345060) står der at ”Børne- og Ungdomsforvaltningen har gennem 
længere tid været i dialog med leverandøren KMD”. Der er søgt aktindsigt i sagen, og denne viser, at forvaltningen 
først har startet dialogen om dette for Nordtoftegaard med KMD 18. april 2024 efter vi fremlagde problematikken i 
forbindelse med sidste Høringsrunde. Dette er uacceptabelt, og vi beder jer genoverveje denne beslutning. 

 



Vi opfordrer stærkt til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave genovervejes, og at der arbejdes sammen 
om at finde løsninger, der sikrer vores institutions fortsatte eksistens. Vores børns trivsel og udvikling bør være en 
topprioritet, og vi håber på en konstruktiv dialog fremover. 

 

Med venlig hilsen, 

Katrine Romedahl Vacher 
Formand for bestyrelsen 

Nordtoftegaard Børnehave 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

*se bilag 

**Ute på Dagis, Svensk studie 1997 
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Hej Politikere i Københavns Kommune 
 
Nu er det anden gang siden påske i vælger at overveje om at lukke Nordtoftegaard Børnehave. Jeg 
forstår simpelthen ikke hvorfor i absolut vil fravælge de gode børnehaver og samle børnene i større 
børnehaver hvor der ingen pædagoger vil være til at passe dem. Hvis i lukker disse institutioner er jeg 
sikker på at pædagogerne vil finde børnehaver i andre kommuner da årsagen de arbejder i disse 
børnehaver er pædagogikken og omgivelserne. Så vil vores børn have dårligere forhold og de 
eksisterende pædagoger vil have flere børn at passe. 
I skriver at i vælger disse børnehaver udfra bl.a. søgning dog er det umuligt at søge frem medmindre 
man kendte navnet på børnehaven. Vi var heldige at kende den fra tidligere bekendtskab og valgte at 
transportere os fra Nordvest til Brønshøj dagligt for at vores knægt kunne komme ud af byen. Der er 
ikke mange udflytterbørnehaver i Nordvest eller Brønshøj. 
Hvis i beslutter at gå videre med det, så tror jeg at vi som familie bliver nødt til at flytte ud af 
København for at kunne få en god institution. Luk nu de dårligere institutioner først. Og hvis det er 
økonomi så i det mindste være ærlig i jeres udmelding. Evt. merbetaling til dem som vælger en 
børnehave der koster mere? 
 
Mvh. Kim Weilmann  
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Fra: Katrine Villadsen <katvil80@hotmail.com>
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Til rette vedkommende  
 
Det var med stor ærgrelse, at vi læste, at Nordtoftegård Udflytterbørnehave er på Københavns 
Kommunes liste over institutioner, der står til lukning.  
 
Vores to ældste døtre gik i børnehaven, og vi var meget glade for institutionen og personalet fra start 
til slut. Vores ældste datter gik der i hele sin børnehavetid, mens den mellemste kun gik der i ca. 6 
mdr. At hun ikke gik der længere (og at vores yngste ikke går der nu) skyldes udelukkende, at vi 
flyttede ud af byen (og nu faktisk bor i udlandet). 
 
Nordtoftegård er en meget velfungerende børnehave, der prioriterer det gode børneliv højt. Og det 
gode børneliv her er præget af masser af tryghed og omsorg, men også masser af plads og rum til at 
udforske og udfordre. Der er masser af fede temaer som vikinger, skrald, eventyr osv., hvor børnene 
lærer en masse, men der er også masser af faste rutiner og genkendelighed, som skaber tryghed og 
rum til udvikling i barnets eget tempo. 
 
Det var uden tvivl med masser af sommerfugle i maven hos os forældre, da vores ældste skulle tage 
springet fra vuggestue til børnehave. For det føltes vildt at sende sit barn med bus hver dag til et helt 
andet sted, end vi afleverede hende om morgenen. Men ved indkøringen var mor, Katrine, med i 
bussen de to første dage, og fik ved selvsyn lov at opleve hvor meget styr, der er på alting i forbindelse 
med busturen samt den omsorg og tryghed, der mødte børnene fra dagens start i Mosehuset til 
bussen vendte retur med trætte (og mange sovende børn) om eftermiddagen, der nærmest blev båret 
ud i armene på de ventende forældre. Og ikke mindst alle de fede aktiviteter og muligheder for leg og 
udvikling, som var hverdagen på 'gården'. 
Med tiden oplevede vi også, hvor meget værdi og gevinst, der faktisk var ved busturen. For den gav 
børn og personale en fælles start og afslutning på dagen, og det er dermed den samme gruppe af 
børn og voksne, der er sammen hele dagen, hvilket på ingen måde er muligt i almindelige børnehaver, 
hvor børnene afleveres og hentes på meget forskellige tidspunkter, ligeså vel som at personalet 
skifter i løbet af dagen. Det at personalet er med børnene hele dagen, giver dem et helstøbt billede af 
børnenes dag, som de også kan videregive til forældrene, og det er en gave som forældre. For i andre 
institutioner som vi sidenhen har været i, har det aldrig været det samme personale, man møder om 
morgenen, når man afleverer, som er der om eftermiddagen, når man henter. Man har som forældre 
derfor en tæt relation og samarbejde med personalet på Nordtoftegård. Hvilket også styrkes gennem 
de forskellige traditioner, hvor forældrene inviteres til 'gården' i forbindelse med fx. julefest, 
sommerfest og arbejdsdag. 
At det er en udflytterbørnehave betyder også, at mange forældre afleverer ved bussen om morgenen 
og henter igen, når bussen vender retur om eftermiddagen, hvilket betyder, at man som 
forældregruppe møder hinanden hvis ikke dagligt så flere gange om ugen og dermed også opbygger et 
fællesskab, hvilket vi ikke har oplevet andre steder. 
 
Vores børns tre hold bedsteforældre har også alle deltaget i den årlige og traditionsrige 
bedsteforældredag, hvor de har været med på gården en hel dag, hvilket har været til stor glæde for 
både børn og bedsteforældre. 
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Alle de mange traditioner i børnehaven, som involverer ikke bare børnene i hverdagen, men også 
forældre og bedsteforældre, vidner om et personale, der i den grad VIL deres arbejde og de 
mennesker, deres arbejde vedrører. Et personale i overskud og med lyst til at yde noget ekstra. 
I forlængelse heraf er det også vigtigt at nævne, at det nu i 2024 stadig er det samme personale, der er 
ansat som da vores ældste datter startede i 2016. Nogle af dem der fungerede som medhjælpere, 
studerende og vikarer, da hun startede er nu blevet færdiguddannede og fastansatte, samtidig med at 
det faste personale stadig er ansat, hvilket vidner om en meget velfungerende arbejdsplads, hvor 
personalet bliver i mange år, og studerende vender tilbage efter endt uddannelse. Det må siges at 
være et særsyn i en tid med kæmpe personalemangel og konstant udskiftning af personale i 
daginstitutionerne. Det i sig selv bør være et meget tungtvejende argument for ikke at lukke 
Nordtoftegård. 
 
Der er så mange grunde til, at Nordtoftegård er en unik børnehave, og at en lukning vil være en 
katastrofe, vi har her forsøgt at nævne nogle af dem. 
 
Vi som familie og vores børn i særdeleshed har så mange gode minder fra tiden i Nordtoftegård 
Udflytterbørnehave, og vores børn kommer jævnligt i tanke om noget fra deres tid på 'gården'. Det vil 
være så ærgerligt, hvis historien om Nordtoftegård skal ende med lukning - ikke bare for vores børn, 
men i allerhøjeste grad for alle de nuværende og kommende børnehavebørn i Brønshøj og Nordvest. 
 
Med venlig hilsen 
Morten Lilleøre og Katrine Villadsen 
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Høringssvar vedr. børnehaven Nordtoftegaard 

Kære Medlemmer af Børne – og Ungdomsudvalget 

Jeg skriver for at udtrykke min dybe bekymring over den foreslåede lukning af Nordtoftegaard Børnehave. 
Jeg har haft den store fornøjelse af at arbejde i Nordtoftegaard Børnehave siden 2020, først som fastansat 
pædagogmedhjælper og siden som tilkaldevikar, mens jeg studerer. 

Nordtoftegaard Børnehave er en helt fantastisk institution, og det vil være et stort tab for både børn, 
forældre og personale, hvis den lukkes. Her er nogle af de vigtigste grunde til, hvorfor børnehaven bør 
forblive åben: 

Enestående personalefællesskab 

Personalet i Nordtoftegaard Børnehave er utrolig søde og professionelle. Der er et stærkt 
fællesskab blandt kollegaerne, hvilket skaber et positivt og støttende arbejdsmiljø. Dette 
fællesskab smitter af på børnehavens daglige drift og er en væsentlig årsag til, at mange, inklusive 
mig selv, ser frem til at komme på arbejde. Jeg ligefrem glæder mig til at komme afsted, når jeg står 
op om morgenen. 

En tryg og indbydende atmosfære 

Atmosfæren i Nordtoftegaard Børnehave er utrolig tryg og indbydende. Når jeg møder ind om 
morgenen, bliver jeg altid mødt med åbne arme af både pædagoger, forældre og børn. Denne 
varme og imødekommenhed er ikke noget, man kan tage for givet, og den er med til at skabe et 
trygt miljø for børnene, hvor de kan udvikle sig og trives. 

Stærkt engagement og arbejdsglæde 

Selvom mit studie ikke har noget med pædagogik at gøre, har jeg valgt at blive hængende som 
tilkaldevikar i børnehaven på grund af den fantastiske atmosfære og de dejlige mennesker, jeg er 
omgivet af. Jeg gør altid mit bedste for at kunne være der, når de ringer og beder om min hjælp, 
fordi jeg nyder den stemning, der er i børnehaven. Der skal ikke herske tvivl om, at pædagogerne 
gør alt, hvad der står i deres magt og lidt ekstra, for at skabe en hverdag, der er spændende, 
lærerig og udfordrende for børnene og der er altid gang i diverse projekter med udklædning, ture 
og fester. 

Betydningen for børnene og forældrene 

Nordtoftegaard Børnehave har en enorm betydning for de børn, der går der, og deres forældre. 
Børnene får en tryg og stabil hverdag fyldt med omsorg og læring, og forældrene ved, at deres børn 
er i gode hænder. Lukningen af børnehaven vil medføre en stor omvæltning og usikkerhed for 
mange familier. 
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Af disse grunde vil jeg på det kraftigste opfordre til, at Nordtoftegaard Børnehave forbliver åben. Denne 
børnehave er ikke bare en institution, men et fællesskab, hvor børn, forældre og personale trives og 
udvikler sig sammen. Det vil være et stort tab for lokalsamfundet at miste en så værdifuld institution. 

Med venlig hilsen, 
Laura Kristensen 
Tilkaldevikar, Nordtoftegaard børnehave 
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Jeg vedhæfter hermed mit høringssvar imod lukningen af børnehaven Nordtoftegaard.  
 
Mvh. Line Pedersen 
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Høringssvar vedrørende lukning af Nordtoftegaard. 

Alle børn er forskellige, og derfor er der også behov for forskelligartede institutionstilbud, så vi 

forældre kan vælge et dagtilbud der passer til os og vores børns behov.  

Nordtoftegaard er en børnehave af høj kvalitet. De scorer højt på trivselsundersøgelser, og ligger i 

top, både blandt personalet og forældrene. Dette ses også på deres tilsynsrapporter, der gang på 

gang viser gode resultater. Nordtoftegaard har et rigtig godt ry. både blandt lokalbefolkningen, samt 

på sociale medier. I brugerundersøgelsen fra 2022, scorer de 4,8 ud af 5, og ligger i toppen af de 

Københavnske institutioner.  

Vi  valgte i sin tid Nordtoftegaard af flere årsager. For det første fordi det er en lille børnehave på 

omkring 50 børn. Ydermere er det en udflytterbørnehave, der vægter udelivet højt. Dette så vi som 

et stort plus, og i den grad som et aktivt tilvalg fra vores side af. Nordtoftegaard har nogle rigtig 

gode faciliteter både inde og ude. Der er blandt andet en rigtig god og stor legeplads, med mange 

forskelligartede legemuligheder. Der er masser af plads til både fordybelse og vilde lege, og alt 

derimellem. Børnene lærer at klatre, er med til  at lave mad i udekøkkenet, lærer at snitte, gå på jagt 

efter insekter, holde kyllinger, fra jord til bord, lege og bare have det bedste børneliv.  

Vi  havde også hørt rigtig godt om stedet og deres pædagogik. Blandt andet at pædagogerne var 

nogle der havde været der i rigtig mange år. Nordtoftegaard ligger langt fra tæt på os, men efter vi 

så dokumentaren: “Daginstitutioner bag facaden” og så, hvordan det står til i nogle af de danske 

daginstitutioner, så prioriterede jeg at finde den bedste børnehave. Efter længere tids søgen, faldt 

valget på Nordtoftegaard. Det har været den bedste beslutning jeg kunne tage for mit barn.  

 

Nordtoftegaard kan noget særligt. Der en rigtig god og engageret personalegruppe, der virkelig 

brænder for deres fag og for børnene. De er meget stabile, og det har betydet at mit barn, og os som 

forældre, har kunne danne nogle rigtig gode relationer til  pædagogerne i børnehaven fra start, uden 

en masse skift. Faktisk har alle pædagogerne der er ansat nu, været der fra hun startede, og længe 

før. Det har gjort at mit barn er tryg ved de voksne og stortrives i børnehaven, og at læringsmiljøet 

derfor har været mere end optimalt og afgørende for at sikre en god trivsel, læring, udvikling og 

dannelse.  

Som forældre ser vi også en rigtig stor kvalitet af personalets interaktioner og samspil med børnene. 

Vi  har altid været mødt af trygge og anerkendende voksne der går i børnehøjde når de taler til 



børnene og ikke taler hen over hovederne på dem. Der bliver spurgt nysgerrigt ind til dem, og vi har 

en oplevelse af at de ser hele barnet, og møder dem hvor de er, samt de følger børnenes spor. 

 

Børnehaven har også en masse gode temaer, traditioner, og fester. Her går personalet virkelig op i at 

give børnene nogle gode oplevelser og lever sig meget ind i det. Der har blandt andet været tour de 

france-cykelløb for børnene, MGP-fester, temaer om rummet og planeterne hvor personalet har 

været klædt ud som astronauter, og givet børnene NASA adgangskort. Middelaldertema med 

ringridning. Fejring af- og kroning af ”kongen”, store gruppens overnatningsfest inden skolestart, 

og en masse andet. Børnene oplever en legende læring, og kommer hjem med en masse ny og 

spændende viden og en stolthed over at de f.eks. Har tilegnet sig et snittebevis efter længere tids 

øvelse.  

 

Jeg synes det er kritisabelt at kaste ansvaret for ansøgertallet af de udvalgte dagtilbud hen på 

forældrene, når der i flere år har været problemer med at Nordtoftegaard ikke fremgår hos 

pladsanvisningen. Jeg havde selv problemer med at skrive min datter op til  en plads, da 

Nordtoftegaard ikke fremgik som et sted jeg kunne søge. Selv da jeg søgte efter adressen, var der 

intet der kom frem. Jeg sendte en mail til  lederen Hella, der hjalp mig igennem, samt jeg ringede til 

pladsanvisningen flere gange.  

Jeg ved at andre også har haft problemer med opskrivningen på pladsanvisningen. 

Derfor kan en mulig løsning på ansøgertallet være, at rette fejlen, og derved gøre Nordtoftegaard 

synlig hos pladsanvisningen.  

 

Vi  opfordrer endnu engang til at I finder en anden løsning, så vores skønne børnehave, og vores 

fantastiske personale kan fortsætte med at levere de gode resultater de er kendt for. Særligt i en tid 

med øget mistrivsel blandt børn og unge i dagtilbud og skole. Hvis børnene bliver grebet fra start, 

og oplever tryghed og trivsel i institutionerne, så er der større sandsynlighed for at de får et godt 

skoleforløb. Jeg kan forstå i skal spare, men jeg tænker ikke at vejen dertil er ved at lukke en masse 

højkvalitets dagtilbud. 

 

Mvh. Line Pedersen  
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Til Emil Brødsgaard og medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation, 

I tillæg til brev vedrørende nedskalering af dagtilbudskapacitet vi fremsendte d. 5. april 2024, i relation til sidste 
høringsrunde, har vi følgende kommentarer.  
 
Vi stiller os fortsat kritiske over for indstillingen om midlertidigt at lukke Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 
Nordtoftegaard er en yderst velfungerende institution. Dette er i høj grad drevet af den kultur og de traditioner, som 
ledelse og pædagoger har bygget op over de seneste 20 år. Vi håber fortsat, at udvalget vil forholde sig til parametre 
som høj tilfredshed og trivsel, lav personaleomsætning og høj andel af uddannede pædagoger, selvom de ikke er en 
del af udvælgelseskriterierne.  
 
En nedjustering af pasningstilbud må ske med størst mulig hensyntagen til børnene. Som forældre i Brønshøj finder 
vi det bekymrende, at forvaltningen indstiller til så kraftig en nedjustering, som model 1 lægger op til. Vi bemærker, 
at alle forslag i Brønshøj kræver, at der findes ny pladser til børnene i en bydel, hvor vi har opfattelsen af, at der ikke 
er mange ledige pladser. Vi ønsker klarhed over, om det er udvalgets hensigt, at børnene i de 13,5 børnegrupper skal 
stuves sammen i de øvrige børnehaver i Brønshøj, eller at vi skal til øvrige bydele i området - med de konsekvenser 
det har for vores hverdag og familie ift. transporttid og logistik. Dertil føles det som en våd klud i ansigtet, at fire ud af 
fem børnehave indstilles til at lukke midlertidigt. Her må vi på det kraftigste opfordre udvalget til at afsøge 
alternative muligheder for besparelser, set i lyset af de konsekvenser, lukningen har for børn, familier og personale.  
 
Vi vil gerne understrege behovet for, at der i Københavns Kommune er et alsidigt tilbud af pasningsmuligheder. Vi 
har aktivt tilvalgt, at vores børn skal gå i en udflytterbørnehave, og det er en af årsagerne til, at vi ikke er flyttet ud af 
kommunen. Foruden masser af plads, højt til loftet og mad over bål giver busturen vores søn en lur og en pause på 
vejen hjem, hvilket betyder, at vi har en eftermiddag og aften med et barn, der er i godt humør og ikke er ved at falde i 
søvn over aftensmaden.  
 
Vi mener, at udvalget bør spørge sig selv, hvad det er for en by København skal være. En by, hvor man tager 
kortsigtige, økonomiske beslutninger? Eller en by med gode, alsidige, offentlige kvalitetsbørnehaver? En by, hvor 
man prioriterer attraktive arbejdspladser, hvor dygtige pædagoger har lyst til at arbejde? En by hvor børns trivsel er 
det primære fokus?  
  
 
Med venlige hilsner,  
Martin Lund Størup og Liv Lund Vestergaard,  
 
Mellemvangen 55 
2700 Brønshøj 
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Fra: Louise Frandsen <louisefrandsen@hotmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 12:03
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedr. potentiel lukning af børnehaven Nordtoftegaard

Til Administrativt Ressourcecenter 
 
Vi skriver til jer vedrørende den potentielle lukning af Nordtoftegaard, hvor begge vores sønner tidligere har gået 
(2016-2019 og 2019-2022). Nordtoftegaard har været en fantastisk børnehave i mange år, vi fik mange anbefalinger 
fra naboer, venner og bekendte inden vores børn startede og vi håber meget, at I vil overveje, at bevare denne 
skønne børnehave. 
Vi har gennem årene oplevet, at personalet i børnehaven har skabt et trygt, varmt, rummeligt og stimulerende miljø 
for vores børn, hvor de har kunnet udvikle sig både fagligt og socialt. Derudover har vi oplevet en 
bemærkelsesværdig lav medarbejderudskiftning, og nogle garvede og fantastisk dygtige pædagoger, som har haft 
det virkelig godt sammen og sammen med børnene, hvilket har skabt en kontinuitet og stabilitet, der har været til 
stor gavn for både børn og forældre. 
Vi har også oplevet, at de fysiske faciliter på ”gården” er dejlige og det har givet fantastiske udfoldelsesmuligheder 
for de mindre såvel som de større børn i børnehaven. Den store naturlegeplads og omgivelserne på gården er noget 
for sig selv og som forældre til to drenge – har det givet dem noget helt andet og andre muligheder end de ville have 
haft i en ”almindelig” børnehave i nærområdet. Vi har altid holdt meget af, at hente glade og trætte drenge, når de 
kom hjem med bussen, med højrøde kinder efter endnu en dag med flere aktive, kreative og glade udendørstimer 
end indendørs. Og vi oplever stadig at begge drenge taler varmt om deres tid i Nordtoftegaard og de fantastiske 
oplevelser, venner og voksne, de havde der. 
At lukke en helt unik børnehave, med et fantastisk og sammentømret personale pga. en ”skrivebordsfejl”, som gør 
at det er svært at finde børnehaven på pladsanvisningen ville, i vores optik, være en skandale. Vi håber meget, at i 
vil tage beslutningen om at lukke Nordtoftegaard op til grundig overvejelse.  
 
Med venlig hilsen, 
Jesper & Louise Juul Frandsen 
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Fra: Lærke Abrahamsen Lokdam <laerkelokdam@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 21:43
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Nordtoftegaard

Kategorier: Overført Christina

Til rette modtager ved Københavns Kommune 
 
Som forældre til et barn i Nordtoftegaard Børnehave er det med stor uforståelse, at vi har modtaget 
meddelelse om, at kommunen påtænker at nedlægge børnehaven.  
 
Vi skal på det kraftigste opfordre til, at det genovervejes, idet I vil nedlægge en institution som både 
børn, forældre og ansatte elsker, dyrker og værner om. Nordtoftegaard har unikke faciliteter og tilbud 
til børn. Personalet sammensætter på daglig, månedlig og årlig basis en struktureret hverdag med 
leg, fantasi, læring og meget mere, hvor alle børn bliver set, hørt og som de trives i.  
 
Vi valgte Nordtoftegaard (selvom det var svært at finde på pladshenvisningen), fordi personalet, 
faciliteterne, det daglige programmer og indtryk som tilrettelægges for børnene simpelthen ikke 
findes lig i området. Vi har besøgt mange steder, som ikke var i nærheden af at kunne måle sig med 
det man møder i Nordtoftegaard. Personalet (som er opretholdt stabilt gennem mange år) er 
engagerede, kompetente, dygtige og passionerede omkring deres fag og vigtigst af alt - børnene 
elsker at være sammen med dem. I deres trygge rammer, har vi set vores datter udfolde og udvikle 
sig. Derudover skaber diversiteten i personalet et inkluderende miljø, som giver børnene perspektiver 
på de snakke og projekter, som de dagligt og månedligt arbejder med i temaer.  
 
Adgangen til naturen, udekøkkner, store arealer, værksteder og fokusområder giver mulighed for en 
alsidig hverdag, som kan og bliver tilpasset det enkelte barns behov lige den dag, og som giver 
mulighed for alsidig udfoldelse og læring i et inspirerende miljø.  
 
Helt kort - det ville være en stor fejltagelse at lukke en så velfungerende og elsket børnehave, som 
giver så stor glæde og tryghed for alle børn og familier i børnehaven.  
 
I er velkomne til at give os et opkald, hvis I ønsker ovenstående forklaret yderligere.  
 
Med venlig hilsen  
Lærke Lokdam og Marcus Bjørn 
Forældre til Alberte 
Tlf. 60 92 88 93 
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Fra: Marie Holm-Andersen
Sendt: 1. juni 2024 21:55
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Camilla Stolt Nielsen
Emne: HØRING vedrørende nedskalering af dagtilbud i Københavns Kommune
Vedhæftede filer: Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg_ Nedskalering af dagtilbud i 

København.pdf; Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg_ Nedskalering af 
dagtilbud i København uden bilag.pdf

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender jeg lokaludvalgets høringssvar vedr. de fem berørte 
institutioner i Brønshøj-Husum bydel: Det Blå Univers, Nordtoftegaard, Haven, Børnehuset Håbets Alle og 
Vindsuset. 
Vedhæftet er lokaludvalgets høringssvar. I samme pdf er som bilag: lokaludvalgets tidligere høringssvar vedr. 
Nordtoftegaard samt høringssvar fra de berørte institutioner, som lokaludvalget har været i kontakt med. 
 
Jeg har også vedhæftet en pdf, som kun indeholder lokaludvalgets høringssvar, men Brønshøj-Husum 
Lokaludvalg har specifikt ønsket, at de andre høringssvar indgår som bilag.  
 
Med venlig hilsen                                                                                                                                                        

Marie Holm-Andersen 
Pulje- og projektmedarbejder 
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Økonomiforvaltningen  

Kobbelvænget 65, Stuen  
2700 Brønshøj  

Mobil 2499 0213 
E-mail ck23@kk.dk 
Web www.2700lokaludvalg.dk 
EAN 5798009800404 



 

 

     
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   

 

   

      

  

Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedska-
lering af dagtilbud i Københavns Kommune 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag om nedska-

lering af dagtilbud i København. 

 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt er faldende i Københavns 

kommune, og at det er baggrunden for forvaltningens forslag om en 

bred nedskalering af dagtilbud. Oplysningerne, som vi har modtaget fra 

forvaltningen, viser imidlertid, at børnetallet vil være stagnerende i 

Brønshøj-Husum frem mod 2028. På den baggrund har vi svært ved at 

forstå behovet for så voldsom en nedskalering - på ca. 40% i Brønshøj 

kvarter og ca. 10% i Husum kvarter - især efter den besluttede nedskale-

ring i Bellahøj kvarter. Både Brønshøj og Husum kvarterer havde i marts 

en kapacitetsudnyttelse tæt på 100% på tværs af institutioner. 

 

Vi ønsker mulighed for dagtilbud nær hjemmet 

Det er vigtigt for os, at der er god mulighed for institutionspladser nær 

hjemmet, også for folk nær kommunegrænsen. At børnehavebørn har 

mulighed for at transportere sig til/fra institutionen ved egen kraft (cy-

kel, løbecykel, gang sammen med en voksen) giver gode muligheder 

for at holde biltrafikken i København nede.  

 

I udkastet til Kommuneplan 2024, som netop nu er i intern høring, be-

skrives København som "en 15-minutters by, hvor de fysiske rammer for 

hverdagslivet skaber de bedste forudsætninger for, at daglige gøre-

mål, som fx arbejde, indkøb, uddannelse, kultur- og fritidsaktiviteter og 

sundhedsfaciliteter, ikke er mere end et kvarter væk med cykel, gang el-

ler offentlig transport.” Dette bør også gøre sig gældende på daginsti-

tutionsområdet. 

 

Kvalitet bør være det vigtigste kriterium 

Vi anbefaler at prioritere kvalitet over økonomi i udvælgelsen af eventu-

elle institutioner til lukning.  

 

Kvalitet indebærer for os: 
⚫ tilsynsrapporter 
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⚫ forældretilfredshedsundersøgelser 
⚫ uddannelsesandel af personalet 
⚫ fastholdelse af personale 
⚫ høj diversitet i medarbejdergruppen 

 

Vi kan se, at rigtig mange udflytterinstitutioner og -afdelinger på tværs 

af kommunen er en del af besparelsesforslaget. Vi synes, det er en rigtig 

dårlig idé specifikt at gå efter en meget populær børnehaveform, især 

når der er tale om institutioner, der ikke har kvalitetsproblemer. Vi øn-

sker diversitet i kommunens dagtilbudsformer, og har stor forståelse 

for, at nogle forældre specifikt vælger udflytterinstitutioner. Nogle for-

ældre ønsker at give deres børn mulighed for mere udeliv eller oplever 

mindre sygefravær hos deres børn, hvilket medfører færre barn-syg 

dage for forældrene. 

 

Vi mener fortsat, at det er forkert at bruge lav søgning som argument 

for lukning af rene udflytterinstitutioner, når man tager de kendte tekni-

ske udfordringer med opskrivningssiden dinplads.dk  i betragtning. 

Begge rene udflytterinstitutioner i Brønshøj-Husum (Vindsuset og 

Nordtoftegaard) har et børnetal, der cirka svarer til normeringen. 

 

I det hele taget er vi skeptiske over for at bruge lav søgning som udvæl-

gelseskriterie.  Søgning - målt som ventelistens længde i forhold til in-

stitutionens kapacitet – er for os at se mere et mål for institutionens po-

pularitet end kvalitet. 

 

Udviklingen i Tingbjerg 

Vi kan se, at der er et politisk ønske om at friholde Tingbjerg fra nedska-

leringer af institutioner grundet den igangværende byudvikling, men vi 

synes ikke man skal nedskalere ekstra i resten af Brønshøj-Husum i ste-

det. 

 

Vi er imod de foreslåede lukninger 

Vi har været i dialog med pædagogisk leder i institutionen Haven 

(Klynge B, Brønshøj/Vanløse) og forældrebestyrelsen i klyngen og bak-

ker op om Klynge Bs eget forslag til effektiviseringer og sammenlæg-

ninger frem for lukninger. I Klynge B står tre ud af syv institutioner til 

lukning, hvilket vi finder voldsomt. 

 

Dialog med forældrebestyrelsen i Det Blå Univers og forældrerådet i Ha-

ven har gjort os opmærksomme på den positive udvikling, som instituti-

onerne er i, og vi håber, at Haven og Det Blå Univers får mulighed for at 

forsætte den gode udvikling. 
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Vi henviser i øvrigt til vores høringssvar vedr. den tidligere foreslåede 

lukning af Nordtoftegaard, hvor vi udtrykker vores modstand mod den 

foreslåede lukning.  

 

Vi er således imod de foreslåede lukninger.  

 

Københavnerinddragelse  

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har i forbindelse med denne høring kontaktet ledere samt 

forældreråd og -bestyrelser i de berørte institutioner med opfordring til 

at fremsende eventuelle kommentarer til høringen forud for lokaludval-

gets drøftelse af høringen.  

 

Vi har modtaget kommentarer fra forældrebestyrelsen i Klynge B Brøns-

høj/Vanløse, på vegne af Vindsuset, Haven og Børnehuset Håbets Allé, 

forældrerådet i Haven, bestyrelsen i Nordtoftegaard samt fra bestyrel-

sen i Det Blå Univers. Disse kommentarer er blevet taget i betragtning i 

forbindelse med udarbejdelsen af dette høringssvar. Desuden har tidli-

gere dialog med bestyrelse og leder i Nordtoftegaard og vores hørings-

svar vedr. det tidligere forslag om lukning af børnehaven i indgået i vo-

res drøftelser. 

 

De skriftlige kommentarer og høringssvar, som vi har modtaget fra de 

lokale institutioner, er medsendt som bilag til vores høringssvar sam-

men med vores eget høringssvar vedr. det tidligere forslag om lukning 

af børnehaven Nordtoftegaard.  

 

 

Sådan har vi behandlet høringen 

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har haft dialog med Børnehaven Nordtoftegaard på fag-

udvalgmøde den 8. april. Samme fagudvalg drøftede høringen på et 

møde den 13. maj og har på baggrund af drøftelsen samt input fra de 

berørte institutioner (se redegørelse ovenfor) skrevet udkast til hø-

ringssvar. Høringssvaret er kvalificeret på lokaludvalgets forretningsud-

valg den 21. maj og drøftet og vedtaget af Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

den 30. maj. Her deltog repræsentanter fra forældrerådet i Haven, be-

styrelsen for Nordtoftegaard samt bestyrelsen for Det Blå Univers under 

”tilhørernes punkt”. 

 

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 

Christoffer Rosenkrands, forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

 



 

Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedskalering 

af dagtilbud i Københavns Kommune 4/4 

 

 

 

Jens Kristian Jensen, forperson for Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsud-

valget under Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 



BILAG 



 

 

     
Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   

Til Børne- og Ungdomsudvalget 

   

      

  

Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg vedr. 
Børne- og Ungdomsforvaltningens foreslåede perma-
nente lukning af børnehaven Nordtoftegaard 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til administrativ høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens fore-

slåede lukning af børnehaven Nordtoftegaard. 

 

Indledningsvist vil vi gerne sige tak for, at vi denne gang er betragtet 

som høringspart. Til gengæld vil vi gerne rejse kritik af høringsproces-

sen, hvor institutioner og interessenter kun har haft tre uger hen over 

påsken til at reagere.    

 

Hvis det er muligt, vil vi meget gerne se aktuelle børnetal for Brønshøj-

Husum samt belægningsprocenter i de enkelte institutioner, så vi frem-

adrettet har bedre forudsætninger for at indlede en lokal dialog med 

borgere og institutioner i lignende situationer. 

 

Børnehaven Nordtoftegaard 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt i Københavns Kommune 

desværre er faldende og at det er disse beregninger, der ligger til 

grund for forvaltningens forslag om permanent lukning af blandt andet 

børnehaven Nordtoftegaard.  

 

Da vi ikke kender børnetallet m.v. for områderne i Brønshøj-Husum, har 

vi dårlige forudsætninger for at kommentere på, at institutionen er ind-

stillet til lukning på grund af overskydende kapacitet i området. Til 

gængæld undrer vi os over, at Nordtoftegaard er indstillet til lukning på 

grund af lav søgning. Vi er vidende om, at Nordtoftegaard, på trods af 

tekniske udfordringer med opskrivningssiden dinplads.dk har et børne-

tal, der cirka svarer til normeringen. Vi mener, at det er kritisabelt at 

bruge et argument om lav søgning, når institutionen siden 2020 har 

9. april 2024 

Sagsnr. 

2024-0127321 

 

Dokumentnr.  

2024-0127321-1 

 

Sagsbehandler 

Marie Holm-Andersen 

 

Sekretariatet for Brønshøj-Hu-

sum Lokaludvalg 

 

Kobbelvænget 65 

2700 Brønshøj  

 

EAN nummer 

5798009800275 

 

www.2700lokaludvalg.dk 

 



 

Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg vedr. Børne- 

og Ungdomsforvaltningens foreslåede permanente lukning af børnehaven Nordtoftegaard  2/2 

 

 

 

gjort opmærksom på, at Nordtoftegaard som udflytterbørnehave ikke 

figurerer, når forældre søger på lokale institutioner i pladsanvisnings-

systemet.  

 

Desuden synes vi, at det er ærgerligt, at der i udvælgelsen ikke kigges på 

andre parametre end lav søgning, fx Nordtoftegaards kvalitet (tilsyns-

rapporter) og faciliteter, forældretilfredshed og trivsel hos personalet.  

Børnehaven Nordtoftegaard er en af de bedste børnehaver ifølge sene-

ste brugertilfredshedsundersøgelser i Københavns Kommune. Instituti-

onen som arbejdsplads udmærker sig ved en lav personaleomsætning 

og en bedre kønsfordeling end de fleste andre institutioner kan leve op 

til. 

 

Vi er derfor imod, at børnehaven nu er indstillet til permanent lukning. 

 

Til grund for vores bemærkninger ligger dialog med børnehavens be-

styrelsesformand og leder bl.a. i forbindelse med møde i lokaludvalgets 

Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsudvalg møde den 8. april 2024. 

 

Med venlige hilsner 

 

Christoffer Rosenkrands, 

forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

 

Jens Kristian Jensen, 

forperson for lokaludvalgets Børne, Unge, Fritids- og Idrætsudvalg. 
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 Høringssvar i forhold til varslet nedjustering af dagtilbud 2024. 

     Brønshøj den 30. maj 2024 

Bestyrelsen i Klynge B, Brønshøj/Vanløse (Klynge BV.B). stiller sig meget undrende og bekymrede overfor at netop 
vores klynge rammes så massivt, jævnfør det udspil som forvaltningen har udsendt med mulig lukning af tre ud af syv 
institutioner i Klyngen, nemlig Haven, Vindsuset og Børnehuset.  
 

Klynge BV.B er en meget velfungerende klynge med et ekstremt højt fagligt pædagogisk niveau, fuld pædagogisk 
bemanding, høj søgning, lange ventelister samt en sund og bæredygtig økonomi. Dette bevirker også, at vi som klynge 
både kan og vil bidrage til at vi i Københavns Kommune også fremadrettet kan have bæredygtige højkvalitetstilbud 
samtidigt med et faldende børnetal. 
 

Anbefaling 
En næsten enig klyngebestyrelse (med undtagelse af Børnehusets forældrebestyrelsesrepræsentant, anbefaler ud fra 
princippet om mindst mulig indgriben, at nedenstående omstruktureringsforslag, udarbejdet af klyngens ledelsesteam, 
implementeres for delvist at imødekomme forvaltningens ønske om nedskæringer inden for Klynge BV.B. 
 

• Børnehaven Vindsuset og Vuggestuen Rugvej sammenlægges som en integreret institution med Vindsusets 
opsamlingssted fysisk omkring vuggestuen Rugvejs matrikel.  

• Børnehuset Håbets Allé, herunder børn og pædagogisk personale sammenlægges med Børnehuset Haven med 
adresse i nuværende lokaler for Børnehuset Haven.  

o Som følge af sammenlægninger kan faciliteterne på Håbets Allé 5 afvikles og nedlægges. 
• Klyngekontoret på Håbets Allé 2 nedlægges. Klynge- og dagtilbudsleders kontorbehov omplaceres inden for 

Kommunens øvrige faciliteter.  
 

Baggrund 
Klyngebestyrelsen har ved at anbefale ovenstående forslag forsøgt og medvirke til at fremtidssikre klynge BV.B både 
i forhold til økonomi, pædagogisk personale og høj faglighed, samt sørg for en generel ro omkring  klyngens 
institutioner og lokalområdet. 
 

Ved gennemførelse af forslaget bevares klyngens mulighed for forsat at eksistere som en selvstændig klynge, med et 
bæredygtigt økonomisk grundlag, så der kan bevares fokus på den høje kvalitet af det faglige arbejde, den 
pædagogiske og ledelsesmæssige sparring, samt fastholdelse af det pædagogiske personale.  
Det er vigtigt for klyngebestyrelse at pointere, at det pædagogiske personale har en lang historik vedrørende 
fastholdelse internt i klyngen, hvilket skyldes et ledelsessamarbejde af ganske høj kvalitet og tilhørende engagement. 
Klyngebestyrelsens bekymring er, hvis klyngen ændres mere radikalt, at dette øger risikoen for at det faste og 
højtuddannede personale søger væk fra klyngens institutioner, med de dertil knyttede problematikker med faldende 
faglighed, flytning af børn, faldende trivsel og afledt risiko for urentabel økonomi. 
 

Sammenlægning af Børnehuset Håbets Allé og Haven anser vi som mindst indgriben i klyngens samlede børne- og 
personalegruppe. Samtidigt vil det ikke undgås på kort sigt at gå på kompromis med Børnehuset som eksisterende 
højkvalitetstilbud samt den børnesammensætning og dynamik i Haven, som er fundamental for deres succes med 
inklusion igennem deres basisgruppe og positive bidrag til skoleovergange, som ikke skal berammes af specialtilbud. 
Vi har dog fuld tillid at det fagligt høje pædagogiske og ledelsesmæssige arbejde i klyngen, som vi også oplever i dag, 
på længere sigt, vil udligne de kortsigtede konsekvenser”. Sammenlægningen vil frigøre 900.000, - kr. i straks 
besparelse samtidig med at huslejen pr. barn i Haven nedsættes efterfølgende.  
 

Bestyrelsen har noteret at der som parameter i forhold til udvælgelsen af Haven er valgt tidligere ikke tilfredsstillende 
tilsyn, herunder ”særlig indsats” som udvælgelseskriterie. Havens tilsyn ligger flere år tilbage og afspejler ikke de 
forhold som findes i dag, hvor Haven er en meget velfungerende institution. Yderligere er Haven en af de få 
certificerede idrætsinstitutioner som findes i kommunen. Endeligt har Haven stor indvirkning på lokalområdes 
samlede integration med sin beliggenhed i Husum, mellem Brønshøj Torv og Tingbjerg. 
 

Sammenlægning af Børnehaven Vindsuset og Vuggestuen Rugvej, fremtidssikrer begge institutioner ved 
indledningsvis at etablere en integreret institution med øget bæredygtighed i kraft af en samlet børnegruppe på 110 
børn. Den naturlige overgang imellem vuggestue og børnehave, som de to institutioner allerede oplever i dag, styrkes 
yderligere, hvilket er vigtigt for både børn og forældre, samtidigt med at pladsanvisningen vil opleve mindre 
kompleksitet i administrative opgaver i forlængelse af den integrerede løsning. 
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Hvis Københavns Kommunes Børne- og Ungdomsudvalg er enige i at gennemføre de foreslåede ændringer, vil 
klyngebestyrelsen på det kraftigste anbefale at sammenlægningerne, særligt Haven og Børnehuset, sker efter 
individuel aftale, så børn som f.eks. skal starte i KKFO, i maj 2025, ikke skal opleve skift før det. Ønsket fra os er at 
skåne børnene for flere skift end højst nødvendigt. Yderligere henstiller vi til at der indtænkes muligheder, i 
samarbejde med klyngen, for hvordan de budgetmæssige målsætninger, besparelser samt tidsrammer kan gennemføres 
mest skånsomt for alle, fremfor forvaltningens hastige tilgang, som tilsigter eksekveret senest med udgangen 
indeværende år. 
 

Forældrebestyrelsesrepræsentanterne fra Vindsuset, Slottet, Haven, Rugvej, Lærkereden og Tusindfryd tilslutter sig 
ovenstående forslag. Børnehusets forældrebestyrelsesrepræsentant, ønsker at bevare Børnehuset i eksisterende form og 
tilslutter sig derfor ikke i ovenstående. 
 

På vegne af bestyrelsen, i klynge BV. B. 
Peter W. Gleerup, Forperson.  



Høringssvar – Forældrerådet i Haven (Frederikssundsvej 277, 2700 Brønshøj) 
 
Vi stiller os meget undrende overfor, at Haven er på listen over de institutioner, der er foreslået lukket. 
Haven foreslås lukket på det forkerte grundlag: Haven har 5 børnegrupper – ikke 4, der er børn på venteliste, 
en flot tilsynsrapport og fuld pædagogdækning.  
 
Som en af bare 3 institutioner i hele Danmark er Haven udvalgt til at deltage i forløbet “Legeliv v. 
Legeheltene og LEGO”. Det er et helt enestående tilbud til socialt udsatte børnehavebørn, som giver en 
unik mulighed for at lege sig til læring i tæt voksenkontakt. LegeLiv er et lege- og læringsforløb, der har 
fokus på at udvikle barnets kompetencer gennem leg. Målet er at fremme børnenes sociale, følelsesmæssige, 
kognitive og kreative færdigheder. 
 
En daginstitution, der løfter børn af socialt udsatte familier 
Det er ingen hemmelighed, at Haven har mange børn fra socialt udsatte familier. Mange af familierne er 
nye i Danmark, taler slet ikke dansk og har begrænsede engelskkundskaber. Arbejdet med disse familier er 
noget, Haven løfter med stor succes. 
 
Siden 2023 har Haven deltaget i ’Aktive Børn I Forening’ (ABIF) – en indsats i udsatte boligområder, der 
introducerer børn i alderen 3-9 år til en foreningsaktivitet via et længerevarende bevægelsesforløb. Formålet 
med ABIF er at bygge bro mellem kommunens dagtilbud og lokale idrætsforeninger. Herved opnår børnene 
positive erfaringer med at være en del af et fællesskab og får styrket deres motorik og bevægelsesglæde 
 
Fra basisgruppe til almen folkeskole 
Haven er dygtig til inklusionsarbejde og har formået at hjælpe 2 børn fra basisgruppen over i alment 
skoletilbud i folkeskolen i maj 2024. 
Haven er nemlig en af få institutioner som har basispladser til børn med særlige udfordringer 
(fx ADHD og autisme). Pt. er der 5 basisbørn i Havens basisgruppe.  
 
Generelt er der mangel på basispladser i Københavns Kommune. Faktisk oplever Haven, at børnene, 
institutionen modtager, i visitation har sværere udfordringer end tidligere. Ved næste visitation i maj og juni 
forventes det, at Haven får flere børn til basisgruppen. 
 
Heldigvis har Haven dygtige pædagoger med kompetencer, der kan understøtte basisbørnenes særlige behov. 
Personalet har gennemgået flere kurser, bl.a. ’Specialpædagogisk modulforløb’, ’Handicapforståelse for børn 
og unge med autisme’, ’A-guide’ og ’Low Arousal’. 
 
Fælles for børn, der visiteres til en basisplads, er, at de bedst udvikler sig i samvær med børn i almene 
dagtilbud - men har brug for en særlig tilrettelagt pædagogisk indsats. Formålet med at placere 
basispladserne i almene dagtilbud er at skabe inkluderende pædagogiske miljøer med plads til børn med 
forskellige behov. 
For basisbørnene ville en lukning af Haven få voldsomme konsekvenser og være ekstra nedbrydende og 
trivselshæmmende.  
 
Fuld pædagogdækning og flot tilsyn 
Haven har haft en usædvanlig stor faglig udvikling og har løftet sig helt enormt, siden institutionen fik et 
dårligt tilsyn i 2022. Siden da er der blevet ansat en ny, visionær leder og flere nye pædagoger.  
Faktisk er Haven er en af de få institutioner i København, som har formået at ansætte og fastholde 
pædagogisk personale sådan, at der er fuld pædagogdækning med 2 pædagoger og en medhjælper/PAU på 
hver stue. 
 
Tilsynet fra 2023 er særdeles flot, og der er ingen grund til at forvente noget andet end et nyt positivt tilsyn 
i september 2024. De nyeste faglige vurderinger fra pædagogisk konsulent, kompetencepædagoger og 
seneste KIDS målinger viser, at Haven har løftet den pædagogiske kvalitet overmåde. Ifølge de 



pædagogiske konsulenter er der få institutioner, som har løftet den pædagogiske kvalitet så meget - så 
hurtigt. 
 
750.000kr til opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer 
Haven er en certificeret idrætsinstitution  med en 650m2 stor legeplads med rum for masser af leg og 
bevægelse samt en kæmpe idrætssal med ny klatrevæg. 
De seneste to år er der brugt omkring 750.000 kr. på opkvalificering af de fysiske læringsmiljøer i Haven. 
På legepladsen er der kommet sansegynge, græsarealer, nyt shelter samt en masse nyt legetøj. 
Indenfor er der etableret et helt nyt sanserum i kælderen med henblik på basisgruppens profil. 
 
 
Forældrerådet stiller sig fuldt ud støttende til klyngebestyrelsens (Brønshøj-Vanløse Klynge B) 
løsningsforslag.  
Vi har plads til og er åbne for at ønske velkommen hele børnegruppen fra Børnehuset Håbets Allé eller en 
anden hel børnegruppe, som ønsker at flytte samlet med personale til Haven, som dermed permanent 
opnormeres med en gruppe. 
 
Med dette løsningsforslag fremtidssikrer vi klyngen, som har et fremragende ledelsessamarbejde og 
kompetenceudvikling på tværs af det pædagogiske personale. 
 
Med venlig hilsen 
Forældrerådet i Haven 



Brønshøj 31 Maj 2024 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

 

Jeg skriver til jer som formand for bestyrelsen ved Nordtoftegaard Børnehave for endnu engang at udtrykke vores dybe 
bekymring og frustration over den foreslåede lukning af vores institution.  

Vi er chokerede over at erfare, at vores store opbakning fra vores forældregruppe og personale i første runde som 
resulterede i 43 høringssvar ikke blev præsenteret for jer politikere. Dette har efterladt os med en følelse af, at vores 
indsats og engagement ikke er blevet værdsat og taget i betragtning.  

Vi opfordrede jer til at kvalitet skal være en stor faktor når beslutningen skal træffes og står stadig ved dette punkt. 
Alligevel har søgning IGEN primært været det der er blevet brugt til at lave den liste af institutioner som nu er foreslået 
til lukning, på trods af systemfejl og mange af vores høringssvar der talte ind til netop den problematik.  

Det er derfor svært at forstå, hvordan de manglende høringssvar kunne have påvirket beslutningsprocessen, og vi 
frygter, at det har haft en negativ indflydelse på vores situation og efterlader os i en situation fyldt med utryghed og 
usikkerhed. 

Vi har fuld forståelse for de vanskelige beslutninger, I står overfor som politikere, især når det drejer sig om 
nedskalering af dagtilbudskapaciteten i Københavns Kommune. Det er en udfordrende opgave, og vi anerkender 
behovet for at optimere ressourcerne i kommunen.  

Kvalitet og trivsel 

Nordtoftegaard Børnehave har et fremragende omdømme og har etableret sig som en velfungerende institution med 
fokus på børns trivsel og udvikling. Vi mener, at trivslen bør måles ud fra følgende tre kriterier, hvoraf Nordtoftegaard 
på alle måder rangerer blandt de bedste institutioner i Københavns og vi mener bestemt ud fra de data punkter vi har 
gennemgået at der stadig er stor forskel iblandt institutioner på netop kvalitet og at der er institutioner som rangerer 
langt dårligere på disse parametre som ikke er blevet udvalgt til lukning (formentlig fordi de ikke er ramt af samme 
udfordring på søgetal som Nordtoftegaard): 

1. Trivsel for børn: Nordtoftegaard har højeste status på alle parametre i tilsynet. I vores område har mindst 10 andre 
daginstitutioner anmærkninger i deres tilsyn, herunder flere, der skal justere væsentlige indsatser. 

2. Trivsel blandt personalet: Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale på 75%, hvilket er ca. 20 
procentpoint bedre end gennemsnittet i Københavns Kommune. Vores personaleomsætning er meget lav, og vi har 
flere pædagoger, der har været ansat siden børnehavens start i 2004 og har desuden en meget høj andel af mænd 
iblandt personalet. Dette vidner om en sund og stabil arbejdsplads. 

3. Forældretilfredshed: Vi er i top 5 af alle 375 børnehaver i hele Københavns Kommune i seneste måling i 2022. På en 
skala fra 1 til 5 scorer vi 4,8 mod et gennemsnit på 4,2. 90% af forældrene vil i høj grad anbefale Nordtoftegaard til 
andre, mod 63% i hele kommunen. 

 

Manglende gennemsigtighed i data 

Vi har svært ved at forstå, hvorfor man vil lukke så mange pladser i vores område, når de prognoser, vi har modtaget 
fra forvaltningen for området Brønshøj-Husum, viser et stabilt børnetal. Ifølge prognoserne falder børnetallet med kun 
11 børn frem mod 2028 – svarende til 0%.  



Det undrer os, at der skal lukkes 4 institutioner i Brønshøj, et område med meget lidt ledig kapacitet, samtidig med at 
man i Bellahøj allerede har besluttet at lukke 100 pladser og opfordrer til, at man lukker og nedskalerer institutioner i 
områder med allerede markant ledig kapacitet.  

 

Unikke faciliteter og tilbud 

Utallige undersøgelser viser sammenhængen imellem børns leg i naturen og de resulterende forbedrede motoriske 
evner og indlæring. Børnene lærer at koncentrere sig, fungerer bedst socialt, er mindre syge og bedre til at 
samarbejde*.  

Nordtoftegaard Børnehave tilbyder unikke faciliteter såsom køkkenhave, frugttræer og hønsehold, der fremmer børns 
kreativitet, leg og læring. Vores rammer giver mulighed for ture til skov, strand og kulturelle tilbud i kommunen, som 
bidrager til børnenes alsidige udvikling. Vi mener at det er dybt bekymrende at nedlægge Udflytter børnehaver, der 
rent faktisk kan bidrage til højnet trivsel iblandt børn, ud fra et rent økonomisk grundlag. 

Derudover findes flere Udflytterbørnehaver i Københavns kommune der kører på tværs af kommunen (dvs ikke ud i 
naturen), deriblandt over 100 børn der kører fra forskellige lokationer (blandt andet Amager) og til Brønshøj/Husum 
bare som eksempel og mange der kører til Udkanten af Østerbro/Hellerup. På trods af at flere af dem har markeringer 
om justering af indsatser i deres Tilsynsrapporter med kommentar om udfordrende personale situationer og mangel på 
ledere er de ikke indstillet til lukning hvilket undrer os. 

Når man foreslår en lukning på 22% af det samlede antal udflytter kapacitet i dette forslag sammenlignet med 4% af 
den ordinære kapacitet finder vi dybt kritisabelt at man ikke i samme omgang sætter kvalitet som hovedparameter i 
udvælgelsen så man sikrer at de gode institutioner der findes er dem man vælger at beholde. 

 

Utilstrækkelig synlighed på pladsanvisningens hjemmeside 

Vi er udvalgt på baggrund af søgetal, som vi ikke anerkender på grund af systemfejl, hvor vores institution ikke fremgår 
korrekt som er bekræftet af flere af de høringssvar der aldrig blev delt med jer i sidste runde. En fejl, som forvaltningen 
har anerkendt, men som alligevel er blevet brugt som grundlag for at foreslå vores lukning.  

Et notat fra 3 Maj (Dokumentnummer i F2 5345060) står der at ”Børne- og Ungdomsforvaltningen har gennem 
længere tid været i dialog med leverandøren KMD”. Der er søgt aktindsigt i sagen, og denne viser, at forvaltningen 
først har startet dialogen om dette for Nordtoftegaard med KMD 18. april 2024 efter vi fremlagde problematikken i 
forbindelse med sidste Høringsrunde. Dette er uacceptabelt, og vi beder jer genoverveje denne beslutning. 

 

Vi opfordrer stærkt til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave genovervejes, og at der arbejdes sammen 
om at finde løsninger, der sikrer vores institutions fortsatte eksistens. Vores børns trivsel og udvikling bør være en 
topprioritet, og vi håber på en konstruktiv dialog fremover. 

 

Med venlig hilsen, 

Katrine Romedahl Vacher 
Formand for bestyrelsen 

Nordtoftegaard Børnehave 

 

*Ute på Dagis, Svensk studie 1997 
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Høringssvar Ang. Forslag til nedjustering af dagtilbudskapacitet. Givet 3. maj
2024.

Kære Børne- og Ungdomsforvaltning,

Bestyrelsen fra institutionen Det Blå Univers skriver for at udtrykke vores stærke
modstand mod forslaget om at lukke, midlertidigt lukke eller nedjustere 33 institutioner -
her inklusiv Det Blå Univers (Model 1). Man bør, især nu hvor regeringen har afsat 3,4
mia. Kr., stærkt overveje at finde de 60 mio. kr. til de næste budgetforhandlinger.

I dette svar beskrives både argumentation mod Model 1 og mod lukning af Det Blå
Univers.

Argumentation mod Model 1

Model 1 refererer til at lukke, eller nedjustere 33 institutioner på grund af færre børn i
byen. I dette høringssvar vil vi argumentere for at konsekvenserne og omkostningerne
ved lukning af 33 institutioner er værre end de formodede fordele, da:

- For hver lukket institution er der finansielle og menneskelige omkostninger, som
ikke er inkluderet i kommunens beregninger.

- Kommunalt for håndtering af børn og forældre der skal forflyttes
- For børnene der fjernes fra deres trygge rammer og relationer [1]
- For forældrene der skal bruge tid fra job til indkøring, evt. øget transport

og flere sygedage grundet stress og akklimatisering.
- For pædagogerne, der mister rutinen og effektiviteten ved deres

nuværende arbejdsplads. Det tager 1 år før en medarbejder er helt effektiv
[2]



- For institutionerne der mister en velfungerende kultur der enten skal
genopbygges om få år eller redefineres. Det kan tage mange år at
opbygge en velfungerende kultur.[3]

- Model 1 kan blive en selvopfyldende profeti.
- Fravalg af børn i byen i fremtiden grundet manglende tilgængelighed på

institutionspladser, øget transport og ønsket om at vedligeholde en
karriere.

Argumentation mod lukning af Det Blå Univers

Det Blå Univers udmærker sig særligt ved at være en institution der håndterer børn i
udsatte boligområder (Brønshøj-Husum) med succes. Kulturen er stærk og drives af
flere ildsjæle, hvor både børn, forældre og ansatte er glade for at være. [4] Ideen om at
midlertidig lukke en selvejende institution er ikke reel, da ledere og ansatte vil have
fundet nyt arbejde og den stærke kultur bliver dræbt ved en lukning. Dertil kommer, at
matriklen har været et børnehus siden 1911, og lukker man dette, lukker man også et
stykke lokal kulturarv. [5]

Ydermere vil vi understrege, at Det Blå Univers ikke møder de nævnte kriterier for
udvælgelse. Hurtigt opsummeret er dette relateret til følgende punkter (Se næste afsnit:
Uddybende bemærkninger).

1. Forvaltningens udvælgelse
a. Mindste indgriben - I Det Blå Univers er der sårbare børn. Den er

integreret for netop at sikre en god tilknytning og konsekvensen ved at
flytte disse børn er derfor stor.

b. Økonomi - Besparelsen ved lukning begrænset i forhold til antal børn (0,9
millioner) er det mindste for Brønshøj-Husum området. Et område som
bliver enormt hårdt ramt af Model 1, hvor 40% af daginstitutionerne er
indstillet til lukning.

c. Faglig kvalitet - Den nuværende faglige kvalitet er god. Der refereres i
udvælgelsen til gamle data fra 2018-2022, da institutionen var på særlig
indsats.

2. Politiske vedtagne kriterier
a. Kapacitet - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det Blå Univers
b. Søgning - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det Blå Univers



c. Fysiske faciliteter - De fysiske faciliteter har været Københavns
Kommunes ansvar siden et yderst fordelagtigt køb af bygningen i 2022
blev indgået med SPIFO iht. købsklausul. Der vil derfor være tale om
løftebrud, hvis dette giver anledning til lukning.

3. Andre kriterier som er nævnt
a. Svært at rekruttere personale - Dette er et generelt problemområde for

mange institutioner. Det skal dog nævnes, at lige netop Det Blå Univers,
grundet de sårbare børn i et udsat boligområde, er særligt spændende for
pædagogstuderende at søge til.

Bestyrelsen og forældrene fra Det Blå Univers er overraskede og skuffede over
medlemmerne i Børne- og Ungdomsudvalget, hvor de siddende repræsentanter
kommer med et forslag, der rammer de svageste og mest sårbare. Derfor vil vi
appellere til at gentænke forslaget baseret på ovenstående argumentation.

Skulle beslutningen falde på at lukke Det Blå Univers på trods af ovenstående
argumentation, vil vi forfølge sagen gennem andre politiske og mediemæssige kanaler.

Uddybende bemærkninger

1. Forvaltningens udvælgelse
a. Mindste indgriben

Der er få aldersintegrerede institutioner i Brønshøj-Husum, og Det Blå
Univers er en af dem. Børn og især udsatte børn, som der er mange af i
området, har behov for faste og trygge rammer. Hvis man knap taler
dansk, er en tæt relation til pædagogerne særlig vigtig. I en integreret
institution bliver skiftet fra vuggestue til børnehave mindre.

I Det Blå Univers er inklusion på dagsordenen hver eneste dag - det er
blevet en del af vores DNA og en essentiel del af vores pædagogiske
læreplan[6]. Vores integrerede institution er beliggende i et udsat
boligområde og derfor har vi særligt fokus på forældresamarbejde og
inklusion, da flere af vores børn har særlige behov. Vi arbejder ikke kun
med børn - vi arbejder med hele familien.

“Først og fremmest vil jeg gerne tale om pædagogernes
enestående professionalisme. Pædagogerne her er ikke kun
ansatte, de er mentorer og vejledere for vores børn i livets
udviklingsfaser. Deres dedikation og passion for udvikling ses
dagligt i mit barns fremskridt og lykke. Det er sjældent, at man



finder et så involveret og kompetent team, der sikrer tryghed og
nærvær for mit barn.” Citat fra Carinas mor

Det Blå Univers er for mange af disse familier ikke blot en institution, og vi
bliver ofte en del af familiernes netværk, og vi har en stærk relation til
forældrene, hvilken vi formår at skabe på trods af sprogbarrierer og
kulturkløft.

“Palma er som mange af de andre børn tosproget, Palma har spansk og
dansk, og vi kan virkelig mærke, at hun har en god udvikling sprogligt
såvel som på andre områder. Teamet på krabbestuen formår at lave en
masse spændende aktiviteter med børnene, som stimulerer dem på
forskellig vis, men fremfor alt så synes jeg at den omsorg, som jeg kan
mærke Palma får, og den måde jeg ser personalet takler børnene på, er
helt fantastisk og virkelig noget de skal roses for.” Citat fra Palmas mor

Alle vores aktiviteter planlægges med udgangspunkt i inkluderende
fællesskaber og zonen for nærmeste udvikling. Vi har en del børn, der er
overflyttet fra andre dagtilbud, hvor det aldrig er lykkedes for børn og
forældre at falde til. De falder hurtigt til her hos os, og bliver vi lukket ned,
vil denne stærke kultur dø. I bilag 4, har vi samlet en række beretninger
fra studerende, personale og forældre i Det Blå Univers, som underbygger
vores gode arbejde med fællesskaber. [4]

Det er ikke hensigtsmæssigt at foretage ændringer for børnene med så
kort varsel som et halvt år. Kommunen må have været opmærksom på
kapacitetsproblemet i længere tid, og har derfor haft rig mulighed for at
lave en blødere og mere hensigtsmæssig nedskalering. Rigtig mange
børn, som netop er startet eller skal til at starte i institution, skal nu
igennem flere unødvendige indkøringsforløb, som er stressende både for
børnene men også for forældrene.

b. Økonomi

Det er en relativt lille besparelse på blot 0,9 mio. kr. for en midlertidig
lukning. Det Blå Univers har høj kapacitet sammenlignet med de andre
lukningstruet institutioner i Brønshøj. Der vil dertil komme store
omkostninger ved at skulle reetablere hele institutionen (medarbejdere,
teams, ledere, klargøring af faciliteter). Denne udgift fremgår ingen steder
og vi stiller spørgsmålstegn ved, om en midlertidig lukning overhovedet er
en besparelse.



Den nuværende leder er en ildsjæl og har kæmpet for at få forbedret
institutionen. Det er lykkedes, på trods af den stand hun overtog
institutionen i. Der fremlægger gode tilsynsrapporter og institutionens ry er
ændret fra en "garantiplads-institution" til et sted hvor forældre vil have
deres børn helt fra vuggestuen til de er klar til skole. [4]

Hvis man lukker institution midlertidigt, vil den sunde og gode kultur
forsvinde og man kan ikke forvente blot at åbne en lige så velkørende
institution igen om nogle få år. [3]

c. Faglig kvalitet /udfordringer

Det Blå Univers har ikke siden 2022 været kategoriseret som en "Særlig
Indsats", hvilket er tydeligt i de efterfølgende tilsynsrapporter (2023-2024)
[7] der kun har konkluderet enten en "Justeret Indsats" eller
"Vedligeholdelse af Indsatsen". Det kommunale tilsyn har således selv
konkluderet, at fagligheden ikke halter i Det Blå Univers, hvilket yderligere
bliver bekræftet til ressourceforum, [8] og der er derfor tale om en faktuelt
forkert og dermed usaglig begrundelse.

2. Politiske vedtagne kriterier
a. Kapacitet - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det blå univers
b. Søgning - Ikke nævnt som udvalgskriterium for Det blå univers
c. Fysiske faciliteter

Det er korrekt at bygningen ikke er i god stand, dog har Københavns
Kommune ansvaret for vedligehold af bygningen, jf. [9] stk 2.3. Der er flere
gange tidligere blevet påpeget over for kommunen, at der burde gøres
noget, men uden reaktion. Det virker urimeligt, at Københavns Kommune
ikke har vedligeholdt hvad der var både ”muligt og forsvarligt” jf.
Købsaftalen, og at dette så går ud over børn, forældre og medarbejdere i
Det Blå Univers.

3. Andre kriterier som er nævnt
a. Svært at rekruttere personale

Alle institutioner i København (og Danmark), har svært ved at rekruttere
kvalificerede medarbejdere. Men denne påstand bunder igen i fortiden for
vores institution og det faktum at vores leder forgæves har forsøgt at råbe
kommunen op. Kommunen refererer til udsagn fra vores leder, men Det
Blå Univers bør ikke straffes for at have en leder der tør påtale generelle
problemer på tværs af institutioner.



Nu står Det Blå Univers i den situation at flere studerende som har været i
praktik i institutionen, ønsker at komme tilbage i fuldtidsstillinger efter endt
studie. Til sommer er der f.eks. 4 ansøgninger fra nyuddannede
pædagoger, som har særlig profil i ekstra udsatte børn – og dem er der en
hel del af i institutionen, samt området generelt.[10] Dette er tilmed en
profil københavn kommune aktivt efterspørger og forsøger at få de
studerende til at lave.[11]

En midlertidig lukning af Det Blå Univers, vil være baseret på faktuelle fejl, løftebrud og
ramme en stor gruppe mennesker meget hårdt. Vi håber at dette høringssvar får jer til at
skifte mening. Såfremt I beslutter at lukke os på trods af dette, vil vi forfølge sagen både
politiske og juridiske for at redde vores institution.

Med Venlig Hilsen

Forældrebestyrelse i Det Blå Univers

Helene Martine Steffensen
Gustav Stæhr Hassager
Julie Frøkjær
Salma Barkani
Trine Jørgensen

Referencer og Bilag

[1] Bilag Psykiater udtalelse
[2] https://recruitshop.com.au/blog/2017/05/01/long-take-employee-fully-productive/
[3] https://propelnow.co/how-long-does-it-take-to-change-a-culture/
[4] Bilag Udtalelser fra ansatte og forældre
[5] Bilag - Husum Asylforening - Jubilæumsskrift 1986
[6] Bilag Pædagogisk læreplan
[7] Bilag Tilsynsrapport
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Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedska-
lering af dagtilbud i Københavns Kommune 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens forslag om nedska-

lering af dagtilbud i København. 

 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt er faldende i Københavns 

kommune, og at det er baggrunden for forvaltningens forslag om en 

bred nedskalering af dagtilbud. Oplysningerne, som vi har modtaget fra 

forvaltningen, viser imidlertid, at børnetallet vil være stagnerende i 

Brønshøj-Husum frem mod 2028. På den baggrund har vi svært ved at 

forstå behovet for så voldsom en nedskalering - på ca. 40% i Brønshøj 

kvarter og ca. 10% i Husum kvarter - især efter den besluttede nedskale-

ring i Bellahøj kvarter. Både Brønshøj og Husum kvarterer havde i marts 

en kapacitetsudnyttelse tæt på 100% på tværs af institutioner. 

 

Vi ønsker mulighed for dagtilbud nær hjemmet 

Det er vigtigt for os, at der er god mulighed for institutionspladser nær 

hjemmet, også for folk nær kommunegrænsen. At børnehavebørn har 

mulighed for at transportere sig til/fra institutionen ved egen kraft (cy-

kel, løbecykel, gang sammen med en voksen) giver gode muligheder 

for at holde biltrafikken i København nede.  

 

I udkastet til Kommuneplan 2024, som netop nu er i intern høring, be-

skrives København som "en 15-minutters by, hvor de fysiske rammer for 

hverdagslivet skaber de bedste forudsætninger for, at daglige gøre-

mål, som fx arbejde, indkøb, uddannelse, kultur- og fritidsaktiviteter og 

sundhedsfaciliteter, ikke er mere end et kvarter væk med cykel, gang el-

ler offentlig transport.” Dette bør også gøre sig gældende på daginsti-

tutionsområdet. 

 

Kvalitet bør være det vigtigste kriterium 

Vi anbefaler at prioritere kvalitet over økonomi i udvælgelsen af eventu-

elle institutioner til lukning.  

 

Kvalitet indebærer for os: 
⚫ tilsynsrapporter 

30. maj 2024 

Sagsnr. 

2024-0176038 

 

Dokumentnr.  

2024-0176038-9 

 

Sagsbehandler 

Marie Holm-Andersen 

 

Sekretariatet for Brønshøj-

Husum Lokaludvalg 

 

Kobbelvænget 65 

2700 Brønshøj  

 

EAN nummer 

5798009800404 

 

www.2700lokaludvalg.dk 

 



 

Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg: Nedskalering 

af dagtilbud i Københavns Kommune 2/4 

 

 

 

⚫ forældretilfredshedsundersøgelser 
⚫ uddannelsesandel af personalet 
⚫ fastholdelse af personale 
⚫ høj diversitet i medarbejdergruppen 

 

Vi kan se, at rigtig mange udflytterinstitutioner og -afdelinger på tværs 

af kommunen er en del af besparelsesforslaget. Vi synes, det er en rigtig 

dårlig idé specifikt at gå efter en meget populær børnehaveform, især 

når der er tale om institutioner, der ikke har kvalitetsproblemer. Vi øn-

sker diversitet i kommunens dagtilbudsformer, og har stor forståelse 

for, at nogle forældre specifikt vælger udflytterinstitutioner. Nogle for-

ældre ønsker at give deres børn mulighed for mere udeliv eller oplever 

mindre sygefravær hos deres børn, hvilket medfører færre barn-syg 

dage for forældrene. 

 

Vi mener fortsat, at det er forkert at bruge lav søgning som argument 

for lukning af rene udflytterinstitutioner, når man tager de kendte tekni-

ske udfordringer med opskrivningssiden dinplads.dk  i betragtning. 

Begge rene udflytterinstitutioner i Brønshøj-Husum (Vindsuset og 

Nordtoftegaard) har et børnetal, der cirka svarer til normeringen. 

 

I det hele taget er vi skeptiske over for at bruge lav søgning som udvæl-

gelseskriterie.  Søgning - målt som ventelistens længde i forhold til in-

stitutionens kapacitet – er for os at se mere et mål for institutionens po-

pularitet end kvalitet. 

 

Udviklingen i Tingbjerg 

Vi kan se, at der er et politisk ønske om at friholde Tingbjerg fra nedska-

leringer af institutioner grundet den igangværende byudvikling, men vi 

synes ikke man skal nedskalere ekstra i resten af Brønshøj-Husum i ste-

det. 

 

Vi er imod de foreslåede lukninger 

Vi har været i dialog med pædagogisk leder i institutionen Haven 

(Klynge B, Brønshøj/Vanløse) og forældrebestyrelsen i klyngen og bak-

ker op om Klynge Bs eget forslag til effektiviseringer og sammenlæg-

ninger frem for lukninger. I Klynge B står tre ud af syv institutioner til 

lukning, hvilket vi finder voldsomt. 

 

Dialog med forældrebestyrelsen i Det Blå Univers og forældrerådet i Ha-

ven har gjort os opmærksomme på den positive udvikling, som instituti-

onerne er i, og vi håber, at Haven og Det Blå Univers får mulighed for at 

forsætte den gode udvikling. 
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Vi henviser i øvrigt til vores høringssvar vedr. den tidligere foreslåede 

lukning af Nordtoftegaard, hvor vi udtrykker vores modstand mod den 

foreslåede lukning.  

 

Vi er således imod de foreslåede lukninger.  

 

Københavnerinddragelse  

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har i forbindelse med denne høring kontaktet ledere samt 

forældreråd og -bestyrelser i de berørte institutioner med opfordring til 

at fremsende eventuelle kommentarer til høringen forud for lokaludval-

gets drøftelse af høringen.  

 

Vi har modtaget kommentarer fra forældrebestyrelsen i Klynge B Brøns-

høj/Vanløse, på vegne af Vindsuset, Haven og Børnehuset Håbets Allé, 

forældrerådet i Haven, bestyrelsen i Nordtoftegaard samt fra bestyrel-

sen i Det Blå Univers. Disse kommentarer er blevet taget i betragtning i 

forbindelse med udarbejdelsen af dette høringssvar. Desuden har tidli-

gere dialog med bestyrelse og leder i Nordtoftegaard og vores hørings-

svar vedr. det tidligere forslag om lukning af børnehaven i indgået i vo-

res drøftelser. 

 

De skriftlige kommentarer og høringssvar, som vi har modtaget fra de 

lokale institutioner, er medsendt som bilag til vores høringssvar sam-

men med vores eget høringssvar vedr. det tidligere forslag om lukning 

af børnehaven Nordtoftegaard.  

 

 

Sådan har vi behandlet høringen 

Brønshøj-Husum Lokaludvalgs fagudvalg, Børne-, Unge-, Fritids- og Id-

rætsudvalget, har haft dialog med Børnehaven Nordtoftegaard på fag-

udvalgmøde den 8. april. Samme fagudvalg drøftede høringen på et 

møde den 13. maj og har på baggrund af drøftelsen samt input fra de 

berørte institutioner (se redegørelse ovenfor) skrevet udkast til hø-

ringssvar. Høringssvaret er kvalificeret på lokaludvalgets forretningsud-

valg den 21. maj og drøftet og vedtaget af Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

den 30. maj. Her deltog repræsentanter fra forældrerådet i Haven, be-

styrelsen for Nordtoftegaard samt bestyrelsen for Det Blå Univers under 

”tilhørernes punkt”. 

 

På vegne af Brønshøj-Husum Lokaludvalg  

 

Christoffer Rosenkrands, forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 
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Jens Kristian Jensen, forperson for Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsud-

valget under Brønshøj-Husum Lokaludvalg  
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Fra: Marie Markwardt <marie.markwardt@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 21:53
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar ang Nordtoftegaard

l re e vedkommende, 
 
Jeg skriver, da jeg kan forstå, at der er planer om at lukke børnehaven Nordto egaard. Min yngste da er er skrevet 
på venteliste, da denne er een af de eneste skovbørnehaver i vores område, som ikke står l at blive lukket, og vi har 
vægtet størrelse og fællesskab højt i vores prioritering af valg af børnehave. Jeg håber virkelig, at I vil genoverveje 
beslutningen og give byens børn mulighed for at komme ud og opleve nærhed samt fællesskab i naturomgivelser.  
 
Vh, 
Marie Markwardt og Edda 



1

Fra: Marie Stub Bager <bag@kl.dk>
Sendt: 2. juni 2024 19:55
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar fra Marie og Kristian forældre til barn i Nordtoftegaard 

børnehave
Vedhæftede filer: Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 

(MarieogKristian).pdf

Til medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation, 
 
Vedhæftet er høringssvar vedr. indstillingen af Udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 
 
Mvh. Marie Stub Bager og Kristian Bager Jacobsen, forældre til tidligere barn og nuværende barn i Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave 



Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 
København, 2.juni 2024 
 
Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Kommune, 
 
Vi skriver dette brev til jer, da vi med stor bekymring har læst Københavns Kommunes oplæg om at 
lukke Nordtoftegaard Udflytterbørnehave – igen! Det er ikke mange uger siden, at vi sidst måtte 
skrive et høringssvar. Vores kamp for at vise, at vi har en af de bedste børnehaver i København 
lykkedes, og lettelsen kunne brede sig blandt os familier såvel som hos personalet – for en kort 
stund. 
 
Ganske kort efter kunne vi læse i Politiken, at Nordtoftegaard igen er lukningstruet. Det gør os ked 
af det, frustreret og vrede at vores dygtige og engageret personale nu igen skal stå i så usikker og 
utryg en situation. Og vi forældre og vores børn ligeså. Og blot for at kunne se ind i en proces, der 
er belagt med flere fejl og som er utrolig ugennemsigtig. Eksempler herpå er: 
 

• Vores 43 høringssvar blev aldrig fremsendt til politikerne 
• Man undlod at fortælle, at der var langt flere lukninger under opsejling, og sørgede ikke for at 

informere de involverede parter, inden man offentliggjorde denne informationen 
• Data der ligger til grund for udvælgelsen af Nordtoftegaard er fejlbehæftet og mangelfuldt: 

Søgetallet er ikke retvisende grundet fejl i systemet og transport indgår nu som kriterie – dog 
udelades det at fortælle, at disse er steget markant efter hjemtagning og et kommunalt 
udbud 

• Reel politisk drøftelse af, om man ønsker udflytterbørnehaver, der kører ud i naturen – man 
skylder borgerne at være ærlige om hvad de politiske hensigter reelt er 

 
En af Københavns bedste børnehaver 
 
I kan som politikere være stolte af Nordtoftegaard – det er en af de bedste børnehaver i 
Københavns Kommune! Det oplever vi hver dag, når vi henter og aflevere vores børn, når vi 
deltager i de sociale arrangementer der er, når en temauge skydes i gang i Mosehuset, med 
udklædte pædagoger i astronauttøj, rummusik, en dertil skrevet sang om rummet og adgangskort til 
alle ’NASA’-børn, så de kan komme med rumbussen, eller når ’særlige’ begivenheder fejres som 
kroning af en ny konge, talentfest, superheltefest, snittebevis, cykelkørekort eller oprykningsfest…  
 
Når man sammenligner med andre børnehaver, kan man også se, at Nordtoftegaard er i top.  
 

• Højeste kvalitet for børnene : Børnehaven har højeste status på alle parametre i det 
kommunale tilsyn – sammen med 35 pct. andre institutioner i Københavns Kommune. De 
resterende 65 pct. har dårlige tilsyn: Kvalitetsrapport 2023 side 15 

• Høj andel uddannet personale : 75 % af personalet er uddannede pædagoger. Det er det 
højeste i Brønshøj-Husum og i top-5 i hele kommunen.  

• Høj forældretilfredshed : Denne er i top-5 blandt alle 375 børnehaver i hele Københavns 
Kommune.  

• Pædagogerne trives og er meget tilfredse med deres j ob.  På en skala fra 1-7 får 
Nordtoftegaard 6,5 i trivsel og motivation, hvilket er højere end både kommunegennemsnittet 
og området Brønshøj-Husum.  

• Der er en høj diversitet blandt personalet . Personalesammensætningen afspejler 
mangfoldigheden i samfundet hvad angår bl.a. køn, etnicitet og alder.  Det gælder, at der 
bl.a. er en relativ høj andel af mandlige pædagoger, og der er både ældre og yngre 
medarbejdere med forskellige kompetencer 



Nordtoftegaard er en velfungerende børnehave med høj pædagogisk kvalitet og ø k o n o m i s k 
overskud. Her bliver vores børn set, og får den omsorg og læring der skal til, for at de udvikler s i g 
og kan begå sig i det videre liv - i fuld overensstemmelse med Børne- og U n g d o m s u d v a l g e t s 
strategi "Vores børn". Børnehaven tilbyder vores børn unikke faciliteter og har et d e d i k e r e t 
personale - jeg vil fristes til at kalde dem ildsjæle! De deltager aktivt i børnenes udvikling og s k a b e r 
et trygt og støttende læringsmiljø - hvilket fremgår af tilsynsrapporterne. På gården har vores b ø rn 
adgang til natur, værksteder, fantastiske udearealer, udekøkken og bål mv., der giver b ø rn e n e 
mulighed for plads og rum til at kunne udfolde sig og lære i et inspirerende miljø, og som bidrager t i l 
børns alsidige udvikling. Det giver desuden også mere ressourcesvage familier muligheden for, a t 
deres børn kommer ud i n a t u r e n . 

Vi mener, at I i Børne- og Ungdomsudvalget begår en stor fejl hvis I lukker Nordtoftegaard. Vi er k l a r 
over, at I som politikere i Københavns Kommune står med en svær opgave med at få budgettet f o r 
2025 og frem til at gå op, og her kan kapacitetstilpasninger være nødvendige, når børnetallet e r 
faldende i en periode. Midlertidig lukning af Nordtoftegaard er dog ikke en mulighed. Hvis m a n 
lukker børnehaven nu, så forsvinder det dygtige personale, den kultur, værdier og de traditioner d e r 
er opbygget over 20 år, og som er helt u n i k k e . 

Vi vil derfor appellere til, at zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBAkvalitet indgår som et parameter for, hvilke institutioner der s k a l 
lukke. Man kunne evt. lægge tilsyn, pædagogandel og/eller forældretilfredshed til grund. Det, m e n e r 
vi, vil være det bedste for børnene i k o m m u n e n . 

Blot her endnu et par eksempel på den dedikation de fantastiske pædagoger u d v i s e r : 
Seneste fest var en Bondegårdsfest, hvor børnene tog en bondegårdsbamse med. Her dansede d e 
til vilde kaniner og så dukkede dyrlægen op. Når storegruppen stopper, er det med scene, m e d a l j e r , 
kram og k æ r li g h e d . 

Med venlig h i l s e n , 

Marie Bager Stub og Kristian Bager S t u b 
Forældre til Gerda (tidligere barn) og Kaya (nuværende barn) på N o r d t o ft e g a a r d 

Lidt flere billeder fra t u r e n 

Kære f o r æ l d r e . 

Tirsdag d.30.april holder vi afslutning fo r 
S t o r eg r u p p e n . 
               
På gården holder vi afslutning sammen med b ø rn e n e . 
Vi sætter en scene op, der vil være taler o g 
Storegruppens børn får overrakt medalje og d e r e s 
afskedsplante. Storegruppens børn medbringer n og e t 
lækkert, som de deler ud og børnene får sagt g o d t 
farvel til h i n a n d e n . 

Efterfølgende holder vi et lille arrangement f o r 
forældre og børn mosehuset, med kaffe og kage k l 
15.30, hvor alle kan få sagt farvel til h i n a n d e n zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA

I 
d i r e kt e 

Kære fo r æ l d r e . 
Vi havde en skøn dag på g å r d e n . 
Her fik vi fint besøg af dyrelægen, som u nd e r s ø gt e 
mange af børnenes dy r . 
Derefter fortalte børnene om hvilket bondegårds d y i 
de havde med og hvad de hed. Så dansede vi til d e 
vilde kaniner og mange andre gode sange. De r e ft e r 
spiste vi popkorn og drak s a f t. 

Vi spiste vores frokost udenfor i det gode v e j r . 
Christian såede kartofler i potter sammen med en de • 
bø rn. 

Morgenmad Ristet rugbrød med s m ø r 

Eftermiddagsmad: Rugbrød med B a na n 

God weekend til jeg a ll e 
Dbh P e r s o n a l e 

Så det tid til MGP f e s t. 
En af årets bedste fester kommer fr e d a g 
den 1 marts i N o r d t o ft e g å r d . 
Vi får besøg af musikprofessern som v e d 
alt om M G P . 
Hans hjerne er halvt computer og h a l v 
hjerne. Han ved alt om mgp., så han k a n 
svare på alle spørgsmål fra b ø r n e n e . 
Samtidig kommer en af ramasjangs m e s t 
populære værter fedtet Fin fra Fakse. U d 
over at være den ideelle vært vil han o g s å 
optræde med sit verdenshit F l æs k e s t e g , 
sovs og kartofler . 
Der vil være popcorn og saftevand og m a n 
har mulighed for at synge et n u m m e r 
sammen med nogle kammerater på v o r e s 
m u s i k a n l æ g . 
Man må gerne komme i MGP tøj hvis m a n 
har l y s t. 

Søn. 10. zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBAmar. 2024, kl. 1 6 : 0 4 
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Fra: Borgmesteren for BUF
Sendt: 3. juni 2024 16:10
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: VS: [EKSTERN] OBS: Flere fejl i nedskaleringsprocessen omkring Nordtoftegaard 

Udflytterbørnehave!!!

T.O. 
 

Fra: Marie Stub Bager <bag@kl.dk> 
Sendt: Friday, May 17, 2024 12:42:24 PM 
Til: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen) <Jakob Naesager@kk.dk>; Mathilde Schøneberg Kastbjerg 
(Borgerrepræsentationen) <Mathilde Kastbjerg@kk.dk> 
Cc: katrinevacher@gmail.com <katrinevacher@gmail.com>; p.kaempe@gmail.com <p.kaempe@gmail.com> 
Emne: [EKSTERN] OBS: Flere fejl i nedskaleringsprocessen omkring Nordtoftegaard Udflytterbørnehave!!!  
  
Kære Jakob og Mathilde, 
  
Jeg skriver til jer, da vi er meget bekymrede og chokeret over at erfare, at vores 43 hørringsvar ikke fremlagt for jer 
politikere, da vi kæmpede for at bevare vores fantastiske børnehave – en kamp der lykkedes – kortvarigt.  
  
Vi har til fulde forståelse for, hvilken meget svær situation I står i som politikere. Først at skulle lukke en række 
institutioner, og nu igen skal lukke rigtig rigtig mange! Vi tænker ikke, at det er derfor I er gået ind i politik. 
  
Situationen er dog også meget svær for os som forældre, for vores fantastiske personale og dygtige leder. Vores 
forældregruppe og personale lagde et kæmpe engagement og brugte mange ressourcer på vores hørringsproces 
frem mod jeres møde 24. april. i Børne – og Ungdomsudvalget.  
  
Det arbejde kan vi nu konstatere, blot er blevet ignoreret, da vores 43 svar (og klart klart største andel svar) aldrig 
kom frem, og vi nu igen befinder os i en nedskalerings- og høringsproces.  
  
Det er utrolig hårdt og svært og frustrerende, at vi som forældre og ikke mindst personalet igen skal stå i en sådan 
situation med den KÆMPE utryghed og usikkerhed det skaber. Dygtigt og engageret personale, som nu igen skal stå i 
så usikker og utryg en situation. Og blot for at kunne se ind i en proces, der er belagt med flere fejl… 
  

 Manglende høringssvar: Vores 43 høringssvar er aldrig sendt til jer politikere, der træffer beslutningerne. Vi 
kan ikke lade være med at tænke på,  hvordan det kan have påvirket processen, og at vi igen står på en 
’lukke’liste, at I ikke har haft mulighed for at se den store forældreopbakning og sammenhold som er. 

 Søgning: Vi er udvalgt på et søgetal, som vi ikke anerkender. Der er fejl i systemet hvor børnene skrives op, 
og hvor vi slet ikke fremkommer (en fejl anerkendt af forvaltningen) og alligevel er vi udvalgt på dette 
kriterie.  I EB’s artikel i går udtaler netop du Jakob, at Nordtoftegaard fortsat er udvalgt pba. søgningen, 
hvilket vi ikke helt forstår: Faldende børnetal: Vil lukke en af byens bedste børnehaver – Ekstra Bladet 

 Manglende gennemsigtighed i data: Vi har oveni haft svært ved at kende billedet af, at der kan lukkes først 
100 pladser ved Brønshøj og Bellahøj, og nu er der lagt op til yderligere 13,5 børnegruppe – svarende til ca. 
230 børn mere. I de prognoser vi har modtaget fra forvaltningen for området Brønshøj-Husum, ser 
børnetallet ret stabilt ud – det falder med 11 børn frem mod 2028 – eller 0 pct!  
Det undrer os derfor at man vil lukke så mange pladser i vores område. Vi frygter igen, at der kan være sket 
fejl, hvor man dels lukker alt for mange pladser, samtidig med at man ikke har overvejet hvordan 330 børn 
skal omplaceres i et Brønshøj/Husum – et område hvor der-  udover i Tingberg-  ikke er meget ledig 
kapacitet pt.  
  
Vores estimat af kapacitet: 
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Område Pladser/ledige pladser Antal pladser der lukkes 
Brønshøj 353/3 138 
Husum 473/4 50 
Husum Nord 201/38 4 
Tingbjerg 241/62 0 
Bellahøj 241/42 100 

  
Bemærk: Egne beregninger ud fra tilgængeligt data, men forvaltningen men kunne lave et præcist overblik. 
  
Vi vil generelt opfordrer til, at man lukker/nedskalerer institutioner og nedbringer kapacitet i de områder hvor der 
allerede er markant ledig kapacitet. Vi forundres over, at der lukkes 4 institutioner i Brønshøj – et område med 
meget lidt ledig kapacitet, og hvor man i forvejen i Bellahøj allerede har besluttet at lukke 100 pladser.  
  
Tag fat i os! 
Hvis I har brug for at få uddybet nogle af de data og oplysninger, som vi fremhæver i mailen, så står vi eller andre 
relevante repræsentanter fra børnehaven til rådighed både på mail, via telefon eller til et møde. 
  
Katrine Vacher (forperson for forældrebestyrelsen) (tlf. 28356100) 
Marie Stub Bager (forældre) (Tlf. 20 31 83 87)  
Per Kæmpe (forældre) (Tlf. 51 26 16 56) 
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Fra: mortenborberg@gmail.com
Sendt: 2. juni 2024 22:49
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen); Gorm Gunnarsen 

(Borgerrepræsentationen); Katrine Hassenkam Zoref (Borgerrepræsentationen); 
Knud Holt Nielsen (Borgerrepræsentationen); Andreas Keil 
(Borgerrepræsentationen); Sofie Seidenfaden (Borgerrepræsentationen); Mathilde 
Schøneberg Kastbjerg (Borgerrepræsentationen); Klaus Mygind 
(Borgerrepræsentationen); Rasmus Rune Steenberger (Borgerrepræsentationen); 
Cille Hald Egholm (Borgerrepræsentationen); Emil Sloth Andersen 
(Borgerrepræsentationen)

Emne: [EKSTERN] Høringssvar angående lukning af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard

 
 
Morten Borberg Jensen 
Enemærket 8 

2400 København NV 

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget 
Som forælder til en dreng og en pige på Nordtoftegaard kom det som et chok for mig, at man to uger efter at have 
“overlevet” en lukning, kunne læse i diverse medier at Nordtoftegaard igen var indstillet til lukning. Vi flyttede vores 
pige fra en institution i nærområdet, der var præget af personale-problemer, hvor det oftest var ufaglærte unge, der 
tog imod børnene. Hos Nordtoftegaard kom vi ned til en institution, hvor personalegruppen udstråler ro, omsorg og 
skaber et helt igennem fantastisk børneliv i rammer der indbyder til leg, læring og opdagelse. 

I Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard lægges der vægt på et lavt antal 
søgninger på institutionen hos pladsanvisningen. Vi havde utallige problemer med at finde institutionen, da vi skulle 
flytte vores datter. På pladsanvisningens hjemmeside var det således ikke muligt at finde Nordtoftegaard. Vi ringede 
herefter til pladsanvisningen, hvor vi fik at vide, at der ingen ledige pladser var i Nordtoftegaard, hvilket ikke var 
tilfældet. Det var først efter en ihærdig indsats og mange opkald, at vi fik vores datter opskrevet til 
Nordtoftegaard. Det lave antal søgninger for Nordtoftegaard hos pladsanvisningen skyldes således en fejl på 
pladsanvisningens hjemmeside. 
  
I disse tider hører man om mangel på pædagoger og på pædagoger der går ned med stress, dette er langt fra 
tilfældet på Nordtoftegaard. Nordtoftegaard er drevet af engagerede voksne, som brænder for deres 
arbejde. Personalegruppen har været stabil gennem en årrække og trivslen er høj. Dette smitter i høj grad af på 
børnene, som hver dag bliver mødt af et personale med overskud, tid til at møde børnene samt en ihærdighed for at 
lave lærende og sjove arrangementer for børnene. Her kan nævnes; rumprojekt, bondegårdsuge, påske- og 
julefrokost for børnene, MGP sang-konkurrence samt meget andet. 
Det der gør Nordtoftegaard til en helt særlig børnehave er samspillet mellem personalegruppen og deres evne til 
at bruge de fantastiske rammer og faciliteter, som børnehaven tilbyder. Børnene er med til at forberede mad 
udenfor i udekøkkenet eller over bålet, de lærer at klatre i træer og udforske naturen, der er adgang til stor 
legeplads, grønne træer samt et tilstødende stort ude-areal. Alt dette fordrer naturpædagogik og giver plads og 
rum at udfolde sig på, og børnene møder ikke samme begrænsninger og støj som i institutioner, der tilhører 
brokvartererne. 

At komme ud i naturen og opleve disse fantastiske rammer kræver transport, og netop transport er en stor 
økonomisk post for Nordtoftegaard. De høje udgifter er også fremhævet som begrundelse for lukning af 
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Nordtoftegaard. Men netop transportudgifter er steget væsentligt det seneste år, og det skyldes udelukkende 
kommunens valg af udbyder af transport. At man forhandler en dyr transportaftale på plads og så derefter 
begrunder lukning af udflytterbørnehaver på baggrund af det, forekommer mig fuldkomment uforståeligt - 
specielt set i lyset af, at man sidste år sikrede sig flertal om at netop transport ikke måtte lægges til grund for 
lukning. 

At kigge på økonomien så snæversynet som at man sparer x antal kroner ved lukninger er at skubbe 
problemerne/omkostningerne videre. Som Grethe Kragh-Müller, lektor i pædagogisk psykologi ved Danmarks 
Institut for Pædagogik og Uddannelse, udtaler: “vi ved fra forskningen, at når vi investerer i god kvalitet i børnenes 
tidlige opvækst, så betaler det sig mange, mange gange igen i sidste ende - også økonomisk” (citat: ekstrabladet.dk, 
16. maj 2024). Nordtoftegaard er i top 5 over alle børnehaver i København på forældretilfredshed og ligeså på 
andelen af uddannet personale. At man overvejer at lukke en børnehave som scorer så højt på alle parametre 
bevidner om helt skæve prioriteringer. For at citere Grethe Kragh-Müller igen “… det er så tydeligt, at det er helt 
forkert, det man har gang i, og det ved Københavns Kommune udmærket godt” (citat: ekstrabladet.dk, 16.maj 2024). 

Jeg kan forstå problematikken om overkapacitet i lokalområdet. Men en tilpasning af dette må aldrig ske på 
bekostning af en dårligere trivsel blandt områdets børn. I skriver på jeres hjemmeside ”Alle børn skal kunne udleve 
deres drømme. Det er den vision, vi arbejder for i Børne- og Ungdomsforvaltningen”. Dette er drømme som børnene 
på Nordtoftegaard udlever hver dag. Nordtoftegaard tilbyder en veldrevet institution, med engageret personale og 
fantastiske rammer for børnene. Nordtoftegaard er et samlingspunkt for lokalsamfundet, og hvis man som 
kommune fortsat vil være attraktive for børnefamilier i årene fremad, så er institutioner som Nordtoftegaard 
essentielle at holde fast i. 

Derfor anmoder jeg om, at man tager ovenstående med i jeres indstilling, og at det fortsat i årene fremad vil være 
muligt for områdets børn at udleve deres drømme på Nordtoftegaard. 

Med venlig hilsen 
Morten Borberg Jensen 
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Morten Borberg Jensen 
Enemærket 8 

2400 København NV 

Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget 
Som forælder til en dreng og en pige på Nordtoftegaard kom det som et chok for mig, at man to uger efter at have 
“overlevet” en lukning, kunne læse i diverse medier at Nordtoftegaard igen var indstillet til lukning. Vi flyttede vores 
pige fra en institution i nærområdet, der var præget af personale-problemer, hvor det oftest var ufaglærte unge, der 
tog imod børnene. Hos Nordtoftegaard kom vi ned til en institution, hvor personalegruppen udstråler ro, omsorg og 
skaber et helt igennem fantastisk børneliv i rammer der indbyder til leg, læring og opdagelse. 

I Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard lægges der vægt på et lavt antal 
søgninger på institutionen hos pladsanvisningen. Vi havde utallige problemer med at finde institutionen, da vi skulle 
flytte vores datter. På pladsanvisningens hjemmeside var det således ikke muligt at finde Nordtoftegaard. Vi ringede 
herefter til pladsanvisningen, hvor vi fik at vide, at der ingen ledige pladser var i Nordtoftegaard, hvilket ikke var 
tilfældet. Det var først efter en ihærdig indsats og mange opkald, at vi fik vores datter opskrevet til 
Nordtoftegaard. Det lave antal søgninger for Nordtoftegaard hos pladsanvisningen skyldes således en fejl på 
pladsanvisningens hjemmeside. 
  
I disse tider hører man om mangel på pædagoger og på pædagoger der går ned med stress, dette er langt fra 
tilfældet på Nordtoftegaard. Nordtoftegaard er drevet af engagerede voksne, som brænder for deres 
arbejde. Personalegruppen har været stabil gennem en årrække og trivslen er høj. Dette smitter i høj grad af på 
børnene, som hver dag bliver mødt af et personale med overskud, tid til at møde børnene samt en ihærdighed for at 
lave lærende og sjove arrangementer for børnene. Her kan nævnes; rumprojekt, bondegårdsuge, påske- og 
julefrokost for børnene, MGP sang-konkurrence samt meget andet. 
Det der gør Nordtoftegaard til en helt særlig børnehave er samspillet mellem personalegruppen og deres evne til 
at bruge de fantastiske rammer og faciliteter, som børnehaven tilbyder. Børnene er med til at forberede mad 
udenfor i udekøkkenet eller over bålet, de lærer at klatre i træer og udforske naturen, der er adgang til stor 
legeplads, grønne træer samt et tilstødende stort ude-areal. Alt dette fordrer naturpædagogik og giver plads og 
rum at udfolde sig på, og børnene møder ikke samme begrænsninger og støj som i institutioner, der tilhører 
brokvartererne. 

At komme ud i naturen og opleve disse fantastiske rammer kræver transport, og netop transport er en stor 
økonomisk post for Nordtoftegaard. De høje udgifter er også fremhævet som begrundelse for lukning af 
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Nordtoftegaard. Men netop transportudgifter er steget væsentligt det seneste år, og det skyldes udelukkende 
kommunens valg af udbyder af transport. At man forhandler en dyr transportaftale på plads og så derefter 
begrunder lukning af udflytterbørnehaver på baggrund af det, forekommer mig fuldkomment uforståeligt - 
specielt set i lyset af, at man sidste år sikrede sig flertal om at netop transport ikke måtte lægges til grund for 
lukning. 

At kigge på økonomien så snæversynet som at man sparer x antal kroner ved lukninger er at skubbe 
problemerne/omkostningerne videre. Som Grethe Kragh-Müller, lektor i pædagogisk psykologi ved Danmarks 
Institut for Pædagogik og Uddannelse, udtaler: “vi ved fra forskningen, at når vi investerer i god kvalitet i børnenes 
tidlige opvækst, så betaler det sig mange, mange gange igen i sidste ende - også økonomisk” (citat: ekstrabladet.dk, 
16. maj 2024). Nordtoftegaard er i top 5 over alle børnehaver i København på forældretilfredshed og ligeså på 
andelen af uddannet personale. At man overvejer at lukke en børnehave som scorer så højt på alle parametre 
bevidner om helt skæve prioriteringer. For at citere Grethe Kragh-Müller igen “… det er så tydeligt, at det er helt 
forkert, det man har gang i, og det ved Københavns Kommune udmærket godt” (citat: ekstrabladet.dk, 16.maj 2024). 

Jeg kan forstå problematikken om overkapacitet i lokalområdet. Men en tilpasning af dette må aldrig ske på 
bekostning af en dårligere trivsel blandt områdets børn. I skriver på jeres hjemmeside ”Alle børn skal kunne udleve 
deres drømme. Det er den vision, vi arbejder for i Børne- og Ungdomsforvaltningen”. Dette er drømme som børnene 
på Nordtoftegaard udlever hver dag. Nordtoftegaard tilbyder en veldrevet institution, med engageret personale og 
fantastiske rammer for børnene. Nordtoftegaard er et samlingspunkt for lokalsamfundet, og hvis man som 
kommune fortsat vil være attraktive for børnefamilier i årene fremad, så er institutioner som Nordtoftegaard 
essentielle at holde fast i. 

Derfor anmoder jeg om, at man tager ovenstående med i jeres indstilling, og at det fortsat i årene fremad vil være 
muligt for områdets børn at udleve deres drømme på Nordtoftegaard. 

Med venlig hilsen 
Morten Borberg Jensen 
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Fra: Morten Nyegaard <morten.nyegaard@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 20:17
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til 

lukning
Vedhæftede filer: Høringssvar vedr Nordtoftegaard.pdf

Kære Emil Brødsgaard, 

Find vedhæftet høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning. 

Ræk endelige ud, hvis I har nogle spørgsmål.  

Med venlig hilsen 

Morten Nyegaard og Mette Høst 

Borrebyvej 56, 2700 

2244 9436 



Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  

 

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

 

Vi er som forældre til en datter i Nordtoftegaard i chok over at erfare, at Københavns 5. bedste 

børnehave – målt på brugertilfredshed – indstilles til lukning. Vi brugte inden vores datters 

børnehavestart lang tid på at researche og besøge børnehaver i området, og intet andet sted kom med 

fuldstændigt uforbeholdne anbefalinger fra andre forældre og vuggestuepædagoger. Intet sted kunne 

eller kan måle sig med det tilbud, der findes på Nordtoftegaard.  

 

Mens andre børnehaver kæmper med rekruttering af pædagoger, kan Nordtoftegaard mønstre en 

fuldstændig fantastisk dedikeret og stabil medarbejdergruppe, hvor forholdet mellem pædagoger og 

medhjælper er 5 til 2 eksklusiv den pædagogisk uddannede leder. Pædagoger med en høj faglighed og 

et sjældent overskud i hverdagen til både at skabe tryghed og fantastiske, eventyrlige og lærerige 

oplevelser i børnehøjde. Vores datter synger med på de hjemmeskrevne sange til rum- eller 

middelaldertemaet og fortæller ivrigt om den nye rugekasse og de små kyllinger, der snart klækker ud af 

æggene. Hun oplever stoltheden af at være en del af et børnesammenhold og et sted, der er 

gennemsyret af både traditioner og med rum til spontane idéer. Samtidig nyder hun de udendørs 

rammer med plads til mad over bål, træklatring, kælkning og dyrkning af egne grøntsager. Muligheder 

so  ikke fi des i e  al i delig ”bybør ehave”. Det gælder også ture ud af huset, som med 

Nordtoftegaards to baser både tager udgangspunkt i byens kulturtilbud, men også den lokale 

bondegård, strand eller skov med inddragelse af naturvejledere. Vores datter bliver hver eneste dag 

oplevelser og erfaringer rigere, som vil følge og forme hende. Et sted som Nordtoftegaard tager mange 

år at opbygge, og det er netop børnehavens historie og stabile medarbejdergruppe, der er med til at 

sikre, at energien kan bruges, hvor den skal - nemlig på børnene – og ikke på at få rammer, samarbejde 

eller planer til at fungere. Derfor virker idée  o  ” idlertidige luk i ger” også helt frakoblet 

virkeligheden, hvor man ikke bare kan åbne og lukke dørene, som en staldbygning til kvæg. Alt, hvad der 

er opbygget over årene, vil gå tabt, og de dygtige pædagoger vil finde jobs i andre kommuner tættere på 

deres bopæl. Samtidig må man spørge sig selv, om man fortsat kan være et attraktivt sted at bosætte sig 

for børnefamilier, hvis man i så høj grad svækker kvaliteten af kommunens dagsinstitutioner og fjerner 

muligheden for at vælge udflytterbørnehaver til. 

 

Det er ligeledes uforståeligt, at man har besluttet at indstille institutionerne på baggrund af søgning 

frem for alene at kigge på kvalitet. I Nordtoftegaards tilfælde afspejler søgningen på ingen måde, hvor 

attraktiv børnehaven faktisk er, og den forholdsvis lave søgning skyldes – som Nordtoftegaard også i 

flere omgange har gjort opmærksom på – at børnehaven ikke har været at finde på pladsanvisningens 

hjemmeside. Samtidig er det egen vores erfaring, at pladsanvisningen aktivt har forbigået 

Nordtoftegaard. På trods af, at vi endelig havde lykkes med at ønske Nordtoftegaard i kommunens 

system, tilbød pladsanvisningen os i stedet plads i udflytterbørnehaven Vindsuset. Vi har siden talt med 

andre forældre fra vores datters vuggestue, der også havde Nordtoftegaard blandt deres prioriteter, 

men blev tildelt Vindsuset i stedet. Forældrene fulgte ikke op, fordi de antog, at der ikke var plads på 

Nordtoftegaard, so  ” åtte være a ges favorit”. De  e este gru d til, at vores datter i dag går på 
Nordtoftegaard, er fordi vi ihærdigt tog fat i børnehaven, der kunne bekræfte, at der faktisk var ledige 

pladser, hvorefter vi telefonisk fulgte op med pladsanvisningen for at få den ønskede plads. Vi fandt 

senere ud af, at man havde besluttet sig for at åbne en hel ekstra stue på Vindsuset i en tid med 

faldende børnetal, som pladsanvisningen u prioriterede ”at fylde op”. Og dét, selvom man ikke engang 

havde pædagoger til den. Det er kun med til at understrege den høje kvalitet på Nordtoftegaard, at det 

på trods af disse udfordringer alligevel er lykkedes at sikre en høj belægning.  

 



Vi har svært ved at se, hvad der skulle være vores alternativ i Brønshøj, og hvordan vi vil skulle forklare 

vores 3-årige datter, at hun skal starte i en ny børnehave med få pædagoger og en asfalteret legeplads. 

En lukning af Nordtoftegaard vil være en fuldstændig uforståelig beslutning, som aldrig vil kunne 

forsvares, og som vil frarøve både nuværende og kommende børn en fantastisk børnehavetid spækket 

med dedikerede pædagoger. Der findes simpelthen intet sted som Nordtoftegaard.  

 

/Morten Nyegaard & Mette Høst 



1

Fra: Nina Roswall <ninaroswall@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 08:54
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Vedrørende høring ang. lukning af Nordtoftegaard

 
I forbindelse med at Nordtoftegaard er indstillet til lukning pga manglende efterspørgsel, ved jeg at 
lederen m.fl. har påpeget de generelle problemer der har været med at få børnehaven til at figurere i 
en søgning på pladsanvisningenens hjemmeside. Der ud over har hun opfordret til at forældre med 
personlige erfaringer med dette henvender sig i sagen. 
Så denne mail for at beskrive, at da jeg skulle skrive min 2. søn op til Nordtoftegaard, var det mig 
umuligt at finde institutionen på pladsanvisningens hjemmesiden. Jeg havde i forvejen min ældste 
søn gående der, og kendte derfor adressen i Jersie, men uanset om jeg søgte på København eller 
Jersie, eller specifikt skrev 'Nordtoftegaard', eller bad om en liste over alle udflytterbørnehaver, så 
dukkede institutionen ikke op. Jeg ved, at der har været problemer med at institutionen ikke dukkede 
op, når man søgte i København fordi udflytteradressen var i Jersie, men i dette tilfælde kunne 
institutionen ikke søges frem overhovedet.  
Jeg kontaktede børnehavens ledelse og gjorde dem opmærksom på problemstillingen, og ved at de 
tog fat i pladsanvisningen/Københavns kommune og fik det rettet at børnehaven var faldet helt ud af 
systemet. -Men jeg opdagede det jo kun, fordi jeg vidste at den skulle findes qua at min ældste søn 
gik der. Vi bor på samme vej som børnehaven og har talt med andre der er flyttet hertil, og er blevet 
ærgerlige over at opdage, at der lå en børnehave efter de har sendt deres børn til en anden 
institution,  fordi de ikke havde fået foreslået Nordtoftegaard som den nærmeste på 
pladsanvisningen. 
 
Min 2. søn gik i børnehaven ind til i fredags (årgang 2018), så det er jo en problemstilling der i ukendt 
omfang i hvert fald har påvirket hans årgang, da jeg ikke ved hvor længe Nordtoftegaard havde 
manglet i pladsanvisningen, før jeg gjorde opmærksom på det, men mit indtryk er, at der flere gange 
har været problemer med at institutionen enten var helt væk, eller at den ikke figurerede på sin 
adresse I København, hvilket naturligvis påvirker søgningen til børnehaven. 
 
Vi har haft børn i Nordtoftegaard i 6 år og har endda specifik flyttet vores børn væk fra en integreret 
institution i lokalområdet for at få dem ind dér, fordi Nordtoftegaard leverer en markant højere 
pædagogisk kvalitet og samtidig har nogle fantastiske udendørs rammer, som en bybørnehave i 
København slet ikke kan levere med en indhegnet firkant asfalt. Den normering vi oplever i den 
integrerede institution, hvor min datter nu går i vuggestue, er også skræmmende lav I andelen af 
uddannet personale jeg møder, når jeg afleverer, og jeg er slet ikke tryg på samme måde som i 
Nordtoftegaard.  
 
Som mor til 3 drenge har det også haft betydning at børnehaven har en stor andel af mandlige 
pædagoger, mens den kæmpestore integrerede institution vi flyttede drengene væk fra i lange 
perioder ikke har haft en eneste mandlig pædagog på trods af at de har ca dobbelt så mange børn. -
Jeg mener bestemt også at diversitet i personalegrupper er en væsentlig parameter for at levere en 
pædagogisk indsats der rammer alle, og det kan Nordtoftegaard også levere. 
 
 
Jeg er rystet over, at pædagogisk kvalitet (målt på en eller flere parametre), slet ikke har indgået som 
et kriterie i, hvilke institutioner Københavns Kommune påtænker at lukke. Jeg ved at Nordtoftegaard 
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generelt scorer ekstremt højt i diverse målinger, og jeg har brug to forskellige vuggestuer, 2 
børnehaver og 1 folkeskole i Københavns kommune til mine børn, og har ingen af stederne oplevet en 
pædagogisk kvalitet der kom i nærheden af Nordtoftegaard -nærmest tværtimod. Jeg vil derfor på det 
kraftigste opfordre til en revurdering af beslutningen, og opfordre til at man i Københavns Kommune 
istedet kigger indad og ser på hvor kvaliteten på børneområdet halter, og så sætte ind der. 
 
Med venlig hilsen,  
Nina Roswall  
Mosesvinget 10 
2400 Kbh NV 
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Fra: Ole Kaempe <olekaempe@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 22:39
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar Nordtoftegård
Vedhæftede filer: Høringssvar vedr. Nordtoftegaarddocx.docx

 



       

 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  

 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i København 

 

Vi er farmor og farfar til Finn på tre år, der går i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, hvor hans 

storebror Ole også har gået. Vi har lært børnehaven og dens pædagoger at kende, når vi har afleveret 

og hentet vores børnebørn i Nordtoftegaard. Vi er derfor oprigtigt kede af og uforstående over for, at 

Nordtoftegaard kan blive indstillet til at skulle lukke.  

 

Som bedsteforældre er hverdagen for vores børnebørn det vigtigste for os, og vi kunne ikke forestille 

os en bedre børnehave til dem. Vi møder et altid venligt personale og en rolig stemning, som står i 

kontrast til de historier i medierne, man ellers hører om, hvordan tilstanden er i dagsinstitutionerne 

med alt for få pædagoger og for lidt tid til at være der for børnene. Vi hører om, hvordan de bager, 

laver bål, synge egne sange om dinosaurer og vikinger, holder høns og fester med børnene, når der er 

en lejlighed til det.  

 

Vi vil opfordre til, at I som politikere vil gøre jer grundige overvejelse om, hvad der er bedst for 

børnene. Nordtoftegaard er nemlig en børnehave helt ud over det sædvanlige, og vi har svært ved at 

se mening i at lukke en børnehave som den!  

 

Ole Kæmpe og Hedvig Kristine Hauge  

 

D. 8/4 2024 
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Fra: Per Jørgensen <perhaubjerg@yahoo.dk>
Sendt: 2. juni 2024 21:38
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringsvar fra TR og AMR fra Nordtoftegaard
Vedhæftede filer: Høringssvar fra TR og AMR kopi.pdf

 
Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation 
 
Høringsvar Fra TR “ (Mohammad) og AMR ( Per ) Fra Nordtoftegaard. 
 
 



Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsentation


Høringsvar Fra TR “ (Mohammad) og AMR ( Per ) Fra Nordtoftegaard.


Som TR og AMR og ansatte i Nordtoftegaard er vi i chok og helt uforstående for at man 
overhoved tænker på at lukke vores udflytterbørnehave, og udflytterbørnehaver i det hele taget. 
Det giver ikke meget mening, når vi netop er det, som medierne beskriver er en mangelvare.

Vi er stabile og nærværende voksne, der har været i samme institution i mange år. Vi er mange 
pædagoger i modsætning til mange andre institutioner, hvilket er med til højne det faglige niveau.   


Vi føler at Nordtoftegaard er et særligt sted, som giver og har givet en masse børn en rigtig en god 
start på livet. Børnene oplever engagerede og nærværende voksne, som hver især har forskellige 
kompentencer som de med glæde dele ud af. 

Vi har ofte børn som har gået i vores børnehave, der kommer og besøger os mange år efter de er 
gået ud. Vi har også haft mange børn i skolepraktik som har gået hos os. 

Vi er en alsidig personalegruppen, med både mænd og kvinder i forskellige aldre og med 
forskellige erfaringer, som vi drager nytte af i hverdagen.   


Hele personalegruppen er glade for at være en del Nordtoftegaard, og har arbejde her i mange år.

Vi kører hver dag væk fra storbyensbyens larm og jag, hvor vi så befinder os i naturskønne 
omgivelser med masser af plads og højt loftet. Et sted hvor der for børn er masser af muligheder 
til fordybelse, leg, socialisering og ikke mindst mulighed for at udforske naturen og dyrelivet. 

Udover det tager vi så ofte på tur ud i nærområdet, som byder på lidt af hvert. 

Jersie by, kirke og legeplads, Trylleskoven, Nyskov, og ikke mindst karlstrup kalkgrav er blandt 
nogle de steder vi tager hen. I fredags tog børnehaven på museet Arken i Ishøj, som vi har været 
flere gange.  


Vi vægter meget højt at børnene får en masse gode oplevelser og nogle inspirerende voksne at 
være sammen, i den tid de går i børnehave. Det sker blandt andet igennem de mange projekter vi 
har haft om fx. Middelalderen, rummet, vikinge tiden, Skrald, OL, indianer, eventyr og mange flere, 
som er med til at sætte gang i børnenes tanker og kreativitet, som de så bringer ind i deres leg og 
verdensforståelse.

Udover det har vi så en masse fine traditioner, som påskefrokost og julefrokost. Man kan se at det 
har en stor betydning for børnene, at de ser at de voksne gør sig umage for at skabe det bedst 
mulige rammer. Børnene kommer ofte i skjorter eller kjoler, og disse fester er nået de ser frem til. 
Vi har også bedsteforældredag som også er en ganske særlig dag. Ligeledes julefest og 
sommerfest med forældre og søskende. Det hele er med til at styrke det stærke sammenarbejde 
mellem Personale og forældre. Så det er så ganske uvirkeligt, hvis vi skal sige farvel til det.


Nu står vi så i denne her triste og uforstående situation, at vores børnehave muligvis skal lukke.

Det har skabt en utryghed blandt personalet i institutionen. Der har sat gang i en masse tanker, 
om hvad skal der så ske nu. 


Bekymring for børnene skal væk fra deres venner og nordtoftegaards tryghed, og ud i et logistisk 
kaos og utryghed? 


Kan jeg få en et job jeg kan trives med, nu når jeg er vant til nordtoftegaard?

 

Hvordan kan jeg klare mig økonomisk, hvis vi lukker?


Bekymring på mine kollegaers vegne?  


Det at skulle se en så velfungerende personalegruppe skulle splittes ad, og vide at vi hver i sær 
skal ud og finde nye jobs, der på ingen måde kommer i nærheden af det særlige vi har i 
Nordtoftegaard er simpelhen for trist. 

Det sammenhold vi som personale har, smitter af på børnenes hverdag og trivsel.   




Vi undre os over, og forstår ikke at man vil lukke en institution der har så høj score på arbejdsmiljø. 

Vi har også en høj score i forhold til forældre, personale tilfredshed, som ligger i top 5 i 
københavns kommune.

 


Lige før påske og uden varsel, får vores leder Hella Carstensen at vide at vi skal lukke, og 
høringsvaret skal sendes lige efter påske. Så der er stort set ingen tid til at lave høringsvar, men 
det lykkes at få rykket datoen, så vi har mere tid. Vi er alle i chok både forældre og personale. 
Men får så heldigvis at vide at vi undgår lukning, for så at læse nogle få dage efter i aviser, at 
Nordtoftegaard skal lukke. For ikke at snakke om at 43 høringsvar der blev sendt afsted slet ret 
aldrig blev læst. Hele processen og den måde det har foregået på er under al kritik. 


Det ville være en stor fejltagelse at lukke en så velfungerede børnehave, og et stort tab for mange 
børn, forældre, personalet i Nordtoftegaard. 


Vi håber at i vil genoverveje den beslutning om lukning, og bevare Nordtoftegaard. 


Med venlig hilsen Mohammad og Per   




 




á 
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Fra: Per Kæmpe <p.kaempe@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 08:13
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Stine Skouby Asnæs
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. Nordtoftegaard Udflytterbørnehave
Vedhæftede filer: Høringssvar vedr Nordtoftegaard Udflytterbørnehave.docx; Høringssvar vedr. 

børnehaven Nordtoftegaard.docx

Til rette vedkommende 
 
Jeg sender hermed høringssvar angående Børne - og Ungdomsudvalgets behandling af indstillingen 
om en potentiel lukning af Nordtoftegaard børnehave. 
 
Jeg har også vedlagt høringssvaret fra den foregående runde i april, som jeg vil anmode om bliver lagt 
på sagen også, da jeg er usikker på, om udvalget modtog på daværende tidspunkt.  
 
vh. Per Kæmpe  



  Juni 2024 

Høringssvar vedr. forslag om lukning af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave 

 

Kære Medlemmer af Børne - og Ungdomsudvalget 

Vi er forældre til Finn, der går i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, ligesom hans storebror Ole har gjort. Vi 
har også tvillingerne, Knud og Sven, som vi planlægger skal gå der. Vi har mere end 117 gode grunde til, at 
Nordtoftegaard Udflytterbørnehave er den bedste børnehave, man kunne ønske sig. Og det har alle de 
forældre, hvis børnehaver er indstillet til lukning også i forhold til deres institutioner.  

Derfor er vores opfordring til jer som politikere, at lukningerne først og fremmest – som det eneste rimelige – 
bør basere sig på parametre for kvalitet. Kommunale tilsynsrapporter, andelen af uddannet pædagogisk 
personale og forældretilfredshed er eksempler på oplagte parametre at lægge til grund. Særligt når 2/3 af 
børnehaverne i København har anmærkninger i tilsyn, der er udbredt mangel på uddannet personale i 
kommunens børnehaver og forældrenes tilfredshed generelt er høj, men samtidig også med stor variation 
børnehaverne imellem!  

Til dette høringssvar har vi også vedlagt vores svar fra forrige runde, da vi er i tvivl om, hvorvidt det er 
kommet jer i hænde. Her har vi forsøgt at opridse de fire vigtigste årsager til, at Nordtoftegaard 
Udflytterbørne er en af de bedste børnehaver i København.  

Til slut et par pejlemærker til den uriapost I er betroet: 

- Vær kritisk over for de kommunale prognoser for fald i børnetal. De stemmer ikke overens med 
lukningerne i vores område. I Brønshøj falder børnetallet med 10 børn, men alene i indre Brønshøj 
skæres 138 børnehavepladser. Vi kan simpelthen ikke se, hvor vores børn skal gå fremover.  

- Sæt kvalitet over økonomi. København er den andenrigeste kommune i Danmark. Det er ikke 
gudsgivet, at faldende børnetal relativt set skal medføre lukning af flere udflytterinstitutioner. 
Lukninger bør følge den demografiske udvikling, men ikke udnyttes til at lave en spareøvelse, der 
går ud over kvaliteten.  

 

Med venlig hilsen 

Per Kæmpe og Stine Skouby Asnæs  

Højlandsvangen 83 

2700 Brønshøj 

 



 

 

Høringssvar vedr. børnehaven Nordtoftegaard 
 
Kære Medlemmer af Børne – og Ungdomsudvalget 
 
Vi er forældre til et barn i lillegruppen i Nordtoftegaard børnehave, og vores ældste søn gik ud af 
børnehaven i sommer for at starte i skole. Vi har også tvillinger, som vi håber kan få nogle fantastiske 
år i Nordtoftegaard ligesom deres ældre brødre, når de bliver store nok til at gå der.  
 
Efter vi modtog beskeden om, at Nordtoftegaard kan blive indstillet til lukning, har vi spurgt os selv, 
hvordan vi vil kunne forklare for andre, hvorfor der ikke findes en bedre børnehave end 
Nordtoftegaard. Hvis det skal koges helt ind, så handler det om kulturen blandt pædagogerne. Vi vil 
derfor bidrage med nogle eksempler på, hvor fantastiske pædagogerne er i Nordtoftegaard: 
 

- RO: Der er altid en oplevelse af, at der er tid til det enkelte barn, og pædagogerne er 
nærværende, i børnehøjde og hæver aldrig stemmen. Vi bruger selv pædagogerne som 
pejlemærke for, hvordan vi bør være som forældre i vores egen opdragelse.  

- FANTASI: Fantasien har ingen grænser. Når der fx planlægges temauger om bondegårdens 
dyr, så klæder alle pædagoger sig ud som landmænd, børnene maler dyr, der holdes 
bondegårds-disco med popcorn, de besøger en besøgsgård og holder en fest, hvor alle børn 
har tøjdyr med, som undersøges af en dyrlæge (udklædt pædagog).   

- UDELIV: En af pædagogerne klatrer selv i træer med børnene, de lærer at snitte med en 
kartoffelskræller og at lave mad over bål. I sensommeren kan børnene selv plukke æbler fra en 
æblelund. Pædagogerne inddrager også den lokale by og besøger fx kirken til jul. Og bussen 
kører gerne til andre destinationer som fx Vikingeskibsmuseet, hvis en temauge om 
vikingetiden skal afsluttes.      

- TRYGHED: Vi har aldrig oplevet at aflevere vores børn til en pædagog, vi ikke kender, eller 
som vores barn ikke var trygt ved helt ned i maven. Og som forældre kender vi børnehaven og 
pædagogerne rigtig godt. Blandt andet fordi der arrangeres arbejdsdage, overnatninger med 
familie, julearrangement og sommerfest for at give nogle eksempler. Sågar bedsteforældre har 
en årlig dag på gården.   

 
En børnehave af den kvalitet bygger på en kultur, som det tager mange år at opbygge. Af det 
nuværende personale var 3 med til at grundlægge børnehaven i 2004, 1 blev ansat i 2011, 1 i 2017 og 
senest 1 i 2021. De pendler til opsamlingsstedet for børnehaven fra blandt andet fra Valby, Skovlunde, 
Stenløse og Amager for at arbejde i netop Nordtoftegaard.  
 
Bevar Nordtoftegaard. For børnenes skyld!  
 
 
Med venlig hilsen 
 
Stine Skouby Asnæs og Per Kæmpe 
Højlandsvangen 83 
2700 Brønshøj 
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Fra: BUFKP Organisationsdata
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Emne: VS: [EKSTERN] VS: Høringssvar angående Nordtoftegaard børnehave
Vedhæftede filer: Nordtoftegaard Børnehave.docx

Denne skal også med 
 

Fra: Preben Jensen <borberg@outlook.dk>  
Sendt: 2. juni 2024 10:32 
Til: BUFKP Organisationsdata <Organisationsdata@buf.kk.dk>; Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen) 
<Jakob_Naesager@kk.dk>; Gorm Gunnarsen (Borgerrepræsentationen) <Gorm_Gunnarsen@kk.dk>; Katrine 
Hassenkam Zoref (Borgerrepræsentationen) <Katrine_Hassenkam@kk.dk>; Knud Holt Nielsen 
(Borgerrepræsentationen) <Knud_Holt_Nielsen@kk.dk>; Andreas Keil (Borgerrepræsentationen) 
<Andreas_Keil@kk.dk>; Sofie Seidenfaden (Borgerrepræsentationen) <Sofie_Seidenfaden@kk.dk>; Mathilde 
Schøneberg Kastbjerg (Borgerrepræsentationen) <Mathilde_Kastbjerg@kk.dk>; Klaus Mygind 
(Borgerrepræsentationen) <Klaus_Mygind@kk.dk>; Rasmus Rune Steenberger (Borgerrepræsentationen) 
<Rasmus_Steenberger@kk.dk>; Cille Hald Egholm (Borgerrepræsentationen) <Cille_Hald_Egholm@kk.dk>; Emil 
Sloth Andersen (Borgerrepræsentationen) <Emil_Sloth_Andersen@kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] VS: Høringssvar angående Nordtoftegaard børnehave 
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Yvo e Je se  ar or, tidli ere a sat i Holbæk Ko u e, Jobce ter  o  

Prebe  Borber  Je se  ar ar, tidli ere øko o iche  i Jer løse Ko u e, o  Che ko sule t i Holbæk 
Ko u e, Re skabsa deli e  

 

 

Ju i  

 

Til Købe hav s Ko u e, Bør e- o  U do sbor ester Jakob Næsa er 

 

Hørin ssvar vedr. luknin  a  udflytterbørnehaven Nordto te aard 

 

Vi skriver dette høri ssvar so  bedste orældre o  tidli ere a sat i Jer løse/Holbæk Ko u e. 

 

Det er ed stor u dri , at Bør e- o  U do sudval et i Købe hav s Ko u e ko er ed e  
i dstilli  o  luk i  a  udflytterbør ehave  Nordto te ård se est ju i . 

 

Vi har ku  oplevet lade bør , år vi afleverede de  o  he tede de  i e . De ko er lade o  trætte 
hje  ed busse , hvor de har tilbra t hele da e  ed ode pæda o er, so  har sør et or, at 
bør e e år e et risk lu t, år bevæ et si  i ature , klatret i diverse le eredskaber på de  store 
le eplads. So  bedste orældre oplever a , at bør e e er e et lade or de a satte pæda o er, 
so  vi har ået oplyst æste  i e  sy e ravær har i odsæt i  til sy e raværet i Bør e- o  
U do sudval et i Købe hav s Ko u e i  på ,7 j r. rapport årsresultat or sy e ravær i 
Købe hav s Ko u e . 

 

At Bør e- o  U do sudval et i Købe hav s Ko u e vil lukke e  e et vel u ere de bør ehave, 
hvor alle har det odt pæda o er e, bør e e o  deres orældre  virker på os e et orkert. 

 

Det ka  odt være, at der u iddelbar ka  spares X-a tal kro er. Når a  ki er på re earket over de 
orskelli e i stitutio er es dri t, har je  ar ar  ra i  tid so  a sat i 

Øko o ia deli e /Re skabsa deli e  oplevet flere a e, at besparelser e æste  ikke blev til 
o et de øl e de år, da  

• Sy e raværet på de edla te i stitutio er blev e et højt 

• Der skal betales ratrædelses odt ørelse 

• Opsi else a  leje ålet/i d åede ko trakter bliver e  større ud i t e d orve tet 

• Forældre e flyttede deres bør  til private i stitutio er, hvis de  ye da i stitutio  ikke er så 
od so  de  a le, så ko u e  i e e  udli i ssyste et alli evel skal betale or dri te  

a  bør ehave , o  der ed ikke sparer det orve tede beløb 

• Proble bør  ka  i te reres i e  vel u ere de bør ehave, o  hvis bør ehave  edlæ es, så 
betyder det tit o  o te or ko u e  e  større ud i t til e  specialbør ehave 



• Når bør e e/ orældre e oplever e  dårli  da i stitutio  i ko u alt re i, så sker der typisk 
det, at bør e e vil starte i e  privat skole o  ikke e  ko u al skole. Det betyder alt a det e  
større ud i t or ko u e  

• Der er pludseli  ko et flere bør  e d a  havde re et ed 

Har Købe hav s Ko u e råd til at lukke e  vel u ere de bør ehave, o  flytte bør e e til e  
i stitutio  so  har store proble er stort sy e ravær, uuda et perso ale, osv. . Ko u e  ka  
risikere, at vel u ere de orældre ed e  od i dko st  flytter til e  a de  ko u e. 

 

Med ve li  hilse  

 

Yvo e Je se  ar or  o  Prebe  Borber  Je se  ar ar  

 



Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 

København, d. 1. juni 2024 

 

Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

 

Jeg skriver til jer som forælder til to børn, der tidligere har gået i Nordtoftegaard Børnehave og et 

tredje, vi håber, skal gå der; tidligere bestyrelsesformand i Nordtoftegaard; skatteyder og 

indigneret borger. Jeg er chokeret og trist over at høre, at Børne- og Ungdomsudvalget har 

indstillet Nordtoftegaard Børnehave til lukning (endnu en gang dette forår). Det vil være et enormt 

tab for de afficerede børn, forældre og pædagoger samt for vores bydel og er en gennemgribende 

forkert beslutning. Nedenfor vil jeg kortest muligt redegøre for hvorfor. 

 

Til trods for vedvarende problemer hos Pladsanvisningen, har Nordtoftegaard Børnehave 

formået at leve op til sine normeringstal 

Beslut i ge  er truffet på baggru d af såkaldt a gle de søg i g , e  Nordtoftegaard lever op 

til sin normering og, ved jeg fra min tid som Bestyrelsesformand (2019-2021), har på intet 

tidspunkt ligget Københavns Kommune til økonomisk last. Tværtimod er Nordtoftegaard 

udkommet med økonomisk overskud alle år. 

At søgningen til børnehaven måtte synes lav, skyldes i høj grad, at Pladsanvisningen gennem 

samtlige år, vores familie har været tilknyttet børnehaven (2016-2022), har været behæftet med 

fejl, som har gjort, at Nordtoftegaard ikke har figureret på kortet, når man søgte på børnehaver i 

nærheden på deres hjemmeside. Derved har det været umuligt for børnehavesøgende familier at 

blive bekendte med Nordtoftegaard. 

Da vi selv flyttede til Nordvest, og jeg ringede til Pladsanvisningen for at spørge til børnehaver i 

nærheden til vores datter, undlod de at nævne Nordtoftegaard, selvom den havde til huse over for 

vores nye hus (vores hus på Mosesvinget 2 og Nordtoftegaards opsamlingssted på Mosesvinget 1). 

 

Den tilsyneladende ’lave søgning’ til Nordtoftegaard Børnehave er begrundet i fejl hos 
Pladsanvisningen og dette til trods, har Nordtoftegaard formået at leve op til sine normeringstal, 

hvilket burde tale til børnehavens fordel. 

 

Nordtoftegaard Børnehave danner rammen om et børneliv, man ville ønske, var alle forundt, og 

er indbegrebet af værdier, som vores samfund og tid kalder på 

Vores familie har med nu tre børn været igennem mange daginstitutioner, og jeg kan uden tøven 

sige, at Nordtoftegaard er den bedste daginstitution, vi har været en del af. Det var med sorg hos 

både vores børn og os som forældre, at vores mellemste for to år siden afsluttede børnehavetiden 

for at starte i skole, og vi har alle glædet os til at skulle have vores tredje og yngste barn i 

Nordtoftegaard efter sommerferien 2024. Det, Nordtoftegaard med de vidunderlige pædagoger, 

medhjælpere og leder, tilbyder børnene, ville man ønske, var alle børn forundt – muligvis er det 

også derfor, at Nordtoftegaard Børnehave altid bliver anbefalet, når forældre i lokalgrupper på 

FaceBook eller andre steder søger råd om gode lokale børnehaver. 

Mine børn har i Nordtoftegaard lært om god fællesskabskultur; at vi ikke alle behøver være gode 

venner, men alle skal være gode kammerater; at elske udendørsliv i al slags vejr (og har taget det 

med sig videre i livet og også inspireret familien til at dele den indstilling); at man aldrig keder sig i 

naturen; at snitte med kniv; at klatre kyndigt i træer; at være selvhjulpen og sætte en ære i det 



samt at kunne hjælpe andre; hvordan en fasan ser ud indeni, og hvad funktion organerne har og 

meget andet. Nordtoftegaard giver plads til et børneliv, som man kan synes har trange kår, når 

skærme og sociale medier optager mere og mere af børns tid, og vi taler om trivselskrise hos børn 

og unge. Børns kendskab til og fortrolighed med natur er også vigtige værdier i en tid, hvor 

fremmedgørelsen i forhold til natur og klima har været med til at skabe nogle af vor tids største 

udfordringer, som vores børn i fremtiden skal finde løsninger på. 

På vores to store børns kommuneskole, hvor jeg er med i Trivselsgruppen af forældre, hører vi 

også fra lærerholdet, at børn i indskolingen, der kommer fra Nordtoftegaard Børnehave, generelt 

medbringer en god fællesskabskultur og har let ved at indfinde sig i skolelivet. 

 

Nordtoftegaard Børnehave ligger i toppen hvad angår forældretilfredshed, 

medarbejdertilfredshed og i tilsynsrapporter 

Nordtoftegaard Børnehave danner ikke kun rammen om et legende, naturelskende, 

fællesskabsforpligtende børneliv men også trygge og nærværende relationer. Pædagogerne gør et 

fantastisk arbejde enkeltvis og som gruppe, hvilket også afspejles i et minimum af sygedage, og at 

alle pædagoger har været på stedet stort set siden børnehavens begyndelse. Jeg ved også fra min 

tid som Bestyrelsesformand, at det er en børnehave, de pædagogstuderende er enormt glade for 

at være i praktik i, og flere af dem søger ansættelse efter endt uddannelse. Pædagogerne er de 

bedste forbilleder, børnene og vi kunne ønske os og bidrager hver især til børnenes dannelse og 

leg med det, de brænder for; det være sig musik og sang, friluftsliv og klatring, træsnitning, viden 

om forskellige æraer og meget andet. Som gruppe fungerer de enormt godt, fordi de gennem 

mange år sammen har gjort Nordtoftegaard Børnehave til det vidunderlige sted, det er, og den 

fortrolighed og tryghed i arbejdet mærker vi som familier som et enormt overskud. At det er 

sandt, kan man hurtigt få dokumenteret ved fremsøgning af tilfredshedsrapporter foretaget af 

bl.a. Indenrigs- og Sundhedsministeriet. 

 

Lukning af Nordtoftegaard Børnehave vil være et stort tab for vores bydel og fjerne et vigtigt 

incitament for børnefamilier til at bosætte sig der 

Noget af det, der gjorde, at vi selv valgte at bosætte os i København Nordvest i 2015, var de gode 

daginstitutioner, som folk i kvarteret gang på gang nævnte, hvor særligt Nordtoftegaard 

Børnehave beliggende lige over for vores villalejlighed blev fremhævet. Det betød alverden for os 

som nybagte forældre og var den vigtigste parameter for valg af bolig. Nordtoftegaard var således 

med til at få vores familie til at bosætte os i Nordvest og Københavns Kommune frem for 

tilstødende kommuner såsom Lyngby-Taarbæk Kommune eller Rudersdal Kommune, hvor vi også 

kikkede. Når jeg har anbefalet venner og kolleger at flytte til Nordvest/Brønshøj-Husum, er 

Nordtoftegaard en vægtig grund. Jeg kan kun forestille mig, at det er i kommunens interessere, at 

ressourcestærke borgere ønsker at blive i/flytte til København og måske særligt i de mere 

mangfoldige bydele. Selv er vi ikke længere nybagte førstegangsforældre men forældre til tre 

børn, hvoraf de to største har haft det store privilegium at tilbringe alle børnehaveår i 

Nordtoftegaard, og hele familien havde glædet sig til, at også den yngste nåede den alder, hvor 

han kunne starte i Nordtoftegaard. 

Der bliver talt meget om, at vi i Danmark gerne skal få flere børn, og når vi trods to lægejobs og 

fravær af bedsteforældre på Sjælland har haft lyst og overskud til at få den tredje, hænger det i høj 

grad sammen med tilgængeligheden af gode rammer om børneliv i en fantastisk institution og en 

hverdagslogistik, der fungerer.  



 

Til slut en kort bemærkning omkring økonomi og kommunens prioriteringer: Man kan jo næsten 

ikke blive andet end harm og oprørt, når man hører, at den velfærd, man med glæde betaler sin 

skat til, ikke kan finansiere ordentlige rammer i daginstitutionerne for vores børn, og man for at 

spare 60 mio. kr. vil lukke 33 dagtilbud i kommunen, heraf uproportionalt mange 

udflytterbørnehaver, og man samtidig kan læse, at samme kommune sidste år brugte 

29.829.030 kr på fem kriminalitetstruede familier, altså halvdelen af det, der skal spares. Det er 

gift for tilliden til og sammenhængskraften i en velfærdsstat som Danmark. 

 

Det er vores forhåbning, at Børne- og Ungdomsudvalget er modtagelig over for den modstand 

mod forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave grundet i gode argumenter og viden, som 

fra mange sider er bragt til bordet. 

Vi ser frem til at høre fra jer. 

 

 

Venlige hilsner 

 

Stine Ulrik Mikkelsen 

Tidligere og forhåbentlig fremtidig forælder til børn i Nordtoftegaard Børnehave og tidl. 

Bestyrelsesformand 

Læge, PhD 
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Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Kommune,  
Jeg fremsender hermed mit høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave. 
 
Mvh Stinne Hoffmann 
 



Høringssvar vedr. indstillingen af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave til lukning

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Kommune,
Jeg forstår, hvilken ærgerlig situation, I også må befinde jer i lige nu. Med det sagt er jeg
chokeret over, hvordan vi blot få uger efter at have fejret, at vores elskede børnehave (en af
byens bedste børnehaver for store og for små) - kunne bevares, nu igen er havnet i denne
utrygge og frygtelige situation.

Fra ukendte, ufaglærte unge til velkendte, vellidte og veluddannede voksne
Vi valgte at rykke vores datter i 2023 fra en anden, og tidligere meget populær institution i
nærområdet, til Nordtoftegaard udflytterbørnehave.
Den tidligere institution havde (og har fortsat) bl.a. massive udfordringer med at rekruttere
uddannet personale og med mange langtidssygemeldinger. Da den eneste pædagog på
stuen blev langtidssygemeldt, fik vi en følelse af, at det i højere grad bar præg af
"børneopbevaring" end om at skabe en tryg og meningsfuld hverdag for børnene. Det var
ofte ukendte, ufaglærte unge, der skulle varetage en stor børnegruppe på meget lidt plads.
Vores datter reagerede naturligt på disse udfordringer, og vi valgte derfor at tage hende ud
af børnehaven og havde hende i en periode hjemme.
Flere forældre i vores grundejerforening snakkede samtidigt meget varmt og positivt om
Nordtoftegaard og efter et besøg på gården i Jersie, var vi ikke et sekund i tvivl om, at vores
børn kunne få et - på alle måder - langt rigere og mere trygt børneliv her. Nu mødes vi hver
dag af velkendte, veluddannede voksne, som oprigtigt kan lide børn og tydeligt brænder for
deres arbejde. Vi håber så inderligt, at vores datter ikke skal udsættes for flere skift (og
sociale eksperimenter). Dog er vi uanset taknemmelige for, at hun i det mindste har fået lov
til at opleve det gode børneliv i en børnehave. De aktiviteter som var et større event i vores
gamle institution foregår hver eneste dag i Nordtoftegaard.
Vores datter har netop været hjemme i en periode pga en brækket arm og i den tid har
pædagogerne fra Nordtoftegaard ringet flere gange til hende for at høre, hvordan hun havde
det, og alle børnene har sunget for hende på Facetime. I morgen starter hendes lillebror,
vores søn, også i Nordtoftegaard og traditionen tro kom Nordtoftegaards søde leder
personligt på besøg forleden dag, for at sige hej og for at aflevere et velkomstbrev til ham
med billeder af alle de nye venner.
Det kan ikke beskrives med ord, hvad den slags kærlige, betænksomme og overskudsagtige
handlinger betyder for et lille menneske, der er ved at danne sit eget selvbillede og
verdensforståelse.

Naturbaserede løsninger på trivselskrisen
“Fra skærm til skov: Naturbaserede løsninger på trivselskrisen” var navnet på en
workshopsene under den netop afholdte, første danske konference om trivselsøkonomi. Det
er efterhånden veldokumenteret, hvilke gavnlige egenskaber naturen har for både børn og
voksne - herunder regulering af nervesystemet. En af oplægsholderne fra workshoppen
arbejder lige nu på “Projekt Glade Sunde Børn i Bevægelse, der arbejder med hvordan



udeliv kan bidrage positivt til børns sundhed, både mentalt og fysisk1.”... I
Nordvest/Brønshøj… i Københavns kommune. Alt dette foregår HVER dag i Nordtoftegaard.
Nordtoftegaard er ikke en institution, men netop en børnehave - en kæmpe stor have for
børn som bliver udnyttet til fulde. Børnene inddrages i madlavning over bål, udforsker
naturen og dyrelivet, snitter, tager på markvandringer og lærer at klatre i træer - alt sammen
noget, som desværre ikke er muligt i nærområdets institutioner. Vi oplever at den øgede
plads og mindre støj bevirker færre konflikter, giver børnene mere ro samtidig med at det
stimulerer deres kreativitet.
Jeg har speciale i livskvalitetsanalyser og har arbejdet med samfundøkonomiske analyser.
Jeg er overbevist om, at et forsøg på at spare fra denne pulje vil ende med at koste
kommunen og samfundet langt mere (både på kort og lang sigt). Jeg håber, at der kan
tænkes ud over de enkelte kommunale kasser og mere samfundsøkonomisk - for vores børn
og for os alle.

De næste dage skal vi være med på Nordtoftegaard og vi glæder os. Vii glæder os til hele
dage i naturen med de bedste pædagoger og glade børn.

Jeg håber inderligt, at I vil tage ovenstående perspektiver med i jeres betragtning og
genoverveje forslaget (endnu en gang) om lukningen af Nordtoftegaard.

Mvh Stinne Hoffmann
København d. 2/6 2024

1

https://www.weall.dk/30-5-dn-k%C3%B8benhavns-universitet?utm_medium=paid&utm_source=fb&ut
m_content=6564916340856&utm_term=6564912635256&utm_campaign=6564906270456&mibextid
=WC7FNe
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Vedhæ et er vort høringssvar vedr. Nordto egaard og andre ins tu oner i Brønshøj. 
 
Venlige hilsner 
/Sune og Louise Stolborg Vuorela 
-- 
I didn’t stop pretending when I became an adult, it’s just that when I was a kid I was pretending that I fit into the 
rules and structures of this world.  
And now that I’m an adult, I pretend that those rules and structures exist. 
   - zefrank 



Høringssvar vedr. Nordtoftegaard 2. juni, 2024
Sune og Louise Stolborg Vuorela

Høringssvar 2 vedr. foreslåede lukning af Nordtoftegaard og andre institutioner i 
Brønshøj

Vi er forældre til en dreng i Nordtoftegaard som er sprængfyldt af energi og har et højt 

aktivitetsniveau. Han startede første november og er enormt glad for det. I denne uge har han

været syg hele ugen og vi kan godt mærke at han savner pædagogerne, kammeraterne og 

fællesskabet dernede, hvor han også netop er gået glip af en tur til Arken. Men det må vi 

håbe at de gentager igen på et senere tidspunkt. Dog har vi kunnet bygge en børnehave med

bus i Duplo til at kompensere lidt.

Han har forklaret os hvordan heste bliver skoet, at man kan fodre gulerødder til både kaniner 

og heste og at man godt nogen gange kan have sin bamse med i børnehave. Især når 

bamsedokteren er på besøg.

Selvom det var noget svært at finde og vælge Nordtoftegaard på grund hvad jeg bedst kan 

kalde defekter i opskrivningssystemet, er vi enormt glade for at det lykkedes og at det er der 

vi er endt.

Børnehaven har en af de højeste placeringer på brugertilfredshedsundersøgelsen, hvilket vi 

fuldt forstår. Det gør også at vi undres over at brugertilfredshedsundersøgelsen ikke vægtes 

tungere hvis der er behov for kapacitetsjusteringer.

Børnehaven har også en stabil og mangfoldig uddannet personalegruppe, eksempelvis med 

Per der har guitaren og forskellige musiske og rytmiske tiltag, inklusiv sange komponeret til 

lejligheden, Astrid fuld af kreative tiltag og Mohammed der har har ‘kolbøttefabrikken’ med 

mange forskellige fysiske udfordringer. Nordtoftegaard har lidt over 50% mænd i det 

uddannede personale. 

Der er også køkkenhave i samarbejde med børnene. Hyppig mad over bål i samarbejde med 

børnene og spændende udflugter der understøtter de forskellige temaer børnehaven har kørt 

med: Storegruppen har været på planetariet i forbindelse med rumtema. Hele børnehaven har

været på både dyrelegeplads og bondegårde i forbindelse med bondegårdstema. 

Der er også masser af børnesociale arrangementer. Melodigranprix-fest, som var et hit. 

Børnejulefrokost – hvor en stakkels pædagog fik lov til at åbne ostehaps til alle børn. Og 

meget mere. Og det er kun en del hvad vi har oplevet på knap et halvt år.
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Høringssvar vedr. Nordtoftegaard 2. juni, 2024
Sune og Louise Stolborg Vuorela

Derudover udfylder børnehaven også i nogen grad en social rolle ‘på vejen’ hvor næsten alle 

børn enten går i børnehaven eller har været der, hvilket også øger det sociale fællesskab 

forældrene/husejerne i mellem.

Det ligner baseret på egne observationer, at der er mindre søskende nok til alene at kunne 

stå for halvdelen af børnebehovet over den næste årrække. 

Vi havde skrevet ham op til tre forskellige institutioner, Parkhøj, Nordtoftegaard og Vindsuset. 

Vi er noget skuffede over at en er lukket og de to andre er lukningstruede, så vi vil ikke en 

gang kunne få vores alternativer hvis den fulde pakke gennemføres.

Vi er også lidt bekymrede over at man i Brønshøj kvarter vil reducere med 138 

børnehavepladser, efter at have reduceret kapaciteten i Bellahøj kvarter med 100 

børnehavepladser, når der nu allerede er 100% belægning. Vi kan simpelthen ikke se hvor 

alle børnene fra lokalområdet skal kunne passes sådan at Kommuneplan 2024’s beskrivelse 

af en 15-minutters by stadig kan opfyldes.

Vi har yderligere en dreng på 9 måneder som vi gerne vil have i vuggestue i Brønshøj kvarter,

for det er nu en gang der vi bor. Vi har behovsdato første september 2024. Vi kan 

sandsynligvis få en plads i forår/forsommer 2025, så det ligner der børn nok.

Forvaltningens børnetalsprognoser beskriver også primært en stagnering, ikke et fald, både i 

Brønshøj-Husum bydeles, men også på mere detaljeret niveau i Brønshøj Kvarter.

Alt i alt synes vi det er en dårlig ide at lukke en så velfungerende institution.

Venlige hilsner

Sune & Louise Stolborg Vuorela

Højlandsvangen 79

Side 2 af 2



1

Fra: Borgmesteren for BUF
Sendt: 3. juni 2024 15:21
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: VS: [EKSTERN] Et høringssvar og en bøn fra to ‘gamle’ Nordtoftegaard børn
Vedhæftede filer: Høringssvar fra tidligere børn_ Nordtoftegaard_Maj2024.pdf

T.O. 
 

Fra: Vinni Thusgaard Mortensen <vinni mortensen@hotmail.com> 
Sendt: Wednesday, May 29, 2024 10:08:41 PM 
Til: Jakob Næsager (Borgerrepræsentationen) <Jakob Naesager@kk.dk> 
Cc: Katrine Vacher <katrinevacher@gmail.com>; Hella Carstensen <CL8X@kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] Et høringssvar og en bøn fra to ‘gamle’ Nordtoftegaard børn  
  
Til Forperson Jakob Næsager,  
 
Vedlagt findes høringssvar vedrørende indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning 
fra mine to sønner, som tidligere har gået i børnehaven,  og som også gerne vil have deres stemme 
hørt i denne sag.  
 
Jeg håber virkelig, du vil tage dig tid til at læse deres brev, så vi også husker børnenes stemme i denne 
sag. 
 
Min datter på 5, som faktisk går i Nordtoftegaard, er desværre for lille til selv at formulere et brev, og 
jeg ønsker ikke at gøre hende bange for at hendes børnehave måske skal lukke. Men så er det godt 
hendes storebrødre kan dele deres erfaringer og tanker - og vi voksne ligeså.  
Vi er mange, der har sendt høringssvar og det er mit håb, at I vil tage jer den nødvendige tid til at læse 
dem og dermed forstå hvor dybtrækkende konsekvenser disse potentielle lukninger har for vores 
børn - og dermed også for Københavns fremtid.  
 
Jeg takker på forhånd for din tid.  
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Vinni Thusgaard Behrens 
Mor til Dagmar, Bertram og Magnus  
 
Sendt fra min iPhone 



       

Kø e hav , de  . aj  

 

 

Til edle er e af bør e- og U gdo sudvalget i Købe hav s borgerrepræse tatio  

 

Høri gssvar vedr. i dstilli ge  af udflytterbør ehave  Nordtoftegaard til luk i g 

 

Kære edle er af Bør e- og U gdo sudvalget, 
 

Vi er to rødre på hhv.  og  år, der egge har gået i Nordtoftegaard udflytter ør ehave, og vi vil 
også ger e have vores ste e hørt. Derfor hå er vi, at I vil tage jer tid til at læse vores 
høri gssvar. 
 

Vi tæ ker egge til age på vores ør ehavetid so  e  rigtig god tid. Vi husker især alle de sjove 
lege vi ku e lege åde ude og i de, vi husker de  sjove ykellegeplads, at Muha ed lærte os at 
s itte, og at vi ofte var ed til at lave efter iddags ad over ålet, hvor vi så efterfølge de sad og 
sa g e s Per spillede guitar. Vi legede også a ge sjove lege i puderu et og ød at gå på 
opdagelse efter dyrespor eller a det sjovt på fællesarealet. Der var altid e  vokse  der tog sig af 
os, hvis vi havde slået os eller var kede af det. Selv år Hella lavede ko torar ejde havde hu  altid 
tid og overskud til at a  ku e sidde hos he de og live trøstet. 
 

Når vi havde fødselsdag, agte vi fødselsdags oller ed e  af de voks e, og a  åtte vælge -  
ve er der skulle hjælpe e . Det var supersjovt. Ma  åtte lave e  kæ pe olle til sig selv og 
vælge glasurfarve. Det var oget vi alle så fre  til. 
Vi var også på a ge gode ture, og vi havde ogle spæ de de projekter o  Ru et og o  Kli a 
og Miljø, hvor vi la dt a det var på affaldsi dsa li g og lærte e  sa g o  at passe på ature . 
E  sa g so  Per havde skrevet. Vi holdt MGP fest, fod oldfest og påske-/julefrokost. 
Storegruppeåret var det edste år. Her fik vi s itte evis, var på ykeltur og ku e over atte på 
gårde . Det var også i storegruppe  vi he tede juletræ og var på udkig efter issespor. Det var are 
så sjovt. 
 

Vi elskede vores ør ehave og de søde voks e. Derfor sy es vi også, at det er superhyggeligt år vi 
er ed til at he te vores lillesøster eller ed til fest på gårde , for så ka  vi ge se de voks e og 
huske til age på vores ege  tid i ør ehave . Og de voks e ka  huske os og vil altid ger e sludre. 
 

Vi ved at vores lillesøster, Dag ar, er rigtig glad for si  ør ehave, for de ve er hu  har der og for 
de voks e. Derfor hå er vi, at I vil lade være ed at lukke Nordtoftegaard. Det er sy d for de 
voks e og for alle ør e e hvis I gør det. Vi tror ikke, der fi des e  edre ør ehave e d 
Nordtoftegaard og derfor skal I lade vores søster gå der – og lade de  være å e  a ge år e d u. 
 

Tak fordi I ville læse vores høri gssvar. 
 

Ve lig hilse  

Mag us og Bertra  Thusgaard Behre s, Mose akke  ,  Kø e hav  
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Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 

København, d. 8. april 2024 

 

Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

 

Jeg er chokeret og trist over at høre, at Børne- og Ungdomsudvalget har indstillet Nordtoftegaard 

Børnehave til lukning. Det vil være et enormt tab for de afficerede børn, forældre og pædagoger 

samt for vores bydel og er en gennemgribende forkert beslutning. Nedenfor vil jeg kortest muligt 

redegøre for hvorfor. 

 

Til trods for vedvarende problemer hos Pladsanvisningen, har Nordtoftegaard Børnehave 

formået at leve op til sine normeringstal 

Beslut i ge  er truffet på baggru d af såkaldt a gle de søg i g , e  Nordtoftegaard lever op 

til sin normering og, ved jeg fra min tid som Bestyrelsesformand (2019-2021), har på intet 

tidspunkt ligget Københavns Kommune til økonomisk last. Tværtimod er Nordtoftegaard 

udkommet med økonomisk overskud alle år. 

At søgningen til børnehaven måtte synes lav, skyldes i høj grad, at Pladsanvisningen gennem 

samtlige år, vores familie har været tilknyttet børnehaven (2016-2022), har været behæftet med 

fejl, som har gjort, at Nordtoftegaard ikke har figureret på kortet, når man søgte på børnehaver i 

nærheden på deres hjemmeside. Derved har det været umuligt for børnehavesøgende familier at 

blive bekendte med Nordtoftegaard. 

Da vi selv flyttede til Nordvest, og jeg ringede til Pladsanvisningen for at spørge til børnehaver i 

nærheden til vores datter, undlod de at nævne Nordtoftegaard, selvom den havde til huse over for 

vores nye hus (vores hus på Mosesvinget 2 og Nordtoftegaards opsamlingssted på Mosesvinget 1). 

Hertil kan nævnes, at jeg for ca. 1 år siden skrev vores tredje og yngste barn op til start i 

Nordtoftegaard per 1. maj 2024, men den opskrivning er forsvundet og erstattet med 

børnehaveopskrivning i den integrerede institution, han går i aktuelt, som vi netop ønskede 

erstattet af Nordtoftegaard. 

 

Den tilsyneladende ’lave søgning’ til Nordtoftegaard Børnehave er begrundet i fejl hos 

Pladsanvisningen og dette til trods, har Nordtoftegaard formået at leve op til sine normeringstal, 

hvilket burde tale til børnehavens fordel. 

 

Nordtoftegaard Børnehave danner rammen om et børneliv, man ville ønske, var alle forundt, og 

er indbegrebet af værdier, som vores samfund og tid kalder på 

Vores familie har med nu tre børn været igennem mange daginstitutioner, og jeg kan uden tøven 

sige, at Nordtoftegaard er den bedste daginstitution, vi har været en del af. Det var med sorg hos 

både vores børn og os som forældre, at vores mellemste for to år siden afsluttede børnehavetiden 

for at starte i skole, og vi har alle glædet os til at skulle have vores tredje og yngste barn i 

Nordtoftegaard efter sommerferien 2024. Det, Nordtoftegaard med de vidunderlige pædagoger, 

medhjælpere og leder, tilbyder børnene, ville man ønske, var alle børn forundt – muligvis er det 

også derfor, at Nordtoftegaard Børnehave altid bliver anbefalet, når forældre i lokalgrupper på 

FaceBook eller andre steder søger råd om gode lokale børnehaver. 

Mine børn har i Nordtoftegaard lært om god fællesskabskultur; at vi ikke alle behøver være gode 

venner, men alle skal være gode kammerater; at elske udendørsliv i al slags vejr (og har taget det 



med sig videre i livet og også inspireret familien til at dele den indstilling); at man aldrig keder sig i 

naturen; at snitte med kniv; at klatre kyndigt i træer; at være selvhjulpen og sætte en ære i det 

samt at kunne hjælpe andre; hvordan en fasan ser ud indeni, og hvad funktion organerne har og 

meget andet. Nordtoftegaard giver plads til et børneliv, som man kan synes har trange kår, når 

skærme og sociale medier optager mere og mere af børns tid, og vi taler om trivselskrise hos børn 

og unge. Børns kendskab til og fortrolighed med natur er også vigtige værdier i en tid, hvor 

fremmedgørelsen i forhold til natur og klima har været med til at skabe nogle af vor tids største 

udfordringer, som vores børn i fremtiden skal finde løsninger på. 

På vores to store børns kommuneskole, hvor jeg er med i Trivselsgruppen af forældre, hører vi 

også fra lærerholdet, at børn i indskolingen, der kommer fra Nordtoftegaard Børnehave, generelt 

medbringer en god fællesskabskultur og har let ved at indfinde sig i skolelivet. 

 

Nordtoftegaard Børnehave ligger i toppen hvad angår forældretilfredshed, 

medarbejdertilfredshed og i tilsynsrapporter 

Nordtoftegaard Børnehave danner ikke kun rammen om et legende, naturelskende, 

fællesskabsforpligtende børneliv men også trygge og nærværende relationer. Pædagogerne gør et 

fantastisk arbejde enkeltvis og som gruppe, hvilket også afspejles i et minimum af sygedage, og at 

alle pædagoger har været på stedet stort set siden børnehavens begyndelse. Jeg ved også fra min 

tid som Bestyrelsesformand, at det er en børnehave, de pædagogstuderende er enormt glade for 

at være i praktik i, og flere af dem søger ansættelse efter endt uddannelse. Pædagogerne er de 

bedste forbilleder, børnene og vi kunne ønske os og bidrager hver især til børnenes dannelse og 

leg med det, de brænder for; det være sig musik og sang, friluftsliv og klatring, træsnitning, viden 

om forskellige æraer og meget andet. Som gruppe fungerer de enormt godt, fordi de gennem 

mange år sammen har gjort Nordtoftegaard Børnehave til det vidunderlige sted, det er, og den 

fortrolighed og tryghed i arbejdet mærker vi som familier som et enormt overskud. At det er 

sandt, kan man hurtigt få dokumenteret ved fremsøgning af tilfredshedsrapporter foretaget af 

bl.a. Indenrigs- og Sundhedsministeriet. 

 

Lukning af Nordtoftegaard Børnehave vil være et stort tab for vores bydel og fjerne et vigtigt 

incitament for børnefamilier til at bosætte sig der 

Noget af det, der gjorde, at vi selv valgte at bosætte os i København Nordvest i 2015, var de gode 

daginstitutioner, som folk i kvarteret gang på gang nævnte, hvor særligt Nordtoftegaard 

Børnehave beliggende lige over for vores villalejlighed blev fremhævet. Det betød alverden for os 

som nybagte forældre og var den vigtigste parameter for valg af bolig. Nordtoftegaard var således 

med til at få vores familie til at bosætte os i Nordvest og Københavns Kommune frem for 

tilstødende kommuner såsom Lyngby-Taarbæk Kommune eller Rudersdal Kommune, hvor vi også 

kikkede. Når jeg har anbefalet venner og kolleger at flytte til Nordvest/Brønshøj-Husum, er 

Nordtoftegaard en vægtig grund. Jeg kan kun forestille mig, at det er i kommunens interessere, at 

ressourcestærke borgere ønsker at blive i/flytte til København og måske særligt i de mere 

mangfoldige bydele. Selv er vi ikke længere nybagte førstegangsforældre men forældre til tre 

børn, hvoraf de to største har haft det store privilegium at tilbringe alle børnehaveår i 

Nordtoftegaard, og hele familien havde glædet sig til, at også den yngste nåede den alder, hvor 

han kunne starte i Nordtoftegaard. 

Der bliver talt meget om, at vi i Danmark gerne skal få flere børn, og når vi trods to lægejobs og 

fravær af bedsteforældre på Sjælland har haft lyst og overskud til at få den tredje, hænger det i høj 



grad sammen med tilgængeligheden af gode rammer om børneliv i en fantastisk institution og en 

hverdagslogistik, der fungerer.  

 

Til slut en kort bemærkning omkring økonomi og kommunens prioriteringer: Man kan jo næsten 

ikke blive andet end harm og oprørt, når man hører, at den velfærd, man med glæde betaler sin 

skat til, ikke kan finansiere ordentlige rammer i daginstitutionerne for vores børn, og man for at 

spare 16,3 mio. kr. i 2025 og 23,4 mio. kr. varigt vil lukke 13 dagtilbud i kommunen (kilde: 

Københavns Kommune), og man samtidig kan læse, at samme kommune sidste år brugte 

29.829.030 kr på fem kriminalitetstruede familier. Det er gift for tilliden til og 

sammenhængskraften i en velfærdsstat som Danmark. 

 

Det er vores forhåbning, at Børne- og Ungdomsudvalget er modtagelig over for den modstand 

mod forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave grundet i gode argumenter og viden, som 

fra mange sider er bragt til bordet. 

Vi ser frem til at høre fra jer. 

 

 

Venlige hilsner 

 

Stine Ulrik Mikkelsen 

Tidligere og forhåbentlig fremtidig forælder til børn i Nordtoftegaard Børnehave og tidl. 

Bestyrelsesformand 



 

 

     Brø shøj, de  8. april  

 

Til E il Brødsgaard og edle er e af Bør e- og U gdo sudvalget i Kø e hav s Borgerrepræse tatio  

Høri gssvar vedr. i dstilli ge  af udflytter ør ehave  Nordtoftegaard til luk i g se est ju i 2025 

 

U derteg ede leder lev o sdag de  . arts af estyrelsesforperso  Katri e Ro edahl Va her orie teret 
o  Bør e - og U gdo sudvalgets eslut i g o  at i dstille Nordtoftegaard til luk i g se est ju i . 

Det ka  u dre ig, at e  eslut i g, der er levet vedtaget 8. fe ruar, først liver se dt til høri g de  . 
arts ed e  høri gsfrist de  . april - e  frist der heldigvis via Spias, vores ad i istratio sselska s 
elle ko st lev æ dret til de  . april. Ude  de e æ dri g ville der ikke på oge  åde ku e siges 

at være e  reel ulighed for orgeri dflydelse. 

Begru delse  for i dstilli ge  er overskyde de kapa itet i o rådet og de  lave søg i g til i stitutio e . 

Vi har i flere år oplevet, at det har været svært at rekruttere ør  til ør ehave , e  er dog i lø et af året 
ko et i ål ed or eri ge , ude  at vi har ligget ko u e  til last ed u derskud. 

Når der er lav søg i g til Nordtoftegaard hæ ger det for e tlig sa e  ed, at vi har været svære at 
fi de på Pladsa vis i ge s hje eside, hvilket vi i flere år u har gjort pladsa vis i ge  op ærkso  på, 
ude  at det levet rettet. Begru delse  skulle være, at vi har to adresser, e  i 8  Jersie og e  a de  på 
vores opsa li gssted i  NV. Ma  skulle tro, at det drejede sig o  e  tek ikalitet, der ku e live rettet 
ude  større va skeligheder. Jeg vedhæfter derfor kopier af reve til he holdsvis Pladsa vis i g og Plads og 
Kapa itet. 

Når vi alligevel er ko et i ål ed vores or eri gstal, skyldes det e  stor i dsats af såvel forældre til 
ør ehave s ør  so  edar ejdere. 

Forældre e har taget ko takt til ytilflyttede fa ilier i deres respektive oligkvarterer. Derudover har 
perso alet delt foldere ud i de huse, der har stået til salg i o rådet. Dette har givet et positivt resultat. 
Ma ge forældre har efter et esøg hos os ger e villet skrive ar et op til e  plads, e  har ikke ku et 
fi de os på sitet Di  Plads jf. vedhæftet doku e tatio . Vi har derefter åttet hjælpe de  ed at 
he ve de sig til Pladsa vis i ge  telefo isk. 

I lø et af få år vil der live ygget a ge ye oliger i Ti g jerg. Det ku e tæ kes at lige etop e  
udflytter ør ehave ville ku e have deres i teresse ed de fordele, e  såda  ka  have for ar ets trivsel i 
forhold til i stitutio er i de ye  ed flere ør  på i dre plads. 

Jeg er eke dt ed de fire kriterier for udvælgelse af i stitutio er til luk i g e  eklager eget, at der 
ikke er taget he sy  til kvalitete  i i stitutio er e. 

Nordtoftegaard å a ses for at være e  eget velfu gere de i stitutio  og har i si  -årige eksiste s ku  
haft ét tilsy  lige efter oro a  hvor der skulle ske e  tilpas i g på et e kelt o råde og haft eget fi e 
trivselsrapporter foretaget la dt edar ejder e der da er gru dlag for udar ejdelse af i stitutio e s 
ar ejdspkadsvurderi g. 

Bør  er forskellige og der er derfor også rug for forskellige i stitutio stil ud. Vi ka  til yde fa iliteter ude 
og i de, der fre er ør s alsidige perso lighedsudvikli g og især især på so iale para etre. Der er 



 

 

spe ielt gode forhold for rollelege, fysiske udfoldelser, værksted, udekøkke , køkke have, ålplads og 
asser af ulighed for ture til skov og stra d. 

 I e  tid, hvor istrivsel la dt ør  er så eget på tale, og vi ved, hvad det ka  ko e til at koste på sigt, 
hvis der ikke fore ygges i tide, tæ ker jeg, at det ka  ko e til at være e  øko o isk ule pe at lukke 
Nordtoftegaard.  

Vi har i Nordtoftegaard over år opar ejdet et solidt perso alesa ar ejde der udgør e  vigtig gru dste  for 
det pædagogiske ar ejde. Vi har været i sta d til at rekruttere og fastholde yderst velkvalifi erede og 
dedikerede pædagoger. E  sa e sæt i g af kvi der og æ d, åde u ge og ældre, ed eget 
forskellige ko pete er. Dette er e  stor værdi, so  vi u ser kastet over ord ed et s uptag. 

Vi har edar ejdere der or la gt fra i stitutio e  og so  evidst har valgt Nordtoftegaard til og vil i 
tilfælde af luk i g højst sa dsy ligt ikke fortsætte i ed at ar ejde i Kø e hav s Ko u e.  

Det er ikke ok at tale o  opar ejdelse af psykologisk tryghed. Vi skal også vær e o  de , år de  er til 
stede. 

Derfor vil jeg på det kraftigste opfordre til at ge overveje forslaget o  i dstilli g til luk i g af 
Nordtoftegaard. 

Med ve lig hilse  

Hella Carste se , leder af Nordtoftegaard 

 

 

 

 



Høri gssvar a g. ulig luk i g af bør ehave  Nordtoftegaard 

Jeg Jette Saltoft Pederse  leder af Vuggestue  Haletudse  er dy t rystede over at I 
overhovedet ka  overveje at lukke e  af Kø e hav s edste ør ehaver. 

E  ør ehave so  hver dag holder fa e  højt og ed faglig stolthed ligger so  de edste 
 i stitutio er i alle åli ger. Både i forhold til forældre, ør e- og perso aletrivsel. 

Vi er e  vuggestue i Brø shøj, so  er ke dt i o rådet for at tage os særligt at ør  og 
fa ilier so  er særligt sår are. Et ar ejde vi har varetaget i  år i tæt sa ar ejde ed 
o rådets su dhedsplejersker.  De sidste 0 år har Nordtoftegaard været e  af vores faste 
sa ar ejdspart ere. De har for ået at videreføre vores ar ejde, år ør e e skulle videre 
i ør ehave. Vi vidste at ør e e ko  godt videre til et topprofessio elt perso ale, ed 
høj faglighed, hjertevar e og de  ru elighed de sår are ør  har ehov for. Sa tidig er 
Nordtoftegaard et sted hvor der re t fysisk er højt til loftet, hvilket er et ehov flere af de 
udfordrede ør  har. 

Vi ved at flere og flere ør  og u ge istrives og at udgifter e til spe ialtil ud stiger og 
stiger. At flere ør  liver segregeret hvilket, er dyrt åde e eskeligt og i de  grad 
øko o isk. 

Sidste år i ove er å ed lev dagi stitutio er es udgetter å et ige , da der 
a glede 0 illio er på spe ialo rådet. I de  for i delse lev vi spurt o , o  vi havde 

forslag til, hvorda  vi ku e ve de udvikli ge , så der ikke er så a ge ør  der liver 
segregeret. 

For det først er det værste I ka  gøre, er at udsulte or alo rådet og e d u værre at 
lukke velfu gere de i stitutio er, so  i dag varetager de  værdifulde opgave, der hvert år 
sparer ko u e  for tusi dvis af kro er og sørger for at ør e e får de  edste start i 
livet. 

Så fore yggelse, fore yggelse, fore yggelse er de  edste og illigste løs i g og vi ka  ku  
sige at det vil være e  katastrofe for ko u e  og o rådets ør  at lukke Nordtoftegaard. 

 

Leder Jette Saltoft Pederse  

Vuggestue  Haletudse  

Ka elejevej  

00 Brø shøj 

00 0 



 



Høringssvar vedr. Nordtoftegaard 9. april, 2024
Sune og Louise Stolborg Vuorela

Høringssvar vedr. Foreslåede lukning af Nordtoftegaard

Indledningsvis vil vi gerne sige at en høringsfrist på 3 uger, inklusiv påskeugen, er alt for kort. 

Det mener jeg ikke kommunen kan være bekendt.

Vi er forældre til en dreng i Nordtoftegaard som har været der i knap et halvt år. Han er 

sprængfyldt af energi, og et højt fysisk aktivitetsniveau. I Nordtoftegaard kan de ikke bare 

rumme ham, han stortrives, og skynder sig op i bussen ved næsten samtlige afleveringer og 

fortæller masser af historier fra hverdagen om hvordan han har lært om hvordan heste bliver 

skoet, at have givet gulerødder til kaniner og at personalets til lejligheden opfundne kendis, 

Rulle-Ruth dukkede op til deres melodigrandprixfest. Senest en bamse/dyrefest hvor han 

snakkede hele dagen snakkede om at få sin bamse med.

Selvom det var noget svært at finde og vælge Nordtoftegaard på grund hvad jeg bedst kan 

kalde defekter i opskrivningssystemet, er vi enormt glade for at det lykkedes og at det er der 

vi er endt.

Børnehaven har en af de højeste placeringer på brugertilfredshedsundersøgelsen, hvilket vi 

fuldt forstår. Det gør også at vi undres over at brugertilfredshedsundersøgelsen ikke vægtes 

tungere hvis der er behov for kapacitetsjusteringer.

Børnehaven har også en stabil og mangfoldig uddannet personalegruppe, eksempelvis med 

Per der har guitaren og forskellige musiske og rytmiske tiltag, inklusiv sange komponeret til 

lejligheden, Astrid fuld af kreative tiltag og Mohammed der har har ‘kolbøttefabrikken’ med 

mange forskellige fysiske udfordringer. Nordtoftegaard har lidt over 50% mænd i det 

uddannede personale. 

Der er også køkkenhave i samarbejde med børnene. Hyppig mad over bål i samarbejde med 

børnene og spændende udflugter der understøtter de forskellige temaer børnehaven har kørt 
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med: Storegruppen har været på planetariet i forbindelse med rumtema. Hele børnehaven har

været på både dyrelegeplads og bondegårde i forbindelse med bondegårdstema. 

Der er også masser af børnesociale arrangementer. Melodigranprix-fest, som var et hit. 

Børnejulefrokost – hvor en stakkels pædagog fik lov til at åbne ostehaps til alle børn. Og 

meget mere. Og det er kun en del hvad vi har oplevet på knap et halvt år.

Derudover udfylder børnehaven også i nogen grad en social rolle ‘på vejen’ hvor næsten alle 

børn enten går i børnehaven eller har været der, hvilket også øger det sociale fællesskab 

forældrene/husejerne i mellem.

Det ligner baseret på egne observationer, at der er mindre søskende nok til alene at kunne 

stå for halvdelen af børnebehovet over den næste årrække. 

Samtidig har der også over de seneste år været startet på en udskiftning hvor pensionister 

fraflytter nabolaget og småbørnsfamilier rykker ind. Det kan godt være at der er overkapacitet 

i Brønshøj-Vanløse, men min umiddelbare fornemmelse er at det ikke er tilfældet på kanten 

mellem postnummer Brønshøj og postnummer Nordvest hvor børnehavens opsamlingssted 

ligger.

Alt i alt synes vi det er en dårlig ide at lukke en så velfungerende institution.

Venlige hilsner

Sune & Louise Stolborg Vuorela
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Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 

9 Ju i 2024 

 

Kære edle er af Bør e- og U gdo sudvalget i Kø e hav s Borgerrepræse tatio , 

Det er ed dy  eky ri g og skuffelse, at jeg so  forælder til to dre ge der går/har gået i Nordtoftegaard 
Bør ehave odtager yhede  o , at e  så fa tastisk ør ehave i dstilles til luk i g. Nordtoftegaard er ikke 

lot e  ør ehave - det er på alle para etre for trivsel e  af de edste I stitutio er i Kø e hav s Ko u e og 
et sted fyldt ed u ikke kvaliteter, so  jeg ikke har set eller hørt o  a dre steder. 

Vi rugte la g tid på at u dersøge og esøge ør ehaver i o rådet før vores sø ers start, og i tet sted ku e 
at he kvalitete  i de rapporter vi læste eller de  fuldstæ digt ufor ehold e a efali g, vi fik fra a dre 

forældre og vuggestuepædagoger o  Nordtoftegaard. Det er et sted, hvor perso alet er ere e d dedikerede 
- de er har et fa tastisk sa ar ejde so  er ygget op over årtier. Deres e gage e t og sta ilitet afspejler sig i 
det trygge og lærerige iljø, de ska er for vores ør  hver dag og ed 4 a dlige udda ede pædagoger er 
der stærke rolle odeller for vores to dre ge so  er helt u ikt. 

Nordtoftegaard Bør ehave yder på u ikke fa iliteter, heru der adga g til atur, et i spirere de udekøkke  og 
værksteder, der giver ør e e ulighed for alsidig udfoldelse og læri g. Det er et sted, hvor vores ør  ikke 

lot lærer, e  også føler sig hje e. Deres ivrige fortælli ger o  daglige oplevelser, hje eskrev e sa ge 
og eve tyrlige te aer vid er o  de  glæde og stolthed, de altid har følt ved at være e  del af Nordtoftegaard. 

Desværre er Nordtoftegaards kvalitet og attraktivitet ikke levet afspejlet i søg i ge , og det skyldes pri ært 
a gle de sy lighed på pladsa vis i ge s hje eside. Jeg har ige e  de sidste 4 år so  edle  af 

estyrelse  været vid e til utallige situatio er hvor Nordtoftegaard har været første prioritet e  har følt sig 
tvu get til at vælge a dre i stitutio er da Nordtoftegaard ikke var sy lig på di plads, hvilket har ført til 

isforståelser og frustratio er la dt forældre. Det er helt uri eligt at de tek iske fejl u liver rugt so  
argu e t år alle a dre para etre er i la dt de edste i Ko u e . 

E  luk i g af Nordtoftegaard vil være e  katastrofe for vores lokalsa fu d og e  uretfærdighed over for åde 
uvære de og ko e de ør . Nordtoftegaard er ikke lot e  ør ehave - det er e  hjertevar  oase, hvor 

vores ør  ka  vokse og udfolde sig på edste vis. 

 

Jeg eder jer ve ligst o  at ge overveje eslut i ge  o  at lukke Nordtoftegaard Bør ehave og i stedet støtte 
op o  evarelse  af de e fa tastiske i stitutio , so  etyder så eget for så a ge. 

 

Med ve lig hilse , 

 

Katri e Ro edahl Va her 



 

 

Høringssvar vedr. børnehaven Nordtoftegaard 

 

Kære Medlemmer af Børne – og Ungdomsudvalget 

 

Vi er forældre til et barn i lillegruppen i Nordtoftegaard børnehave, og vores ældste søn gik ud af 

børnehaven i sommer for at starte i skole. Vi har også tvillinger, som vi håber kan få nogle fantastiske 

år i Nordtoftegaard ligesom deres ældre brødre, når de bliver store nok til at gå der.  

 

Efter vi modtog beskeden om, at Nordtoftegaard kan blive indstillet til lukning, har vi spurgt os selv, 

hvordan vi vil kunne forklare for andre, hvorfor der ikke findes en bedre børnehave end 

Nordtoftegaard. Hvis det skal koges helt ind, så handler det om kulturen blandt pædagogerne. Vi vil 

derfor bidrage med nogle eksempler på, hvor fantastiske pædagogerne er i Nordtoftegaard: 

 

- RO: Der er altid en oplevelse af, at der er tid til det enkelte barn, og pædagogerne er 

nærværende, i børnehøjde og hæver aldrig stemmen. Vi bruger selv pædagogerne som 

pejlemærke for, hvordan vi bør være som forældre i vores egen opdragelse.  

- FANTASI: Fantasien har ingen grænser. Når der fx planlægges temauger om bondegårdens 

dyr, så klæder alle pædagoger sig ud som landmænd, børnene maler dyr, der holdes 

bondegårds-disco med popcorn, de besøger en besøgsgård og holder en fest, hvor alle børn 

har tøjdyr med, som undersøges af en dyrlæge (udklædt pædagog).   

- UDELIV: En af pædagogerne klatrer selv i træer med børnene, de lærer at snitte med en 

kartoffelskræller og at lave mad over bål. I sensommeren kan børnene selv plukke æbler fra en 

æblelund. Pædagogerne inddrager også den lokale by og besøger fx kirken til jul. Og bussen 

kører gerne til andre destinationer som fx Vikingeskibsmuseet, hvis en temauge om 

vikingetiden skal afsluttes.      

- TRYGHED: Vi har aldrig oplevet at aflevere vores børn til en pædagog, vi ikke kender, eller 

som vores barn ikke var trygt ved helt ned i maven. Og som forældre kender vi børnehaven og 

pædagogerne rigtig godt. Blandt andet fordi der arrangeres arbejdsdage, overnatninger med 

familie, julearrangement og sommerfest for at give nogle eksempler. Sågar bedsteforældre har 

en årlig dag på gården.   

 

En børnehave af den kvalitet bygger på en kultur, som det tager mange år at opbygge. Af det 

nuværende personale var 3 med til at grundlægge børnehaven i 2004, 1 blev ansat i 2011, 1 i 2017 og 

senest 1 i 2021. De pendler til opsamlingsstedet for børnehaven fra blandt andet fra Valby, Skovlunde, 

Stenløse og Amager for at arbejde i netop Nordtoftegaard.  

 

Bevar Nordtoftegaard. For børnenes skyld!  

 

 

Med venlig hilsen 

 

Stine Skouby Asnæs og Per Kæmpe 
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Sekretariatet for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   

Til Børne- og Ungdomsudvalget 

   

      

  

Høringssvar fra Brønshøj-Husum Lokaludvalg vedr. 
Børne- og Ungdomsforvaltningens foreslåede perma-
nente lukning af børnehaven Nordtoftegaard 

 

 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg fremsender hermed vores bemærknin-

ger til administrativ høring af Børne- og Ungdomsforvaltningens fore-

slåede lukning af børnehaven Nordtoftegaard. 

 

Indledningsvist vil vi gerne sige tak for, at vi denne gang er betragtet 

som høringspart. Til gengæld vil vi gerne rejse kritik af høringsproces-

sen, hvor institutioner og interessenter kun har haft tre uger hen over 

påsken til at reagere.    

 

Hvis det er muligt, vil vi meget gerne se aktuelle børnetal for Brønshøj-

Husum samt belægningsprocenter i de enkelte institutioner, så vi frem-

adrettet har bedre forudsætninger for at indlede en lokal dialog med 

borgere og institutioner i lignende situationer. 

 

Børnehaven Nordtoftegaard 

Vi er vidende om, at børnetallene generelt i Københavns Kommune 

desværre er faldende og at det er disse beregninger, der ligger til 

grund for forvaltningens forslag om permanent lukning af blandt andet 

børnehaven Nordtoftegaard.  

 

Da vi ikke kender børnetallet m.v. for områderne i Brønshøj-Husum, har 

vi dårlige forudsætninger for at kommentere på, at institutionen er ind-

stillet til lukning på grund af overskydende kapacitet i området. Til 

gængæld undrer vi os over, at Nordtoftegaard er indstillet til lukning på 

grund af lav søgning. Vi er vidende om, at Nordtoftegaard, på trods af 

tekniske udfordringer med opskrivningssiden dinplads.dk har et børne-

tal, der cirka svarer til normeringen. Vi mener, at det er kritisabelt at 

bruge et argument om lav søgning, når institutionen siden 2020 har 
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gjort opmærksom på, at Nordtoftegaard som udflytterbørnehave ikke 

figurerer, når forældre søger på lokale institutioner i pladsanvisnings-

systemet.  

 

Desuden synes vi, at det er ærgerligt, at der i udvælgelsen ikke kigges på 

andre parametre end lav søgning, fx Nordtoftegaards kvalitet (tilsyns-

rapporter) og faciliteter, forældretilfredshed og trivsel hos personalet.  

Børnehaven Nordtoftegaard er en af de bedste børnehaver ifølge sene-

ste brugertilfredshedsundersøgelser i Københavns Kommune. Instituti-

onen som arbejdsplads udmærker sig ved en lav personaleomsætning 

og en bedre kønsfordeling end de fleste andre institutioner kan leve op 

til. 

 

Vi er derfor imod, at børnehaven nu er indstillet til permanent lukning. 

 

Til grund for vores bemærkninger ligger dialog med børnehavens be-

styrelsesformand og leder bl.a. i forbindelse med møde i lokaludvalgets 

Børne-, Unge-, Fritids- og Idrætsudvalg møde den 8. april 2024. 

 

Med venlige hilsner 

 

Christoffer Rosenkrands, 

forperson for Brønshøj-Husum Lokaludvalg 

 

Jens Kristian Jensen, 

forperson for lokaludvalgets Børne, Unge, Fritids- og Idrætsudvalg. 

 

 



Til rette vedkommende,

Vi er forældre til en pige på 5-år som går i Nordtoftegaard. Vi kan forstå at institutionen er indstillet 
til lukning pga. 1) forventet mangel på børn i området og 2) manglende søgning til institutionen.

Vi kan sige en hel masse godt om institutionen, men vil nøjes med at forholde os til de kriterier den 
er udvalgt ud fra. Eller rettere, nummer 2 kriterie - den manglende søgning til institutionen. Det 
virker for os helt absurd og uretfærdigt at anvende “søgning” som metrik til at vurdere 
Nordtoftegaard’s fremtid, når det igennem en længere periode ikke har været muligt at fremsøge 
institutionen via den centrale pladsanvisnings online løsning.

Vi er selv flyttet til området og startede fra bar bund med at finde institutionsplads, og var derfor i 
første omgang ikke opmærksomme på at Nordtoftegaard eksisterede. Kun vores store ønske om 
udflytterbørnehave og ihærdige rundspørgen i grundejerforening og lokale facebook grupper gjorde 
at vi blev opmærksomme på at Nordtoftegaard fandtes. Da vi søgte efter den i pladsanvisningens 
online-løsning kunne vi ikke finde den, og troede i første omgang at det betød det ikke var muligt 
for os at søge en plads der. Vi måtte ringe til pladsanvisningen og spørge specifikt ind til 
instituionen for at forstå at vi havde mulighed for at søge den. Vi forstod endvidere at det skyldtes 
problemer med deres it-system der havde foregået et stykke tid. 

I tillæg hertil, skal det siges at Pladsanvisningens system jo også anvendes af forældre til at få 
overblik over institutioner I området, man kan besøge. og er den ikke søgbar, er den ikke på folks 
radar. Desuden: vi er et forælderpar, der går meget op i valg af instuitutioner til vores børn og har 
resoucerne til at bruge tid på det, dvs. undersøge, besøge, sammenligne, ringe op. Vi forestiller os at
ikke alle har mulighed for at bruge samme mængde tid og kræfter til at undersøge institutioner. Vi 
er overbevist om at den tekniske fejl/forvaltningsmæssige fejl har fået direkte konsekvenser for 
søgningen til Nordtoftegaard. Dels fordi folk med mindre gå-på-mod overfor telefonkøer og 
tekniske it-systemer ville have opgivet lang tid før, og dels fordi mange slet ikke opdager den 
eksisterer.

Vores datter starter i skole inden I foreslår at lukke Nordtoftegaard, så vi har ingen personlig aktie i 
indstillingen til lukning. Men vi bliver nødt til at råbe op når en indstilling til lukning bliver 
foretaget på så forkert og forfejlet et data-grundlag. Det er ikke okay, og forhåbentlig da heller ikke 
lovligt.

Nu hvor I er bekendt med den tekniske fejl, forventer vi at I forkaster indstillingen om lukning af 
Nordtoftegaard. Det giver mening at anvende "søgning" som metrik, men kun for de institutioner 
som har været ligestillede i forhold til metrikken. Det giver IKKE mening at lukke Nordtoftegaard 
på baggrund af en metrik hvor kommunens it-systemer og dets fejl spiller så central en rolle, og 
hvor det er helt tydeligt at Nordtoftegaard ikke har været ligestillet med resten af kommunens 
institutioner. Det virker faktisk som om, det vil være på kanten af god og fair forvaltningsskik.

Venlig hilsen
Astrid Waagstein og Christian Haargaard Olsen
Engsvinget 44, 2400 København NV



Tir. 9. april 2023 

Min oplevelse af Nordtoftgaard 

 

Min ældste søn har været på Nordtoftgaard siden maj 2022. Ved sin tilpasningsuge blev min søn budt 

hjertelig velkommen i institutionen. Pædagoger var meget påpasselig og omsorgsfuld. Jeg og min søn 

følte os meget inkluderede og lyttede.  

 

Jeg kunne lige så godt observere, en masse opmærksomhed, omsorgsfuldt smil, empati og varme rettet 

mod alle de andre børn. Jeg blev beundret over atmosfæren, det store udendørs område omgivet af 

natur, hvor børnene frit kunne lege (klatre i træer, cykle, slæde ned ad en bakke, lege med mudder og 

meget mere), mens de blev observeret og guidet af personalet. 

Indenfor kunne børn sidde i et stille og roligt rum for at læse en bog, slappe af og endda tage en lur, hvis 

det var nødvendigt. På øverste etage kunne børn lege kreative spil eller tumle rundt. 

 

Efter tilpasningsugen kunne jeg løbende observere, hvordan børnene blev udfordret og motiverede i vidt 

forskellige aspekter. Fysisk, kognitivt, såvel som følelsesmæssigt. Børnene blev dagligt støttet og 

udviklet deres sociale færdigheder. 

 

En anden ting, jeg var ret imponeret over, var de periodiske projekter udviklet af institutionen. Et 

middelalderprojekt, landbrugsprojekt, solsystem, genbrug, blandt andet. Børnene lærer/erfarer på egen 

hånd om videnskab, historie og samfund på en meget levende, spændende og varig måde. Min ældste 

søn var især interesseret i solsystemet, astronaut og rumskibe. Disse projekter kunne helt klart vække 

masser af nysgerrighed på en helt særlig måde, hvilket øgede meget læring og interesse for min søn. 

 

De kørte også et projekt om den danske kongetradition i perioden, hvor den nye konge af Danmark blev 

kronet. Alle arbejdere spillede en teatralsk rolle med musik, kostumer og komedie for at introducere 

børnene til danske traditioner og historie på en meget fascinerende måde. 

 

Jeg kan ikke glemme at nævne, hvor godt engageret og kompetent jeg finder pædagoggruppen på denne 

institution. De er ekstremt kreative og talentfulde. De har et helt sæt musik skabt af dem selv. 

Fællesskabsfølelsen på institutionen er fantastisk. Børn sidder ved bålet, spiser måltider, lytter til musik 

og synger i harmoni. De er venner, og de føler sig forbundet med hinanden og endnu vigtigere, til 

pædagoger som værdsætter og støtter deres udvikling og trivsel.  

 

Jeg kunne i perioden opleve, at de lyttede godt til mit barns behov og de kunne tilbyde omsorg og særlig 

opmærksomhed i en svær og sårbar fase på grund af sygdom og skilsmisse i familien. Vores familie 

modtog hyppige tilbagemeldinger om hans fremskridt, og vi var i tæt kontakt under disse modgange. 

 

Det er meget bekymrende, at sådan en eksemplarisk, succesrig og ekstraordinær institution risikerer at 

lukke. Det vil ydermere forstyrre en meget velfungerende stabilitet, som er blevet skabt over år, som min 

søn og andre børn i lokalområde har været heldige at opleve. 

 

 

Anderson Teixeira-Holck 

Far til Anton Teixeira-Holck 



     Brønshøj 22.03.2024 

 

Kære Malene Stampe og Thor Larsen, 

 

Jeg henvender mig på vegne af bestyrelsen i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave.  

Siden 2020 har vi flere gange henvendt os til pladsanvisningen angående manglende visning 
af Nordtoftegaard på pladsanvisningens hjemmeside ”dinplads.dk”.  

Flere forældre der - på foranledning af andre forældres opfordring - har ønsket at søge vores 
børnehave, har oplevet problemer med at skrive deres børn op på platformen. Det skyldes at 
børnehaven ikke kan findes på hverken liste- og kortvisning over ”børnehaver i nærheden af 
dig” – uanset hvor tæt på børnehaven forældrenes adresse er.  

Det giver jo unægtelig en dårlig mulighed for os som børnehave at rekruttere børn fra både 
Brønshøj og Nordvest- området. Vi har oftest rekrutteret børn via forældres anbefalinger, men 
evt. tilflyttere skal jo også have mulighed for at søge os.  

Pladsanvisningen er bekendte med problemstillingen og status er pt. at KMD er gjort 
opmærksom på problemstillingen og har taget ejerskab for at udbedre den - men efter ca. 1 
års procestid fortsat ikke har leveret en løsning. 

Vi er bevidste om at der, i teorien, er tale om en teknisk fejl, men i praksis er det en 
omsiggribende problematik for os, da det bremser/forhindre søgning til børnehaven og 
derved modarbejder vores eksistensgrundlag. Derfor beder vi indtrængende om at dette vil 
blive rettet snarest. 

Såfremt I skulle have spørgsmål til ovenstående eller har behov for mere information, kontakt 
mig da gerne.  

 

Se venligst vedhæftet screenshots fra hjemmesiden som belyser ovenstående problematik. 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Katrine Romedahl Vacher 

Formand for Bestyrelsen i Nordtoftegaard 



Høri ssvar vedr. orsla et o  luk i  a  Nordto te aard Bør ehave 

 

Købe hav , d. 9. april   
 

Til Bør e- o  U do sudval et i Købe hav s Bor errepræse tatio  

 

Vi, orældre til Nora Najar Li d ård, re se der her ed vores høri ssvar vedr. det re satte 
orsla  o  luk i  a  i stitutio e  ju i .  

 

Vi sætter stor pris på uli hede  or at a ive dette høri ssvar da det li er os e et på si de 
at bevare i stitutio e  o  ø sker at påpe e øl e de pu kter, der bør ta es i betra t i  i 
beslut i sprocesse .   
 

. E a eret perso ale. perso alet er e or t er ar e o  e a erede o  har altid øje or det 
e kelte bar  o  behovet or od dialo  ed os orældre. Perso alets e a e e t i 
bør e es trivsel o  læri  er uovertruffe  o  ski er i e e  i alle aspekter a  deres 
arbejde; ra or a iseri  a  ba sedisko, ca pi , ud orsk i  a  u iverset o  
bo de årde , o  MGP-arra e e t til hå dteri  a  se sitive o  va skeli e situatio er 

ed o sor  o  blik or at det e kelte bar  øler si  værdsat o  støttet. Derudover er det 
e  sjælde hed at opleve e  så sa e tø ret, e e åe de o  a oldi  
perso ale ruppe so  i Nordto te aard Bør ehave hvilket bidra er til stabilitet o  ro or 
bør  so  orældre o  beri er bør e es udvikli  o  læri .  

 

. U ikke aciliteter o  aktiviteter.  Nordto te aard Bør ehave iver ad a  til u ikke 
aciliteter so  udekøkke , cykelle eplads, ad a  til atur, bålplads, o  værksteder. 

Vores datter yder ude dørsaktiviteter e, der er ud over det sædva li e, såso  at 
pla te rø tsa er, passe på pla ter o  dyr, lave ad på bål o  i udekøkke et, s itte ed 
k iv, klatre i træer o  ud orske ature  i de  ærli e de skov. Disse oplevelser beri er 
ikke ku  he des læri , e  i d yder o så e  dyb værdsættelse a  ature . I e e  
disse u ikke aciliteter o  aktiviteter opstår der o så et helt særli t ællesskab bla dt 
bør e e, o  ære ve skaber, so  perso alet I de  rad o så har øje or at hjælpe på vej. 
Vores datter har i da  a e ode ve er a  be e kø , so  hu  er utroli  lad or.   
 

 

Vi har o så opskrevet vores y ste bar , Kaia Najar Li d ård til at å i Nordto te aard Bør ehave 
da vi ikke ka  orestilles os o et bedre sted at å i bør ehave. Vi håber i derli t at Købe hav s 
Ko u e vil bevare Købe hav s bedste bør ehave, so  ikke bare er et sted hvor bør  
tilbri er deres hverda e, e  et try t iljø hvor de bliver støttet o  i spireret til at ud orske 
verde , i særdeleshed i ature  o kri  de .  
 

Med ve li  hilse  

Si e Li d ård A derse  & Horacio E a uel Najar Ra os   



       

 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  

 

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i København 

 

Vi er farmor og farfar til Finn på tre år, der går i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, hvor hans 

storebror Ole også har gået. Vi har lært børnehaven og dens pædagoger at kende, når vi har afleveret 

og hentet vores børnebørn i Nordtoftegaard. Vi er derfor oprigtigt kede af og uforstående over for, at 

Nordtoftegaard kan blive indstillet til at skulle lukke.  

 

Som bedsteforældre er hverdagen for vores børnebørn det vigtigste for os, og vi kunne ikke forestille 

os en bedre børnehave til dem. Vi møder et altid venligt personale og en rolig stemning, som står i 

kontrast til de historier i medierne, man ellers hører om, hvordan tilstanden er i dagsinstitutionerne 

med alt for få pædagoger og for lidt tid til at være der for børnene. Vi hører om, hvordan de bager, 

laver bål, synge egne sange om dinosaurer og vikinger, holder høns og fester med børnene, når der er 

en lejlighed til det.  

 

Vi vil opfordre til, at I som politikere vil gøre jer grundige overvejelse om, hvad der er bedst for 

børnene. Nordtoftegaard er nemlig en børnehave helt ud over det sædvanlige, og vi har svært ved at 

se mening i at lukke en børnehave som den!  

 

Ole Kæmpe og Hedvig Kristine Hauge  

 

D. 8/4 2024 

 



Som far til William vil jeg være meget ærgerlig over hvis Københavns kommune lukker Nordtoftegård. 

Vi har været utrolig glade for, at William har haft mulighed for at går i en så velfungerende 

udflytterbørnehave. Blandt de mange positive ting, som skal skrives om Nordtorftegaard, bør fremhæves 

de mange udendørs aktiviteter i naturen, deres temauger, at de laver musik med børnene og involverer 

forældre, søskende og bedsteforældre i aktiviteter på gården. 

At i stitutio e  har ”la  søg i g” har i sel  æret udfordret på. 

Jeg måtte i sin tid tage direkte kontakt til pladsanvisning for at få skrevet William op for Nordtoftergaard 

kunne ikke findes på listen, selvom den ligger under en kilometer fra vores bopæl. Jeg fik fortalt af den 

medarbejder, som jeg snakkede med hos pladsanvisningen, at det var et kendt problem i systemet. 

At Nordtoftegaard ikke kan findes via pladsanvisningen er konkurrenceforvridende, specielt når det er en 

kendt problem, som ikke bliver taget alvorligt. 

Mvh 

Frederik Høgh 

  



Kære E il Brødsgaard og Ad i istrati t Ressour e e ter 

 

Vi skri er til jer edrøre de de  pote tielle luk i g af Nordtoftegaard, h or egge ores sø er tidligere har 
gået -  og - . Nordtoftegaard har æret e  fa tastisk ør eha e i a ge år, i fik a ge 
a efali ger fra a oer, e er og eke dte i de  ores ør  startede og i hå er eget, at I il o er eje, 
at e are de e skø e ør eha e. 

Vi har ge e  åre e ople et, at perso alet i ør eha e  har ska t et tr gt, ar t, ru eligt og 
sti ulere de iljø for ores ør , h or de har ku et ud ikle sig åde fagligt og so ialt. Derudo er har i 
ople et e  e ærkelses ærdig la  edar ejderudskift i g, og ogle gar ede og fa tastisk d gtige 
pædagoger, so  har haft det irkelig godt sa e  og sa e  ed ør e e, h ilket har ska t e  
ko ti uitet og sta ilitet, der har æret til stor ga  for åde ør  og forældre. 

Vi har også ople et, at de f siske fa iliter på ”gårde ” er dejlige og det har gi et fa tastiske 
udfoldelses uligheder for de i dre så el so  de større ør  i ør eha e . De  store aturlegeplads og 
o gi elser e på gårde  er oget for sig sel  og so  forældre til to dre ge – har det gi et de  oget helt 
a det og a dre uligheder e d de ille ha e haft i e  ”al i delig” ør eha e i æro rådet. Vi har altid 
holdt eget af, at he te glade og trætte dre ge, år de ko  hje  ed usse , ed højrøde ki der efter 
e d u e  dag ed flere akti e, kreati e og glade ude dørsti er e d i de dørs. Og i ople er stadig at 

egge dre ge taler o  deres tid i Nordtoftegaard og de fa tastiske ople elser, e er og oks e, de ha de 
der. 

At lukke e  helt u ik ør eha e, ed et fa tastisk og sa e tø ret perso ale pga. e  ”skri e ordsfejl”, 
so  gør at det er s ært at fi de ør eha e  på pladsa is i ge  ille, i ores optik, ære e  ska dale. Vi 
hå er eget, at i il tage eslut i ge  o  at lukke Nordtoftegaard op til gru dig o er ejelse.  

 

Med e lig hilse , 

Jesper & Louise Juul Fra dse  

  



Børne- og Ungeforvaltningen 

 

 

 
> Som farmor til William der har gået i Nordtoftegård siden maj 2022 vil jeg på det kraftigste opfordre 
kommunen til, at droppe overvejelserne om at lukke Nordtoftegård og det er der mange grunde til: 
> Børnehaven har både en meget lav personaleomsætning og lavt sygefravær begge dele er med til at sikre, 
at børnene oplever tryghed og kontinuitet i deres dagligdag, hvilket er meget vigtigt. I en situation med 
mangel på pædagoger er det virkelig uklogt at lukke en institution med en velfungerende personalegruppe. 
> Vi oplever en engageret personalegruppe, der holder emneuger, har oparbejdet en masse hyggelige 
traditioner, laver musik med børne, udstråler engagement og arbejdsglæde. Derfor vil jeg opfordre 
kommunen til at finde besparelser på andre områder. 
> 
> Med venlig hilsen 
> 
> Birgitte Høgh 
> Bavnevangen 45 
> 2700 Brønshøj 
> 
> 
> 

  



Nordtoftegaard er på alle åder e  fa tastisk i stitutio : 
Et eget dedikeret perso ale, so  altid ska er et tr gt og støtte de læri gs iljø, og ør e e er altid glade 
og fortæller o  h ad de har ople et.  Vi il so  edsteforældre på det kraftigste opfordre til at e are 

ør eha e . 
 

M h 

Carl og Ra di Nori griis 

 

Se dt fra i  iPho e 

  



Til Medle er e af Bør e- og U gdo sud alget i Kø e ha s Borgerrepræse tatio  

Høri gss ar edr. i dstilli ge  af udfl tter ør eha e  Nordtoftegaard til luk i g se est ju i  

 

So  edsteforældre til to ør  i Nordtoftegaard Udfl tter ør eha e er i ga ske hokerede o er 
ko u e s forslag o  at lukke i stitutio e .  

Vi ærker t deligt h or elfu gere de e  ør eha e Nordtoftegaard er – år i åde afle erer, he ter eller 
deltager i e  række traditio er og arra ge e ter f  edsteforældredag . I Nordtoftegaard ærkes straks 
e  helt særlig ro, et u ikt 

ær ær og glade ør  i tri sel hele eje  ru dt. I spirere de og aturskø e o gi elser, der 

i dg der til leg, ud ikli g og kreati itet. Vores ør e ør  fortæller a ge historier o  alle de 

spæ de de ti g, de ople er og lærer i deres ør eha e, o  deres gode ka erater, og deres søde 

og o sorgsfulde oks e. E  luk i g af Nordtoftegaard il ære i tet i dre e d e  katastrofe. 

 

Ve lig hilse  

Lo e Tegl jærg 



to  og jeg støtter totalt op o  at e arer de e skø e ør eha e.  

  



Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns 
Borgerrepræsentation  

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 
2025  

Som bedsteforældre til to børn i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave er vi ganske 
chokerede over kommunens forslag om at lukke institutionen. Vi mærker tydeligt hvor 
velfungerende en børnehave Nordtoftegaard er – når vi både afleverer, henter eller 
deltager i en række traditioner og arrangementer (fx bedsteforældredag). I Nordtoftegaard 
mærkes straks en helt særlig ro, et unikt nærvær og glade børn i trivsel hele vejen rundt. 
Inspirerende og naturskønne omgivelser, der indgyder til leg, udvikling og kreativitet. 
Vores børnebørn fortæller mange historier om alle de spændende ting, de oplever og 
lærer i deres børnehave, om deres gode kammerater, og deres søde og omsorgsfulde 
voksne. En lukning af Nordtoftegaard vil være intet mindre end en katastrofe. 

Venlig hilsen 

Bjørn Teglbjærg 

  



Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning  

Kære Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation  

Som forælder til en datter i Nordtoftegaard er jeg dybt forundret over, at Nordtoftegaard er indstillet til 

potentiel lukning senest i juni 2025. Udover egne utvetydigt positive oplevelser med Nordtoftegaard skyldes 

min forundring følgende objektive parametre, som I sin tid var afgørende for, at min mand og jeg valgte 

Nordtoftegaard til som børnehave for vores datter:  

• 5. bedste børnehave i Københavns Kommune  

Nordtoftegaad er Københavns 5. bedste børnehave målt på brugertilfredshed, og 90 procent af 

forældrene svarer, at de i høj grad vil anbefale Nordtoftegaard til andre, hvilket er langt over det 

kommunale gennemsnit på blot 63 procent.  

• Uddannet personale med lang tilknytning til børnehaven  

Nordtoftegaard har 75 procent uddannet personale. Det er 20 procentpoint bedre end 

gennemsnittet i København. I en tid hvor der er tårnhøj mangel på pædagoger i Københavns 

Kommune, har dette været afgørende for vores valg af børnehave.  

 

Set i lyset af manglen på pædagoger i København forekommer det direkte uforståeligt, at 

Nordtoftegaard indstilles til lukning, da institutionen har bevist, at den ikke blot kan tiltrække men 

også fastholde uddannet personale. Tre af børnehavens seks faste pædagoger har været ansat i 

Nordtoftegaard siden institutionens opstart i 2004, mens de resterende tre faste pædagoger har 

været ansat i hhv. 13, syv og tre år. Medarbejdernes tilfredshed afspejles da også i 

trivselsundersøgelsen blandt medarbejdere fra 2023, hvor Nordtoftegaard har en samlet score på 

6,5 (maxscore er 7). Hertil kommer, at Nordtoftegaard har haft den samme leder siden 

institutionens opstart.  

Der er således tale om en unik personalemæssig situation, hvor faglighed og kontinuitet understøtter 

en tryg, stabil og udviklende hverdag for Nordtoftegaards børn præget af overskud. Dét 

Nordtoftegaards medarbejdere formår at levere overfor børnene, hviler på traditioner, faste 

rammer, børnehavens historie og ikke mindst den stabile medarbejdergruppe – det kan ikke bygges 

op på rekordtid.  

• Flotte tilsynsrapporter:  

Nordtoftegaard har højeste status på alle parametre i tilsynsrapporten, hvilket ikke er standard for 

området, hvor flere institutioner har modtaget anmærkninger i deres tilsyn. Rapporten fremhæver 

bl.a., at personalet i Nordtoftegaard er imødekommende og lydhøre overfor børnene, samt at der 

er masser af nærvær i barn-voksen-relationen. Det er observationer, vi som forældre kun kan 

bekræfte.  

 

Forud for vores datters børnehavestart var ovenstående afgørende for vores valg af Nordtoftegaard efter 

omhyggeligt at have researchet på børnehaver i kommunen. Hertil kommer, at Nordtoftegaard suverænt 

var den børnehave, hvor vi fra andre forældre modtog de flotteste og helt uforbeholdne anbefalinger.  



Afslutningsvist er det nødvendigt at fremhæve overfor udvalget, at Nordtoftegaards søgning – hvilket som 

bekendt er grundlaget for, at børnehaven er indstillet til lukning – ikke reelt afspejler, hvor attraktiv 

børnehaven er. Den forholdsvis lave søgning skyldes – som Nordtoftegaard også i flere omgange har gjort 

opmærksom på – at børnehaven ikke har været til at søge frem på pladsanvisningens hjemmeside. Dette 

oplevede vi ligeledes selv, da vi i sin tid skulle fremsøge Nordtoftegaard på hjemmesiden.  

En lukning af Nordtoftegaard vil være et udtryk for, at udvalget fuldstændig tilsidesætter objektive 

kvalitetskriterier samt resultater af Københavns Kommunes egne tilsyn og trivselsmålinger. Ligeledes vil det 

betyde et stort tab for generationer af børn, der ville skulle vinke farvel til en fuldstændig unik børnehavetid, 

hvor både børn og pædagoger trives udover det sædvanlige i Københavns dagstilbud.  

De bedste hilsner  

Camille Steen Kristensen  



Kære Medle er a  Bør e- o  U do sudval et, 

Je  er so  orælder til et bar  i bør ehave  Nordto te aard ked a  at høre, at i stitutio e  i dstilles til 
luk i .  

Je  har hørt o  proble et o kri  de  a le de sy li hed a  i stitutio e  på pladsa vis i e s 
hje eside, o  je  har selv været berørt a  proble et. Je  a dt Nordto te aard, da de e blev o talt 
positivt o  a be alet på e  acebookside or bor ere i Brø shøj. Je  ri ede der or selv til 
pladsa vis i e  or at å it bar  på ve teliste til Nordto te aard. E  beslut i  je  er ove ud til reds 

ed.  

I stitutio e  er præ et a  e  perso ale ruppe, der væ ter høj a li hed, er ærvære de, ru eli e o  
fleksible. E dvidere er det e  stabil perso ale ruppe, hvilket betyder e et or it bar  o  i  so  
orælder. Mit bar  har ha t de sa e voks e o kri  si  i de to år, ha  har ået i i stitutio e , o et 

a  sjælde t hører ra a dre i stitutio er. Hvis a  ta er et blik i yheds edier e bliver a  
bo barderet ed pæda o ers dårli e arbejdsvilkår, a le de pæda o er, sy do  bla dt 
pæda o er, util redse orældre o  bør e es trivsel der er edad åe de. Je  sy es der or det si er 

e et o  de e perso ale ruppes arbejdsplads.  

I stitutio e  har o le helt u ikke aciliteter, der iver bør  e  helt u ik uli hed or alsidi  udvikli  
o  læri  i et aldeles i spirere de iljø. E dvidere har perso ale ruppe  flere uli heder or at lade 
bør e ruppe  le e o  lære på tværs a  alders rupper, hvilket de o te dra er ytte a . Bør e ruppe  
lærer der or, at å ællesbeskeder de skal ha dle på, de lærer at ve te o  lytte på a dre. Gru det de 
u ikke aciliteter lærer bør e ruppe  o så at klare praktiske ti  såso  påklæd i  o  toiletbesø .  

Bør e ruppe  har e  a de  uli hed or at være ys erri e o  derved lyste  til at lære ye ti , da de 
bredere ra er e d a dre i stitutio er i ko u e  ru det de u ikke aciliteter. E dvidere ed ører 
aciliteter e o så, at perso ale ruppe  ka  være ere ærvære de, hvilket resulterer i, at 

bør e ruppe  har e  bedre orudsæt i  or at ive udtryk or e e ølelser, behov o  i teresser.  

De to overståe de pu kter er o et de se ere vurderes på i orhold til at være skoleparate. Je  vil 
der or, både so  orælder o  lærer e e, at de e bør e ruppe har e  bedre orudsæt i  or at 
være skoleparate e d bør e rupper i a dre i stitutio er.  

Der or vil je  på det kra ti ste op ordre til at ta e orsla et o  i dstilli  til luk i  a  Nordto te aard a  
bordet. 

Med ve li  hilse   

Li e Christi a Ha se , orælder til et bar  i i stitutio e  Nordto te aard 

  



Dear Københavns Kommune  

We want to share how pleased we are with our son's experience at Nordtoftegaard Udflytter Børnehave. 

Throughout the past years, we've seen him grow a lot, both academically and socially. 

The pedagogues and staff have created a caring and engaging environment where our son loves to learn. 

Their creative teaching methods and fun activities have made his time at kindergarten both enjoyable and 

enriching. 

We are extremely grateful for the variety of activities and resources available at the kindergarten , which 

have helped our son develop in many ways. Plus, the strong sense of community among parents, teachers, 

and staff has made us feel welcome and supported. 

We want to express our concern about the potential closure of such an amazing kindergarten. We strongly 

oppose this decision and hope that Nordtoftegaard Kindergarten continues to thrive for many years 
to come. We believe that every child deserves the opportunity to learn in such a nurturing and 
high-quality environment. 

We are extremely thankful for Nordtoftegaard for providing such a wonderful place for young 
children to learn and grow. We are confident that the foundation our son is receiving at 
Nordtoftegaard Kindergarten will set him up for success in the future. 

The impact of such an amazing institution on our community cannot be overstated. Its presence 
has been invaluable in fostering a sense of belonging and unity among families in our area. 

As parents, we are deeply invested in ensuring that our children have access to the exceptional 
education and supportive environment provided by Nordtoftegaard Kindergarten. We implore you 
to consider alternative solutions to any challenges the kindergarten may be facing and to work 
towards preserving its place within our community. 

We are extremely thankful for their dedication to providing an outstanding educational experience 
for our children.  

Additionally, we are eager for our future children to have the same enriching experience at 
Nordtoftegaard Udflytter Bornehave. 
 

We value the education and care provided here and hope it remains available for 
generations to come. 
 

Sincerely, 

Andreea-Claudia Bokor 



Daniel Rafael Bokor 

Parents of Áron Bokor in Nordtoftegaard Udflytter Børnehave 

  



Til Kø e ha s ko u e, 

det er ko et ig for øre at I har i dstillet Nordtoftegaard Udfl tter ør eha e til luk i g på gru d af 
o erkapa itet ifht. dagsi stitutio er. Mi  datter No a Zülo  S ed har gået i ør eha e  fra august  til 
hu  startede i skole i aj . Sel o  det ikke læ gere il på irke ig og i  fa ilie, il jeg stadig gi e it 

es  ed for alle de ør  og oks e der har deres ga g på Nordtoftegaard i dag og for de a ge ør , 
so  forhå e tlig skal ha e det i fre tide . 

 

På Nordtoftegaard er der e  sta il, dedikeret, fa tasifuld, o sorgsfuld og sa e tø ret pædagog-gruppe, 
so  ska er e  tr g ud ikle de og i kludere de h erdag for alle de ør  der ko er på gårde . Bør  og 
forældre ople er e  i stitutio  so  åde ka  rekruttere og fastholde udda ede pædagoger, til ed ed 
e  ret ligelig kø sfordeli g. Ma ge af de ør , so  har gået på Gårde  husker de , år de skal ælge praktik 
i udskoli ge  og s art et år efter ores datter ikke læ gere har si  ga g i Nordtoftegaard, sa er i stadig 

åde ør  og oks e derfra og de  kultur der hersker på gårde .  

 

Jeg ke der i ge , so  ikke har æret glade for at ha e deres ør  i de e ør eha e og det er t deligt at 
pædgoger e følger h ert ar s ud ikli g og tri sel og ed h ad der i teresserer det e kelt ar  og 
u ærkeligt guider de  fre ad i ko pete er, e ska er og sgerrighed på erde  i ør ehøjde. 

 

Der er ikke a ge til ud so  Nordtoftegaard i Kø e ha s NV og de heldige ør  so  går der for lo  at 
ople e e  la di g af spejderli , riddertur eri ger og e e t r. Kø e ha ske ør  skal ikke fratages 

ulighede  for e  ar do  tæt på ature  og ed plads og ro og ruti er og traditio er. 

 

Jeg er eget o errasket o er, at I il lukke et så u ikt til ud i et o råde, h or der, så idt jeg husker fra 
opskri i g til ør eha e, ikke er a ge lig e de til ud og slet ikke af de  k alitet, so  der er på 
Nordtoftegaard. De  ste i g og kultur der er på Nordtoftegaard, er oget alle kø e ha ske i stitutio er 

urde lære af og i stedet for at i dstille til luk i g, ør I se de folk på i spiratio sture derud. 

 

I har allerede adga g til ateriale o  akti iteter, pædagogisk tilga g så jeg il ikke ko e i d på alle de 
ge e førte te aer og akti iteter de kører og so  er ed til at gøre ør eha eli et til e  spæ de de 
rejse ed  ide  og ople elser. Jeg har ikke e  e este ga g i de æste   dage jeg har afle eret i  
datter der, følt at hu  are le  passet eller op e aret og åde hu  og he des e er har e  hel a de  

agage e d a ge af deres e skoleka erater og har forladt gårde  so  de s å helstø te e esker 
e h er ør eha e ør ære stolt af at ære ed til at ska e. 

 

Jeg har ikke ku et fi de de  offi ielle høri g og se o  jeg år at se de it høri gss ar i de  
høri gsfriste , e  det er allige el et forsøg ærd. jeg hå er at I il kigge på åde de  e kelte i stitutio s 
k alitet og kultur og på helhede  i de pas i gstil ud der ør fi des i Kø e ha  NV og Brø shøj/Husu , 

år I træffer e  afgørelse o  de  foreslåede luk i g af Nordtoftegaard. 



 

Jeg il eget ger e ede o  et li k til høri ge  eller eslut i gsgru dlaget, so  i dstilli ge  o  at lukke 
Nordtoftegaard er truffet på, da jeg so  sagt ikke sel  har æret i sta d til at fi de fre  til det. 

 

M h Pil Zülo  

  



Morte  Bor erg Je se  

E e ærket  

 Kø e ha  NV 

Til Medle er e af Bør e- og U gdo sudvalget i Kø e hav s Borgerrepræse tatio  

Høri gss ar edr. i dstilli ge  af udfl tter ør eha e  Nordtoftegaard til luk i g se est ju i  

Kære Medle er af Bør e- og U gdo sud alget 

So  forælder til e  pige på Nordtoftegaard ko er i dstilli ge  til luk i g af i stitutio e  so  et hok. Vi 
fl ttede ores pige fra e  i stitutio  i æro rådet, der ar præget af perso ale-pro le er, h or det oftest 
ar ufaglærte u ge, der tog i od ør e e. Hos Nordtoftegaard ko  i ed til e  i stitutio , h or 

perso alegruppe  udstråler ro, o sorg og ska er et helt ige e  fa tastisk ør eli  i ra er der i d der 
til leg, læri g og opdagelse. 

I Bør e- og U gdo sfor alt i ge s i dstilli g til luk i g af Nordtoftegaard lægges der ægt på et la t a tal 
søg i ger på i stitutio e  hos pladsa is i ge . Vi ha de utallige pro le er ed at fi de i stitutio e , da 

i skulle fl tte ores datter. På pladsa is i ge s hje eside ar det således ikke uligt at fi de 
Nordtoftegaard. Vi ri gede herefter til pladsa is i ge , h or i fik at ide, at der i ge  ledige pladser ar i 
Nordtoftegaard, h ilket ikke ar tilfældet. Det ar først efter e  ihærdig i dsats og a ge opkald, at i fik 
ores datter opskre et til Nordtoftegaard. Det lave a tal søg i ger for Nordtoftegaard hos 

pladsa vis i ge  skyldes således e  fejl på pladsa vis i ge s hje eside. 

I disse tider hører a  o  a gel på pædagoger og på pædagoger der går ed ed stress, dette er la gt 
fra tilfældet på Nordtoftegaard. Nordtoftegaard er dre et af e gagerede oks e, so  ræ der for deres 
ar ejde. Perso alegruppe  har været sta il ge e  e  årrække og trivsle  er høj. Dette s itter i høj grad 
af på ør e e, so  h er dag li er ødt af et perso ale ed o erskud, tid til at øde ør e e sa t e  
ihærdighed for at la e lære de og sjo e arra ge e ter for ør e e. Her ka  æ es; ru projekt, 

o degårdsuge, påske- og julefrokost for ør e e, MGP sa g-ko kurre e sa t eget a det. 

Det der gør Nordtoftegaard til e  helt særlig ør ehave er sa spillet elle  perso alegruppe  og deres 
ev e til at ruge de fa tastiske ra er og fa iliteter, so  ør ehave  til yder. Bør e e er ed til at 
for erede ad ude for i udekøkke et eller o er ålet, de lærer at klatre i træer og udforske ature , der er 
adga g til stor legeplads, grø e træer sa t et tilstøde de stort ude-areal. Alt dette fordrer 

aturpædagogik og giver plads og ru  at udfolde sig på, og ør e e øder ikke sa e egræ s i ger og 
støj so  i i stitutio er, der tilhører rok arterer e. 

Jeg ka  forstå pro le atikke  o  o erkapa itet i lokalo rådet. Me  e  tilpas i g af dette å aldrig ske på 
ekost i g af e  dårligere tri sel la dt o rådets ør . I skri er på jeres hje eside ”Alle bør  skal ku e 

udleve deres drø e. Det er de  visio , vi arbejder for i Bør e- og U gdo sforvalt i ge ”. Dette er 
drø e so  ør e e på Nordtoftegaard udle er h er dag. Nordtoftegaard til der e  eldre et 
i stitutio , ed e gageret perso ale og fa tastiske ra er for ør e e. Nordtoftegaard er et 
sa li gspu kt for lokalsa fu det, og h is a  fortsat il ære attrakti e for ør efa ilier i åre e fre ad, 
så er i stitutio er so  Nordtoftegaard esse tielle at holde fast i. 

Derfor a oder jeg o , at a  tager o e ståe de ed i jeres i dstilli g, og at det fortsat i åre e fre ad il 
ære uligt for o rådets ør  at udle e deres drø e på Nordtoftegaard. 

Med e lig hilse  

Morte  Bor erg Je se  



 

Høringssvar vedr. indstillingen af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave til lukning 

 

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget,  
Jeg fremsender hermed mit høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard 
Udflytterbørnehave. 
 

Fra ukendte, ufaglærte unge til velkendte, veluddannede voksne.  

Vi valgte at rykke vores barn i 2023 fra en anden institution i nærområdet til Nordtoftegaard. 
Den tidligere institution havde bl.a. udfordringer med at rekruttere personale i det hele taget, og i 
særdeleshed uddannet personale. Da den eneste pædagog på stuen blev langtidssygemeldt, fik 
jeg en følelse af at det i højere grad bar præg af "børneopbevaring" end at skabe en tryg, sund og 
lærerig hverdag for børnene. Det var ofte ukendte, ufaglærte unge, der skulle varetage en stor 
børnegruppe på lidt plads.  
Flere forældre i vores grundejerforening snakkede samtidigt meget varmt og positivt om 
Nordtoftegaard og efter et besøg på gården i Jersie, var vi ikke et sekund i tvivl om at vores børn 
kunne få et - på alle måder - langt rigere og mere trygt børneliv her. Nu mødes vi hver dag af 
velkendte, veluddannede voksne, som oprigtigt kan lide børn og tydeligt brænder for deres 
arbejde. 
 

Ukorrekt oplysning ved telefonisk henvendelse hos pladsanvisningen.  

Da jeg ringer til pladsanvisningen i efteråret 2023 for at rykke vores barn til Nordtoftegaard, får jeg 
at vide, at jeg kan blive opskrevet på ventelisten. Jeg påpeger, at det må være en fejl, idet vi netop 
har besøgt Nordtoftegaard og ved, at der er ledige pladser. Herefter snakker pladsanviseren med 
en kollega og vender efter lidt tid tilbage og meddeler, at vi godt kan få plads med det samme. Det 
synes derfor klart, at der kan opstå øgede udfordringer med “søgning” samt overkapacitet hos 
Nordtoftegaard, når der både forekommer fejl på pladsanvisningens hjemmeside i form af 
manglende synlighed samt decideret misvisende information ved telefonisk henvendelse.  
 

Alle børn skal kunne udleve deres drømme - også dem som har brug for mere plads, ro og 
natur.  

Det er veldokumenteret at naturen er med til at hjælpe børn med at regulere deres nervesystemer. 
Vi oplever at den øgede plads og mindre støj bevirker færre konflikter, giver børnene mere ro 
samtidig med at det stimulerer deres kreativitet. Nordtoftegaard har unikke inde- og udendørs 
faciliteter som udnyttes til fulde. Børnene inddrages i madlavning udenfor, udforsker naturen og 
dyrelivet, snitter, tager på markvandringer og lærer at klatre i træer - alt sammen noget som ikke er 
muligt i nærområdets andre institutioner. 
 

Jeg anmoder om, at I vil tage ovenstående perspektiver med i jeres betragtning og genoverveje 
forslaget om lukningen af Nordtoftegaard.  
 

Mvh Stinne Hoffmann 
København d. 9/4 2024 

  



Til rette odtager ed Kø e ha s Ko u e 

 

So  forældre til et ar  i Nordtoftegaard Bør eha e er det ed stor uforståelse, at i har odtaget 
eddelelse o , at ko u e  påtæ ker at edlægge ør eha e .  

 

Vi skal på det kraftigste opfordre til, at det ge o er ejes, idet I il edlægge e  i stitutio  so  åde ør , 
forældre og a satte elsker, d rker og ær er o . Nordtoftegaard har u ikke fa iliteter og til ud til ør . 
Perso alet sa e sætter på daglig, å edlig og årlig asis e  struktureret h erdag ed leg, fa tasi, læri g 
og eget ere, h or alle ør  li er set, hørt og so  de tri es i.  

 

Vi algte Nordtoftegaard sel o  det ar s ært at fi de på pladshe is i ge , fordi perso alet, 
fa iliteter e, det daglige progra er og i dtr k so  tilrettelægges for ør e e si pelthe  ikke fi des lig i 
o rådet. Vi har esøgt a ge steder, so  ikke ar i ærhede  af at ku e åle sig ed det a  øder i 
Nordtoftegaard. Perso alet so  er opretholdt sta ilt ge e  a ge år  er e gagerede, ko pete te, 
d gtige og passio erede o kri g deres fag og igtigst af alt - ør e e elsker at ære sa e  ed de . I 
deres tr gge ra er, har i set ores datter udfolde og ud ikle sig. Derudo er ska er di ersitete  i 
perso alet et i kludere de iljø, so  gi er ør e e perspekti er på de s akke og projekter, so  de dagligt 
og å edligt ar ejder ed i te aer.  

 

Adga ge  til ature , udekøkk er, store arealer, ærksteder og fokuso råder gi er ulighed for e  alsidig 
h erdag, so  ka  og li er tilpasset det e kelte ar s eho  lige de  dag, og so  gi er ulighed for alsidig 
udfoldelse og læri g i et i spirere de iljø.  

 

Helt kort - det ille ære e  stor fejltagelse at lukke e  så elfu gere de og elsket ør eha e, so  gi er så 
stor glæde og tr ghed for alle ør  og fa ilier i ør eha e .  

 

I er elko e til at gi e os et opkald, h is I ø sker o e ståe de forklaret derligere.  

 

Med e lig hilse   

Lærke Lokda  og Mar us Bjør  

Forældre til Al erte 

Tlf.     

  



 

 



Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 

København, d. 8. april 2024 

 

Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

 

Jeg er chokeret og trist over at høre, at Børne- og Ungdomsudvalget har indstillet Nordtoftegaard 

Børnehave til lukning. Det vil være et enormt tab for de afficerede børn, forældre og pædagoger 

samt for vores bydel og er en gennemgribende forkert beslutning. Nedenfor vil jeg kortest muligt 

redegøre for hvorfor. 

 

Til trods for vedvarende problemer hos Pladsanvisningen, har Nordtoftegaard Børnehave 

formået at leve op til sine normeringstal 

Beslut i ge  er truffet på baggru d af såkaldt a gle de søg i g , e  Nordtoftegaard lever op 

til sin normering og, ved jeg fra min tid som Bestyrelsesformand (2019-2021), har på intet 

tidspunkt ligget Københavns Kommune til økonomisk last. Tværtimod er Nordtoftegaard 

udkommet med økonomisk overskud alle år. 

At søgningen til børnehaven måtte synes lav, skyldes i høj grad, at Pladsanvisningen gennem 

samtlige år, vores familie har været tilknyttet børnehaven (2016-2022), har været behæftet med 

fejl, som har gjort, at Nordtoftegaard ikke har figureret på kortet, når man søgte på børnehaver i 

nærheden på deres hjemmeside. Derved har det været umuligt for børnehavesøgende familier at 

blive bekendte med Nordtoftegaard. 

Da vi selv flyttede til Nordvest, og jeg ringede til Pladsanvisningen for at spørge til børnehaver i 

nærheden til vores datter, undlod de at nævne Nordtoftegaard, selvom den havde til huse over for 

vores nye hus (vores hus på Mosesvinget 2 og Nordtoftegaards opsamlingssted på Mosesvinget 1). 

Hertil kan nævnes, at jeg for ca. 1 år siden skrev vores tredje og yngste barn op til start i 

Nordtoftegaard per 1. maj 2024, men den opskrivning er forsvundet og erstattet med 

børnehaveopskrivning i den integrerede institution, han går i aktuelt, som vi netop ønskede 

erstattet af Nordtoftegaard. 

 

Den tilsyneladende ’lave søgning’ til Nordtoftegaard Børnehave er begrundet i fejl hos 

Pladsanvisningen og dette til trods, har Nordtoftegaard formået at leve op til sine normeringstal, 

hvilket burde tale til børnehavens fordel. 

 

Nordtoftegaard Børnehave danner rammen om et børneliv, man ville ønske, var alle forundt, og 

er indbegrebet af værdier, som vores samfund og tid kalder på 

Vores familie har med nu tre børn været igennem mange daginstitutioner, og jeg kan uden tøven 

sige, at Nordtoftegaard er den bedste daginstitution, vi har været en del af. Det var med sorg hos 

både vores børn og os som forældre, at vores mellemste for to år siden afsluttede børnehavetiden 

for at starte i skole, og vi har alle glædet os til at skulle have vores tredje og yngste barn i 

Nordtoftegaard efter sommerferien 2024. Det, Nordtoftegaard med de vidunderlige pædagoger, 

medhjælpere og leder, tilbyder børnene, ville man ønske, var alle børn forundt – muligvis er det 

også derfor, at Nordtoftegaard Børnehave altid bliver anbefalet, når forældre i lokalgrupper på 

FaceBook eller andre steder søger råd om gode lokale børnehaver. 

Mine børn har i Nordtoftegaard lært om god fællesskabskultur; at vi ikke alle behøver være gode 

venner, men alle skal være gode kammerater; at elske udendørsliv i al slags vejr (og har taget det 



med sig videre i livet og også inspireret familien til at dele den indstilling); at man aldrig keder sig i 

naturen; at snitte med kniv; at klatre kyndigt i træer; at være selvhjulpen og sætte en ære i det 

samt at kunne hjælpe andre; hvordan en fasan ser ud indeni, og hvad funktion organerne har og 

meget andet. Nordtoftegaard giver plads til et børneliv, som man kan synes har trange kår, når 

skærme og sociale medier optager mere og mere af børns tid, og vi taler om trivselskrise hos børn 

og unge. Børns kendskab til og fortrolighed med natur er også vigtige værdier i en tid, hvor 

fremmedgørelsen i forhold til natur og klima har været med til at skabe nogle af vor tids største 

udfordringer, som vores børn i fremtiden skal finde løsninger på. 

På vores to store børns kommuneskole, hvor jeg er med i Trivselsgruppen af forældre, hører vi 

også fra lærerholdet, at børn i indskolingen, der kommer fra Nordtoftegaard Børnehave, generelt 

medbringer en god fællesskabskultur og har let ved at indfinde sig i skolelivet. 

 

Nordtoftegaard Børnehave ligger i toppen hvad angår forældretilfredshed, 

medarbejdertilfredshed og i tilsynsrapporter 

Nordtoftegaard Børnehave danner ikke kun rammen om et legende, naturelskende, 

fællesskabsforpligtende børneliv men også trygge og nærværende relationer. Pædagogerne gør et 

fantastisk arbejde enkeltvis og som gruppe, hvilket også afspejles i et minimum af sygedage, og at 

alle pædagoger har været på stedet stort set siden børnehavens begyndelse. Jeg ved også fra min 

tid som Bestyrelsesformand, at det er en børnehave, de pædagogstuderende er enormt glade for 

at være i praktik i, og flere af dem søger ansættelse efter endt uddannelse. Pædagogerne er de 

bedste forbilleder, børnene og vi kunne ønske os og bidrager hver især til børnenes dannelse og 

leg med det, de brænder for; det være sig musik og sang, friluftsliv og klatring, træsnitning, viden 

om forskellige æraer og meget andet. Som gruppe fungerer de enormt godt, fordi de gennem 

mange år sammen har gjort Nordtoftegaard Børnehave til det vidunderlige sted, det er, og den 

fortrolighed og tryghed i arbejdet mærker vi som familier som et enormt overskud. At det er 

sandt, kan man hurtigt få dokumenteret ved fremsøgning af tilfredshedsrapporter foretaget af 

bl.a. Indenrigs- og Sundhedsministeriet. 

 

Lukning af Nordtoftegaard Børnehave vil være et stort tab for vores bydel og fjerne et vigtigt 

incitament for børnefamilier til at bosætte sig der 

Noget af det, der gjorde, at vi selv valgte at bosætte os i København Nordvest i 2015, var de gode 

daginstitutioner, som folk i kvarteret gang på gang nævnte, hvor særligt Nordtoftegaard 

Børnehave beliggende lige over for vores villalejlighed blev fremhævet. Det betød alverden for os 

som nybagte forældre og var den vigtigste parameter for valg af bolig. Nordtoftegaard var således 

med til at få vores familie til at bosætte os i Nordvest og Københavns Kommune frem for 

tilstødende kommuner såsom Lyngby-Taarbæk Kommune eller Rudersdal Kommune, hvor vi også 

kikkede. Når jeg har anbefalet venner og kolleger at flytte til Nordvest/Brønshøj-Husum, er 

Nordtoftegaard en vægtig grund. Jeg kan kun forestille mig, at det er i kommunens interessere, at 

ressourcestærke borgere ønsker at blive i/flytte til København og måske særligt i de mere 

mangfoldige bydele. Selv er vi ikke længere nybagte førstegangsforældre men forældre til tre 

børn, hvoraf de to største har haft det store privilegium at tilbringe alle børnehaveår i 

Nordtoftegaard, og hele familien havde glædet sig til, at også den yngste nåede den alder, hvor 

han kunne starte i Nordtoftegaard. 

Der bliver talt meget om, at vi i Danmark gerne skal få flere børn, og når vi trods to lægejobs og 

fravær af bedsteforældre på Sjælland har haft lyst og overskud til at få den tredje, hænger det i høj 



grad sammen med tilgængeligheden af gode rammer om børneliv i en fantastisk institution og en 

hverdagslogistik, der fungerer.  

 

Til slut en kort bemærkning omkring økonomi og kommunens prioriteringer: Man kan jo næsten 

ikke blive andet end harm og oprørt, når man hører, at den velfærd, man med glæde betaler sin 

skat til, ikke kan finansiere ordentlige rammer i daginstitutionerne for vores børn, og man for at 

spare 16,3 mio. kr. i 2025 og 23,4 mio. kr. varigt vil lukke 13 dagtilbud i kommunen (kilde: 

Københavns Kommune), og man samtidig kan læse, at samme kommune sidste år brugte 

29.829.030 kr på fem kriminalitetstruede familier. Det er gift for tilliden til og 

sammenhængskraften i en velfærdsstat som Danmark. 

 

Det er vores forhåbning, at Børne- og Ungdomsudvalget er modtagelig over for den modstand 

mod forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave grundet i gode argumenter og viden, som 

fra mange sider er bragt til bordet. 

Vi ser frem til at høre fra jer. 

 

 

Venlige hilsner 

 

Stine Ulrik Mikkelsen 

Tidligere og forhåbentlig fremtidig forælder til børn i Nordtoftegaard Børnehave og tidl. 

Bestyrelsesformand 



Katrine Romedahl Vacher 
Præstegaards Alle 58 

2700 Brønshøj 
 

9. April 2024 

 

Høringssvar vedr. indstillingen af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave til lukning  
Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 
 

Som formand for bestyrelsen ved Nordtoftegaard Børnehave fremsender jeg hermed på vegne af 
bestyrelsen vores høringssvar vedrørende den foreslåede lukning af institutionen. 
Vi har modtaget høringsbrevet fra Børne-og Ungdomsforvaltningen d 19 Marts og er bekendt med den 
foreslåede nedskalering af dagtilbudskapaciteten i Københavns Kommune. Mens vi anerkender behovet 
for at optimere ressourcerne i området, kommer det som en stor overraskelse for os at institutionen på 
nuværende tidspunkt bliver inddraget i en proces der har kørt siden 21. juni 2023.  
 

Vi føler ikke på noget tidspunkt at vi på nogle parametre ikke har levet op til de krav der stilles af os og 
vi har en utrolig velfungerende institution hvor både børn og ansatte trives.  
 

Vi har været i dialog omkring fejl ved pladsanvisningen som også nævnt i tidligere kommunikation 
(samt herunder) men føler under ingen omstændighed at det kan ligge til grund for en lukning og vi vil 
derfor gerne fremhæve følgende punkter, der udover den tekniske fejl der påvirker vores søgning, bør 
vægte højt i dialogen fremover omkring Nordtoftegaard Børnehave.  
 

Kvalitet og trivsel 
Nordtoftegaard Børnehave har et fremragende omdømme og har etableret sig som en velfungerende 
institution med fokus på børns trivsel og udvikling. Vi mener at trivslen bør måles ud fra følgende tre 
kriterier hvoraf Nordtoftegaard på alle måder rangerer iblandt de absolut bedste institutioner i hele 
Københavns Kommune (For kilde reference se vedhæftede faktaark) 
 

1. Trivsel for børn 

Højeste status på alle parametre i tilsyn 

I området, hvor Nordtoftegaard ligger, har mindst 10 andre daginstitutioner anmærkninger i deres 
tilsyn. Heraf skal 2 justere alle indsatser og 5 justere 4 eller 5 indsatser. 
 

2. Trivsel blandt personalet 
Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale på 75 pct., hvilket er ca. 20 pct. point 
bedre end gennemsnittet i Københavns Kommune, og placerer Nordtoftegaard i top-5 i kommunen. 
Nordtoftegaard har en meget lav personaleomsætning. Af de 6 faste pædagoger har 3 været ansat siden 
Nordtoftegaard blev startet i 2004, 1 har været ansat i 13 år, en anden har været ansat i 7 år, og den 
senest tilkomne har været ansat i 3 år.  
Vi har opnået fremragende trivselsrapporter (på alle parametre foran ”Brønshøj/Vanløse Netværk ”1 
samt ”Alle selvejende institutioner” i seneste trivselsmåling 2023).  
Vi har en sund og inspirerende pædagogisk praksis, der støttes af vores engagerede og kompetente 
personale som tilsammen har en imponerende anciennitet og diversitet både ift alder samt 
kønsfordeling (67% af det pædagogisk uddannede personale er mænd, langt over lands gennemsnittet) 



hvilket flere gange er blevet dækket i medierne (senest i Politiken i 2023: Ny pose penge skal få flere 
mænd som Mohammad til at vælge børnehaver - politiken.dk) 
 

3. Forældretilfredshed 

Forældretilfredsheden er i top 5 af alle 375 børnehaver i hele Københavns Kommune i seneste måling i 
2022. 
På en skala fra 1 til 5 har Nordtoftegaard 4,8 mod et gennemsnit på 4,2 i hele Københavns Kommune. 
90 pct. af forældrene svarer ligeledes, at de i høj grad vil anbefale Nordtoftegaard til andre mod 63 pct. 
i hele Københavns Kommune 

 

Unikke faciliteter og tilbud 

Nordtoftegaard Børnehave tilbyder gode faciliteter, hvor man finder alt fra køkkenhave, frugttræer og 
hønsehold. Rammerne byder på plads til kreativitet, leg, og læring, ofte med afsæt i natur og udeliv. 
Unikke faciliteter sammenlignet med størstedelen af Institutionerne i kommunen og en masse plads 
hvor børnene kan udfolde sig. Kørsel med bus giver derudover også mulighed for ture til skov og strand 
samt til kulturelle tilbud i kommunen, som bidrager til børns alsidige udvikling. Disse muligheder er 
værdifulde for børnenes trivsel og læring og bør overvejes i vurderingen af børnehavens fortsatte 
eksistens. 
 

Utilstrækkelig synlighed på pladsanvisningens hjemmeside ”dinplads” 

Det er blevet påpeget gentagne gange, at Nordtoftegaard Børnehave ikke har været synlig på 
pladsanvisningens hjemmeside, hvilket har resulteret i, at forældre har haft svært ved at finde vores 
institution og derfor ikke har kunnet skrive deres børn op. Trods gentagne henvendelser og 
opmærksomhed på dette problem, er det fortsat uløst efter flere års procestid (se separat vedhæftede 
dokumentation). Dette har direkte påvirket den lave søgning til vores institution, og det er uforståeligt 
for os, hvordan man kan træffe så kritisk en beslutning om lukning ud fra et grundlag, der er påvirket af 
tekniske fejl. 
At vi stadig er kommet i mål med vores normeringstal, og på nuværende tidspunkt kun mangler 3 børn 
i institutionen skyldes en dedikeret indsats af alle i og omkring børnehaven som har manuelt fulgt op for 
at komme ind hvilket ikke er rimeligt i første omgang.  
Da Nordtoftegaard ikke tidligere har været nævnt i luknings sammenhænge i forbindelse med 
nedskaleringen har vi hele tiden været optimistiske omkring at en løsning på de tekniske problemer var 
på vej og at vi dermed ville undgå lignende problemer i fremtiden. Noget vi i bagklogskabens klare lys 
ikke burde have accepteret som institution fra start. 

 

Vi opfordrer stærkt til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave genovervejes, og at der 
arbejdes sammen om at finde løsninger, der opretholder vores institution og sikrer, at forældre har 
adgang til alle relevante oplysninger, når de søger plads til deres børn. 
 

Vi takker for muligheden for at afgive dette høringssvar og ser frem til en fortsat konstruktiv dialog om 
fremtiden for Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 

 

Med venlig hilsen, 
 

 

 

Katrine Romedahl Vacher 

https://politiken.dk/danmark/art5479102/Ny-pose-penge-skal-f%C3%A5-flere-m%C3%A6nd-som-Mohammad-til-at-v%C3%A6lge-b%C3%B8rnehaver
https://politiken.dk/danmark/art5479102/Ny-pose-penge-skal-f%C3%A5-flere-m%C3%A6nd-som-Mohammad-til-at-v%C3%A6lge-b%C3%B8rnehaver


Formand for Bestyrelsen i Nordtoftegaard 



Søgt ud fra en adresse på Præstegaards allé



Nordtoftegaard kommer 

ikke frem på søgning af 

adressen



Her burde Nordtoftegaard fremgå, men 

der er tomt



Nordtoftegaard er en af København Kommunes bedste børnehaver! 

Hvem er Nordtoftegaard?
Nordtoftegaard Udflytterbørnehave en selvejende institution, der blev grundlagt for 20 år siden af samme leder som er der i dag. Børnehaven har opsamlingssted i Brønshøj/NV, 
og er i Jersie hvor selve børnehaven holder til. Institutionen har driftsoverenskomst med Københavns Kommune, og har sund økonomi med overskud hvert år. Nordtoftegaard 
ønsker at skabe tryghed, fællesskab og læring i gode faciliteter, hvor man finder alt fra køkkenhave, frugttræer og hønsehold. Rammerne byder på plads til kreativitet, leg, og 
læring, ofte med afsæt i natur og udeliv.

Høj kvalitet for børnene

• Højeste status på alle parametre i tilsyn

• I området, hvor Nordtoftegaard ligger, har mindst 10 
andre daginstitutioner anmærkninger i deres tilsyn. 
Heraf skal 2 justere alle indsatser og 5 justere 4 eller 
5 indsatser.

Udsnit fra tilsynsrapporten fra Nordtoftegaard: 

Personalet er imødekommende og lydhøre overfor 
børnene. Der er masser af nærvær i barn - voksen 
relationen. Jeg lægger mærke til rolige, afstemte og 
tydelige voksne, hvis relationer til børnene er 
kendetegnet af positiv mimik og kommunikation. 

Kvalificeret personale der trives

• Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale 
på 75 pct., hvilket er ca. 20 pct. point bedre end 
gennemsnittet i Københavns Kommune, og placerer 
Nordtoftegaard i top-5 i kommunen*.

• Nordtoftegaard har en meget lav personaleomsætning. Af de 
6 faste pædagoger har 3 været ansat siden Nordtoftegaard 
blev startet i 2004, 1 har været ansat i 13 år, en anden har 
været ansat i 7 år, og den senest tilkomne har været ansat i 
3 år. 

• Meget høj diversitet iblandt personalet både ift alder og køn 
med 67% mandlige pædagoger iblandt uddannet personale

• I den seneste trivselsundersøgelse fra 2023 ligger 
Nordtoftegaard på 6,5 på en skala fra 1-7. 

• 100 pct. af medarbejderne svarer, at de vil anbefale deres 
job til en anden.

Forældretilfredshed i top 5

• Forældretilfredsheden er i top 5 af alle 375 
børnehaver i hele Københavns Kommune.

• På en skala fra 1 til 5 har Nordtoftegaard 4,8 mod 
et gennemsnit på 4,2 i hele Københavns 

Kommune.

• 90 pct. af forældrene svarer ligeledes, at de i høj 
grad vil anbefale Nordtoftegaard til andre mod 63 
pct. i hele Københavns Kommune

Nordtoftegaard har i en årrække haft udfordringer med pladsanvisningens hjemmeside ”dinplads”, hvor børnehaven ikke kan findes på hverken liste eller 
kortvisning, hvilket pladsanvisningen er blevet gjort opmærksom på gentagne gange.  Til trods for at Nordtoftegaard fortsat ikke kan findes på ”dinplads”, 
mangler Nordtoftegaard kun 3 børn for at være fyldt op.



Børn:

Se tilsynsrapporten her: https://iwtilsynpdf.kk.dk/pdf/2014.pdf

 

Personale:

Data om pædagogandel stammer dels fra Berlingskes artikel fra december 2023, tal fra BUPL om 

pædagogandel i Københavns Kommune i 2021 samt egne beregninger.

*Bemærk at der kun medregnes kommunale institutioner, og ikke andre selvejende og private i 

sammenligningsgrundlaget, da data ikke er tilgængeligt. Når der skrives at Nordtoftegaard er i top-5 

medregnes ikke de specialinstitutioner, da af gode grunde har høj andel uddannet 

specialpædagoger.

Forældre:

Data stammer fra seneste brugertilfredshedsundersøgelse af dagtilbud fra 2022: Den 

landsdækkende brugertilfredshedsundersøgelse af dagtilbud 2022 | Indenrigs- og 

Sundhedsministeriet (ism.dk)

Kildehenvisning og anmærkninger

https://iwtilsynpdf.kk.dk/pdf/2014.pdf
https://www.berlingske.dk/samfund/niveauet-er-saa-lavt-at-det-har-langvarige-konsekvenser-for-boernene-her
https://ism.dk/indenrigs/kommunal-og-regionaloekonomi/landsdaekkende-brugertilfredshedsundersoegelser-btu/brugertilfredshedsundersoegelse-af-dagtilbud
https://ism.dk/indenrigs/kommunal-og-regionaloekonomi/landsdaekkende-brugertilfredshedsundersoegelser-btu/brugertilfredshedsundersoegelse-af-dagtilbud
https://ism.dk/indenrigs/kommunal-og-regionaloekonomi/landsdaekkende-brugertilfredshedsundersoegelser-btu/brugertilfredshedsundersoegelse-af-dagtilbud
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Kære rette vedkommende  
 
Vi flyttede til Uttelslev for knap to år siden, og har i denne periode haft vores to yngste børn i Nordtoftegaard.  
 
Det er den fjerde børneinstitution vi har været tilknyttet i Københavns og Frederiksberg Kommune og uden tvivl den 
bedste.  
 
Vi har i Nordtoftegaard, siden den allerførste dag aldrig oplevet at få et barn hjem der har givet udtryk for at have 
haft en dårlig dag, ej heller oplevet, at de ikke ville afleveres om morgenen. Tværtimod oplever vi to børn i fantastisk 
trivsel, der hver dag møder ind i en børnehave med andre glade børn og ikke mindst et personale der gør deres 
ypperste for, at gøre hver dag speciel og god.  
 
Vi har tidligere været vant til at aflevere i en lille lukket institution, hvor det eneste udeliv har været en legeplads i 
en Københavnergård. Hos Nordtoftegaard får børnene en unik mulighed for at udfolde sig og lege i de smukkeste og 
mest indbydende faciliteter på gården i Jersie. Hver gang vi er på besøg dernede - hvad enten det er en tidlig 
afhentning, én af de mange hyggelige fællesaktiviter som personalet initierer eller sågar på den årlige 
overnatningsaften sammen med børnene, har vi altid indtryk af, at der er en fantastisk stemning, og et særligt 
frirum, hvor personalet er rigtig gode til at igangsætte, men ikke nødvendigvis voksenstyre diverse aktiviteter og 
lege.  
 
Flere af vores venner og bekendte har italesat om vi ikke synes at busturen derned og tilbage er lidt lang. Men vi 
oplever at den fungerer som en supergod daglig omstillingsproces, hvor børnene har mulighed for at lande om 
morgenen inden dagen rigtig begynder og samtidig geare lidt ned om eftermiddag således, at de ikke går fra 100% 
stimuli til at komme hjem til en hektisk ulvetime, med alt hvad den indebærer. Jeg har faktisk på nogen vis kopieret 
denne proces i mit eget virke som underviser, hvor jeg hver morgen nu har indført en "landingspladsstund", hvor 
eleverne lige kan lande og gøre sig klar til dagen, hvilket har været meget givtigt.  
 
At have børn i Nordtoftegård har videre været en rigtig rar måde for os som ny familie i området, til at stifte nye 
bekendtskaber. Vores naboer på den ene side har selv haft alle deres børn der og vores naboer på den anden side 
har søgt plads til deres yngste, når han bliver den rette alder. Det er rigtig dejligt at have det fællesskab, og det giver 
en form for sikkerhed og tryghed hos såvel os som vores børn.  
 
Men det der gør Nordtoftegaard til noget ekstra særlig er det ekstremt engageret personale.  
Venner og familie har nogle gange svært ved at tro det, når vi fortæller om alle de initiativer og fede indslag 
personaler iværksætter for vores børn: Som eksempel, hvordan de omdannede hele børnehaven til en fuldt 
bemandet rumstation ifbm. Andreas Mogensens tur i Den Internationale Rumstation (vores børn tror stadig, at 
Mogensen blot er den anden dansker i rummet, da deres pædagog Christian tydeligvis havde været der først). Deres 
besøg af Dronningen, da Kronprins Frederik skulle krones. Deres ridderuge, hvor alle børnene endte med at blive 
adlet. Osv. osv. osv. Alle temaerne bliver naturligvis akkompagneret af pædagogen Per, der indspiller sange hver 
gang, som vi kan høre herhjemme og lære udenad. Hvilket vi i høj grad gør, da vores børn elsker dem.  
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Med andre ord. Det ville være en katastrofe at lukke denne skønne børnehave. Både for området i sig selv men ikke 
mindst for alle de fremtidige børnehave der ikke ville få muligheden for, at få en fantastisk hverdag i, hvad vi synes 
er verdens bedste børnehave.  
 
Vi håber virkelig ikke at denne beslutning vil gennemført.  
 
Dbh. Miriam Ndure og Tinus Flyvholm 
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Forældre: Kim og Sofie 
Barn: Halfdan 
 
Sofie havde fornøjelsen at være ansat som pædagogmedhjælper i Nordtoftegård for mange år siden, og den blev 
aldrig glemt. Hun startede som vikar i 2013 og det første hun oplevede var at børnehavens personale og børn havde 
det bedste samspil som fik det bedste frem i børnene. Nu er hun efterfølgende blevet uddannet som pædagog og 
taler stadig om børnehaven fra dengang hun var vikar. Lederskabet var godt og det kunne man godt se, da de fleste 
pædagoger, som var der 10 år efter hun var ansat som vikar, stadig var ansat på Nordtoftegård. 
 
I 2022 startede vores søn Halfdan i Nordtoftegård da vii forvejen kendte til institutionen og pga. udflytterbørnehaver 
var svært at finde i vores område. Da vi prøvede at søge efter “udflytterbørnehaver” kunne vi ikke finde 
Nordtoftegård på pladsanvisningen. Ved at søge på selve “Nordtoftegård” kom institutionen frem som om den 
befandt sig i Jersie og der stod at den var 40 km væk fra os.  
Man har altså ikke en chance for at finde Nordtoftegård medmindre man kender den af andre veje, dette kan vi også 
høre fra de andre forældre, da ingen af dem har fundet dem på pladsanvisningen og udelukkende fra mund til 
mund.  
Vi oplever pædagogerne som utrolige positive, nærværende og faglige dygtige.  
 
Vi håber i vil genoverveje om det er nok at kun bruge algoritmen i at hvor mange børnehaverne er fremsøgt ikke er 
kan bruges i dette tilfælde, da Nordtoftegård har oddsene imod sig. 
 
 
Mvh. 
Kim og Sofie 
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Kære Børne- og Ungeudvalg, 
 
Jeg skriver til jer, da jeg er tante til to små drenge, i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave - jeg 
blevet dybt rystet over nyheden om børnehavens mulige lukning. 
 
Nordtoftegaard er en børnehave ud over det selvvanelige, og det kan man mærke fra det 
øjeblik man sætter fødder der. Mine nevøer har udviklet sig til selvsikre og nysgerrige individer 
takket være det unikke miljø, som pædagogerne har skabt. Børnene lærer fra starten, at der er 
plads til dem, som de er, og at de får lov til at udfolde sig frit, og med sunde grænser. De lærer 
at indgå i deres egen lille flok hvor de store ansvarligt hjælper de små og finder stolthed heri. 
De lærer at alle kan noget forskelligt og er ligeværdige – og de får brugt deres kroppe og finder 
en stor kærlighed til naturen, fordi de er ude hver dag hele året rundt. 
 
Jeg ser mine nevøer komme hjem med strålende historier efter hver dag i Nordtoftegaard, og 
det er tydeligt, at den særlige kombination af rummelige faciliteter og omsorgsfuldt personale 
har en positiv indflydelse på deres trivsel og udvikling. 
Ikke kun børnene, men også resten af familien føler sig velkommen og hørt på Nordtoftegaard. 
Jeg kan se, at børnenes trivsel altid er førsteprioritet.  
 
Derfor beder jeg jer inderligt om at bibeholde Nordtoftegaard. Stedet har en uvurderlig 
betydning for mine nevøer og for så mange andre børn og familier. 
 
Med venlig hilsen, 
Johanna- Tante til Anton og Aron 
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Vedrørende lukning af Nordtoftegaard børnehave. 
 
Jeg håber virkelig i vil genoverveje lukningen af den absolut bedste børnehave! 
 
Vi valgte i sin tid nordtoftegaard fordi det var en lille børnehave, en udflytter, og jeg havde hørt rigtig godt om 
stedet, og deres pædagogik. Nordtoftegaard ligger langt fra tæt på os, men efter vi så dokumentaren: 
“daginstitutioner bag facaden” og så hvordan det står til i nogle af de danske daginstitutioner, så prioriterede jeg at 
finde en rigtig god børnehave til mit barn. Efter længere tids søgen, faldt valget på Nordtoftegaard. Det har været 
den bedste beslutning jeg kunne tage for mit barn.  
 
Jeg havde problemer med at skrive min datter op til en plads, da Nordtoftegaard ikke fremgik som et sted jeg kunne 
søge på pladsanvisningen. Selv da jeg søgte efter mosesvinget som adresse, var der intet der kom frem. Jeg sendte 
en mail til lederen Hella, der hjalp mig igennem, samt jeg ringede til pladsanvisningen flere gange.  
Jeg ved at andre også har haft problemer med opskrivningen på pladsanvisningen. (Se vedhæftede billede) 
Derfor kan en mulig løsning, der kan få flere til at søge institutionen, være at rette fejlen, og derved gøre 
Nordtoftegaard synlig hos pladsanvisningen.  
 
I Nordtoftegaard er der en rigtig god og engageret personalegruppe, der virkelig brænder for børnene. De er meget 
stabile, og det har betydet at mit barn, og os som forældre, har kunne danne nogle rigtig gode relationer til 
pædagogerne i børnehaven fra start, uden en masse skift. Faktisk har alle pædagogerne der er ansat nu, været der 
fra hun startede, og længe før. Det har gjort at mit barn er tryg ved de voksne og stortrives i børnehaven, og at 
læringsmiljøet har været mere end optimalt og afgørende for at sikre trivsel, læring, udvikling og dannelse.  
 
Vi ser som forældre også en rigtig stor kvalitet af personalets interaktioner og samspil med børnene. Vi har været 
mødt af trygge voksne der går i børnehøjde når de taler til børnene og ikke taler hen over hovederne på dem. Der 
bliver spurgt nysgerrigt ind til dem, og vi har en oplevelse af at de ser hele barnet, og møder dem hvor de er. 
 
Nordtoftegaard har nogle rigtig gode faciliteter. Børnehaven ligger i et område hvor der er højt til loftet. Både inde, 
hvor der er mange forskelligartede legeområder, og plads til at være kreative og fordybe sig, samt udearealet hvor 
børnene kan lære at klatre, være med til at lave mad i udekøkkenet, lære at snitte, gå på jagt efter insekter, at 
fordybe sig i naturen,  
holde kyllinger, lege og bare have det bedste børneliv.  
 
Børnehaven har også en masse gode temaer, traditioner, og fester. Her går personalet virkelig op i at give børnene 
nogle gode oplevelser og læring og lever sig meget ind i det. Der har blandt andet været tour de france cykelløb for 
børnene, mgp fester, tema om rummet og planeterne hvor personalet har været klædt ud som astronauter, og givet 
børnene nasa adgangskort, vikingetema og en masse andet. Børnene oplever en legende læring, og kommer hjem 
med en masse ny og spændende viden og en stolthed over at de fx. Har tilegnet sig et snittebevis efter længere tids 
øven. 
 
Nordtoftegaard har et rigtig godt ry. både blandt lokalbefolkningen, samt på sociale medier og i 
brugerundersøgelsen fra 2022, scorer de 4,8 ud af 5, og ligger i toppen af de københavnske institutioner.  
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Vi opfordre endnu engang til at i finder en anden løsning, så vores skønne børnehave, og vores fantastiske personale 
kan fortsætte med at levere de gode resultater de er kendt for. De er virkelig en lille børnehave med store visioner. 
 
Mvh. Line Hald Pedersen  
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Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 
Mandag d. 8 april. 2024 
Kære Børne- og Ungeudvalg, 
Jeg er onkel to børn i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, og dybt chokeret over at børnehaven er indstillet 
til lukning. 
Det er en børnehave af en kvalitet, som jeg sjældent har oplevet. Jeg arbejder til dagligt med børne og 
unge, og sjældent har jeg mødt så stort et engagement i børns opvækst, i et pasningstilbud. Pædagogerne 
på Nordtoftegaard er ikke kun dedikerede, men de har også formået at skabe et unikt miljø, der har gjort 
mine nevøer vokser op og er selvsikre og nysgerrige på verden omkring dem. De lærer allerede fra starten 
af at der er plads til dem som de er og får lov til at være vilde krudtugler. De kommer hjem med gode 
historier hver gang jeg ser dem, og det er tydeligt at kombinationen af ”plads nok”, skønne faciliteter og et 
meget omsorgsfuldt personale gør en kæmpe forskel i deres liv. 
Det er ikke kun børnene der stortrives i Nordtoftegaard. Det er også resten af deres familie, som altid føler 
sig godt taget imod og hørt – selv i svære privatsituationer. Det er tydeligt at barnets (eller børnenes) 
bedste altid kommer først. 
Det er svært at forestille sig, at mine nevøer kunne trives og udvikle sig på samme måde andre steder. Luk 
ikke Nordtoftegaard. 
Philip (Onkel til Anton og Aron) 
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Til rette vedkommende,  
 
Jeg skriver for at udtrykke vores dybe bekymring angående den igangværende forhøring vedrørende 
lukningen af vores børnehaven. Som forældre til en af børnene i børnehaven ønsker vi at fremhæve, 
hvorfor vi mener, at det er en fejl at lukke en institution af så høj kvalitet. 
For os repræsenterer vores børnehave ikke blot et sted, hvor vores datter går hen for at lære og lege; det 
er en essentiel del af vores families liv. Børnehaven er, i vores øjne, verdens bedste, og det skyldes ikke 
mindst det dedikerede team af pædagoger, som arbejder der. Deres engagement, omsorg og faglighed er 
enestående, og vi har fuld tillid til deres evner til at støtte og udvikle vores barn, som vi ser hver eneste 
dag blomstrer i deres samvær. 
Desværre har børnehaven lidt under en teknisk fejl, der har medført, at den ikke vises korrekt på 
Pladsanvisningen. Vi og mange andre forældre har oplevet vanskeligheder med at finde børnehaven 
gennem Pladsanvisningen, hvilket har skabt unødvendige udfordringer i vores søgen efter et passende 
børnepasningstilbud. 
Det er vigtigt at understrege, at børnehaven nyder stor anerkendelse både lokalt og på sociale medier, 
hvilket også var den måde vi selv fandt frem til Nordtoftegaard - ved anbefalinger fra utallige andre, som i 
samme ombæring som de anbefalede Nordtoftegaard også forklarede at man skulle kontakte dem direkte, 
netop da de ikke fremgik på Pladsanvisningen - børnehaven har derfor altid været fyldt op. 
 
Denne positive feedback er et tydeligt tegn på børnehavens fremragende ry og betydning for 
lokalsamfundet. 
Endvidere vil vi gerne fremhæve, at børnehaven aldrig har haft problemer under kontrolbesøg. Dette 
vidner om den høje standard og faglighed, som institutionen opretholder, og dens evne til at opfylde de 
gældende krav og standarder. 
Vi håber oprigtigt, at vores input vil blive taget i betragtning under forhøringen, og at en løsning kan 
findes, som bevarer vores elskede børnehave åben. Vi er villige til at bidrage på enhver mulig måde for at 
støtte dette mål. 
 
 
Med venlig hilsen  
Casper Pedersen 



2



1

Jakob Gerding

Fra: Carsten Skovsø Clausen <cacla00@hotmail.com>
Sendt: 8. april 2024 20:49
Til: BUFKP Organisationsdata
Emne: [EKSTERN] Ang. evt lukning af Udflytter Børnehave Nordtoftegaard

AppServerName: prod.edoc.kk.dk
DocumentID: 2023-0432585-31
DocumentIsArchived: -1

Til Børne og Ungdomsforvaltningen, 
 
Vi har forstået, at det påtænkes at lukke Udflytter Børnehave Nordtoftegaard, i forbindelse med en 
justering af kapaciteten på børnehaveområdet i Københavns kommune. Det er vi naturligvis rigtig kede af, 
lige som langt de fleste forældre til børnehavebørn vil være kede af det, hvis deres børnehave lukkede. 
 
Nordtoftegaard er intet mindre end en fremragende børnehave, der drives efter de allerbedste 
pædagogiske principper, som man ellers skal helt tilbage til 80'erne for at finde. At det pædagogisk 
personale på Københavns øvrige børnehaver ikke sendes på regelmæssig efteruddannelse på 
Nordtoftegaard, er os en gåde. Så her er en opfordring til netop at gøre det. Børnene bliver mødt på det 
niveau de er på, og vi er, som midaldrende forældre med lange uddannelser, overordentlig trygge ved at 
overlade vores enebarn i børnehavens varetægt. 
 
For en god ordensskyld skal det naturligvis nævnes at vi også havde svært ved at finde Udflytter Børnehave 
Nordtoftegaard på Pladsanvisningen. Det lykkedes kun at få skrevet vores barn op til en plads fordi gode 
naboer insisterede på at Børnehaven eksisterede. 
 
Hvis der skulle være behov for yderligere skal I ikke tøve med at tage kontakt. 
 
De bedste hilsner, 
Fagdyrlæge, cand.med.vet Anne Jørgensen og Lektor, cand.scient Carsten Clausen 



Høringssvar 
Jeg er far til et barn i Nordtoftegaard Børnehave. Jeg er meget overrasket over forslaget om at 
institutionen er indstille til lukning. Jeg var med til at vælge Nordtoftegaard, og dette blev gjort 
med omhu, fordi jeg så hvor meget Nortoftegaard kunne tilbyde.  
Jeg har kun oplevet, at hun har haft en fantastisk tid der, og personalet har været fantastiske. Jeg 
har set min datter trives og udvikle sig, hvilket har givet mig stor ro i sindet samtidig. Jeg forstår 
ikke, hvorfor kommunen vil lukke en så god børnehave.  
Jeg håber virkelig, I vil tænke jer om i denne situation for børnenes skyld. 

Hilsen 
Cemil Nielsen 



 
Høringssvar 
Som bedsteforælder til et barn i Nordtoftegaard Børnehave, blev jeg dybt overrasket over forslaget 
om at lukke institutionen. Jeg henter hende flere gange, og har været nede og hente hende på 
gården med hendes far. Jeg har derfor set, hvordan de støtter op om det gode børneliv. Det 
glæder mig at se, hvor godt hun har trives og udvikler sig der, og derudover så er der det 
fantastiske personale, som altid er så søde og imødekommende.  
Jeg forstår ikke, hvorfor kommunen vil lukke en sådan institution.  

Hilsen 
Tina Nielsen 
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Kære Administra vt Ressourcecenter 
 
Jeg skriver l jer som far l vores søn, der har gået på Nordto egaard ind l maj 2023.  
 
Jeg kan slet ikke forstå, at I kan finde på at lukke den børnehave. Vi har simpelthen været så glade for at vores søn 
har kunnet gå i netop denne børnehave. Fak sk har vi fået den anbefalet af flere på vejen, der har ha  børn i 
ins tu onen. Vi har også selv anbefalet børnehaven videre, da ins tu onen l yder noget unikt. 
 
Der er en børnehave med virkelig gode pædagoger, høj trivsel blandt både medarbejdere og børn, høj 
forældreinvolvering og forældre lfredshed, lav medarbejderudski ning og ingen anmærkninger fra lsyn. Det er 
derfor vi har valgt den, da det har været en af udfordringerne med andre børnehaver i området. Jeg har selv været 
ak v i forældrebestyrelsen ind l vores søn startede i skole maj 2023. 
 
Nordto egaard er én af de få udfly erbørnehaver i vores lokalområde. Børnehavens har stor have med gamle 
frug ræer, vildnis, bålplads, værksteder og høns. Forældregruppen mødes en gang om året og reparerer, maler, 
beskærer og ordner det hele – sammen med børn og pædagoger. Nordto egaard er én af Københavns få 
ins tu oner med stort udereal pr. barn og hvor der er fantas ske rammer med plads l krea v udfoldelse og det 
gode børneliv.  
 
Jeg er sikker på, at børnehaven ville have en lang venteliste, hvis ikke der var de nuværende problemer med 
pladsanvisningen, hvor det er rig g svært at søge ins tu onen frem. Det samme gælder, hvis man skal skrive mindre 
søskende op.  
 
Jeg synes IKKE, at I skal lukke denne velfungerende og populære børnehave. 
 
Med venlig hilsen 
 
Mar n Nielsen 
 
 
 
Martin Nielsen 
Manager of Filling And Packaging (FAP) 
Finished Production (FP) 
Agilent Order Fulfillment and Supply Chain (OFS) 
Agilent Technologies Denmark Aps 
M: +45 3165 9704    |    Office: EB-116.23    |     www.agilent.com 
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Hej jeg skriver som en forældre af et barn Charlie Por Løvschall som går til Nordtoftegaard. Vi er lige startet og er 
rigtig glad for børnehaven, og Synes at det er synd at det skal være i fare for at lukkes Ned. Håber I ikke gøre det! 
Mvh 
Tanny 
 
Sent from Gmail mobile.  
+45 2076 9690 
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Kære Emil Brødsgaard og Administrativt Ressourcecenter 
 
Jeg skriver til jer som forælder til et barn, der har gået på Nordtoftegaard indtil maj 2023. Vi er er blevet oplyst om, 
at høringsfristen er blevet forlænget til 9. april. 
 
Jeg er meget overrasket over, at I kan overveje at lukke Nordtoftegaard, der er en utrolig velfungerende og populær 
børnehave. Der er høj trivsel blandt både medarbejdere og børn, høj forældreinvolvering og forældretilfredshed, lav 
medarbejderudskiftning og ingen anmærkninger fra tilsyn. for at underbygge dette, har jeg vedhæftet det faktaark, 
som forældregruppen har udarbejdet. Igen et eksempel på forældreopbakningen til børnehaven. 
 
Nordtoftegaard er én af de få udflytterbørnehaver i vores lokalområde. Der er tale om en udflytterbørnehave, der 
tilbyder børnene en varieret dagligdag med store grønne udearealer med have, vildnis, bålplads, værksteder og 
høns. Nordtoftegaard er én af Københavns få institutioner med stort udereal pr. barn og hvor der er fantastiske 
rammer med plads til kreativ udfoldelse og det gode børneliv.  
 
Jeg er derfor overbevist om, at der ville være en lang venteliste til Nordtoftegaard, hvis ikke der var de nuværende 
problemer med pladsanvisningen ("dinplads"), hvor børnehaven ikke kan søges frem. Vi kender flere familier, hvor 
forældrene har udfordringer med at finde institutionen og sågar få lillebror eller lillesøster skrev op til institutionen. 
Dette selvom storebror eller storesøster allerede går det.  
 
Jeg vil opfordre jer til at tage beslutningen om at lukke Nordtoftegaard op til grundig overvejelse. 
 
Med venlig hilsen 
 
Rikke Møller Nielsen 
  
 



Nordtoftegaard er en af København Kommunes bedste børnehaver! 

Hvem er Nordtoftegaard?
Nordtoftegaard Udflytterbørnehave en selvejende institution, der blev grundlagt for 20 år siden af samme leder som er der i dag. Børnehaven har opsamlingssted i Brønshøj/NV, 
og er i Jersie hvor selve børnehaven holder til. Institutionen har driftsoverenskomst med Københavns Kommune, og har sund økonomi med overskud hvert år. Nordtoftegaard 
ønsker at skabe tryghed, fællesskab og læring i gode faciliteter, hvor man finder alt fra køkkenhave, frugttræer og hønsehold. Rammerne byder på plads til kreativitet, leg, og 
læring, ofte med afsæt i natur og udeliv.

Høj kvalitet for børnene

• Højeste status på alle parametre i tilsyn

• I området, hvor Nordtoftegaard ligger, har mindst 10 
andre daginstitutioner anmærkninger i deres tilsyn. 
Heraf skal 2 justere alle indsatser og 5 justere 4 eller 
5 indsatser.

Udsnit fra tilsynsrapporten fra Nordtoftegaard: 
Personalet er imødekommende og lydhøre overfor 
børnene. Der er masser af nærvær i barn - voksen 
relationen. Jeg lægger mærke til rolige, afstemte og 
tydelige voksne, hvis relationer til børnene er 
kendetegnet af positiv mimik og kommunikation. 

Kvalificeret personale der trives

• Nordtoftegaard har en meget høj andel uddannet personale 
på 75 pct., hvilket er ca. 20 pct. point bedre end 
gennemsnittet i Københavns Kommune, og placerer 
Nordtoftegaard i top-5 i kommunen*.

• Nordtoftegaard har en meget lav personaleomsætning. Af de 
6 faste pædagoger har 3 været ansat siden Nordtoftegaard 
blev startet i 2004, 1 har været ansat i 13 år, en anden har 
været ansat i 7 år, og den senest tilkomne har været ansat i 
3 år. 

• I den seneste trivselsundersøgelse fra 2023 ligger 
Nordtoftegaard på 6,5 på en skala fra 1-7. 

• 100 pct. af medarbejderne svarer, at de vil anbefale deres 
job til en anden.

Forældretilfredshed i top 5

• Forældretilfredsheden er i top 5 af alle 375 
børnehaver i hele Københavns Kommune.

• På en skala fra 1 til 5 har Nordtoftegaard 4,8 mod 
et gennemsnit på 4,2 i hele Københavns 
Kommune.

• 90 pct. af forældrene svarer ligeledes, at de i høj 
grad vil anbefale Nordtoftegaard til andre mod 63 
pct. i hele Københavns Kommune



Børn:
Se tilsynsrapporten her: https://iwtilsynpdf.kk.dk/pdf/2014.pdf

Personale:
Data om pædagogandel stammer dels fra Berlingskes artikel fra december 2023, tal fra BUPL om 
pædagogandel i Københavns Kommune i 2021 samt egne beregninger.

*Bemærk at der kun medregnes kommunale institutioner, og ikke andre selvejende og private i 
sammenligningsgrundlaget, da data ikke er tilgængeligt. Når der skrives at Nordtoftegaard er i top-5 
medregnes ikke de specialinstitutioner, da af gode grunde har høj andel uddannet 
specialpædagoger.

Forældre:
Data stammer fra seneste brugertilfredshedsundersøgelse af dagtilbud fra 2022: Den 
landsdækkende brugertilfredshedsundersøgelse af dagtilbud 2022 | Indenrigs- og 
Sundhedsministeriet (ism.dk)

Kildehenvisning og anmærkninger
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Kære Børne- og Ungeudvalg i KK.  

Jeg skriver l jer som en bekymret moster l to livlige drenge i Nordto egaard Udfly erbørnehave.  Jeg er 
virkelig bekymret over nyhederne om, at I overvejer at lukke de e særlige sted ned. Nordto egaard er ikke 
bare en børnehave; det er et ”hjem nummer to” for mine nevøer, hvor de føler sig accepterede og elskede, 
præcis som de er. 

Når jeg har hentet mine nevøer fra Nordto egaard, har jeg al d bemærket, hvor godt pædagogerne forstår 
mine nevøer og giver dem plads l at være sig selv. Al ng er i børnehøjde og med hele hjertet. 

Deres hverdag er fuld af glæde takket være helt fantas ske faciliteter der muliggør udeliv og ak viteter der 
er en sjældenhed i mange pasnings lbud – for to ak ve drenge er det essen elt for at deres selvværd og 
trivsel.  

Den ældste vokser en lille smule hver dag: Den ene dag kommer han stolt hjem og har holdt kroningsfest for 
den nye konge hvor alt personale er klædt ud og holder cermoni, eller klatret i træer, savet brænde, været 
på tur l en bondegård, eller fået sit sni ebevis.  

Takket være Nordto egaard Udfly erbørnehave, har de hverdag der er fuld af glæde og udfordringer. Jeg 
beder jer venligst om at overveje alle de fantas ske ng, Nordto egaard lbyder mine nevøer og alle andre 
børn i Brønshøj lokalsamfund.  

Venlig hilsen, 

Emma  

 



       

København , den 8. april 2024 

 

 

Til medlemmerne af børne- og Ungdomsudvalget i Københavns borgerrepræsenta:on 

 

Høringssvar vedr. inds8llingen af udfly=erbørnehaven NordtoAegaard 8l lukning 

 

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

 

Som forældre 8l et barn i verdens bedste børnehave og to børn der 8dligere har gået i børnehaven, 

fremsender vi hermed et høringssvar med vores oplevelse af NordtoAegaard udfly=erbørnehave. 

Vi vil gerne takke for muligheden for at afgive de=e høringssvar og håber I vil tage jer 8d 8l at læse 

det og tage vores synspunkter med i betragtning i beslutningsprocessen. 

 

Vores da=er Dagmar på 5 år går pt i børnehaven og har gjort det i nu 2 år. Hun elsker at komme i 

børnehaven, er tryg ved alle de voksne og har skabt en masse gode venskaber. Hun nyder især de 

fantas8ske ude-arealer og elsker blandt andet at klatre i træer. Noget hun gør sammen med 

pædagog Muhammed, som i sin fri8d underviser i klatring og som er superdyg8g 8l at lære fra sig 

og få børnene 8l at føle sig trygge. 

Hun er desuden vild med musik og elsker at synge – en interesse som hun er så heldig at kunne 

dyrke i børnehaven, fordi hendes fantas8ske pædagog; Per spiller guitar, skriver sange 8l 

børnehaven og i det hele 8den er god 8l at lære dem om musik og instrumenter. 

 

Vi har haA børn i børnehaven igennem snart 9 år. Dagmars storebrødre har begge gået der og haA 

en fantas8sk og tryg børnehave8d – ligesom vi forældre al8d har været meget begejstrede for og 

trygge ved ins8tu8onen og personalet. Derfor har vi også valgt den 8l igen og igen. 

Vi valgte i sin 8d børnehaven fordi vi fik den anbefalet af flere begejstrede forældre og fordi vi 

ønskede at give vores børn de absolut bedste be8ngelser for læring, leg og omsorg. Og det er det 

NordtoAegaard kan. Man føler sig tryg som forældre og det faktum, at det er de samme 

pædagoger vi møder i børnehaven her 9 år eAer vidner om hvor fantas8sk en børnehave det er. 

Selv pædagogerne har lyst 8l at blive - og det er da et kvalitetsstempel der vil noget. Det skaber 

desuden også tryghed for både børn og forældre. 

 

Derudover har børnehaven helt unikke faciliteter og rammer. Fantas8ske værksteder 8l børnene, 

bålplads og legeplads, cykellegeplads og ligeledes supergode indendørs rammer med musikrum, 

bibliotek, krea, tumlerum mm.  Alt sammen noget der bidrager 8l børnenes posi8ve udvikling og 8l 

læring. 

Pædagogerne er meget engagerede og kører projekter med børnene to gange om året, alle 

børnene kan få sni=ebevis og der arrangeres hvert år cykeltur for storegruppen, så de er cykelklar 

inden skolestart. 

 

Vi elsker vores børnehave og tanken om at den skal lukke er ubærlig. Vores da=er skal starte i skole 

næste år og så har vi ikke flere børn der skal i børnehave, så vi kunne egentlig være ligeglade med 



om NordtoAegaard lukker næste sommer, men det er vi langt fra. For at lukke denne fantas8ske 

børnehave, vil være et kæmpe tab for kommunen og for alle de børn der går glip af de=e 8lbud. 

 

Jeg, Vinni, har 8dligere siddet i forældrebestyrelsen igennem 5 år og kender derfor også både 8l 

børnehavens arbejde med økonomi og trivsel for både børn og personale, og der bliver gjort et 

beundringsværdigt stykke arbejde.  Børnehaven har desuden al8d haA meget posi8ve 8lsyn og der 

findes simpelthen ikke nogen god grund 8l at lukke denne børnehave. 

 

Fiks i stedet problemerne med synligheden på pladsanvisningen og glæd jer over at København 

kommune kan 8lbyde børn en så fantas8sk udfly=erins8tu8on med de bedste tænkelige rammer 

for børns trivsel og udvikling. 

 

Vi opfordrer stærkt 8l at I genovervejer forslaget om lukning og takker for muligheden for at give 

de=e høringssvar. 

 

Med venlig hilsen 

 

Dagmars forældre 

Thomas og Vinni Thusgaard Behrens 
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Jeg skriver som far til Sigrid, som startede på Nordtoftegaard Udflytterbørnehave december 2023. 
 
Vi flyttede Sigrid fra Schous Børnehus, da vi søgte en børnehave hvor der var mere plads og ro – og det 
fandt vi hos Nordtoftegaard. 
 
Jeg kan sagtens forstå at der er en økonomisk fordel i større integrerede vuggestue/børnehaver, men 
efter at have haft to børn igennem systemet må jeg konstatere at den kvalitet som Nordtoftegaard 
yder er langt over hvad traditionelle institutioner kan tilbyde. Kontrasten er særlig skarp da vi stadig 
har en søn i traditionel institution. 
Temature til bondegårde og frilandsmuseet, fælles bagning og brug af værktøj, talrige 
udklædningsfester heriblandt kroningsceremoni for Kong Frederik, mad over åbent bål osv.  
 
At have muligheden for en udflytterbørnehave, der kommer ud og bliver beskidte dagen lang, i et 
område som Utterslev mose, hvor folkeskolen skolen har fokus på naturvidenskabelig interesse 
virker oplagt.  
Jeg appellerer derfor til at Nordtoftegaard kan forblive, om ikke uændret, så med samme gruppe af 
fantastiske, fantasifulde pædagoger og samme passion for at give børn oplevelser i naturen. 
 
Grundlæggende skriver jeg fordi jeg kan se at Sigrid og de andre børn trives blandt natur og fantasi og 
det ville jeg ønske for enhver anden forældre og barn. 
 
Mvh Tor 
  
-- 
  
Med venlig Hilsen 
  
Tor-Olof Johansson 
Ejer // Arkitekt Cand.arch & Bygningskonstruktør MAK 
  
Johansson Arkitekter ApS 
Cvr 39117843 
+45 5048 8692 
tj@johanssonarkitekter.dk 
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Til rette vedkommende 
 
Jeg, Silje, henvender mig vedrørende den foreslåede lukning af Nordtoftegaard Børnehave. Som mor til Vilde, en af 
de børn, der nyder godt af Nordtoftegaards fantastiske miljø, ønsker jeg at udtrykke min dybe bekymring over 
denne beslutning. 
 
Da Vilde skulle starte i børnehaven, var Nordtoftegaard vores førstevalg. MEN hun fik ikke tildelt en plads?! Til trods 
for at det var vores klare ønske. Jeg tog personligt kontakt til pladsanvisningen og gjorde mit bedste for at få Vilde 
ind i Nordtoftegaard. Det viste sig, at der faktisk var plads til Vilde (der var 2 åbne pladser), men kun gennem min 
egen ihærdige indsats (tårer og argumentation) fik vi plads. Vilde startede på Nordtoftegaard og har ikke fortrudt 
det et splitsekund. 
 
Nordtoftegaard har en enestående medarbejderstab med et imponerende forhold mellem pædagoger og 
medhjælpere. Dette sikrer en høj kvalitet af omsorg og læring for børnene. Desuden er Nordtoftegaard blandt de 
fem bedste børnehaver i København, målt på brugertilfredshed. Forældre som jeg selv er meget tilfredse med den 
indsats, personalet gør. 
 
Det er også bekymrende at høre om Nordtoftegaards udfordringer med rekruttering af børn på grund af tekniske 
problemer på pladsanvisningens hjemmeside. Dette underminerer børnehavens evne til at opretholde sin 
eksistensgrundlag og sikre mangfoldighed i børnegruppen. 
 
Jeg opfordrer stærkt kommunen til at genoverveje beslutningen om at lukke Nordtoftegaard Børnehave. Det er 
tydeligt, at Nordtoftegaard er en værdifuld ressource for lokalsamfundet, og dens lukning vil have alvorlige 
konsekvenser for både børn og forældre. 
 
Med venlig hilsen, 
 
Silje Mor til Vilde, Nordtoftegaard Børnehave 
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I er ved at lukke en af Københavns bedste børnehaver 

  

Kære Børne- og Ungdomsudvalg i Københavns Kommune. 

 

Jeg er som mormor til to piger i Nordtoftegaard i chok over at erfare, at Nordtoftegaard Udflytterbørnehave 
indstilles til lukning, og jeg vil på det kraftigste opfordre kommunen til at droppe overvejelserne om at lukke 
Nordtoftegaard.  

  

Personalet i børnehaven er virkelig ildsjæle! De formår at skabe tryghed, fællesskab og læring i de skønne rammer i 
Jersie med alt fra køkkenhave, frugttræer og bålmad. Det har jeg selv oplevet ved flere lejligheder, når vi 
bedsteforældre er inviteret på Bedsteforældredag på gården. Her er vi med hele dagen. 

Selv busturen derned er præget af engagement, kreativitet og kærlighed til børnene.  Det har været helt fantastisk 
at være med en dag i mine børnebørns hverdag, og se hvor godt børnene har det, og hvordan de stortrives og viser 
stor stolthed over deres børnehave og de mange varierende aktiviteter.  

  

Pædagogen Per skriver sine egne sange til børnehaven, som blev sunget under busturen dertil. Alle børnene sang 
med.  Her kan nævnes ’Pers Middelaldersang’, hvor børnene senere på dagen optræder, synger, klapper og tramper 
mens de og pædagogerne er klædt ud som konge, prinsesse, ridder, gøgler.  Det var en stor oplevelse. Derudover 
elsker jeg at hente mine børnebørn, når deres hår ofte dufter af bål. Så har de lavet supper, fladbrød, hotdogs eller 
noget helt fjerde på bål. Den ene pædagog Muhammed inviterede Storegruppen, og dermed mit ene barnebarn 
Gerda, på skift ud at klatre i en klatrehal. Mit søde og dygtige barnebarn Gerda klatrede i sele til tops! Altså 18 meter 
op for en 5-årig. Det siger lidt om det engagement og de ildsjæle, som jeg ikke har mødt før i en børnehave.  

  

Det skal tilføjes, at jeg gennem mine mange år som sundhedsplejerske, har været på besøg i mange forskellige 
børnehaver – men aldrig har jeg oplevet en der kan måle sig med Nordtoftegaard. Bare der var nogle flere af den 
slags. Jeg er overbevist om at det vil forebygge mistrivsel og motoriske problemer hos mange børn. 

  



2

Jeg er derfor ikke et sekund i tvivl om, at lukning af Nordtoftegaard vil være et kæmpe tab for både børn, forældre, 
personale og Københavns Kommune. Der er brug for mange flere børnehaver af den kaliber! 
  
De bedste hilsner 
  
Lene Bager  
Dalgas Have 1, 4.mf,  
2000 Frederiksberg  
Mormor til Kaya og Gerda 
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Til rette vedkommende, 
 
Jeg skriver pga indstillingen til lukning af Nordtoftegaard. Jeg vil, som forældre til et barn i institutionen på det 
kraftigste bede om at ikke at lukke børnehaven. Jeg har haft børn i tre forskellige institutioner og har andre steder 
kun oplevet en brøkdel af det engagement og glæde som institutionen tilbyder. De andre institutioner har været 
fine, men denne medvirker i allerhøjste grad til at opbygge børn og give dem en robust start på livet.  
 
Den sammentømrede personalegruppe bidrager til at skabe et meget trygt sted for børnene som ikke bare opbygges 
over natten. Som forældre til et barn i en anden institution i området kan jeg bevidne at det er helt særligt at have 
sådan en gruppe.  
 
Vores barn er startet for nyligt og vi har været helt overvældede over niveauet ift andre steder. Jeg
er sikker på der kommer robuste kloge børn ud af børnehaven på den lange bane.  
 
Jeg håber og tror på at den rigtige beslutning træffes.  
 
Mvh Pauline Selvejer Faaborg 
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Til Emil Brødsgaard  
 
Svar på Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard senest 1. juni 2025 
 
Jeg er mormor til to børn, som har gået i Nordtoftegaard henover de sidste 7 år. Begge børn og deres forældre har 
altid været meget glade for institutionen. 
 
Personalegruppen er meget dygtig og stabil, så det er en fornøjelse for en mormor, som jævnligt henter barn ved 
bussen om eftermiddagen, at møde de samme pædagoger som også var ansat for 7 år siden. 
Jeg har med fornøjelse været til bedsteforældredag ude på "gården", hvor jeg kunne opleve de fantastiske 
omgivelser, som ungerne boltrer sig i hver dag. Det er skønt at hente trætte og glade børn, som dufter af lejrbål. 
Jeg har gennem årene jævnligt anbefalet Nordtoftegaard til de nytilflyttede børnefamilier i mit nabolag.  
 
Det er uforståeligt for mig, at pladsanvisningen i en lang periode har haft uløste tekniske problemer, som har 
medført, at man ikke kunne finde Nordtoftegaard, når man søgte børnehaveplads.  
Få nu den fejl rettet! 
 
Jeg vil opfordre til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard tages af bordet, idet jeg beder forvaltningen om at gå i 
dialog med institutionens ledelse og bestyrelse om, hvordan man styrker mulighederne for at nå det normerede 
børnetal. 
 
Med venlig hilsen 
 
Anne Marie Christensen 
mormor 
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Til Børne- og ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsenta on, 
 
Jeg llader mig hermed at sende et høringsvar ang. børnehaven Nordto egaard, som desværre er lukningstruet.  
 
Som forælder l to børn (et nuværende og et dligere) i Nordto egaard, vil jeg varmt anbefale, at børnehaven 
bevares. Nordto egaard er en fantas sk og unik børnehave, hvor der fra hele personalets side bliver gået en ekstra 
mil for børnenes trivsel, udvikling, fællesskab og læring. De e afspejler sige også i dels de imponerende 

lsynsrapporter samt i medarbejdertrivselsundersøgelser og forældre lfredshedsscore, som begge har en meget høj 
vurdering. 
I de e erhånden flere år, hvor jeg har ha  børn lkny et Nordto egaard, har jeg oplevet en personalegruppe, som 
emmer af overskud, varme og stærke pædagogiske kompetencer. De e i kombi med en imponerende anciennitet 
samt en mangfoldig medarbejdersammensætning i . køn og alder. At 75 % af personalegruppen er uddannet 
pædagogisk vidner også om en ins tu on med høj kvalitet. Nordto egaards faciliteter danner desuden en fatas sk 
ramme for børnenes udvikling og udfoldelse – bl.a. med adgang l natur, udekøkken og forskellige slags værksteder. 
Jeg håber rig g meget, at Nordto egaard bevares, og at udfordringen med børnehavens synlighed på 
pladsanvisningen løses, så flere børn kan få glæde af de e fantas ske sted. 
 
Mvh 
Chris an Steen Noringriis 



Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave  
 

København, 04.02.2024 
 

Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation  
Som forældre til Klara på 3 år, der går i Nordtoftegaard Børnehave, fremsender vi 
hermed vores høringssvar vedrørende det fremsatte forslag om lukning af institutionen 
senest juni 2025.  
 
Herunder vil vi nævne nogle punkter der bør tages I betragtning I denne 
beslutningsproces: 
Da vi skulle vælge børnehave havde vi som nytilflyttere i Brønshøj ingen præferencer 
men søgte i lokale facebookgrupper og talte med naboer og venner fra området og fik 
Nordtoftegaard anbefalet på det varmeste fra flere personer.  
Disse anbefalinger har bestemt været berettigede. Den stabilitet og det engagement der 
findes blandt pædagogerne og medhjælperne har virkelig været overvældende. De gør 
så meget ud over det der forventes fra os som forældre, hvilket øger børnenes trivsel og 
udvikling. Her er et udpluk: 
 

1. Vi har nu på ¾ år været vidne til flere temafester for børnene (MGP fest, jule- og 
påskefrokost, tronskifte, bondegårdsfest og besøg af bamselægen, foruden 
temauger (middelaldertema, rumtema, bondegårdstema, a ald/genbrugstema) 
med stor arrangement fra personalet, så som udklædning og 
hjemmekomponerede sange skrevet til lejligheden. Alle begivenheder har vores 
datter talt om i flere uger op til og efter og de har uden tvivl betydet meget for 
hendes nysgerrighed, horisontudvidelse, læring og udvikling. 
 

2. Forældre og bedsteforældre har været inviteret til flere arrangementer på 
udflyttermatriklen, hvor vi har været vidne til skønne faciliteter hvor børnene får 
lov at boltre sig og bare være børn i en helt særlig atmosefære.  
 

3. Der bliver vist en tillid til børnene og de får afhængigt af alder lov at være med i 
køkkenet, laver mad over bål, lærer at bruge værktøj og der bliver afholdt 
cykeltests. Alle ting der er med til at styrke børnenes udvikling og selvtillid. 
 

4. Vi har mødt en personalegruppe der hele vejen igennem har været enormt stabil 
og som har håndteret alle udfordringer med at starte i børnehave med den 
største professionalisme, ro og ekspertise.  

 
5. Pædagogerne har fire lange arbejdsdage hver uge og én ugentlig fridag hvilket 

betyder at det er den samme voksne der tager imod om morgenen og tager 
afsked om eftermiddagen. Dette har betydet meget for vores datter, især da hun 
var helt nystartet. 

 
 



Som førstegangsforældre har vi ikke været i tvivl om at vi har fundet en hel særlig 
institution, som ikke kan erstattes og vi håber meget at alle vores børn får lov at træde 
deres børnehavesko på Nordtoftegaard. 
 
På baggrund af ovenstående opfordrer vi til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard 
Børnehave genovervejes, og at der arbejdes sammen om at finde løsninger, der 
opretholder institutionens eksistens og sikrer adgang til alle relevante oplysninger for 
forældre.  
 
Med venlig hilsen,  
Laura og Johannes Korsholm Andreasen 
Forældre til Klara 3 år 



Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave 
København, 8.april 2024 
 
Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation, 
 
Vi skriver dette brev til jer, da vi med stor bekymring har læst Københavns Kommunes oplæg om at 
lukke Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 
 
Nordtoftegaard er en af de bedste børnehaver i København. Det oplever vi hver dag, når vi henter 
og aflevere vores børn, når vi deltager i de mange sociale arrangementer der er, eller når en 
temauge skydes i gang i Mosehuset, med udklædte pædagoger i astronauttøj, rummusik, en dertil 
skrevet sang om rummet og adgangskort til alle ’NASA’-børn, så de kan komme med rumbussen.   
 
Når man sammenligner med andre børnehaver, kan man også se, at Nordtoftegaard er i top.  
 

 Høj kvalitet for børnene: Børnehaven har højeste status på alle parametre i det 
kommunale tilsyn 

 Høj andel uddannet personale: 75 % af personalet er uddannede pædagoger. Det er et af 
de bedste i området og i top-5 i hele kommunen.  

 Høj forældretilfredshed: Denne er i top-5 blandt alle 375 børnehaver i hele Københavns 
Kommune.  

 Pædagogerne trives og er meget tilfredse med deres job. På en skala fra 1-7 får 
Nordtoftegaard 6,5 i trivsel og motivation, hvilket er højere end både kommunegennemsnittet 
og området Vanløse-Brønshøj.  

 Der er en høj diversitet blandt personalet. Personalesammensætningen afspejler 
mangfoldigheden i samfundet hvad angår bl.a. køn, etnicitet og alder.  Det gælder, at der 
bl.a. er en relativ høj andel af mandlige pædagoger, og der er både ældre og yngre 
medarbejdere med forskellige kompetencer 

Andre børnehaver i samme område har udfordringer med både tilsyn, rekruttering af pædagoger, 
forældretilfredshed og økonomien. 
 
Nordtoftegaard er en velfungerende børnehave med høj pædagogisk kvalitet og økonomisk 
overskud. Her bliver vores børn set, og får den omsorg og læring der skal til, for at de udvikler sig 
og kan begå sig i det videre liv – i fuld overensstemmelse med Børne- og Ungdomsudvalgets 
strategi ”Vores børn”. Børnehaven tilbyder vores børn unikke faciliteter og har et dedikeret 
personale – jeg vil fristes til at kalde dem ildsjæle! De deltager aktivt i børnenes udvikling og skaber 
et trygt og støttende læringsmiljø – hvilket fremgår af tilsynsrapporterne. På gården har vores børn 
adgang til natur, værksteder, fantastiske udearealer, udekøkken og bål mv., der giver børnene 
mulighed for plads og rum til at kunne udfolde sig og lære i et inspirerende miljø, og som bidrager til 
børns alsidige udvikling. Det giver desuden også mere ressourcesvage familier muligheden for, at 
deres børn kommer ud i naturen.  
 
Det fremgår eksplicit af tilsynsrapporten, at ”Det vurderes, at udflytterbørnehaven Nordtoftegaard 
leverer en særlig indsats for at styrke det pædagogiske arbejde med inklusion og børnenes 
muligheder for deltagelse i fællesskaber” og at ”I modtagelsen om morgenen i Mosesvinget 
(opsamlingsstedet), busturen til Nordtoftegaard, og i selve udflytterbørnehaven, observerer jeg 
gennemgående en personalegruppe, hvis opmærksomhed og engagement i høj grad er rettet mod 
at skabe den bedst mulige dag for samtlige børn. Samværet mellem børn og voksne bærer præg af 
stor og oprigtig interesse for børnene. Der ses glæde og begejstring i de voksnes samspil med alle 
børn, ligesom de tilbyder hjælp og er til rådighed når barnet har brug for det.” 
 



Vi mener, at I i Børne- og Ungdomsudvalget begår en stor fejl hvis I lukker Nordtoftegaard. Vi er klar 
over, at I som politikere i Københavns Kommune står med en svær opgave med at få budgettet for 
2025 og frem til at gå op, og her kan kapacitetstilpasninger være nødvendige, når børnetallet er 
faldende.  
 
Men vi står undrende og uforstående over, at kvaliteten i børnehaverne slet ikke tages i betragtning. 
Vi vil derfor appellere til, at kvalitet indgår som et parameter for, hvilke institutioner der skal 
lukke. Man kunne evt. lægge tilsyn, pædagogandel og/eller forældretilfredshed til grund. Det, mener 
vi, vil være det bedste for børnene i kommunen.  
 
Blot her endnu et par eksempel på den dedikation de fantastiske pædagoger udviser: 
Seneste fest var en Bondegårdsfest, hvor børnene tog en bondegårdsbamse med. Her dansede de 
til vilde kaniner og så dukkede dyrlægen op. Når styregruppen stopper er det med scene, medaljer, 
kram og kærlighed. 
 

  
 
Med venlig hilsen, 
 
Marie Bager Stub og Kristian Bager Stub 
Forældre til Gerda og Kaya på Nordtoftegaard 
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Vi blev begge meget triste over mailen og over man overhovedet har overvejet at lukke en så 
velfungerende institution som Nordtoftegård er både for børnene, forældre og jer som personale. Det I gør, 
for vores børn på daglig vis er den fineste pædagogiske tilgang til vores børn. De lærer at være gode 
kammerater, sætte grænser, få et kærligt og professionelt skub videre i leg og socialomgang, hvis det er 
behovet og ikke mindst, I laver så mange gode aktiviteter for vores børn med et pædagogisk afsæt. Vores 
børn har den mest fantastiske børnehavetid hos jer og vi har altid været trygge og rolige ved at aflevere, 
det eneste minus er, at vi ikke har flere børn, der skal opleve hverdagen hos jer.  
I kender alle børn, forældre, søskende og bedsteforældre til alle vores børn og inddrager os med gode jule-
sommeraktivteter, overnatning for børn alene og sammen med forældre. I holder bedsteforældredag hvert 
år og inddrager det hele barns familie på bedste vis.  
 
 
Denne børnehave giver børnene en kæmpe ballast med videre i skole og det helt almindelige liv.  
 
 
Vi håber at der kan findes midler og man måske kan se på at få flere børn til Nordtoftegård fremfor lukning 
af den.  
 

Mvh Peter og Anne 

Anne Granly Grauslund   
Pilesvinget 31 
2700 Brønshøj 
Mobil: 2829 3670 
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I forbindelse med at Nordtoftegaard er indstillet til lukning pga manglende efterspørgsel, ved jeg at lederen m.fl. har 
påpeget de generelle problemer der har været med at få børnehaven til at figurere i en søgning på 
pladsanvisningenens hjemmeside.  
 
Der ud over har hun opfordret til at forældre med personlige erfaringer med dette henvender sig i sagen. 
Så denne mail for at beskrive, at da jeg skulle skrive min 2. søn op til Nordtoftegaard, var det mig umuligt at finde 
institutionen på pladsanvisningens hjemmesiden. Jeg havde i forvejen min ældste søn gående der, og kendte derfor 
adressen i Jersie, men uanset om jeg søgte på København eller Jersie, eller specifikt skrev 'Nordtoftegaard', eller bad 
om en liste over alle udflytterbørnehaver, så dukkede institutionen ikke op. Jeg ved, at der har været problemer 
med at institutionen ikke dukkede op, når man søgte i København fordi udflytteradressen var i Jersie, men i dette 
tilfælde kunne institutionen ikke søges frem overhovedet.  
Jeg kontaktede børnehavens ledelse og gjorde dem opmærksom på problemstillingen, og ved at de tog fat i 
pladsanvisningen/Københavns kommune og fik det rettet at børnehaven var faldet helt ud af systemet. -Men jeg 
opdagede det jo kun, fordi jeg vidste at den skulle findes qua at min ældste søn gik der. Vi bor på samme vej som 
børnehaven og har talt med andre der er flyttet hertil, og er blevet ærgerlige over at opdage, at der lå en børnehave 
efter de har sendt deres børn til en anden institution,  fordi de ikke havde fået foreslået Nordtoftegaard som den 
nærmeste på pladsanvisningen. 
 
Min 2. søn går stadig i børnehaven (årgang 2018), så det er jo en problemstilling der i ukendt omfang i hvert fald har 
påvirket hans årgang, da jeg ikke ved hvor længe Nordtoftegaard havde manglet i pladsanvisningen, før jeg gjorde 
opmærksom på det, men mit indtryk er, at der flere gange har været problemer med at institutionen enten var helt 
væk, eller at den ikke figurerede på sin adresse I København, hvilket naturligvis påvirker søgningen til børnehaven. 
 
Vi har haft børn i Nordtoftegaard i 6 år og har endda specifik flyttet vores børn væk fra en integreret institution i 
lokalområdet for at få dem ind dér, fordi Nordtoftegaard leverer en markant højere pædagogisk kvalitet og samtidig 
har nogle fantastiske udendørs rammer, som en bybørnehave i København slet ikke kan levere med en indhegnet 
firkant asfalt. Som mor til 3 drenge har det også haft betydning at børnehaven har en stor andel af mandlige 
pædagoger, mens den kæmpestore integrerede institution vi flyttede drengene væk fra i lange perioder ikke har 
haft en eneste mandlig pædagog på trods af at de har ca dobbelt så mange børn. -Jeg mener bestemt også at 
diversitet i personalegrupper er en væsentlig parameter for at levere en pædagogisk indsats der rammer alle, og det 
kan Nordtoftegaard også levere. 
 
 
Jeg er rystet over, at pædagogisk kvalitet (målt på en eller flere parametre), slet ikke har indgået som et kriterie i, 
hvilke institutioner Københavns Kommune påtænker at lukke. Jeg ved at Nordtoftegaard generelt scorer ekstremt 
højt i diverse målinger, og jeg har brug to forskellige vuggestuer, 2 børnehaver og 1 folkeskole i Københavns 
kommune til mine børn, og har ingen af stederne oplevet en pædagogisk kvalitet der kom i nærheden af 
Nordtoftegaard -nærmest tværtimod. Jeg vil derfor på det kraftigste opfordre til en revurdering af beslutningen, og 
opfordre til at man i Københavns Kommune istedet kigger indad og ser på hvor kvaliteten på børneområdet halter, 
og så sætte ind der. 
 
Med venlig hilsen,  
Nina Roswall  
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Mosesvinget 10 
2400 Kbh NV 
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Kære Børne- og Ungdomsforvaltningen, 
 
Vi vil gerne takke for muligheden for at komme med vores input vedrørende den foreslåede nedlukning af 
børnehaven Nordtoftegaard. Vi forstår vigtigheden af at sikre en effektiv ressourceallokering inden for 
dagtilbud, men vi vil gerne stærkt argumentere for at bevare Nordtoftegaard som et unikt og 
betydningsfuldt element i vores lokalsamfund. At skulle lukke Nordtoftegaard udelukkende på baggrund af 
at Nordtoftegaard er placeret i et område, hvor der forventes ledig kapacitet og mange tomme pladser, vil 
være helt forkert, for det fortæller langt fra hele historien om vores fantastiske børnehave. 
 
Nordtoftegaard repræsenterer ikke blot et dagtilbud, men en unik institution med gode værdier med vægt 
på natur, trivsel og kammeratskab gennem leg, musik og oplevelser. Gårdens omgivelser ved Jersie 
tilbyder enestående muligheder for børnene til at udfolde sig frit og udvikle sig både fysisk og mentalt. Med 
masser af plads både ude og inde tilbyder Nordtoftegaard et dynamisk miljø, der understøtter børnenes 
læring og trivsel uanset behov, humør og vejr. En mulighed, du ikke finder lige om hjørnet andre steder i 
vores tætbebyggede lokalsamfund. 
 
De sociale færdigheder med vægt på ligeværd og det gode kammeratskab er noget, der er blevet 
bemærket, da vores søn startede på Bellahøj Skole. Det er blot to af de mange sociale færdigheder, 
Nordtoftegaard klæder børnene på til, så de kan klare de udfordringer, som de helt sikkert kommer til at 
møde - først folkeskolen og senere i resten af livet. 
 
Nordtoftegaard har en enestående tilgang til at integrere naturen i børnenes dagligdag, hvilket ikke blot 
fremmer deres forståelse for vores planet, men også deres respekt for naturen og dens cyklus. Aktiviteter 
såsom madlavning med friske ingredienser indsamlet af børnene selv, understreger vigtigheden af 
bæredygtighed og selvstændighed. Det er viden som børnene suger til sig og tager med videre i livet. 
 
De gennemførte temauger, som Nordtoftegaard arrangerer, indeholder ikke blot pædagogisk og fagligt 
indhold, men især leg, rollespil og masser af udklædning. Personalet er altid klædt ud og har skabt 
karakterer, som børnene ser frem til at møde igen, næste gang temaet kommer tilbage. De formår virkelig 
at skabe uforglemmelige oplevelser for børnene. Fra naturvidenskabelige emner som det højtflyvende 
verdensrum og det mere jordnære bondegårdstema til historiske temaer som middelalderen og 
vikingetiden, beriger Nordtoftegaard børnenes fantasi og kreativitet, samtidig med at de lærer om verden 
omkring dem.  
 
Vi vil også fremhæve personalets engagement og mangfoldighed som en af Nordtoftegaards største 
styrker. Med en meget stabil og samtidig divers personalegruppe, der udgøres af en unik blanding af aldre, 
køn og etniciteter, skaber Nordtoftegaard et inkluderende og berigende miljø for alle børn. Det er tydeligt at 
personalet har det godt, og når de har det, så smitter det selvfølgelig af på vores børn.   
 
Stabiliteten og kvaliteten af alt fra værdier til personale gør det meget trygt at sende sit barn nummer to 
(eller flere) af sted til Nordtoftegaard 
 
Derudover ligger Nordtoftegaard i toppen af brugertilfredshedsundersøgelsen for dagtilbud - ikke blot 
Københavns Kommune, men i hele Danmark. 
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For børnene er det altid en fest at komme i børnehave - og det er på grund af alle de fantastiske ting 
beskrevet herover som lederen Hella og hendes altid glade personale har bygget op over flere år.  
 
Vi håber inderligt at vores ovenstående argumenter bliver taget med i betragtningen, så flere børn i 
fremtiden får den samme fantastiske tid i Nordtoftegaard, som vores børn er blevet beriget med. 
 
Med venlig hilsen, 
Jannie Hindsgaul Madsen og Kasper Andreassen 
Forældre til ét nuværende og ét tidligere barn i Nordtoftegaard 
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Jeg skriver til jer, forstår jeg forstår på bestyrelsen i Nordtoftegård Udflytterbørnehave, at I indstiller 
børnehaven til lukning i 2025. Det er mit håb, at I vil omgøre denne indstilling. 

  

Jeg har to drenge, som begge har gået i Nordtoftegård. Den yngste stopper i børnehaven maj 2024. 
Den ældste startede 2017. Derfor har jeg et grundigt kendskab til børnehaven i hele perioden 2017-
2024. I denne periode har gjort følgende erfaringer: 

1. Personalet er enestående. Jeg oplever at personalet holder af hinanden, børnene og 
børnehaven. Det giver nogle meget engagerede pædagoger som er enige om den 
pædagogiske retning. Det smitter i den grad af på børnene som har nogle skønne dage i 
børnehaven – med stor læring. Frem for alt, hvordan man er en god ven.  

2. Gode rammer med udeliv. Nordtoftegård er en af få udflytterbørnehaver i området. Udover at 
sikre variation i pasningstilbud, er det er min oplevelse, at kvaliteten af disse omgivelser langt 
overstiger andre institutioner, som jeg har kendskab til. Børnene er ude hver dag, i al slags 
vejr. Det giver glade børn. 

3. Der har stort set ikke været udskiftning i det faste personale i hele perioden. Det ser jeg som 
udtryk for et sundt arbejdsmiljø.  

4. Det er yderst problematisk at det er så besværligt at søge børnehaven, fordi den på 
kommunens hjemmeside ikke er korrekt registreret. Derfor dukkede den heller ikke op for os, 
da vi valgte at søge børnehaven i 2017. Vi fandt den kun ved eksplicit at søge på navnet, fordi 
den var blevet anbefalet. 

  

Nedenfor nogle flere eksempler på personalets engagement:  

 Cykelture 
 Overnatning i børnehaven fredag-lørdag 
 Temabaseret læring (fx rummet, bondegård, vikinger mm.) 
 Klatring om søndagen  
 Diverse ture og udflugter i og uden for København. 
 De gode samtaler mellem børnene og den daglige pædagogik. 

  

På baggrund af ovenstående (og i øvrigt langt mere) er det min vurdering, at Nordtoftegård er en 
fantastisk børnehave med en særlig omsorg, pædagogisk indsigt og gode rammer. Derfor håber jeg, 
at børnehaven kan fortsætte mange år fremover. Jeg vil uden tøven anbefale Nordtoftegård 
børnehave.  
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Skulle I have spørgsmål eller bemærkninger er I velkomne til at kontakte mig på tlf. 21187898. 

  

Med venlig hilsen 

Christian Frank 

Lejrevej 12, 2700 Brønshøj 



  07. april, 2024 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 

 

Kære medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Vi er som forældre til en datter i Nordtoftegaard i chok over at erfare, at Københavns 5. bedste 

børnehave – målt på brugertilfredshed - indstilles til lukning. Vi brugte inden vores datters 

børnehavestart lang tid på at researche og besøge børnehaver i området, og intet andet sted kom med 

fuldstændigt uforbeholdne anbefalinger fra andre forældre og vuggestuepædagoger. Intet sted kunne 

eller kan måle sig med det tilbud, der findes på Nordtoftegaard.  

Mens andre børnehaver kæmper med rekruttering af pædagoger, kan Nordtoftegaard mønstre en 

fuldstændig fantastisk dedikeret og stabil medarbejdergruppe, hvor forholdet mellem pædagoger og 

medhjælper er 5 til 2 eksklusiv den pædagogisk uddannede leder. Pædagoger med en høj faglighed og 

et sjældent overskud i hverdagen til både at skabe tryghed og fantastiske, eventyrlige og lærerige 

oplevelser i børnehøjde. Vores datter synger med på de hjemmeskrevne sange til rum- eller 

middelaldertemaet og fortæller ivrigt om den nye rugekasse og de små kyllinger, der snart klækker ud af 

æggene. Hun oplever stoltheden af at være en del af et børnesammenhold og et sted, der er 

gennemsyret af både traditioner og med rum til spontane idéer. Samtidig nyder hun de udendørs 

rammer med plads til mad over bål, træklatring, kælkning og dyrkning af egne grøntsager. Muligheder 

so  ikke fi des i e  al i delig ”bybør ehave”. Det gælder også ture ud af huset, som med 

Nordtoftegaards to baser både tager udgangspunkt i byens kulturtilbud, men også den lokale 

bondegård, strand eller skov med inddragelse af naturvejledere. Vores datter bliver hver eneste dag 

oplevelser og erfaringer rigere, som vil følge og forme hende. Et sted som Nordtoftegaard tager mange 

år at opbygge, og det er netop børnehavens historie og stabile medarbejdergruppe, der er med til at 

sikre, at energien kan bruges, hvor den skal - nemlig på børnene – og ikke på at få rammer, samarbejde 

eller planer til at fungere.   

Én ting er, at man helt uforståeligt har besluttet at indstille institutionerne på baggrund af søgning frem 

for kvalitet. Noget andet er, at søgning i Nordtoftegaards tilfælde ikke afspejler, hvor attraktiv 

børnehaven faktisk er.  Den forholdsvis lave søgning skyldes – som Nordtoftegaard også i flere omgange 

har gjort opmærksom på – at børnehaven ikke har været at finde på pladsanvisningens hjemmeside. 

Samtidig er det vores egen erfaring, at pladsanvisningen aktivt har forbigået Nordtoftegaard. På trods af, 

at vi endelig havde lykkes med at ønske Nordtoftegaard i kommunens system, tilbød pladsanvisningen 

os i stedet plads i udflytterbørnehaven Vindsuset. Vi har siden talt med andre forældre fra vores datters 

vuggestue, der også havde Nordtoftegaard blandt deres prioriteter, men blev tildelt Vindsuset i stedet. 

Forældre e fulgte ikke op, fordi de a tog, at der ikke var plads på Nordtoftegaard, so  ” åtte være 
a ges favorit”. De  e este gru d til, at vores datter i dag går på Nordtoftegaard, er fordi vi ihærdigt 

tog fat i børnehaven, der kunne bekræfte, at der faktisk var ledige pladser, hvorefter vi telefonisk fulgte 

op med pladsanvisningen for at få den ønskede plads. Vi fandt senere ud af, at man havde besluttet sig 

for at åbne en hel ekstra stue på Vindsuset i en tid med faldende børnetal, som pladsanvisningen nu 

prioriterede ”at fylde op”. Og dét, selvom man ikke engang havde pædagoger til den. Det er kun med til 

at understrege den høje kvalitet på Nordtoftegaard, at det på trods af disse udfordringer alligevel er 

lykkedes at sikre en børnegruppe af en vis størrelse.  

En lukning af Nordtoftegaard vil være en fuldstændig uforståelig beslutning, som aldrig vil kunne 

forsvares, og som vil frarøve både nuværende og kommende børn en fantastisk børnehavetid spækket 

med dedikerede pædagoger. Vi har svært ved at se, hvad der skulle være vores alternativ i Brønshøj. Der 

findes simpelthen intet sted som Nordtoftegaard.  

Med venlig hilsen 

Morten Nyegaard & Mette Høst 

Borrebyvej 56, 2700 Brønshøj 
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Kære KK 
 
Jeg skriver med en klar opfordring og bøn l poli kerne i Københavns Kommune om ikke at lukke nordto egaard 
udfly erbørnehave.  
 
Vi har nu ha  vores daglige gang i nordto egaard igennem 10 år og med 3 forskellige børn (sidste barn stopper her 
1. maj). Alle med deres egne personligheder og behov og alle mødt af de bedste pædagoger, rammer og ledelse. 
Igennem vores  år i børnehaven har kernegruppen af pædagoger været den samme med lille udski ning hvilket har 
givet en helt utrolig stor tryghed og stabilitet. Der er utallige eksempler på ak viteter og projekter som er helt 
fantas ske. Og de voksne kan slet ikke beskrives med ord. Fx har vi lige i dag været med en pædagog Mohammad og 
en anden familie l et storegruppebarn l en klatredag på Refshaleøen. Noget Mohammad har gjort på sine egne 
søndage for at give storegruppebørnene den oplevelse.  Men det er simpelthen også den daglige ramme i 
børnehaven som er helt uvurderlig med skønne udearealer med masse af plads. Derudover ser vi o e gamle børn 
komme lbage i erhvervsprak k hvilket også bidrager l lokalsamfundet og forhåbentligt nye studerende l de e 
vig ge fag. Københavns Kommune begår en KÆMPE fejl, hvis denne lukning bliver l virkelighed. Det ville virkeligt 
være et kæmpe tab (især i disse der hvor gode ins tu oner ikke hænger på træerne) 
 
Med venlig hilsen  
Lene og familie  
Sendt fra min iPhone 
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Til Københavns Kommune,  
 
Jeg er mor til Albert, som netop er startet i Nordtoftegaard Børnehave for to måneder siden. Vi har valgt at flytte 
Albert fra en meget søgt institution i området (Edel Liisbergs Børnehus), fordi institutionen desværre er ramt af et 
massivt antal langtidssygemeldinger og enorme vanskeligheder med at rekruttere uddannede pædagoger. Efter fire 
år i forældrebestyrelsen i Edel Liisbergs Børnehus har jeg fået et temmelig godt indblik i, hvor enormt svært det er at 
rekruttere og ikke mindst fastholde dygtige pædagoger i Københavnsområdet - og sikre, at de ikke brænder ud.  
Derfor har det også været helt igennem fantastisk for os som familie at komme til Nordtoftegaard Børnehave, hvor 
der er så stabil og motiveret en personalegruppe. Jeg oplever en høj faglighed og et drive, som jeg ærligt talt var 
begyndt at tvivle på om fandtes i københavnske daginstitutioner. Personalet har i indkøringen af min søn rummet 
hans interesser og skabt aktiviteter og fællesskaber omkring dem, og jeg er i det hele taget imponeret over det 
niveau af læring og stimulering, der finder sted. Det er alt andet end "opbevaring" af ens børn, som det let kan 
opleves som i institutioner med højt sygefravær, mange vikarer og dårligere trivsel blandt de ansatte. 
At læse, at kommunen overvejer at kaste dette overstyr kommer derfor selvsagt som et chok for mig.  
Ikke mindst set i lyset af argumentationen om lav søgning, fordi jeg er blevet gjort bekendt med, at det åbenbart i 
årevis har været vanskeligt at fremsøge Nordtoftegaard Børnehave på pladsanvisningens hjemmeside, fordi den er 
registreret under to adresser. Jeg har aktuelt erfaring med pladsanvisningens hjemmeside og havde en del 
vanskeligheder ved at finde institutionen, selvom jeg specifikt vidste hvad jeg ledte efter. Derfor tænker jeg, det må 
være meget vanskeligt som nye forældre i området at få kendskab til børnehaven via pladsanvisningens 
hjemmeside, når man søger information om valgmulighederne i ens nærområde.  
Derfor mener jeg, det er essentielt, at man retter op på den fejl, inden man træffer fatale afgørelser på det 
eksisterende grundlag.  
Jeg er ligeledes forundret over, at man ikke kigger på andre parametre såsom "gule" og "røde" anmærkninger i 
tilsynsrapporterne, forældretilfredshed og arbejdsmiljø, når man skal vurdere, hvilke(n?) institution der skal lukkes i 
området. I min optik er det meget mere logisk at lukke en institution som har udfordringer, der kan være svære 
at rette op på, end at lukke en velfungerende institution, som der er stor tilfredshed med blandt forældre/familier 
såvel som personale. Alene det at institutionen har kunnet rekruttere og fastholde så dygtige og så mange 
uddannede pædagoger, som har valgt at arbejde der så længe burde tale for sig selv.  
Derfor håber jeg indgående, at planerne om lukning af Nordtoftegaard Børnehave indstilles.  
 
Venlig hilsen 
Amalie Ejlsmark Kønigsfeldt  
Mor til Albert Ejlsmark Kønigsfeldt 
 



Høringssvar: Nordtoftegaard Udflytterbørnehave 
 

Som bedsteforældre er vi dybt bekymrede over risikoen for at Nordtoftegaard lukker ned.  

Nordtoftegaard er ikke en hvilken som helst børnehave, da den tilbyder noget fundamentalt 
anderledes end de store institutioner i Brønshøjs lokalområde. Det er et sted, der har en særlig 
betydning, ikke blot for vores familie og for vores børnebørn.  

Det er her lykkedes at skabe det, der efterspørges overalt i debatten om småbørnsområdet; et sted og 
et personale, der med dedikation både har overskud og lyst til at udforske og lære om verden i samspil 
med børnene. Det er en kombination, som ellers har trange kår i disse år. 

Pædagogerne har en samfunds-afspejlende spredning både i alder og etnicitet. Desuden er det  en 
erfaren og velkendt grundstab, der møder børn og forældre i hverdagen. Det giver frem for alt stabilitet 
og tryghed. Både for børn og forældre- og, faktisk også for os, som bedsteforældre. 

Nordtoftegaard skaber således ikke kun fundamentet for en tryg start på livet i det fællesskab, som 
vores børnebørn senere skal indtræde i. De voksne formår i en sjælden grad, med pædagogisk 
faglighed og omsorgsrig indlevelse, at skabe et støttende miljø, hvor vores børnebørn udvikles til 
kompetente, nysgerrige mennesker med lyst til at udforske, lære og vokse. 
Der er med andre ord plads til at være barn på barnets præmisser.    

Udflytterbørnehaven giver vores barnebarn de bedste forudsætninger for et godt børneliv – muligvis 
lidt fordomsfuld udtrykt - på trods af, at familien bor i storbyen København. 
Vi havde ikke turde håbe på, at der på de kanter fandtes en børnehave med et udelivs-koncept som 
Nordtoftegaards.  

Vores ældste barnebarn stortrives - Det kan vi mærke –og det gælder ikke blot ham. 
Hans børnehave trives. Rammerne omkring den fungerer. De voksne har tid. Fantasien og livsglæden 
får plads. Det oplever vi i hverdagen og ved de besøg og arrangementer, som vi deltager i når 
børnehaven inviterer.  
Lillebror står nu klar til nu at træde ind i børnehaven – også han glæder sig til at lege sig til viden om 
vikinger, om universet og om naturen. At klatre i træer og være med til bål, bal og børneteater.    

Vi oplever, at Nordtoftegaards vægtning af udeliv på dagligt basis danner grundlag for sunde børneliv i 
et værdistærkt, rummeligt og vellykket, fællesskab, hvor der er plads og hjerterum til mange forskellige 
slags børn. Det er unikt og må afkræve respekt og omtanke, når man afgør børnehavens fremtid.  
Både i det individuelle, men også i samfundsmæssige, perspektiv er institutionen en god investering i  
børns trivsel  forud for skole- og ungdomsliv, hvor udfordringer venter for de fleste.. 
Nordentoftegaard er en mulighed, som efterspørges af forældre – men det kræver naturligvis, at den er 
at finde på listen over børnehaver  i Københavns kommune.. 
 
Derfor; luk ikke en særdeles velfungerende institution, som i den grad løser sine opgaver og giver fuld 
valuta for pengene. Nu – men også i fremtiden ! 

 
Med venlig hilsen  

Marianne Holck & Per Rosenkilde Nielsen 



(Forældre til fire og bedsteforældre til en håndfuld) 
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Til Emil Brødsgaard og medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsenta on, 
 
Det er med stor undren, at vi d. 2. april blev gjort opmærksomme på, at Børne- og Ungdomsudvalget har inds llet l 
lukning af Nordto egaard Udfly erbørnehave.  
 
Som forældre l to børn, én i 0. klasse, der havde hele sine børnhave d i Nordto egaard, og én der netop er startet, 
har vi siden august 2020 oplevet: 
 
Børn der 
- lærer grundlæggende værdier som at være en god ven og at værne om naturen 
- styrker selv llid og vokser i troen på egne evner gennem planlagte ak viteter 
- danner venskaber, som rækker ud over deres d i børnhaven 
 
En personalegruppe der 
- er stabil og dedikeret, hvor der er et fast kerneteam med høj anciennitet  
- skaber trygge rammer for børn og forældre 
- sikrer en god start i børnhaven - selv under en global pandemi 
- er engagerede og lægger stor energi i at planlægge ak viteter og projekter for børnene, også ud fra hvad der 
optager børnene 
- giver børnene en glæde ved livet, en hverdag med leg, læring og omsorg 
- vægter uddannelsesopgaven af nye pædagoger højt, tager godt imod pædagogstuderende og giver dem ansvar 
- har god dialog og samarbejde med forældrene 
 
Fysiske rammer der fordrer l 
- Leg i naturen, mad over mål og jord under neglene 
- Krea ve udfoldelser både inde og ude  
- Fysiske lege der udvikler grovmotorikken 
 
Vi har så mange gode eksempler på, hvad Nordto egaard har givet vores børn, så det er svært at vælge ud, men her 
kommer konkrete eksempler på ovenstående: 
- Børn og voksne hjælper hinanden i hverdagen fx hjælper børnene med at bære brænde, lave mad, passe høns, så 
blomster og grøntsager 
- Ifm. tronski et kom “dronningen” og “kronprinsen” på besøg i børnehaven, en konkret måde at tage en 
samfundsbegivenhed ned i børnehøjde, give børnene en oplevelse, de kan forholde sig l og tale om e erfølgende 
- Lokalområdet beny es fx besøges skov og strand, og børnene har været med l at samle skrald i skoven 
- Tour de France på cykellegepladsen med gul trøje, bjergtrøjer, heppekor og meget mere 
- En søn der har ønsket at starte l spejder på baggrund af de oplevelser, han har ha  i Nordto egaard, så han nu 
fortsæ er sit udeliv, danner stærke fællesskaber og er en del af det lokale foreningsliv, selvom han er startet i skole 
 
Vi anerkender behovet for nedskalering af dag lbud og ved, at det ikke er en nem opgave, men vi s ller kra igt 
spørgsmålstegn ved prioriteringen af kriterierne og er komplet uforstående over, hvorfor kvalitet ikke vægter som en 
parameter. Det er hovedrystende, at man overveje at lukke en så velfungerende ins tu on, der scorer så højt på 
trivsel og lfredshed, som Nordto egaard gør. Der l må vi påpege, som det også er understreget i høringssvar, at 
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grundlaget for at søgningen l Nordto egaard skyldes mangler i kommunens egne it-systemer, og at de e ikke kan 
forventes at komme børnehaven l last.  
 
Hvis der skulle være spørgsmål, står vi selvfølgelig l rådighed for udvalget, og vi kommer også gerne en tur forbi 
Rådhuset.  
 
Med venlige hilsner,  
Mar n Lund Størup og Liv Lund Vestergaard,  
 
Mellemvangen 55 
2700 Brønshøj  
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Nordtoftegaard - rammen for det gode børneliv 
 
Vi har haft 2 børn i børnehaven over de sidste 3,1/2 år. Vi er for få måneder sidden flyttet til en ny kommune, men 
ønsker på det kraftigste at udtrykke vores fulde støtte og opbakning til børnehaven Nordtoftegaard! 
 
Det stabile, empatiske og imødekommende personale som byder på stor diversitet bl.a. mellem køn og alder, er 
grundlaget for hele denne fantastiske børnehave. De formår at skabe tryghed, fællesskab og læring i de skønne 
rammer i Jersie med alt fra køkkenhave, frugttræer og hønsehold. Rammerne byder på plads til kreativitet, leg, og 
læring, ofte med afsæt i natur og udeliv, hvilket lige for tiden vinder ind og får særlig opmærksomhed i både 
daginstitutioner og skoler, da det har en positiv effekt på børns trivsel. 
 
Personalet gør en kæmpe indsats og forskel for vores børn. De møder børn der hvor de er, udviser forståelse, 
empati og oprigtig interesse for det enkelte barn. Børnene føler sig set, hørt og accepterer hvilket danner 
fundamentalt grundlag for hele deres trivsel.  
 
Vi er ikke et sekund i tvivl om at lukning af Nordtoftegaard vil være et kæmpe tab for både børn, forældre, personale 
og Københavns Kommune. 
Det må ikke ske! 
 
Med venlig hilsen 
Frederik & Betina Kazhel-Carlsen 
Forældre til Alfred & Alma 
 
Tlf: 22 83 63 10 
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Som bedsteforælder til et af de heldige børn, der har plads i Nordtoftegaard Udflytterbørnehave, er det med 
både vantro og forfærdelse, at jeg erfarer, at Børne- og Ungeudvalget i Københavns Kommune har indstillet 
Nordtoftegaard til lukning. 

Her er tale om en børnehave, der er velfungerende ud over det sædvanlige, både hvad angår børnenes og 
personalets trivsel og personalegruppens dedikerede indsats med at realisere Nordtoftegaards værdier. Som 
bedsteforælder har jeg ved flere lejligheder haft fornøjelsen at besøge Nordtoftegaard, både på 
opsamlingsadressen Mosesvinget 1 i Brønshøj og på Yderholmvej 25 i Solrød Strand, og jeg har kun positivt at 
sige. 

Både i hverdagskontakten og på besøgsdage som Bedsteforældredag har jeg oplevet glade, harmoniske og 
trygge børn boltre sig i sunde aktiviteter, såvel indendørs som udendørs, omhyggeligt tilrettelagt af et 
ekstraordinært engageret pædagogisk personale med indsigt og hjerte. Det er bare trygt, spændende, sjovt og 
dejligt at være barn i Nordtoftegaard med frisk luft, masser af plads og udviklende aktiviteter i harmonisk 
samspil med børn og voksne, hvis inspiration og engagement ikke kan understreges nok. 

At lukke en så velfungerende børnehave er en stor skam, og jeg må på det kraftigste appellere til, at Børne- og 
Ungeudvalget genovervejer indstillingen til lukning af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave. 

Tak. 

Med venlig hilsen 

Josefine de Roepstorff 

--  
Josefine de Roepstorff 
Cand.scient. i antropologi og demografi 
Klitmøllervej 55, 2. th. 
2720 Vanløse 
M: +45 23 44 22 17 
E: josefine.de.roepstorff@gmail.com 



4. april 2024 

Høringssvar vedrørende forslaget om lukning af Nordtoftegaard Udflytterbørnehave  

 
Til Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Som forældre til min datter i Nortoftegaard Udflytterbørnehave fremsender hermed vores høringssvar vedrørende 

det fremsatte forslag om lukning af institutionen senest juni 2025.  

Jeg vil primært udtrykke, hvor dybt chokeret og hjerteknust over den nedslående nyhed. Det er simpelthen 

ubegribeligt for mig, når institutionen præsterer så eksemplarisk og opfylder de standarder, som jeg hører, er af 

afgørende betydning for at fremme børns trivsel, hvilket mediernes også understøtter som ønskværdigt. Ifølge min 

forståelse skyldes lukningen primært overskydende kapacitet i området og lav efterspørgsel til institutionerne, samt 

økonomiske og fysiske begrænsninger.  Det kan dog undre mig, at overskydende kapacitet nævnes som en 

begrundelse, da jeg som borger i Tingbjerg kan observere en stigende tilflytning og interesse i forbindelse med 

byudviklingsplanen.  

Jeg valgte Nordtoftegaard med omhu frem for andre børnehaver i Tingbjerg, hvor vi bor. Dette var fordi jeg var 

overbevist om, at faciliteterne og det dedikerede personale ville give min datter den bedst mulige start på hendes 

børneliv. Der udtrykkes ligeledes mangel på efterspørgsel for institutionen, hvorved jeg oplever, at det kunne skyldes 

udfordringer i forhold til tilmelding via kommunens tilmeldingssystem, hvilket jeg ser som en stor udfordring for 

institutionen, og som jeg vil understrege IKKE kan være rimeligt, at Nordtoftegaard skal straffes for.  

 

I sin tid, da jeg forsøgte at tilmelde min datter var Nordtoftegaard ikke synlig på pladsanvisningens hjemmeside, og jeg 

var nødt til at forhøre mig direkte til institutionen få den nødvendige information. Dette kan jeg forstå har været et 

længerevarende problem. I forlængelse, stod der ved tilmeldingssiden, at der tilsyneladende var lang venteliste, og 

måtte igen forhøre mig direkte hos lederen, som kunne forklare at det modsatte var tilfældet: de kunne godt finde en 

plads til hende.  

Siden min datters første dag i Nordtoftegaard har hun blevet mødt med stabile pædagoger med 50/50 kvindelige og 

mandlige pædagoger, der har skabt tryghed, perspektiver og læring, som jeg værner om, og som alle forældre jeg 

kender ønsker for deres børn. Pædagogerne støtter kreativiteten og formidler vigtige grundlæggende kundskaber og 

færdigheder, for at lære min datter at forstå og begå sig i verden - både socialt og praktisk -  hvilket kan støttes af de 

unikke faciliteter, som Nordtoftegaard kan tilbyde. 

 

Det store indendørs og udendørs areal på gården er et optimalt fristed for børnene, som har gjort det muligt, at lave 

mad over bål og deltage i flere forskellige aktiviteter på samme tid såsom snedkerarbejde, byggeri, havearbejde med 

dyrene, cykling, læsning samt motorisk og rolleleg. I praksis har dette har ikke blot styrket min datters selvtillid og 

kreativitet, men har også givet hende en unik læringserfaring, som jeg ikke fået indtryk af at andre steder kan tilbyde i 

samme grad. Tilmed oplever jeg, at de store arealer gør, at det er muligt for min datter at trække sig for en mental 

pause, hvis det er ønsket, og samtidig kunne udfolde sig på sin egen måde.  

 

Som forælder har det givet mig en utrolig ro i sindet at vide, at min datter hver dag har haft plads til at udfolde sig og 

vokse på alle planer, og at Nordtoftegaard har formået at give hende det, som jeg ikke altid har haft mulighed for i en 

travl hverdag. At se hende trives så godt, er simpelthen ubeskriveligt betydningsfuldt for mig.  

 

Jeg opfordrer stærkt til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard Børnehave genovervejes, så kommunens ønske om 

at kapacitetsregulere ikke skal gå udover børnenes trivsel og tryghed.  

Med venlig hilsen 

Cecilie de Roepstorff 



Brø shøj   April 
  

Side  af  

 

Høri gssvar 
So  forælder tilk yttet Nordtoftegaard Udflytter ør ehave er jeg dy t oprørt over jeres overvejelser o  at 

lukke vores elskede ør ehave. Det er fuldstæ dig uhørt, at I overvejer at lukke de  e este lille Udflytter-

ør ehave i vores lokalo råde, og er direkte i od, hvad Kø e hav s Ko u e lover at til yde os 

ør efa ilier og vores ør .  

Nordtoftegaard er et pragtekse plar og forbillede for pas i gstilbud i Købe hav , so  I burde være stolte 

af ku e tilbyde. Bør ehave  er ekstraordi ær på alle para etre, og e  af et fåtal af i stitutio er i dette 

o råde, der i praksis tilbyder bør  pas i g af de  kvalitet, politikere i årevis har påtalt ø ske o . 

  

Et aktivt tilvalg af e  u ik bør ehave ed fokus på atur og bevægelse 

 

Ligeso  størstedele  af alle forældre i ør ehave  har jeg aktivt tilvalgt Nordtoftegaard til egge i e ør . 

Jeg er forælder til to otorisk stærke dre ge og derfor ehov for et reelt alter ativ til o rådets i tegrerede 

y- ør ehaver ed + ør  på sa e atrikel.  Dette var stort set u uligt at fi de i vores æro råde - 

der fi des ikke tilsvare de pas i gstil ud, hverke  i størrelse eller kvalitet. I si  tid u dersøgte jeg a ge 

til ud i o rådet, og fik Nordtoftegaard a efalet af ko takter i so iale etværk.  

Bør ehave  fre gik ikke af de  ko u ale hje eside 9 , og det var ødve digt at ko takte 

pladsa vis i ge  telefo isk for at live skrevet op.  

I Nordtoftegaard fa dt jeg præ ist hvad jeg ø skede ig; E  ør ehave ed højt til loftet og asser af plads 

til ør e e, dagligt atur og udeliv, alsidige til ud for evægelse og otorisk udfoldelse, e  god or eri g 

og diversitet i pædagoggruppe . Et sted hvor i e ør  altid øder e  ge ke delig vokse  og får plads og 

hjerteru  til at udvikle sig – so  de vilde dre ge de er. Et sted hvor der altid er var e hæ der, sta ilitet og 

ro til at gro. Alt det, og ere til har ør ehave  været fra dag et. I ge  a dre i stitutio er i vores o råde er 

tæt på at ku e sa e lig e sig ed det Nordtoftegaard til yder vores ør  og fa ilier.  

Nordtoftegaard er ikke lot e  i stitutio  der leverer ør epas i g so  servi e; det er ør e es a det hje , 

et fristed hvor de liver elsket og givet plads til at være lige de  de er. Det er et sted, hvor vores ør  føler 

sig trygge, værdsat og støttede. De  faste og diverse pædagoggruppe ska er hver dag et ru eligt og 

i kludere de læri gs iljø, hvor i  sø  selv i svære perioder i sit ør eliv lo strer op følelses æssigt, 

i tellektuelt og so ialt.  E hver der sætter e  i ør ehave  ka  ærke var e  og ærhede  og hvorda  

ør ehave s værdier o  ”det gode ør eliv” ligger til gru d for alt, hvad de gør. 



Brø shøj   April 
  

Side  af  

 

Perso alet på Nordtoftegaard er ere e d lot pædagoger; de er o sorgsgivere, ”storesøstre, o kler og 

ta ter” og tætte sa ar ejdspart ere for os forældre. Deres dy e dedikatio , evige edfølelse, tål odighed 

og ikke i dst faglige ekspertise gør hele forskelle  i ør e es liv – såvel so  i it. Det ar ejde de gør er 

uvurderligt og jeg fi der det dy t pro le atisk at deres hårde ar ejde og e gage e t ikke a erke des, i 

de e eslut i g.  

Sa ar ejdet elle  hje  og ør ehave på Nordtoftegaard for illedligt. Det er et part erska  ygget på 

tillid, respekt og å e  ko u ikatio , so  sikrer, at hvert ar  får o sorg og støtte skræddersyet til deres 

i dividuelle ehov. Et ekse pel, af a ge, er at i e  periode, hvor i  ældste sø s udvikli g gik til age 

gru det sygdo  og skils isse i fa ilie , støttede ør ehave s pædagoger os ed e  pla  og fast 

tillidsperso  so  fulgte og støttede ha  på daglig asis – hvilket resulterede i at ha  på rekordfart ko  til age 

i trivsel. Måske dette ikke sy es af eget på papir, e  i virkelighede  var de  åde at støtte vores ør , 

u eskriveligt værdifuldt.  

At lukke Nordtoftegaard ville være et tab for alle bør efa ilier i Brø shøj- 
o rådet 
 

Nordtoftegaard ør ehave, er det e este alter ativ til store i tegrerede i stitutio er i vores o råde, og har:  

. et værdigru dlag der giver ru , o sorg og ro til at gro for vores i dste ør  der eller ikke ville 

trives i y- ør ehaver e  

. e  su d øko o i, der aldrig i si  la ge levetid har lagt ko u e  til øko o isk last, 

. et overtruffet forældresa ar ejde og ledelse ed udga gspu kt i ør e es tarv, 

. fa iliteter, af højere kvalitet og større diversitet, e d sa tlige af o rådets a dre i stitutio er 

. e  sta il, faglig ko pete t og dy t passio eret pædagoggruppe, ed god or eri g. 

Hertil ko er at de e dda er e  udda elsesi stitutio , der idrager aktivt til at udda e fre tide s 

pædagoger - pædagoger so  vi so  sa fu d så allerede a gler og efterspørger.  

Beslut i ge  o  at lukke etop de e i stitutio  ville være direkte ska daløst for Kø e hav s Ko u es 

ør efa ilier og y gste ør  – og åske e dda også for politikere, so  ved e  luk i g af Nordtoftegaard 

direkte odar ejder deres ege  politik.  Derfor eder jeg i dtræ ge de o  at I revurderer jeres eslut i g 

og evarer de e ekstraordi ære atur ør ehave … og i stedet ve der likket od de y- ør ehaver i 

o rådet, der i forveje  har tydelige trivsels æssige eller øko o iske udfordri ger . 
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Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 
Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 
 
Jeg vil gerne på det kraftige opfordre til at Nordtoftegaard ikke lukkes i juni 2025, som der er blevet stillet forslag 
om. 
At Nordtoftegaard overhovedet er kommet i betragtning til lukning, kom som en kæmpe overraskelse, da det er den 
mest veldrevne og velfungerende institution man kan forestille sig. 
Dette er ikke bare min egen oplevelse, men også resultatet af den seneste brugertilfredshedsundersøgelse blandt 
københavns 375 børnehaver. Her ligger Nordtoftegaard i top 5 med 4,8 mod et gennemsnit på 4,2 – 5 er max. Oven i 
dette har Nordtoftegaard kun haft en eneste anmærkning fra kommunens eget tilsyn de seneste 20 år . Det var en 
gul anmærkning under corona. 
 
Efter at have læst op på sagen, står det imidlertid også klart, at den primært grund til, at 
Nordtoftegaard overhovedet er kommet i betragtning, er en teknisk fejl i kommunens søgesystem, der gør det 
svært/umuligt at fremsøge og dermed søge institutionen. Derfor fremstår det som at Institutionen har en lav 
søgning. At institutionen var mere end svær at finde i systemet, oplevede vi også selv da vi i sin tid  skulle søge til 
vores datter. Det var kun fordi at vi allerede kendte til stedet, at vi kunne finde vej igennem det uigennemskuelige 
og fejlbehæftede system. Det ville være en utilgivelig fejl at lukke en af Københavns bedste institutioner pga et 
teknisk problem, som nemt kan løses.  
 
Jeg håber derfor at I vil genoverveje og finde en anden løsning.  
 
Mvh 
 
Steffen Steen Kristensen 



Brønshøj, 3. april 2024

Til Emil Brødsgaard


Svar på Børne- og Ungdomsforvaltningens indstilling til lukning af Nordtoftegaard senest 1. 
juni 2025 

Som forældre til 2 børn, som begge har gået i Nordtoftegaard, er vi meget overraskede over, at 
børnehaven er blevet indstillet til lukning.


Det kan virke på os, som om forvaltningen i høj grad forholder sig til institutionens 
eksistensberettigelse svarende til, hvordan en bestyrelse forholder sig til et aktieselskab; ud fra et 
økonomisk perspektiv. Hvis vi skal lege med på dén præmis, kan vi ikke undlade at lave 
sammenligningen: At der i en virksomhed har været tæt på ingen udskiftning i ledelse og 
personale, og at der trods udfordringer har været en stabil økonomi, er et direkte bevis på, at man 
har med en god og sund virksomhed at gøre. Og der har i børnehavens 20 års eksistens ikke 
været ét eneste år med underskud; dét for os er ekstremt imponerende.


De udfordringer, som institutionen har oplevet gennem mange år, hvor nogle tekniske 
omstændigheder hos Pladsanvisningen har forhindret mange forældre i overhovedet at kunne 
finde institutionen, er helt til grin - og det vil være direkte uretfærdigt, hvis dét skal lægges 
Nordtoftegaard til last.


For tiden hører vi meget snak om, at børn og unge i højere grad mistrives end tidligere, hvilket kun 
styrker argumentet for, at børnene i særdeleshed i deres tidlige år har brug for tryghed, adgang til 
natur og plads til udvikling, som er præcis dét, de får i Nordtoftegaard. Det er ikke unormalt, at vi 
hører fra andre forældre i området, at der er udfordringer med stabilitet, tryghed og trivsel i deres 
institution; og hver gang er vores svar tilbage: “Skift til Nordtoftegaard!”. Det virker helt 
grundlæggende selvmodsigende at fjerne det, vores børn har allermest brug for.


Som forældre oplever vi mange, lange perioder - især i de koldeste måneder på året - hvor den 
ene sygdom overtager fra den anden, og alle omkring os er syge. Alligevel oplever vi, at det er 
utrolig sjældent, der er sygdom blandt personalet i børnehaven - selv når det virker, som om 
størstedelen af resten af landet ligger syge. Det fortæller os, at personalet i børnehaven holder 
meget af deres arbejde og af børnene - og dét er værd at værne om. Dén slags engagement 
kommer ikke af sig selv, men er et resultat af mange års kvalificeret og solidt arbejde på at skabe 
en god institution og arbejdsplads.


Pædagogerne i børnehaven besidder uudtømmelige pædagogiske og menneskelige kvaliteter, og 
hver og én bidrager til et enestående niveau af stabilitet og tryghed. Alene fordelingen af mænd 
og kvinder og den aldersmæssige spredning har en positiv indvirkning på børnenes udvikling.


Både ledelse og personale har en kæmpe plads i både vores børns og vores hjerter. Vi skylder 
dem og institutionen mere, end vi nogensinde kan betale tilbage.


Vi vil på det kraftigste opfordre til, at forslaget om lukning af Nordtoftegaard tages af bordet, og at 
forvaltningen i stedet vil indgå i en dialog med ledelsen og bestyrelsen om, hvordan man i 
samarbejde kan styrke børnehavens muligheder for at nå de ønskede normeringstal.


Med venlig hilsen,


Jakob Oxenvad og Solvej Vinther Christensen,

Forældre



Til Emil Brødsgaard 

Svar på Børne og Ungdomsforvaltningens inds6lling 6l lukning af Nordto:egaard senest 1. juni 2025 

Jeg er farmor *l to piger, som begge har gået i børnehaven Nordto9egaard, og jeg har fulgt pigernes 

dagligdag og udvikling på tæt hold. 

Børnene har oplevet et professionelt, overskudsfyldt og kærligt miljø hver eneste dag, hvor der er plads *l 

hvert enkelt lille menneske i dén dagsform, der nu er gældende den pågældende dag. 

Aldrig er der blevet sprunget over, hvor gærdet er lavest, personalet har hver dag givet det ekstra, der skal 

*l, for at sikre børnenes – og dermed også egen – trivsel. 

Fire gange (to pr. barnebarn) har jeg ha9 fornøjelsen af at deltage i den årlige bedsteforældredag, hvor vi er 

strømmet *l fra nær og Gern for at dele en fredag i børnehaven med vores børnebørn, og jeg får stadig en 

klump i halsen af glæde og taknemlighed, når jeg tænker *lbage på det. 

Det er mit inderlige håb, at Nordto9egaard får lov at bestå *l glæde for mange kommende årgange af 

børnehavebørn og som en god og velfungerende arbejdsplads for et ualmindelig dyg*gt og godt 

sammentømret personale. 

MeJe Faber 

Farmor 
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Til rette vedkommende. 
Som bedsteforælder til 2 børnebørn, der har været, og er optaget på Nordtoftegaard og som tidligere 
pædagogisk konsulent ved Odense kommune vil jeg gerne knytte nogle kommentarer til en evt. lukning af 
daginstitutionen Nordtoftegård. 
Jeg har ikke indsigt i institutionens økonomi eller børneoptag men vil udelukkende forholde mig til de 
fysiske rammer og den pædagogiske praksis, som jeg kender den. 
Selve rammerne, både inde og ude, er helt unikke. Den store naturlegeplads og de landlige omgivelser, er 
en stor kontrast til mange andre institutioner i Københavns kommune, og kan ikke fremhæves nok. 
Transporten med bus indgår i den pædagogiske praksis og jeg oplevede det som værende meget positivt 
som deltager på bedsteforældredagene. 
På Nordtoftegård er pædagogerne altid tæt på børnene og sammensætningen af voksne er værdifuld, 
yngre, ældre, mænd og kvinder. 
Institutionen har mange traditioner som personalet holder i hævd og har overskud til at videreføre. 
Mit indtryk er at personalet bliver i institutionen og ikke, som nye undersøgelser viser,  hyppigt skiftes ud. 
Som et anderledes tilbud til børn i storbyen, håber jeg at Københavns kommune vil fremhæve værdien af 
Nordtoftegaard  og lade den fortsætte fremover. 
Venlig hilsen 
Hanne Vacher 
Muslingevej 37E 
5240 Odense NØ 



  3. april 2024 

 
Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns 
Borgerrepræsentation 
 
 
Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 
2025 
 
 
Som forælder til to - snart tre - børn i Norftoftegaard, vil jeg på det kraftigste advare mod 
lukningen af en af København Kommunes mest velfungerende institutioner.  
 
Det kan ikke være gået nogens næse forbi, at de danske daginstitutioner er pressede. 
Pædagogmangel, stresssygemeldinger, dårlige normeringer, usikre børn og forældre er 
efterhånden blevet reglen mere end undtagelsen. Som småbørnsforælder i kommunen 
hører jeg ofte skrækhistorier i mit netværk om forældre, der hver dag forlader deres børns 
institutioner med kæmpe knuder i maven. Ny vikar igen. Ingen kendte voksne. For mange 
børn, for lidt omsorg og intet overskud.  
 
Disse fortællinger understreger vigtigheden i at værne om de steder, der faktisk fungerer. 
Steder, hvor børn og voksne hver dag møder ind i et trygt og nærende fællesskab. Steder 
hvor alle hører til, bliver mødt, set og hørt. Et sådant sted er vores fantastiske og unikke 
børnehave Nordtoftegaard.  
 
Som forælder i Nordtoftegaard er jeg ikke en eneste gang gået hjem med ondt i maven. 
Tværtimod kommer mine børn hjem med stort selvværd, gode oplevelser og lys i øjnene. 
De mødes hver dag af en af kommunens måske mest stabile personalegrupper; voksne, 
der så tydeligt brænder for institutionen, voksne, der står klar til at møde alle børn med et 
kæmpe og kærligt overskud. Voksne, der selv trives, og derfor selvfølgelig sender denne 
trivsel videre til vores børn. Et ”hvor er det dejligt at se dig”. Med oprigtig omsorg og 
omtanke bag ordene. HVER dag. 
 
Med en kommunal målsætning om, at dagtilbud skal fremme børn og unges trivsel, 
udvikling og læring, stiller jeg mig fuldstændig uforstående over for, at en lukning af 
Nordtoftegaard overhovedet er på tale. Gennemføres forslaget vil det være en katastrofe 
for kommunens målsætning og overordnede pasningstilbud.  
 
 
 
Med ønsket om en konstruktiv dialog vedrørende fremtiden for Nordtoftegaard Børnehave, 
 
 
Nicoline Naja Teglbjærg, 
Forælder i Nordtoftegaard 
 



                                                                                                        Brønshøj 2. april 2024. 
 
Til Emil Brødsgaard. 
 
Svar på Børne- og Ungdomsforvaltingens indstilling til lukning af 
Nordtoftegaard senest 1. juni 2025. 
 
Vi, personalet i Nordtoftegaard, er chokeret over, at vores institution indstilles til lukning. 
 
Vi har arbejdet for at skabe en institution, hvor det gode børneliv er i centrum. Børnene får nærhed, 
omsorg og gode relationer til os voksne. De ser voksne som har overskud, er engagerede, sjove og 
som kan være fleksible i hverdagen og følge børnenes spor. Voksne som siger mere ja end nej til 
børnene. Voksne som laver spændende projekter og som kommer rundt om læreplanstemaerne og 
f.eks. skriver musik og sange til projekterne. 
 
 Vi er en personalegruppe som har implementeret Københavns kommunes værdigrundlag også 
i vores kollegiale samarbejde. Vi vægter høj faglighed, hvilket også spejler sig i, at forholdet 
mellem pædagoger og medhjælper som er 5 til 2 eksklusiv den pædagogisk uddannet leder. Vi har 
en ligelig fordeling af mænd og kvinde, unge og ældre. Vi er rummelige, fleksible og rigtige glade 
for vores kollegaer og arbejdsplads, hvilket også kommer til udtryk i personalets meget positive 
trivselsrapport. Personalegruppen er stabil og arbejdet sammen i mange år. 
 
Vi er en uddannelsesinstitution. Et arbejde vi tager alvorlig, da det jo er vores fremtidige kollegaer. 
Vi har en kollega som har vejlederuddannelsen, så også på dette punkt er vi kvalificeret. 
 
I forhold til forældre hører vi positive tilbagemeldinger på deres tilfredshed med vores arbejde. 
Dette kommer ikke kun til udtryk i hverdagen, men også til vores indkørings samtaler og 5 års 
status. Tilfredsundersøgelsen blandt forældrene i Nordtoftegaard viser også stor tilfredshed med 
institutionen og det pædagogiske arbejde. En anden indikator på forældrenes tilfredsheds er at vi 
ofte modtager 2. og 3. søskende børn i institutionen. 
Vores institution har grønne tilsyn af den pædagogiske konsulent og i år har vi haft et light tilsyn. 
En indikator på at det pædagogiske arbejde i institutionen er godt. 
 
Institutionen er veldrevet og har kun haft økonomisk overskud i alle de år den har bestået. Således 
viser årsregnskabet for 2023 et overskud på over 200000 kr. 
 
Når vi ser nyhedsmedierne og taler med kollegaer i bydelen, hører vi om manglende pædagoger, 
skærpet pædagogisk tilsyn, meget sygdom og utilfredse forældre og et børneliv som ikke er 
optimalt. 
 
Endelig hører vi fra forældre, at vi i flere perioder ikke har været at finde på pladsanvisnings 
hjemmeside, hvilket giver undren hos os. 
 
Vi undrer os over at Børne- og Ungdomsforvaltningen indstiller vores veldrevne og velfungerende 
børnehave til lukning og håber, at indstillingen vil blive taget op til revision og taget af bordet. 
 
På vegne af Personalet, Henrik Max Larsen 
 



Personalet i Nordtoftegaard 
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Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 
 
Find vedhæfet mit Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 
2025. Og find det envidere som tekst i denne mail: 
 
-- 
 
Til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation 

Høringssvar vedr. indstillingen af udflytterbørnehaven Nordtoftegaard til lukning senest juni 2025 

  

Kære Medlemmer af Børne- og Ungdomsudvalget, 

Jeg skriver dette høringssvar for at udtrykke min dybe bekymring og modstand mod forslaget om at lukke 
børnehaven Nordtoftegaard. Min familie og jeg har haft den glæde at være en del af Nordtoftegaards 
fællesskab gennem flere år, idet begge vores drenge har haft og stadig har deres daglige gang i børnehaven.  

  

Trivsel for børn og voksne 

Nordtoftegaard har på mange måder været et forbillede for trivsel, udvikling og læring. Pædagogikken og det 
engagerede personale har skabt et miljø, hvor børnene ikke blot er passet, men hvor de trives, udvikler sig, og 
vokser med de daglige udfordringer. Børnehavens tilgang til børns læring gennem leg og interaktion med 
naturen har givet vores børn et robust grundlag for videre udvikling. Vi har set, hvordan denne tilgang har 
bidraget til deres sociale, emotionelle, og kognitive færdigheder, og hvordan de er blevet selvsikre og 
selvstændige individer. 

Det sunde og støttende miljø hos Nordtoftegaard er ligeledes en kilde til trivsel for forældre og personale. At 
vide, at ens børn er i gode hænder, hvor deres velbefindende er i fokus, giver en ro og tryghed, der er uvurderlig. 
Denne følelse af fællesskab og indbyrdes støtte blandt forældre og personale har skabt et stærkt fællesskab, 
hvor alle bidrager og føler sig værdsat. 

  

Personlige erfaringer og børnehavens betydning 

Vores to drenge har begge haft fantastiske oplevelser i Nordtoftegaard, som har haft en varig positiv 
indflydelse på deres udvikling. De har haft mulighed for at udforske, lære, og vokse i et trygt og støttende miljø. 
De relationer og det fællesskab, de har opbygget i børnehaven, har været afgørende for deres personlige 
udvikling og har givet dem et stærkt socialt fundament. 
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At lukke Nordtoftegaard ville ikke kun fratage nuværende og fremtidige børn denne unikke mulighed for 
udvikling og læring; det ville også opløse et fællesskab, der har stor betydning for både børn og voksne i 
lokalområdet. En sådan beslutning ville få vidtrækkende konsekvenser for trivsel og udvikling i vores samfund. 

  

Mit Engagement i lokalsamfundet og observationer fra fodboldklubben 

Som aktiv fodboldtræner i den lokale fodboldklub, FIX, har jeg haft fornøjelsen af at arbejde med mange børn 
fra forskellige baggrunde, herunder dem fra Nordtoftegaard. Min rolle i lokalsamfundet har givet mig et unikt 
perspektiv på den positive indvirkning, som Nordtoftegaard har på sine børn. Det er tydeligt for mig, at børnene 
fra Nordtoftegaard skiller sig ud som gode og velopdragne unge, der tidligt i livet har fået indprentet stærke og 
positive værdier. Disse børn er ofte de første til at vise holdånd, respekt og ansvarlighed på fodboldbanen, 
hvilket tydeligt afspejler den pædagogik og de principper, de har lært i Nordtoftegaard. Deres evne til at 
interagere positivt med både kammerater og voksne er bemærkelsesværdig og vidner om det grundlag for 
sociale kompetencer, som børnehaven har lagt. Dette understreger endnu en gang, hvor vigtigt det er at bevare 
institutioner som Nordtoftegaard, der ikke blot ser børnene som børn der skal passes, men som individer der 
skal udrustes med de værdier og færdigheder, der er nødvendige for at trives i samfundet. 

  

Vigtigheden af institutioner der fremmer trivsel 

I en tid, hvor vi står over for historisk lav trivsel blandt unge, er det essentielt at vi holder fast i og styrker de 
institutioner, der aktivt arbejder mod og afhjælper denne bekymrende tendens. Nordtoftegaard repræsenterer 
netop en sådan institution, hvis daglige praksis og dedikation til børnenes velbefindende bidrager til at 
opbygge robuste, glade og veltilpassede individer. Ved at fokusere på et inkluderende fællesskab, emotionel 
støtte og udvikling af sociale færdigheder, tilbyder Nordtoftegaard et vitalt fundament for børn i en afgørende 
tidlig alder. Dette arbejde med at styrke børns trivsel og selvværd er ikke kun afgørende for den enkeltes 
udvikling, men tjener også som en forebyggende indsats mod fremtidige trivselsproblemer. At underminere 
denne indsats ved at lukke børnehaven vil ikke kun være en kortsigtet fejltagelse, men også en langsigtet 
tilsidesættelse af vores ansvar over for fremtidens generationer. Det er derfor af yderste vigtighed, at vi bevarer 
og støtter de institutioner, som Nordtoftegaard, der spiller en kritisk rolle i at fremme børns trivsel og generelle 
velbefindende. 

  

Bekymring over begrundelsen om manglende børn 

Endvidere finder jeg den fremførte begrundelse om manglende børn i børnehaven dybt undrende og 
inkonsekvent. Vi er alle velinformerede om, at pladshenvisningen ikke har gjort en tilstrækkelig indsats for at 
fremvise Nordtoftegaard i deres portal på en retfærdig og effektiv måde. Dette svigt i at præsentere 
børnehaven korrekt og tiltrækkende for potentielle nye familier har uundgåeligt ført til en misvisende opfattelse 
af efterspørgslen. Det er derfor urimeligt at anvende dette argument som en begrundelse for lukning, når den 
underliggende årsag til problemet synes at være systemiske mangler i kommunens egne procedurer for 
tilknytning af børn til deres pasningstilbud. En mere rimelig tilgang ville være at adressere disse mangler 
direkte, frem for at straffe en børnehave, der har bevist sit værd og betydning for så mange familier. 

  

Afsluttende bemærkning 

Jeg appellerer til Medlemmerne af Børne- og Ungdomsudvalget i Københavns Borgerrepræsentation om at 
genoverveje beslutningen om at lukke Nordtoftegaard. Jeg tror på der kan findes alternative løsninger, der 
bevarer denne vigtige institution, som har haft så stor en betydning for mange børns liv og deres familier. Lad 
os værdsætte og investere i vores børns fremtid ved at bevare de steder, der bidrager til deres trivsel og 
udvikling. 
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Med venlig hilsen, 

Jacob Westergaard Rasmussen 

49113579 

Far til Willum, Rævestuen   
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Hej. 
 
Det er med utrolig stor tristhed og megen forundring at vi har fået beskeden om at der skal være høring 
om potentiel lukningen af Nordtoftegaard. 
 
Min datter er 5 år og slutter i børnehave næste år så vi vil som sådan ikke blive påvirket af en lukning. 
Det sagt så vil det være et tab for børnene i området og kommunen hvis Nordtoftegaard lukker. 
 
Det vi har oplevet de sidste næsten 3 år er nogen utrolig engagerede og glade pædagoger, der er utrolig 
omsorgsfulde og rummelige overfor børnene, samtidig med at der sættes klare retningslinjer for dem og 
pædagogerne laver løbende nye, spædende og lærende aktiviteter. 
De opdrætter høns, tager på udflugt, er meget udenfor og oplever naturen, holder tema måneder, laver 
deres egene sange, holder MGP fest, opdeler udfordringer på aldersgrupper, faciliterer venskaber og leg - 
og ja jeg kunne blive ved med alt det vi har oplevet at de gør for børnene og som gør mit datters liv rart og 
spændende.  
 
Vi oplever også en stor glæde ved at det er de samme pædagoger der er der gennem tiden, der er et miks 
af unge og gamle, mænd og kvinder. Dette gør at vi oplever at alle børnene bliver mødt, da der er nogen 
for alle og en god kombination af erfaring og nye energi.  
 
Jeg har en datter der synes at en af pædagogerne er hendes bedste ven og spørger om han kan komme 
hjem til en lege aftale - generelt kommer hun hjem og fortæller om spændende og sjove ting de har lavet 
og hvordan hun er blevet trøstet hvis hun var ked af det.   
 
Så ja det vil være utrolig trist for alle de børn der ikke vil få muligheden for at opleve dette dejlige børne liv 
med omsorg, oplevelser og massere udendørs liv. 
 
Vi undrer os især da der er mange andre institutioner der er udfordret på en god kultur og miljø og stor 
udskiftning af personale og mangel på mandlige pædagoger. Her har man en børnehave hvor børn og 
voksne stor trives og så vil man lukke den. 
  
 
Mvh Helene Buttrup 
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